
W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R

مقابلهباتحريمها
بايدبهاستانداران
واگذارشود

سياستها
وپيامدهاياقتصادي
هوشمصنوعي

 راهكار وزير كشور 
براي رويارويي با چالش تحريم ها

وضعيت حريم خصوصي و مشاغل ساده با 
گسترش هوش مصنوعي چگونه خواهد بود؟

نيـاز اقتـصاد ايـران

صفحه8و9 صفحه2

   Vol.5  No .1369  Sat. May 4 . 2019  شنبه  14 ارديبهشت 1398  28 شعبان 1440  سال پنجم  شماره 1369 16صفحه  قيمت:4000 تومان  

 صفحه 13 

انا
 ش

س:
عك

دلار
--

يورو
--

تمام سكه
5030000  تومان

شاخص بورس
--

رييس كل بانك مركزي عملياتي كردن بازار متشكل 
ارزي، تامي��ن ارز مورد نياز كالاهاي اساس��ي، تنظيم 
سياس��ت هاي ارزي براي رش��د صادرات غيرنفتي و 
بازگشت ارز حاصل از آن و اجراي عمليات بازار باز را از 
برنامه هاي اين بانك براي خنثي كردن فشارهاي امريكا 
عنوان كرد. به گ��زارش »تعادل« عبدالناصر همتي در 
صفحه اينستاگرامي خود با اشاره به اين نكته كه بانك 
مركزي قبلا تدابي��ر لازم براي مقابل��ه و خنثي كردن 
فش��ارهاي اقتصادي امريكا، اتخاذ، و آرايش متناسب 
را، با هدف كنترل بازار ارز و مهار تورم، گرفته است،  به 
ارايه برنامه هاي اين نهاد سياست گذاري پولي و ارزي 
پرداخت )خب��ر صفحه 4 را بخواني��د( و به تلاش هاي 
حفظ و تقويت ثبات نسبي بازار ارز از طريق عملياتي 
كردن بازار متش��كل ارزي، تنظيم سياست هاي ارزي 
براي رشد صادرات غيرنفتي و برگشت ارز حاصل از آن 
به چرخه اقتصاد كشور و نيز تأمين نقدينگي و سرمايه 
درگردش براي حفظ و رونق توليد از طريق نظام بانكي، 
در چارچوب برنامه هاي طراحي شده براي كنترل رشد 
نقدينگي، اشاره كرد . اما آيا اين سياست ها در اقتصاد 

فعلي كشور جوابگو است؟

    استقبال كارشناسان 
به نظ��ر مي رس��د برنامه هاي مطرح ش��ده از س��وي 
رييس كل بان��ك مركزي با اس��تقبال كارشناس��ان 
اقتصادي همراه ش��ود، چراكه موارد مطرح شده بارها 
از س��وي متخصصان و صاحبنظران اقتصادي كشور 
علي الخصوص بع��د از برداش��تن معافيت هاي نفتي 

مشتريان تجاري ايران از سوي امريكا مطرح شده است. 
تاكيد بر سه محور بازار متشكل ارزي، تقويت صادرات 
غيرنفتي و برقراري مكانيسم مالي با كشورهاي همسايه 
بيشتر با هدف همين دوران و خنثي سازي تحريم هاي 
نفتي ايران صورت خواهد گرفت. كارشناسان معتقدند 
كه صادرات غيرنفتي ايران ظرفي��ت و امكان پركردن 
جاي خالي دلارهاي نفتي را دارد، به اين شرط كه دولت 
تلاشي هدفمند و تمام عيار از توليدات صادرات محور 
داخلي صورت دهد و همزمان با آن سياستي هم براي 
جلب و برگشت ارزهاي به كش��ور. در اين زمينه گفته 
مي ش��ود كه نرخ ارز بايد به گونه اي باش��د تا علاوه بر 
افزايش جذابيت بازگش��ت ارز، ب��ازار را از تقاضاهاي 

سفته بازي و غيرضرور نجات دهد.

    بازار متشكل ارزي براي ثبات ارز
بازار متشكل ارزي مي تواند تقاضا هاي خرد و متوسط 
بازار پاسخ دهد و نرخ ارز را به يك قيمت تعادلي برساند. 
فرمول اين بازار به گونه اي است كه از ورود ارقام كاذب 
به اين بازار جلوگيري مي كند. اين سيستم به اين شكل 
عمل مي كند كه تمام��ي بازيگران اين ب��ازار بايد يك 
حساب ارزي و يك حساب ريالي به بانك مركزي معرفي 
كنند و براي خريد و فروش ارز موجودي حساب ش��ان 
بايد به اندازه رقم اعلامي معامله باشد، به اين صورت كه 
زماني كه يكي از بازيگران درخواست خريد يا فروش ارز 
موردنظر خود را اعلام مي كند، رقم موردنظر به صورت 
ريالي يا ارزي )بسته به خريد يا فروش( در حساب آن از 

سوي بانك مركزي مسدود مي شود. 

رييس كل بانك مركزي اعلام كرد
برنامه بانك مركزي براي خنثي سازي تحريم ها احسان خاندوزي|

استاديار دانشگاه علامه طباطبايی|
پس از گذر از امداد و رسيدن به مرحله بازسازی، نياز 
به سه دس��ته عمليات داريم: ۱( نوسازی مسکونی و 
تامين ل��وازم خانگ��ی، ۲( بازس��اماندهی زمين های 
کشاورزی، و ۳( بهسازی زيرس��اخت های ارتباطی و 

شهرسازی.
مشکل زمانی اس��ت که بنا داريم تسهيلات بانکی يا 
کمک بلاعوض به ده ها هزار نفر مالک س��اختمان و 
زمين های کش��اورزی پرداخت کني��م. الگوی رايج 
عمرانی کش��ور با ناهماهنگی ها و فسادها می تواند تا 
سال ها موجب نارضايتی اين اس��تان ها از دولت شود 
)مانند تجربه زلزله کرمانشاه( و هيچ تاثير محسوس 
مثبتی نيز بر اقتصاد ايران نگذارد، در مقابل انداختن 
طرحی نو در ش��يوه عمران می تواند س��رآغاز فصل 
جديدی در عملکرد دولت و موهبت��ی در ميانه رکود 

سخت کنونی تلقی شود.
پيش��نهاد اين نوش��تار بهره گي��ری از ظرفيت چند 
عاملي��ت )Agents( معدود مانند ش��رکت عمران 
منطقه ال��ف و ب و ج و... برای بنده��ای ۱ و ۳ در هر 
اس��تان س��يل زده اس��ت. يعنی با اس��کان دو ساله 
سيل زدگان در شهر و روستاهای همجوار و پرداخت 
حداقل دستمزد به شاغلان هر خانوار در ازای کار در 
شرکت های عمران منطقه، عمليات نوسازی منازل 
و بافت ش��هری به اين عامليت ه��ای بزرگ-مقياس 
سپرده ش��ود که طبق طرح جامع هر شهر يا روستا و 
با ملاحظه معماری بومی هر منطقه، اقدام به نوسازی 

منازل و کل شهر يا روستا نمايند.
اين مدل نه تنها امکان س��اختن ش��هر و روستاهای 
ايده آل را در کمترين زمان با منس��جم ترين شکل و 
امکانات می دهد، معضل بيکاری مناطق مذکور را نيز 

حل می کند.
ش��رکت های عم��ران منطق��ه ای به جه��ت مزيت 
مقياسش��ان، ضمن ت��وان مذاکره ب��رای واردکردن 
فناوری س��اخت ارزان و مقاوم و سريع از کشورهايی 
مانند ترکيه، با کارخانجات بزرگ توليد سيمان، آجر، 
فولاد و مصالح س��اختمانی نيز وارد مذاکره می شوند 
و ضمن ايجاد تقاضای تضمينی برای زنجيره بخش 
ساختمان، با قيمت کمتری اقدام به خريد می کنند. 

تسهيلات بانکی نيز به تناسب پيش��رفت فيزيکی و 
کنترل کيفی تخصيص می يابد که اين هزينه هم به 

جهت مقياس بالا، کمتر از نوسازی انفرادی است.
تقاضا و رونق بخش��ی به لوازم خانگی نيز همزمان با 
قيمت پايين تر خريد )به سبب مقياس بالا( ثمره ديگر 
اين الگو است. ضمن اين که می توان بخشی از تامين 
مالی را در دوره ده ساله پس از تحويل مسکن برعهده 

خانوارهای ساکن گذاشت.
انتش��ار اوراق مبتنی بر دارايی )ABE( برای هر واحد 
مسکونی نيز پيشنهاد ديگری اس��ت که اگر طراحی 
مالی مناسب و جذابيت داشته باش��د، با انگيزه های 
استانی و قومی و ملی به سرعت توسط مردم خريداری 
خواهد ش��د. به نحوی که از همه اي��ن نتايج مهم تر، 
ظهور و بلوغ چند شرکت ابرسازنده حرفه ای است که 
می توانند در آينده برند ايرانی برای پروژه های س��اير 

استان ها يا خارج از کشور محسوب شوند.
در خصوص زيرس��اخت های ارتباطاتی و شهری نيز 
مشابه اين پيشنهاد قابل طرح است. همچنين تجميع 
کش��اورزان هر منطقه همگ��ن )با مراع��ات ظرافت 
حساسيت های فرهنگی و بومی اين قشر(، ذيل يک 
تعاونی کشاورزی يا دامپروری که مقياس زمين داری 
و الگوی کش��ت و بازاريابی و تامين لوازم کشاورزی را 
به صرفه و اقتصادی نمايد پيشنهاد ديگر برای اجرای 
بند ۲ اس��ت که اگر در اين پايلوت به خوبی مديريت 
ش��ود، انقلابی در الگوی اقتصادی کش��ور به ش��مار 

خواهد رفت و روند تحولات آتی را دگرگون می سازد.
نياز به يادآوری نيس��ت که اين گونه تبديل تهديد به 
فرصت، مس��تلزم مصوبه ای منقح در دولت و تمرکز 
مديريت عمران هر منطقه و سپردن اختيارات و البته 
شفافيت عملکرد و پاسخگويی مديران عمران منطقه 

يا استانداران است.
با تداخل طراح��ی انف��رادی يا تداخل نق��ش بنياد 
مسکن، ش��هرداری و س��اير نهادها چنين پروژه ای 
امکان پذير نيست. ش��فافيت قراردادها و رفع تعارض 
منافع مديران ش��رکت های عمران منطقه ای، ضمن 
فراهم س��ازی نظارت مردمی و کاهش فساد، موجب 
رقابت پنهان ش��رکت های هر اس��تان برای ساخت 
بهتر و قيمت تمام شده ارزان تر و استفاده سريع تر از 

تسهيلات بانکی خواهد بود.

سيل  و ضرورت اصلاح الگوی عمرانی کشور

گزارشيادداشت
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سرمقاله

فين تك ها چهره تامين 
مالي را تغيير داده اند 

چند س��الي اس��ت كه 
اصط��لاح »فين ت��ك« 
و  فع��الان  مي��ان  در 
ن  ا ر كا ر ند س��ت ا د
بازارهاي مال��ي بيش از 
پيش شنيده مي شود و 
از تغيي��رات و تحولاتي 
سخن به ميان مي آيد كه 
اين تكنولوژي هاي نوين مالي براي اقتصاد به ارمغان 
مي آورند.  واژه فين ت��ك اصطلاحي براي توصيف 
مجموع��ه اي از مدل ه��اي كس��ب وكار نوآورانه و 
تكنولوژي هاي در حال ظهور اس��ت كه از توانايي 
بالقوه اي براي ايجاد تغيير و تحول در خدمات مالي 
برخوردارند.  بر پايه آم��اري كه كميته تخصصي 
ريس��ك هاي در حال ظهور س��ازمان بين المللي 
كميس��يون هاي اوراق بهادار )IOSCO( منتشر 
كرده اس��ت س��رمايه گذاري هاي فين تك از سال 
۲000 ميلادي تاكنون به گونه اي شگفت آور رشد 
كرده اند و در حال حاضر توس��عه تكنولوژي هاي 
مالي در چارچوب روندهاي مختلف جهاني در حال 
وقوع اند. كاهش هزينه هاي ذخيره سازي، پردازش 
و جمع آوري داده ها، رش��د نماي��ي داده هاي قابل 
دسترس��ي و منابع داده ها و ظهور زيرساخت ها و 
پايگاه هايي كه در آنها داده ها مي توانند به اشتراك 
گذاشته شوند و اپليكشين ها توسعه يابند، همه و 
همه به ظهور و رشد مقوله هاي مختلف فين تك ها 
انجاميده ان��د.  در ح��ال حاض��ر 8 مقوله مختلف 
فين تك ش��امل پرداخت ، بيمه، وام دهي و تامين 
مالي جمعي، برنامه ري��زي، پايگاه هاي بلوك هاي 
زنجيره اي )Blockchain( ك��ه براي نگهداري 
و ذخيره رش��د فزاين��ده اي از اطلاعات اس��تفاده 
مي شوند، تجارت و سرمايه گذاري، داده و تحليل و 
امنيت هستند كه هر كدام مزايا و فرصت هاي زياد و 

متنوعي را با خود به همراه مي آورند.  

امير هاموني

گزارش

 برنامه بانك مركزي 
براي خنثي سازي تحريم ها

ريي��س كل بانك مرك��زي عملياتي ك��ردن بازار 
متشكل ارزي، تامين ارز مورد نياز كالاهاي اساسي، 
تنظيم سياس��ت هاي ارزي براي رش��د صادرات 
غيرنفت��ي و بازگش��ت ارز حاص��ل از آن و اجراي 
عمليات بازار ب��از را از برنامه هاي اي��ن بانك براي 
خنثي كردن فشارهاي امريكا عنوان كرد. به گزارش 
»تعادل« عبدالناصر همتي در صفحه اينستاگرامي 
خود با اشاره به اين نكته كه بانك مركزي قبلا تدابير 
لازم براي مقابله و خنثي كردن فشارهاي اقتصادي 
امريكا، اتخاذ، و آرايش متناسب را، با هدف كنترل 
بازار ارز و مهار تورم، گرفته است،  به ارايه برنامه هاي 
اين نهاد سياس��ت گذاري پول��ي و ارزي پرداخت 
)خبر صفحه 4 را بخوانيد( و به تلاش هاي حفظ و 
تقويت ثبات نسبي بازار ارز از طريق عملياتي كردن 
بازار متشكل ارزي، تنظيم سياست هاي ارزي براي 
رشد صادرات غيرنفتي و برگشت ارز حاصل از آن به 

چرخه اقتصاد كشور و نيز تأمين نقدينگي و...

 »تعادل« از حضور محمد باركيندو 
دبيركل اوپك  در تهران گزارش مي دهد 

بسته سياستي اعطاي تسهيلات مسكن رونمايي شد

 باركيندو : 
تصميم هاي يكجانبه عليه 
ايران كارايي ندارد

واممسكنمتناسبباتوانمتقاضي

خبر

رييس مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه 
حمايت از بنگاه ه��اي كوچك و متوس��ط در 
شرايط فعلي يك ضرورت است، گفت: با توجه 
به حجم بيكاري در كش��ور بايد از اين بخش ها 

حمايت كرد.
به گزارش خبرنگار خان��ه ملت، علي لاريجاني 
رييس مجلس شوراي اس��لامي در پايان سفر 
دو روزه به اس��تان خراس��ان رضوي در جمع 
خبرنگاران گفت:  استاندار خراسان رضوي در 
ش��رايط كنوني ايده اي را دنبال مي كند كه بر 
اس��اس آن براي بخش هاي مختلف كه دچار 
عقب ماندگي اقتصادي هس��تند، شركت ها و 
واحدهاي موف��ق و داراي قدرت مالي به عنوان 
پش��تيبان اين بخش ها قرار گيرن��د تا زمينه 
سرمايه گذاري و اشتغال زايي اين حوزه ها فراهم 
شود بنابراين به نظرم من استان ها و استانداران 
ديگر نيز بايد اين روش و مدل را دنبال كنند و 
حتي خوب است كه استاندار خراسان رضوي 
اين م��دل اجراي��ي را مكت��وب ك��رده و براي 

همكاران خود در استان هاي ديگر بفرستد.
رييس قوه مقننه افزود: اقدامات صورت گرفته 
در استان خراسان رضوي نويدبخش اين است 
كه در اين اس��تان طي امس��ال و س��ال آينده 

تحرك اقتصادي مثبتي صورت گيرد.
وي خاطرنش��ان كرد: مجلس شوراي اسلامي 
در قانون بودجه س��ال 98 اعتب��اري بالغ بر 5 
هزار ميليارد تومان را براي ارايه تسهيلات ارزان 
قيمت از طريق كميته امداد جهت اشتغال زايي 
در نظر گرفت��ه اس��ت و همچني��ن اعتباري 
بالغ بر 5 هزار ميليارد تومان ب��راي حمايت از 
كارآفرينان در اختيار سازمان بسيج قرار گرفت. 
از طرف ديگر در تبصره ۱8 قانون بودجه اعتبار 
قابل توجهي را از طريق بانك ها براي حمايت از 

واحدهاي توليدي اختصاص داديم.
لاريجاني ادام��ه داد: خوش بختان��ه در قانون 
بودجه سال 98 با اذن رهبر معظم انقلاب اعتبار 
قابل قبولي براي توسعه واحدهاي توليدي در 
روس��تاها در نظر گرفته شد كه در مجموع اين 
اعتبارات همراه با اعتب��ارات بانك ها حدود ۱0 

هزار ميليارد تومان بوده است.
رييس مجلس شوراي اس��لامي با بيان اينكه 
حمايت از واحده��اي كوچك و متوس��ط در 
شرايط فعلي كش��ور يك ضرورت است، گفت: 
امروز با توجه به حجم بيكاري در كش��ور بايد 
از بخش هاي كوچك و متوسط حمايت كرد و 
سياست هاي اخير در لايحه بودجه به نوعي در 
مس��ير حمايت از بنگاه هاي كوچك و متوسط 
بوده است و ان شاء الله اين حوزه را مورد حمايت 

بيشتر قرار خواهيم داد.

حمايت از بنگاه هاي كوچك 
گامي در جهت توسعه اقتصادي 

اجتماعي

نماينده ولي فقيه در س��ازمان حج و زيارت گفت: 
زائران ايراني حج تمتع نگراني بابت روابط سياسي 
ايران و عربستان نداشته باشند زيرا طبق توافقات 
انجام ش��ده مراس��م حج از مس��ائل اقتص��ادي و 
سياسي طرفين جدا شده اس��ت. به گزارش ايرنا، 
حجت الاسلام والمسلمين سيد علي قاضي عسكر 
روز گذشته در همايش آموزشي زائران حج تمتع در 
مشهد افزود: با توجه به مذاكراتي كه از سوي ايران 
انجام گرفت، طرف عربستاني پذيرفت كه مساله 
حج را از روابط اقتصادي و سياس��ي بين دو كشور 
جدا كند و طبق همين توافق حج تمتع در دو سال 
گذشته كيفيت بسيار بهتري نسبت به سال هاي 
قبل داشت. وي اظهار داش��ت: قبل از سال ۱۳94 
و حادثه منا و مس��جدالحرام كه منجر به شهادت 
زائران ايراني و برخي كشور هاي ديگر شد، در مكه 
و مدينه به ايراني ها توهين مي شد اما طي دو سال 
گذش��ته هيچ اهانتي به زائران و حجاج ايراني در 
عربستان انجام نشد. حجت الاسلام قاضي عسكر 
گفت: به سبب تصميمات ناپخته و فضاسازي هاي 
برخي در كشور كه حتي به تريبون هاي نماز جمعه 
نيز كشيده ش��د، 90 هزار زائر ايراني حج تمتع در 
سال ۱۳95 از زيارت خانه خدا محروم شدند اما با 
رايزني هاي انجام گرفته دوباره اعزام حجاج ايراني 
در س��ال هاي 96 و 97 با كيفيت بهتر از سال هاي 
قبل از سر گرفته شد. نماينده ولي فقيه در سازمان 
حج و زيارت افزود: برخلاف س��ال هاي گذش��ته 
فرودگاه هاي عربستان توسعه يافته است و زائران 
ايراني امسال در حالي به عربستان اعزام مي شوند 
كه امكانات رفاهي آن كشور بسيار بهتر از سال هاي 
گذشته اس��ت. وي اظهار داش��ت: برخلاف تصور 
عمومي، پنج سال است كه ركود شديد بر اقتصاد 
عربستان حاكم اس��ت و اجراي طرح هاي عمراني 
به ويژه در مدينه متوقف شده و شرايط خوبي از نظر 
امكانات اقامتي در اين شهر مهيا نيست. وي با تاكيد 
بر مراس��م حج به عنوان نماد وحدت امت اسلامي 
گفت: در اين مراس��م جاي اختلاف بين ش��يعه و 
سني و اختلافاتي از اين دست نيست، شرايط جهان 
اسلام مطلوب نيست لذا نبايد با برخي تعصبات و 
رفتارهاي غيرمنطقي وضعيت را از اين بدتر كرد. 
حجت الاسلام والمس��لمين قاضي عسكر افزود: با 
توجه به اينكه عربستان قادر به تامين امنيت برخي 
اماكن نيست لذا برخي مراسم زائران ايراني در داخل 
هتل ها برگزار مي شود اما هيچيك از مراسم بر زمين 
نمي ماند. وي اظهار داش��ت: ديدارها با مسوولان و 
نمايندگان كشورهاي خارجي در عربستان مانند 
سال هاي گذشته برقرار است، همانطور كه پيشتر 
مس��وولان نظام با مسوولان ۳۲ كش��ور خارجي 
در عربستان ديدارهايي داش��تند، امسال نيز اين 

ديدارها انجام خواهد شد.

زائران حج تمتع نگران روابط 
سياسي ايران و عربستان نباشند

جهان

گزارش اكونوميست  از 
هجوم فناوري به بانك ها
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دفتر نمايندگي ش��ركت ملي نفت ايران به منظور 
تس��هيل فعاليت س��ازندگان ايراني در كشور عراق 
راه اندازي مي شود. به گزارش وزارت نفت، در حاشيه 
بيست وچهارمين نمايشگاه بين المللي نفت تهران، 
براي نخستين بار نشستي ميان مديران ارشد وزارت 
نفت عراق با س��ازندگان تجهي��زات صنعت نفت با 
حضور محمود عبدالامير هاش��م، معاون وزير نفت 
عراق، رامين قلمبر دزفولي، مدير پشتيباني، ساخت 
و تامين كالاي ش��ركت ملي نفت ايران و سازندگان 
تجهيزات نفتي، به منظور بررسي راهكارهاي تسهيل 
راه اندازي دفتر نمايندگي شركت ملي نفت ايران در 
عراق برگزار شد. قلمبر دزفولي، با بيان اينكه نشست 
يادشده به منظور ارتباط بين سازندگان داخلي ايران 
با صنعت نفت عراق برگزار شد، افزود: حدود سه سال 
است كه به دنبال اجرايي ساختن اين هدف بوديم، 
زيرا سازندگان ايراني در اين زمينه به  شكل مستقل 
عمل كرده و در ع��راق حضور داش��تند و  اكنون به 

دنبال اين هستند كه تا پايان امسال دفتر نمايندگي 
شركت ملي نفت ايران را به نمايندگي از وزارت نفت، 
در عراق راه اندازي كنند. مدير پشتيباني، ساخت و 
تامين كالاي شركت ملي نفت ايران افزود: به دنبال 
راهكارهايي هس��تيم تا س��ازندگان ايراني با بخش 
خصوصي عراق همكاري داش��ته باشند. وي با بيان 
اينكه دفتر نمايندگي ش��ركت ملي نفت مس��وول 
ارتباط بين س��ازندگان صنعت نفت ايران و وزارت 
نفت ع��راق خواهد بود، گف��ت: س��ازندگان ايراني 
گواهينامه بين المللي ندارند، در ح��ال همكاري با 
وزارت نفت عراق است تا ش��ركت هايي كه به تاييد 
ش��ركت ملي نفت ايران مي رسند، توس��ط وزارت 
نفت عراق هم تاييد شوند. مدير پشتيباني، ساخت 
و تامي��ن كالاي ش��ركت ملي نف��ت اي��ران افزود: 
ش��ركت هايي كه به تاييد ش��ركت ملي نفت ايران 
برسند، مي توانند در پروژه هايي كه وزارت نفت عراق 

اجرا مي كند حضور داشته باشند. 

نمايندگي شركت ملي نفت ايران در عراق راه اندازي مي شود

انرژي

سامانهپيامكيروزنامهتعادل

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 
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روي موج خبر

    توصي�ف ناش�ر مع�ارف از بازدي�د مقام 
معظم رهبري از نمايش�گاه كتاب ؛باش�گاه 

خبرنگاران|
يكي از ناش��ران حاضر در نمايشگاه كتاب روايتي 
خاص از بازديد رهبر انقلاب از اين رويداد فرهنگي 
تعريف كرد.  محمد اسماعيل عبادتي مسوول فروش 
دفتر نشر معارف در غرفه نمايشگاهي اين انتشارات 
گفت: مقام معظم رهبري روز نهم ارديبهشت ماه 
بع��د از بازديد از چند غرفه نمايش��گاهي به غرفه 
دفتر نش��ر معارف هم سر زدند. اكثر كتاب هايي را 
كه برمي داشتند يا من به ايشان معرفي مي كردم 
يك بار خوانده بودند؛ زيرا بين صحبت هاي من ادامه 
ماجرا را مي گفتند و اين خيلي براي من جالب بود. 
وي افزود: من فقط چند عنوان از تازه هاي نشرمان 
همچون كتاب هاي ماج��راي فكر آويني و قرباني 
تهران را به ايشان معرفي كردم. عبادتي اظهار كرد: 
بعد از اينكه مقام معظم رهبري تشريف بردند؛ فرزند 
ايشان چند عنوان كتاب از نشر دفتر معارف خريدند 
و هر قدر كه اصرار كرديم مبلغش را پرداخت نكنند، 
قبول نكردند و پول كتاب ها را به اجبار دادند. براي 
خود ما خيلي جالب بود كه هديه را از ما قبول نكردند 

و هزينه آن را پرداخت كردند.

    آي�ت الله جزايري چند  نوبت درخواس�ت 
كناره گيري  داشت ؛تسنيم|

رييس دفت��ر مقام معظم رهب��ري گفت: آيت الله 
موسوي جزايري چند  نوبت درخواست كناره گيري 
از مس��ووليت نمايندگي ولي فقيه و امامت جمعه 
اهواز را داشتند و اكنون نيز با حكم رهبر انقلاب در 
اهواز باقي خواهند ماند. به گزارش تسنيم، آيت الله 
محمد محمدي گلپايگاني رييس دفتر مقام معظم 
رهبري ديروز در مراس��م تكريم و معارفه نماينده 
ولي فقيه در خوزستان اظهار داشت: رهبر معظم 
انقلاب عنايت خاصي به آيت الله موسوي جزايري 
دارند. وي با بيان اينكه درب خانه وي پيش و پس 
از انقلاب روي مردم باز بوده اس��ت، افزود: تربيت 
نسل بزرگي از روحانيون در حوزه هاي علميه اهواز 
از ابتكارات ايشان است. حجت الاسلام والمسلمين 
محمدي گلپايگاني نماينده جدي��د ولي فقيه در 
اس��تان خوزس��تان را روحاني خدوم و پا به كاري 
دانست كه در همه عرصه ها حضور فعال دارد، گفت: 
از مسوولان استان مي خواهيم همكاري لازم را با 

ايشان داشته باشند.

    پنج تروريست در منطقه مرزي پاكستان
با ايران كشته شدند؛ايرنا|

منابع خبري پاكستان گزارش دادند كه در جريان 
عملي��ات نيروهاي امنيتي اين كش��ور در »ايالت 
بلوچس��تان« در نزديكي نوار مرزي ب��ا ايران پنج 
تروريست كشته شدند. به گزارش رسانه هاي محلي، 
نيروهاي پاكستاني در دو عمليات در مناطق مرزي 
»خُضدار و كچ« )در نزديكي مرز ايران( به مخفيگاه 
عناصر تروريستي و جدايي طلب بلوچ يورش بردند. 
براس��اس اين گزارش، عمليات م��ورد نظر پس از 
دريافت اطلاعات محرمانه از سوي نهادهاي امنيتي 
پاكستان در ارتباط با تردد شورشيان جدايي طلب 
بل��وچ در منطقه انجام ش��د. منابع خبري تصريح 
كردند كه در اين عمليات تبادل سنگين آتش ميان 
نيروهاي امنيتي پاكستان و تروريست ها رخ داده و 

در جريان آن پنج تروريست كشته شدند.

    جزييات شرايط نامزدي نمايندگان شوراي 
شهر در انتخابات مجلس؛ايلنا |

سخنگوي وزارت كش��ور گفت: استعفاي اعضاي 
شوراي شهر براي نامزدي در انتخابات مجلس بايد تا 
۱۶خرداد به تصويب شوراي شهر برسد.  سيدسلمان 
ساماني در صفحه شخصي خود در توييتر در رابطه 
با لزوم استعفاي اعضاي ش��وراهاي اسلامي شهر 
براي شركت در يازدهمين دوره انتخابات مجلس 
شوراي اسلامي نوشت: اعضاي شوراي شهر اگر قصد 
نامزدي در انتخابات مجلس در هر يك از حوزه هاي 
انتخابيه سراسر كش��ور را دارند، بايد تا ۱۶خرداد 
اس��تعفا آنها به تصويب شوراي اسلامي شهرشان 

رسيده باشد. 

    بايد جل�وي گراني هاي افسارگس�يخته 
گرفته شود؛فارس|

امام جمعه موقّت تهران با اشاره به تهديدات امريكا 
گفت: يكي از اين تهديدها به صفر رساندن صادرات 
نفت ايران اس��ت. امريكا به خوب��ي مي داند و خود 
را به نادان��ي مي زند؛ به فضل خدا نظ��ام ما هرقدر 
بخواهد نفت توليد مي كند و به كوري چش��م شما 
هرقدر بخواهد صادر مي كند. سيد احمد خاتمي با 
اشاره به گراني هاي اخير گفت: نبايد كسي انتظار 
داش��ته باش��د خطيب جمعه كه زبان مردم است، 
از اي��ن گراني هاي افسارگس��يخته نگوي��د. قطعاً 
توطئه دشمنان قس��م خورده وجود دارد اما نبايد 
سوءمديريت ها تحت الشعاع اين موضوع قرار گيرد.

    لايحه حمايت از اطفال و سوال از وزير نيرو 
در دستور كار اين هفته مجلس؛خانه ملت|

نماين��دگان مجلس در جلس��ات اين هفته لايحه 
حمايت از اطفال و نوجوانان، تحقيق و تفحص از بانك 
مركزي، سوال از وزير نيرو و همچنين لايحه حمايت 
از محيط بانان را در دستور كار دارند.  نمايندگان در 
جلسات علني روزهاي يكشنبه، دوشنبه و سه شنبه 
لايحه حمايت از اطف��ال و نوجوانان، طرح اصلاح 
قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي در 
تامين نيازهاي كشور و تقويت آنها در امر صادرات 
و اصلاح م��اده ۱۰۴ قانون ماليات هاي مس��تقيم 
و... را در دس��تور كار دارند. لايحه ماليات بر ارزش 
افزوده، طرح اصلاح ماده ۶۰ قانون برنامه پنج ساله 
ششم، لايحه موافقتنامه تشويق و حمايت متقابل 
از سرمايه گذاري بين ايران و لوكزامبورگ و لايحه 
معافيت وزارتخانه ها و موسسات دولتي از پرداخت 
هزينه هاي ثبتي از ديگر دس��تور كارهاي جلسات 

هفته آينده مجلس است.

ايران2

راهكاروزيركشوربرايروياروييباچالشتحريمها

مقابله با تحريم ها بايد به استانداران واگذار شود
گروه ايران|

»اس��تفاده از ظرفيت اس��تاني براي مقابله با چالش 
تحريم ه��ا« جديدترين راهبردي اس��ت كه از منظر 
وزير كشور دولت دوازدهم؛ اقتصاد ايران با استفاده از 
آن مي تواند بخش قابل توجهي از مشكلات برخاسته 
از تحريم ه��اي اقتصادي را پش��ت س��ر بگ��ذارد و از 
ظرفيت هاي مردمي استان ها به نفع منافع ملي كشور 
بهره برداري كند. بر اساس اين نقشه راه است كه وزير 
كشور مي گويد: بار مس��ووليت مقابله با تحريم ها در 
شرايط فعلي را بايد به عهده استانداران گذاشت چرا كه 

آنها توان و اختيار لازم را در اين زمينه دارند.
عبدالرضا رحماني فضلي كه براي رونمايي از سند توسعه 
خراسان شمالي راهي بجنورد شده بود در ادامه اظهار 
مي كند: رويك��رد من، واگذاري مديري��ت يارانه هاي 
نقدي و واگذاري آن به استانداران بود و ماليات هم بايد 
در استان ها مديريت شود.« رويكردي كه وزير كشور 
معتقد است ضمن اينكه توان استان هاي مختلف براي 
نقش آفريني در فرآيند اقتصادي را ارتقا مي دهد و هم 
به ساختار كلي كشور براي رويارويي با بحران ها مدد 

مي رساند.
رحماني فضلي با تاكيد بر نقش استانداران در حمايت از 
سرمايه گذاري ها و رونق اقتصاد تصريح كرد: به طور مثال 
استاندار مي تواند ش��رايط را براي سرمايه گذاري هاي 
بالاي ۱۰۰ ميليارد ريال تسهيل كند و نيازي به مراجعه 
سرمايه گذار به ادارات نباشد، سه نفر به انتخاب استاندار 

مسوول پيگير امور باشند.
وزير كشور در بخش ديگر سخنان خود با بيان اينكه 
در كش��ور رقم بس��يار بالايي نقدينگي وجود دارد، 
گفت: اين نقدينگي هر زمان به سمت مسكن، سكه 
يا ارز سوق يافته است و اين پول هاي سرگردان بايد 

مديريت شود.
رحماني فضلي خاطرنشان كرد: نمايندگان مردم اين 
استان در مجلس شوراي اسلامي هم جايگاه موثري در 
خانه ملت دارند و بايد از ظرفيت آنان در توسعه بهره برد.

    دشمن به دنبال دوختن قبا در سيل بود
وزير كشور با اشاره به بحران سيل در سال جاري اظهار 
داشت: دشمن به دنبال اين است كه از هر موضوع در 
هر مقعطي، به نفع خود اس��تفاده كند و در سيل هم 
تلاش داشت كه قبايي براي خود دوخته و اعلام كند 
كه مسوولان اين كش��ور كارآمدي لازم را در مديريت 
بحران ندارند، اما تمام دنيا ديد كه اين بحران به خوبي 

مديريت شد.
وي خاطرنشان كرد: رهبر معظم انقلاب از همان ابتدا 
پيگير امور بودند و رييس جمهور هم به صورت مستمر 
از استانداران امور را جويا بود، در مجموع با همراهي و 
همكاري مردم و دستگاه هاي اجرايي كارها مديريت 
ش��د. كاش درك ما از س��يل ويرانگر تحريم و شرايط 
اقتص��ادي حاكم هم اين گونه بود و با آن، س��يل گونه 
برخورد مي كرديم. رحماني فضلي خاطرنشان كرد: در 
سيل اخير، همه وارد عرصه شدند و پاي كار آمدند و در 
بازسازي هم بايد با همان رويكرد همكاري اقدام كنيم.

وي با اش��اره به انتقاد ها از اجرايي نشدن كامل برنامه 
توسعه در چهار دهه گذشته گفت: نبايد خود را فريب 
دهيم در چهل سال گذش��ته پنج برنامه براي توسعه 
كشور داشته ايم خوب نوشته ايم اما اين برنامه ها به طور 
كامل اجرا نشد، مشكل كجاست؟ ضعف مديران، ضعف 

در نظام اجرايي و اشكال از منابع است؟
وي افزود: در وهله نخس��ت بايد گف��ت نظام اداري ما 
پاسخگوي اجراي اين برنامه ها نبوده است البته اين بدان 
معنا نيست كه نظام اداري بازدارنده و مانع است اما موثر 
نبوده است. وي با تاكيد بر نقش مديران در نظام اداري 
گفت: در اين نظام، همه استان ها و شهرستان ها مانند 
هم اداره نمي شود برخي خوب و در مسير توسعه كار 
كرده اند و برخي ضعيف بوده است و در اين ميان مديران 

در راس نظام اداري هستند.
وزير كش��ور تاكيد كرد: مديران و مس��وولان، با مردم 
تعهد كرده اند و بايد پاسخگو باشند، مسوولان فرصت 
خدمت به مردم را غنيمت بدانند، گرفتن مس��ووليت 

روزي حسابرسي مي ش��ود و مديري كه جز حق، جز 
قانون و منافع مردم به چيز ديگر فكر كند، ملعون است. 
وي با اشاره به برخي فش��ارها در انتصاب ها گفت: در 
انتصاب ها تحت فشار هيچ گروه نبوده ام و هيچ فشاري 
را قبول نكرده ام، اگر فشار و اصرار مشاهده كنم، حتي 
اگر فرد شايسته باشد هم قبول نمي كنم و باج نمي دهم. 
وزير كشور اظهار داشت: افرادي با تشكيل گروه، تلاش 
دارند تا در انتصاب ها و انتخاب مديران، فشار وارد كنند، 
گرفتن مسووليت به يك مسابقه بدل شده و اين رابطه 

و اصرارها سبب تعجب مي شود، چقدر براي مسووليت 
گرفتن ها حق و ناحق مي شود. رحماني فضلي در ادامه با 
اشاره به نقش مردم در دستيابي به اهداف توسعه اظهار 
داشت: اگر مردم محور مشاركت نشوند كار ما زار است.

وي اف��زود: حرف از مش��اركت دادن م��ردم و بخش 
خصوصي زياد و زينت مجالس بوده است اما در عمل 
بايد به آن اعتقاد داشته باشيم، مشاركت مردم يعني 
قانون به نفع مردم تفسير كردن پس چرا مردم پشت در 

مسوول و فرماندار معطل مي ماند؟

وي با اشاره به تاكيد رهبر انقلاب به رونق توليد و اشتغال 
گفت: شعار امسال رونق توليد است و تكيه دشمن هم 
بر اين موضوع اس��ت و ت��لاش دارد تا صادرات نفت ما 

صفر شود.
وزير كشور اظهار داشت: ما بايد از وابستگي به نفت خارج 
شويم البته بايد گفت در اين چهل سال كوتاهي كرده ايم 
اما اكنون براي عزت مردم، اقتدار ايران و پاسخ به تحريم 
دشمن بايد هر استاندار براي خود برنامه داشته باشد و 

هر استان سنگر پرقدرت توليد و اشتغال شود.

رييسقوهقضاييه:

اجرايعدالتبدونتوجهبهمذهبوقوميت
اجازه نخواهيم داد  فساد در  نظام لانه كند

رييس قوه قضاييه مي گويد: مسوولان و دستگاه قضايي 
اجازه نخواهد داد كه فساد در هيچ جاي نظام لانه كند 
به همين دليل بايد به بهترين نحو شناسايي اين افراد 
را در دس��تور كار قرار دهند. رييسي همچنين اشاره 
مي كند كه دس��تگاه قضايي بدون توجه به قوميت و 
مذهب بايد رويكردي عادلانه در رسيدگي به پرونده ها 
داشته باشد.  به گزارش تسنيم سيد ابراهيم رييسي در 
نشست خبري با اصحاب رسانه كه در پاويون فرودگاه 
زاهدان برگزار شد در تشريح دستاوردهاي سفر خود به 
سيستان و بلوچستان اظهار داشت: يكي از مسائلي كه 
در ديدار با خانواده شهدا مورد تأكيد قرار گرفت ضمن 
تكريم از مقام خانواده شهدا استفاده از مقام خانواده در 
حل مسائل بين طوايف با حضور افراد و ريش سفيدان 
و ساير كس��اني كه مي توانند اختلافات بين طوايف را 

حل كنند، بود.
رييس قوه قضاييه ادامه داد: بايد از كساني كه مي توانند 
اختلافات بين دو ش��خص يا يك خان��واده حل كنند 
اس��تفاده ش��ود چون حضور مردم و س��منها مانند 
روساي طوايف مي تواند به كاهش ورودي پرونده ها به 
دستگاه هاي قضايي كمك كند. وي در مورد مسائلي كه 

در جلسه با همكاران قضايي روز گذشته برگزار شده بود 
گفت: رعايت و اجراي قانون بدون در نظر گرفتن مذهب 
و قوميت گويش و اقليم بايد در دستگاه قضايي در نظر 
گرفته ش��ود چرا كه اجراي عدالت قطعاً در كام مردم 

شيرين خواهد بود. وي اجراي عدالت و قانون بدون نگاه 
به نوع گرايش، در نظرگرفتن جايگاه، قوميت، مذهب 
را امري ضروري دانس��ت و عنوان كرد: مبارزه بي امان 
با شرارت، ناامني و فساد بايد انجام شود چون در هيچ 

جاي نظام نبايد فساد لانه كند. آيت الله رييسي ادامه 
داد: مس��وولان و دستگاه قضايي اجازه نخواهد داد كه 
فساد در هيچ جاي نظام لانه كند به همين دليل بايد 
به بهترين نحو شناسايي اين افراد را در دستور كار قرار 
دهند. وي با اشاره به اينكه علماي شيعه و سني همه 
بر انسجام و وحدت تاكيد داش��تند بيان كرد: استان 
سيستان و بلوچستان در حال توسعه است و هرگونه 
توسعه يافتگي در پرتو انسجام و وحدت و يكپارچگي 

اتفاق خواهد افتاد.
وي گفت: هرگون��ه اختلاف مانع از توس��عه يافتگي 
اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي اس��تان خواهد شد از 
اين رو انسجام و وحدت و يكپارچگي در داستاني مانند 
سيستان و بلوچستان كه اهل تشيع و تسنن در آن در 

كنار يكديگر زندگي مي كنند بسيار ضروري است.
به عقيده رييس قوه قضاييه انسجام و وحدت در جامعه 
دو پي��ام را منتقل مي كند كه يكي از آنها دوس��تي و 
صميميت اس��ت و دلدادگي به انقلاب و نظام را نشان 
مي دهد و يكي اينكه دش��من در مق��ام وحدت عليه 
كشور هيچ كاري از پيش نخواهد برد و تمامي توطئه ها 
و نقشه هاي او در مقابل اين انسجام نقش بر آب خواهد 

شد.  رييسي با اشاره به ديدار با نخبگان، هيات علمي و 
دانشجويان و اساتيد دانشگاه در زاهدان گفت: اين افراد 
ديدگاه هاي بلندي داشتند كه حاكي از تصميم و اراده 
اصحاب علم و دانش است. رييس قوه قضاييه ادامه داد: 
يكي از افتخارات كشور اين است كه بيش از ۱۰۰ هزار 
دانشجو در استان سيستان و بلوچستان در حال آموزش 

و تعليم و تعلم هستند.
وي با اشاره به اينكه جمع بندي برخي از مشكلات مطرح 
شده اس��تان مقرر شده تا از سوي مس��وولان و دولت 
پيگيري شود عنوان كرد: برخي از مسوولان در رابطه با 
مشكلات راهكارهايي ارايه داده بودند كه نياز به اعتبار 
داش��ت از اين رو اعتباراتي حدود 8۰ ميليارد تومان از 
محل اعتبارات قوه قضاييه اختصاص داده خواهد شد 
تا نيازهاي اوليه استان از جمله توسعه ساختمان هاي 
و خانه هاي س��ازماني، ابزار كاري در پزشكي قانوني و 
سازمان هاي وابسته قوه قضاييه و... انجام شود.  رييسي 
در مورد كمبود قاضي و نيروي انساني در استان گفت: 
قطعا اين مشكل برطرف خواهد شد چون اگر نيروي كار 
مورد نياز تامين شود پرونده هاي ورودي بدون دغدغه 

رسيدگي خواهند شد.

حکمپروندهگروههدايتیتا
١٠روزآيندهصادرمیشود

    قاضی »اسدالله مسعودی 
مقام« رئيس ش��عبه سوم 
دادگاه ويژه رس��يدگی به 
مفاس��د اقتصادی شامگاه 
پنجشنبه اعلام کرد: حکم 
پرونده گروه هدايتی تا ١٠ 
روز آينده صادر می ش��ود. 
به گزارش قوه قضائيه، قاضی مسعودی مقام در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی مبنی بر اينکه پس از قتل 
حاجيان که در دوره ای وکيل هدايتی بوده است شائبه ای 
مبنی بر اينکه اين فرد جعبه سياه بانک سرمايه است 
مطرح شد، گفت: پرونده بانک سرمايه نزديک به ۴۰۰ 
متهم دارد که چند بخش آن با کيفرخواست به دادگاه 
آمده اس��ت در هفته های آتی رسيدگی به پرونده بقيه 
اعضای هيات مديره و برخی از متهمين را آغاز خواهيم 
کرد. وی افزود: در رابطه با اينکه آيا مرحوم حاجيان جعبه 
سياه پرونده است قطعا نمی تواند باشد به جهت اينکه 
پرونده آقای هدايتی به صورت کامل به دادگاه آمده و مورد 
ارزيابی قرار می گيرد و نقطه تاريکی در پرونده وجود ندارد 
که بگوييم برخی از اسناد آن پنهان است. رئيس شعبه 
سوم دادگاه ويژه رسيدگی به مفاسد اقتصادی تاکيد کرد: 
نمی توانيم بگوييم قتل آقای حاجيان مسير تحقيقات را 
با نواقص مواجه می کند؛ چرا که مدارک و مس��تندات 
کافی برای پرداخت ودريافت تسهيلات وجود دارد و در 
خصوص ساير پرونده ها نيز به همين ترتيب است. وی 
شايد در سابق وکيل آقای هدايتی بوده باشد  اما در اين 
پرونده اصلا حضور نداشته و جزو وکلای پرونده ما نيست. 
وی اضافه کرد: ما تمامی دلايل و مستندات لازم را جمع 
آوری کرده ايم و نيازی نيست که مرحوم حاجيان يا امثال 

وی بخواهند به ما کمک کنند.

ظريفدرگيرینظامیايران
وامريکارابعيددانست

    محمدج��واد ظري��ف 
وزير امور خارج��ه ايران در 
گفت وگو با نشريه انگليسی 
اينديپندن��ت، درگي��ری 
نظامی بين ايران و امريکا در 
آينده نزديک را بعيد دانست.

به گ��زارش ايرنا، ظريف در 
ادامه گفته اس��ت البته وقوع حوادثی در خليج فارس و 
تنگه هرمز می تواند به وق��وع درگيری، دامن بزند. وی 
دراين باره به حادثه ورود غيرقانونی دو کش��تی نيروی 
دريايی آمريکا به آب های ايران در ژانويه 2۰۱۶ اش��اره 
کرد که توسط نيروهای ايران دستگير شدند. اما آن زمان 
به دليل کان��ال ارتباطی او و همتای امريکايی اش جان 
کری، دو طرف کنترل اوضاع را به دست گرفته و از بروز 
درگيری جلوگيری شد. وزير امور خارجه ايران همچنين 
ب��ه اينديپندنت گفت ک��ه از اختياراتی ب��رای مبادله 
زندانيان برخوردار است. او توضيح داد که اين مبادله بين 
امريکايی های زندانی در ايران و ايرانيانی صورت خواهد 
گرفت که به دليل آنچه نقض تحريم های امريکا خوانده 
می شود، زندانی هستند. ظريف بااين حال تصريح کرد 
که اين تبادل، زندانيان اروپايی همچون نازنين زاغری 
تبعه انگليسی-ايرانی شامل نمی شود. وزير امور خارجه 
کشورمان همچنين درباره مصاحبه اش با شبکه فاکس 
نيوز اين گونه توضيح داد که قصد داشت تا از اين طريق 
با هواداران دونالد ترامپ ارتباط بگيرد. وی عنوان کرد: 
گاهی مهم است که با طرف مقابل هم صحبت کرد. وی 
همچنين اظهار داشت که اين برای اولين بار نبود که با 
فاکس نيوز صحبت کرده و زمانی که س��فير دائم ايران 
نزد سازمان ملل متحده بود هم با اين شبکه مصاحبه 

کرده است.

ترکيهجايگزيني
نفتايرانراميسرندانست

    »مولود چ��اووش اوغلو« 
ام��کان جايگزيني به جای 
نفت اي��ران را ب��رای ترکيه 
مش��کل دانس��ت و اعلام 
کرد که ايج��اد تنوع در اين 
زمينه سخت است چرا که 
فناوری ها در پالايشگاه های 
ترکيه برای پالايش نفت از کشورهای مختلف مناسب 
نيست. به گزارش خبرگزاری آناتولی ترکيه، »چاووش 
اوغلو« پنجشنبه شب در کنفرانس مطبوعاتی در آنکارا 
با »لوئيز آلبرتو کاستيگليونی« همتای پاراگوئه ای خود 
تصريح کرد: تحريم های واشنگتن عليه تهران، بر تمامی 
کشورها تاثير منفی می گذارد و در اين امر هيچ کشوری 
مستثنی نيس��ت. وی افزود، در سفر به قطر و اسلواکی، 
ش��اهد بودم که اين تحريم ها مش��کلات زيادی برای 
شرکت ها بوجود آورده است. وی ادامه داد: آلمان، فرانسه 
و انگليس يک سازو کار مالی موسوم به » اينستکس« برای 
تعامل با ايران راه اندازی کردند و ما هم در تلاش هستيم که 
يک سازو کار مالی مشابه برای تعامل با تهران ايجاد کنيم. 
چاووش اوغلو تاکيد کرد: برای ما مشکل خواهد بود که در 
کوتاه مدت، در واردات نفت خود تنوع ايجاد کنيم، چرا که 
فناوری ها در پالايشگاه های ترکيه مناسب پالايش نفت 
از کشورهای مختلف نيست. چاووش اوغلو به دشواری 
جايگزينی نفت شمال عراق با نفت وارداتی از ايران اشاره 
و تصريح کرد: خط لوله نفت موجود ميان کرکوک عراق و 
بندر جيهان ترکيه نيازمند تعمير است و اين خط لوله که 
شمال عراق را به ترکيه وصل می کند، ظرفيت محدودی 
دارد. چاووش اوغلو افزود: در صورتی که بخواهيم، نفت 
از کشورهای ديگری )جز ايران( وارد کنيم، لازم است که 

فناوری پالايشگاه های ترکيه به روز شود.

اعلامهزينهسفرهایزمينی
وهوايیدرماهرمضان

رييس سازمان حج و زيارت 
ب��ا اعلام هزينه س��فرهای 
زمين��ی و هوايی به عتبات 
عاليات از ارائه بس��ته های 
جديد زيارتی به زائران خبر 
داد. به گزارش برنا؛ عليرضا 
رشيديان درباره اعزام زائران 
عتبات گفت: در سال های گذشته معمولا ۱5 روز اول ماه 
رمضان را تعطيل می کرديم، اما از سال گذشته تصميم 
گرفتيم سفر به عتبات عاليات از ابتدای ماه رمضان انجام 
ش��ود. وی ادامه داد: موضوع خاص��ی که در خصوص 
عتبات دنبال می کنيم ارائه بسته های زيارتی متفاوت 
اس��ت در گذشته تنها يک نوع بس��ته زيارتی ارائه می 
شد اما با توجه به اينکه سازمان حج و زيارت در موضوع 
زيارت به عتبات عاليات يک سازمان تسهيل کننده است 
بنا بر اين شد بتوانيم متناسب با خواست خواسته های 
زائران برنامه ريزی کنيم. رييس س��ازمان حج و زيارت 
تأکيد کرد: زائران عتبات عاليات در ماه مبارک رمضان 
تمايل دارند ده روز در عتبات حضور داشته باشند برخی 
نيز تمايل دارند سفرشان به عتبات کوتاه مدت باشد ما 
نيز در بسته های زيارتی مان به اين نکات توجه کرده ايم. 
رش��يديان درباره هزينه سفر به عتبات تصريح کرد: به 
دليل لغو هزينه ويزا، هزينه سفر به عتبات کاهش پيدا 
کرده است و در حال حاضر هزينه سفر زمينی به عتبات 
در حدود يک ميليون و 2۰۰ هزار تومان و سفر هوايی در 
حدود 2 ميليون و 8۰۰ هزار تومان است. وی در پاسخ به 
اين سوال که آيا با افزايش زائران به عتبات در ماه رمضان 
مواجه خواهيم بود، گفت: قطعا با افزايش زائران مواجه 
خواهيم بود و اميدواريم با کاهش قيمت و ارائه خدمات 

بهتر اين اتفاق رخ دهد.

افزايشکمکهابهارتش
عراقدرحوزهپدافندهوايی

به گزارش سپاه نيوز، سپهبد 
جبار عبيد کاظم حس��ن 
الدراجی فرمان��ده پدافند 
هوايی ارتش عراق که همراه 
هياتی عالی رتبه نظامی به 
کشورمان سفر کرده است، 
در ادام��ه ديدارهايی که با 
فرماندهان عالی رتبه نيروهای مسلح کشورمان داشته 
است، ديروز با حضور در محل ستاد فرماندهی نيروی 
هوافضای سپاه، با سردار اميرعلی حاجی زاده فرمانده 
نيروی هوافضای س��پاه ديدار و گفت و گو کرد. سردار 
حاجی زاده در اين ديدار با اشاره به اقدامات مستشاری 
و حمايت و پش��تيبانی نيروی هوافضای سپاه از عراق 
در مقابله با داعش اظهارداش��ت: اين نيرو از نخستين 
روزهای جنگ عراق عليه داعش و گروه های تکفيری به 
درخواست دولت عراق در کنار ملت، دولت و نيروهای 
مسلح اين کشور قرار گرفت و در آن روزهای سرنوشت 
ساز با اعزام هواپيما،ارائه آموزش های فشرده به خلبانان 
عراقی و ۴ س��ال پشتيبانی و تعميرات هواپيماها و نيز 
پرواز هواپيماهای بدون سرنشين و کمک های اطلاعاتی 
در کنار نيروهای مردمی و ارتش عراق را حمايت كرد. 
فرمانده نيروی هوافضای س��پاه گفت: نيروی هوافضا 
با دس��تيابی به فناوری های س��اخت انواع رادار، مراکز 
فرماندهی و کنترل، سامانه های موشکی زمين به هوا و 
تجهيزات جنگ الکترونيک آمادگی دارد هر گونه کمک 
و انتقال تجربه را به نيروهای پدافندی عراق ارائه کند. وی 
تاکيد کرد: اگر ما و ملت عراق کنار هم باشيم قدرتمان ده 
برابر می شود و علت اينکه دشمنان اعم از آمريکا، رژيم 
صهيونيستی و کشورهای مرتجع منطقه مخالف اين 

روابط حسنه هستند.
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افزايش 61 درصدي تورم توليدكننده صنعت

كاغذوتنباكوپيشرانتورمتوليدكننده
گروه اقتصاد كلان|

آمارها نشان مي دهند زمستان سال گذشته روزهاي 
س��ختي بر توليدكنن��دگان بخش صنع��ت و معدن 
گذش��ت، تورم 64.6 درصدي بخش صنعت و بيش از 
41 درصدي بخش معدن گواهي است بر دشواري هايي 
كه توليدكنندگان از آغاز سال 97 با آن دست به گريبان 
بودند و آن طور كه پيش بيني هاي صندوق بين المللي 
پول مي گويد تا پايان س��ال 98 شيب تورم همچنان 
افزايشي خواهد بود. فشار تحريم ها هم اكنون به شكل 
كامل خود را در اقتصاد كشور نشان مي دهد به گونه اي 
كه توليد محصولات از توتون و تنباكو كه در چهار فصل 
س��ال 96 كاهش قيمت داشت به يك باره در زمستان 
97 نسبت به زمستان 96 ركورد شكني كرد و 212.8 

درصد افزايش يافت. 
ش��اخص قيمت توليدكننده بخش صنعت در فصل 
زمستان ١٣٩٧ به عدد ٤٧٩.٩ رسيد كه نسبت به فصل 
قبل ١٤.١ درصد و شاخص فصل مشابه سال قبل ٨٩.٢ 
درصد افزايش داش��ته است. درصد تغييرات متوسط 
شاخص كل بخش صنعت در چهار فصل منتهي به فصل 
زمستان سال ١٣٩٧ نسبت به متوسط شاخص در چهار 
فصل منتهي به فصل زمستان سال قبل معادل ٦٤.٦ 
درصد بوده كه نسبت به تورم چهار فصل منتهي به فصل 
پاييز سال سال گذش��ته ٤٧.٣ درصد، افزايش داشته 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه نرخ تورم كل زمستان 
نس��بت به تورم سال كه حدود 28 درصد بوده بيش از 
دوبرابر بيشتر بوده است. اين مي تواند تا حدود زيادي به 
اشتغال در كشور آسيب بزند. صنعت به تنهايي سهمي 
در حدود 32 درصد بازار كار ايران را داراس��ت و اين در 
حالي اس��ت كه بخش خدمات هم با سهم بيش از 50 
درصدي از بازار كار رابطه مستقيمي با بخش صنعت 
دارد؛ بخشي از بخش خدمات به واردات مرتبط است 
كه با توجه به افزايش قيم��ت ارز، تاثيرپذيري دارد و 
بخشي ديگر با صنعت مرتبط است كه اين امر نشانگر آن 
است كه با منفي شدن نرخ رشد بخش صنعت مشاغل 
اين بخش نيز مي تواند با ريزش مواجه شود. در مقابل 
دولتي ها اغلب از ايجاد يك ميليون شغل در سال جاري 
خبر مي دهند. به طور مثال محمد باقر نوبخت، رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه اخيرا اين وعده را داده است. 
بررسي ها نشان مي دهند در سال جاري هم رشد منفي 
اقتصاد افزايش خواه��د يافت و هم نرخ تورم. صندوق 
بين المللي پول، نرخ تورم را حدود 38 درصد و نرخ رشد 
اقتصادي را منفي هشت درصد اعلام كرد. اخيرا نيز يكي 
از مسوولان اين صندوق نسبت به نوسانات سال جاري 
در اقتصاد ايران هشدار داد و احتمال رشد نرخ تورم تا 

50 درصد را هم ناممكن ندانست.

    تنباكو و كاغذ پيشران تورم صنعت
در ميان زيربخش هاي اصلي صنعت بيش��ترين تورم 
نقطه به نقطه را توليد محص��ولات از توتون و تنباكو 
س��يگار با نرخ 212.8 درصدي تجرب��ه كرده و پس از 
آن توليد كاغذ و محصولات كاغ��ذي تورمي 146.5 
درصدي داش��ته اس��ت. اين در حالي اس��ت كه تورم 
محص��ولات مرتبط با توتون و تنباك��و در چهار فصل 

س��ال 96 به ترتيب منفي 10.4 و سه فصل پي در پي 
منفي 1.3 درصد بود. نرخ تورم توليدات كاغذي نيز در 
زمستان 94 منفي بود و از آن زمان تا بهار 97 همواره 
تورمي تك رقمي را تجربه مي كرد. تورم نقطه به نقطه 
تولي��د محصولات فلزي فابريكي جزو ماش��ين آلات 
هم در زمستان امس��ال به 119.3 درصد رسيد حال 
آنكه در تمام مدت سال هاي 95 و 96 تورم اين بخش 
همواره تك رقمي بوده است. صنايع توليد زغال سنگ 
پالايش��گاه هاي نفت، توليد ساير وسايل حمل و نقل، 
توليد ابزار پزشكي، اپتيكي، ابزار دقيق و انواع ساعت به 
ترتيب با نرخ 110، 107 و 105 در رتبه هاي بعدي قرار 
دارند. هر چند بايد توجه داش��ت تاثير هر كدام از اين 
بخش ها بر نرخ تورم كلي صنعت برابر با يكديگر نيست.

در يك��ي از زي��ر بخش ه��اي مهم، ش��اخص قيمت 
توليدكننده در زير بخش صنايع توليد زغال س��نگ 
پالايش��گاه هاي نفت با ١٢.٦ درصد افزايش نسبت به 
فصل قبل از عدد ٤٧٨.٠ به ٥٣٨.٢ رسيد و بيشترين 
تاثير در افزايش ش��اخص كل فصل زمستان را داشته 
است. رش��ته فعاليت توليد فرآورده هاي نفتي تصفيه 
شده بيشترين تاثير را در افزايش شاخص اين زير بخش 
داشته است. به همين اعتبار مي توان گفت هزينه انرژي 
توليدات كارخانه اي در ايران به تنهايي در س��ه ماهه 
پاياني سال گذشته بيشترين سهم را در افزايش حدود 

65 درصدي توليد داشتند.
شاخص قيمت توليدكننده توليد فلزات اساسي با ٢٥.٢ 
درصد افزايش نسبت به شاخص فصل قبل كه 370.9 
و رس��يدن به عدد ٤٦٤.٤، رتبه دوم تاثيرگذاري را در 
افزايش شاخص كل فصل زمستان داشته است. رشته 
فعاليت هاي توليد محصولات اوليه آهن و فولاد با ٢٧.٧ 
درصد، توليد محصولات اساسي آلومينيومي با ٣٥.٨ 
درصد و توليد محصولات اساس��ي مسي با ٦.٢ درصد 
افزايش نسبت به فصل قبل به ترتيب بيشترين تاثير را 

در افزايش شاخص اين بخش داشته است.
در فصل مورد بررسي، شاخص قيمت توليدكننده توليد 
وسايل نقليه موتوري، تريلر و نيم تريلر با ٢٥.٢ درصد 
افزايش نسبت به ش��اخص فصل قبل كه ٣٢١.٧ بود، 
و رسيدن به عدد ٤٠٢.٧، رتبه سوم تاثيرگذاري را در 
افزايش شاخص كل توليدكننده بخش صنعت داشته 
است. رشته فعاليت هاي توليد وسايل نقليه موتوري با 
٢٧.٦ درصد، توليد بدنه اتاق سازي براي وسايل نقليه 
موتوري و ساخت تريلر و نيم تريلر با ١٤.٦ درصد افزايش 
نسبت به فصل قبل بيشترين تاثير را در افزايش شاخص 

اين بخش داشته  اند.
در فصل مورد بررسي، ش��اخص قيمت توليدكننده 
صنايع مواد غذايي و آشاميدني با ٨.١ درصد افزايش 
نسبت به ش��اخص فصل قبل )٣٨٨.٢( و رسيدن به 
عدد ٤١٩.٧، رتبه چهارم تاثيرگ��ذاري را در افزايش 
شاخص كل توليدكننده بخش صنعت داشته است. 
رشته فعاليت هاي كش��تار دام و طيور با ٢٥.٣ درصد، 
توليد فرآورده هاي لبني با ٤.٩ درصد، آماده س��ازي و 
آرد كردن غلات و حبوبات با ٨.٤ درصد، توليد خوراك 
دام و حيوانات ب��ا ٢٠.٣ درصد و عمل آوري و حفاظت 
ميوه ها و سبزي ها با ١٧.٠ درصد افزايش نسبت به فصل 

قبل به ترتيب بيشترين تاثير را در افزايش شاخص اين 
بخش داشته اند.

شاخص قيمت صنايع محصولات شيميايي با ١١.٨ 
درصد افزايش نس��بت به ش��اخص فصل قبل كه در 
آن زمان ٤٤٣.٢ و رسيدن به عدد ٤٩٥.٧، رتبه پنجم 
تأثيرگذاري در افزايش شاخص كل فصل زمستان را به 
خود اختصاص داده است. رشته فعاليت هاي توليد مواد 
پلاستيكي به شكل اوليه و ساخت لاستيك مصنوعي 
با ٢٠.٢ درصد، توليد مواد شيميايي اساسي به جز كود 
و تركيبات ازت با ٦.٩ درصد، توليد انواع رنگ و روغن 
جلا و پوشش هاي مش��ابه و بتانه با ٩.٩ درصد و توليد 
الياف مصنوعي با ١٤.٠ درصد افزايش نسبت به فصل 
قبل، بيشترين تاثير را در افزايش شاخص اين بخش 

داشته  اند.
ش��اخص قيمت توليد منس��وجات ب��ا ١٠.٩ درصد 
افزايش نسبت به شاخص فصل قبل و رسيدن به عدد 
٤١٧.٥، رتبه شش��م تأثيرگذاري در افزايش شاخص 
كل فصل زمستان را به خود اختصاص داده است. رشته 
فعاليت هاي آماده سازي و ريس��ندگي الياف با ١٣.٩ 
درصد، فرش ماش��يني و موكت با ٤.٨ درصد افزايش 
نس��بت به فصل قبل، بيش��ترين تاثير را در افزايش 

شاخص اين بخش داشته  اند.
شاخص قيمت در زير بخش صنعتي توليد محصولات 
فل��زي فابريكي به جز ماش��ين آلات ب��ا ١٥.٢ درصد 
افزايش نسبت به شاخص فصل قبل و رسيدن به عدد 
٤٩٣.٧، رتبه هفتم تأثيرگذاري را در افزايش شاخص 
كل بخش صنعت در فصل زمستان به خود اختصاص 
داده است. رشته فعاليت هاي توليد ساير محصولات 

فلزي طبقه بندي نشده در جاي ديگر با ٢٧.٤ درصد، 
توليد محصولات فلزي ساختماني با ٦.٨ درصد افزايش 
نس��بت به فصل قبل به ترتيب بيش��ترين تاثير را در 
افزايش شاخص اين بخش داشته اند. شاخص قيمت 
در زير بخش صنعتي توليد ساير محصولات كاني غير 
فلزي با ٤.٥ درصد افزايش نسبت به شاخص فصل قبل 
و رسيدن به عدد ٣٠٧.٣، رتبه هشتم تأثيرگذاري را در 
افزايش شاخص كل بخش صنعت در فصل زمستان به 
خود اختصاص داده است. رشته فعاليت هاي »توليد 
س��اير محصولات كاني غير فلزي طبقه بندي نش��ده 
درجاي ديگر با ١٠.٨ درصد، توليد محصولات ساخته 
شده از بتن سيمان و گچ با ٥.٨ درصد افزايش نسبت 
به فصل قبل به ترتيب بيش��ترين تاثير را در افزايش 
شاخص اين بخش داش��ته اند. شاخص قيمت در زير 
بخش صنعتي توليد محصولات لاستيكي و پلاستيكي 
با ٧.١ درصد افزايش نس��بت به شاخص فصل قبل و 
رس��يدن به عدد ٦٠٥.٥، رتبه نه��م تأثيرگذاري را در 
افزايش شاخص كل بخش صنعت در فصل زمستان 
به خود اختصاص داده است. رشته فعاليت هاي توليد 
محصولات پلاس��تيكي به جز كفش با هشت درصد، 
توليد لاس��تيك رويي و تويي و روكش كردن مجدد 
و بازس��ازي با ٣.٩ درصد افزايش نسبت به فصل قبل 
به ترتيب بيش��ترين تاثير را در افزايش ش��اخص اين 
بخش داشته اند. ساير زير بخش هاي صنعتي جز توليد 
ماشين آلات اداري و محاس��باتي با اقزايش شاخص 
قيمت نسبت به فصل قبل همراه بوده اند و سهم هاي 
كمتري از تاثيرگذاري در تورم فصل زمستان كل بخش 

صنعت داشته  اند.

    افزايش   شاخص توليدكننده معدن
درصد تغييرات ميانگين شاخص در چهار فصل منتهي 
به فصل زمستان سال ١٣٩٧ نسبت به ميانگين شاخص 
در دوره مشابه سال قبل كه به عنوان تورم توليد كننده 
بخش معدن شناخته مي شود. ٥٠.٩ مي باشد كه نسبت 
به ميانگين تورم چهار فصل منتهي به فصل پاييز همان 
سال 41.9 درصد افزايش داش��ته است. در فصل مورد 
بررسي بخش »استخراج كانه هاي فلزي« بيشترين تاثير 
را بر افزايش ٦.٧ درصدي ش��اخص قيمت توليدكننده 
بخش معدن داش��ته كه اين افزايش بيشتر تحت تاثير 
افزايش ١٦.٥ درصدي فعاليت  »استخراج سنگ مس« 
به وجود آمده كه به طور عمده ناشي از افزايش قيمت ماده 
معدني »كنسانتره مس« مي باشد.  در زمستان گذشته 
شاخص قيمت توليد كننده در فعاليت استخراج سنگ 
مس نس��بت به فصل قبل 16.5 درصد افزايش يافته و 
اين در حالي اس��ت كه ش��اخص قيمت پاييز نسبت به 
تابس��تان 79.8 درصد افزايش يافته است. در فعاليت 
استخراج سنگ هاي آهني نس��بت به پاييز 4.6 درصد 
رشد كرده كه اين افزايش به طور عمده ناشي از افزايش 
قيمت معدني سنگ آهن است. شاخص قيمت در فعاليت 
استخراج سنگ هاي تزييني با 6.1 درصد افزايش نسبت 
به فصل قبل رشد كرد كه در اين بخش هم تورم ناشي از 
افزايش قيمت ماده معدني تراورتن بوده است. در فعاليت 
استخراج سنگ لاشه شاخص قيمت در زمستان نسبت 
به پاييز 9.4 درصد رش��د ك��رد و در بخش فعاليت هاي 
استخراج كائولن و خاك نسوز، استخراج باريت، استخراج 
خاك سروخ و زرد، استخراج فسفات و گوگرد و استخراج 

ميكا تغييري به وجود نيامده است.
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صداي پاي ورود شوراي 
رقابت به قيمت گذاري خودرو

جزييات تسهيلات اشتغال 
روستايي در سال ۹۷

اين روزها و در جريان آش��فته بازار خ��ودرو، ظاهراً 
رايزني هاي براي ورود مجدد شوراي رقابت به عنوان 

مرجع قيمت گذاري خودرو در حال انجام است.
سال گذشته بود كه براساس مصوبه هيات هماهنگي 
س��ران س��ه قوا قرار بر اين شد تا س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان به عنوان تنها مرجع 
كارشناسي قيمت در كشور تعيين شده و بر همين 
اساس تمامي مراجع قانونگذاري و تعيين قيمت مكلف 

شدند نظرات كارشناسي آن را مد نظر قرار دهند.
در همين راس��تا عملكرد ش��وراي رقابت كه تا آن 
زمان مرجع تعيين فرمول و تعيين تغييرات قيمت 
خودروهاي داخلي زي��ر 45 ميليون تومان بود نيز 
تحت الش��عاع قرار گرفت و قرار شد تا شورا فقط در 
چارچوب قيمت گذاري خودروهاي داخلي و البته 
خودروهايي كه در بازار آنها انحصاري ش��ده عمل 
كرده و نظر خود را به ستاد تنظيم بازار اعلام كند ولي 
ميزان افزايش و قيمت نهايي هر خودرو با مجوز اين 
ستاد در سازمان حمايت مشخص و به خودروسازان 
ابلاغ شود. اما اين روزها كه بازار خودرو دچار آشفتگي 
بسياري شده و تعيين قيمت ها بي ضابطه و خارج از 
چارچوب مش��خصي در حال انجام و بازار با افزايش 
ش��ديد و گاهاً غيرمنطقي مواجه است، بحث ورود 
شوراي رقابت به قيمت گذاري و نظارت بر آن مطرح 
است. اينكه وضعيت شوراي رقابت براي ورود به بازار 
خودرو چگونه خواهد، موضوعي است كه پرس وجوي 
آن از برخي اعضاي ش��ورا با اين توضيح همراه بود 
كه گرچه طي مصوبه، مرجع قيمت گذاري و ابلاغ 
خودرو، شوراي رقابت نيست و به نهاد ديگري واگذار 
شده اما اين ش��ورا همچنان معتقد است از فرآيند 
قيمت گذاري كنار نرفته است. اين در حالي است كه 
گفته مي شود شورا در حال نامه نگاري و رايزني هاي با 
مراجع ذي ربط براي بازگشت مجدد به بازار خودرو و 
ورود مستقيم به تعيين فرمول و قيمت گذاري خودرو 
است و اگر بار ديگر به اين شرايط برگردد به طور حتم 
براي نظارت بر قيمت تمامي خودروهاي داخلي و 
وارداتي كه بازار آنها انحصاري تشخيص داده شده 

ورود خواهد كرد.
در اين رابطه بايد گفت ش��وراي رقابت از اوايل دهه 
90 به عنوان مرجع قيمت گذاري خودروهاي داخلي 
انتخاب و در ابتدا تقريباً تعيين قيمت تمام محصولات 
خودروس��ازان را برعهده داشت اما به تدريج از حجم 
فعاليت آن براي قيمت گذاري كاس��ته شد و تنها به 
تعيين قيمت خودروهاي داخلي بالاي 45 ميليون 
تومان كه بازار انحصاري داشتند محدود شد، به عبارتي 
مي توان گفت شورا در قيمت گذاري خودروهاي بالاي 
45 ميليون تومان دخالتي نداشت. اين در حالي بود 
كه در زمان فعاليت شوراي رقابت براي قيمت گذاري 
خودرو با اينكه تقريباً هيچ گاه راي به كاهش قيمت 
خودروها نداد ولي بارها انتقاداتي از سوي خودروسازان 
و البته وزارت معدن صنعت تجارت )صمت( مطرح بود 
و حتي خودروسازان معتقدند بودند قيمت گذاري هاي 
شوراي رقابت موجب سركوب بازار آنها شده است. از 
سوي ديگر در سال هاي قبل وزارت صمت نظراتي براي 
حذف شوراي رقابت از قيمت گذاري خودرو داشت و 
تاكيد بر اين بود كه بازار خودرو انحصاري نيست كه 
شورا به آن ورود كند با اين وجود شوراي رقابت معتقد 
بود كه بيش از 90 درصد بازار در دست دو خودروساز 
است و اين به معناي انحصار مي تواند باشد و بايد بر آن 
نظارت كند. در مجموع با افزايش قيمت خودرو ديگر 
خودروي زير 45 ميليوني توماني وجود نداشت كه 
شوراي رقابت در قيمت گذاري آن دخالتي داشته باشد.

مهر| برنامه اشتغال روستايي و عشايري پس از اخذ 
مجوز از رهبر انقلاب مبني بر برداشت معادل ريالي 
1.5 ميلي��ارد دلار از محل صندوق توس��عه ملي، از 
اواخر س��ال 1396 پس از تصويب در هيات وزيران 
و مجلس شوراي اسلامي، در قالب »قانون حمايت 
از توسعه و ايجاد اشتغال پايدار در مناطق روستايي 
و عشايري« كليد خورد. قانوني كه دولت و مجلس را 
اميدوار كرد تا سالانه بخشي از اشتغال هدف گذاري 
شده يك ميليوني را از محل اين برنامه البته با تمركز 
بر مناطق روستايي، عش��ايري و مرزي ايجاد كنند. 
عملًا برنامه اشتغال روستايي و عشايري پس از طي 
مراحل تصويب قانون و تهيه  آيين نامه و ضوابط اجرايي 

مربوطه، از ارديبهشت سال گذشته عملياتي شد.
در قالب اجراي اين برنامه بانك توسعه تعاون، بانك 
كشاورزي، پست بانك و صندوق كارآفريني اميد به 
عنوان 4 موسسه عامل انتخاب شدند تا با تلفيق منابع 
خود با منابع صندوق توسعه ملي نسبت به پرداخت 

تسهيلات اشتغال روستايي و عشايري اقدام كنند.
آمار فعاليت تقريباً يك س��اله چهار موسسه عامل 
در اجراي برنامه اش��تغال روستايي نشان مي دهد، 
از ارديبهش��ت تا دهه اول اسفند 97 بالغ بر 84 هزار 
300 طرح پس از طي مراحل بررسي در كميته هاي 
استاني، توجيه اقتصادي آنها نيز توسط بانك ها مورد 
تأييد قرار گرفت و قرارداد اجراي بالغ بر 79 هزار طرح 
نيز بين موسسات عامل و متقاضيان اجراي اين طرح ها 
منعقد شده اس��ت. پس از انعقاد قرارداد، تسهيلات 
اجراي 76 هزار و 400 طرح اشتغالزايي پرداخت شد 
كه ارزش تسهيلات پرداختي 6 هزار و 666 ميليارد 
و 700 ميليون تومان بوده است. برآورد اشتغال ايجاد 
شده با تسهيلات پرداختي در بازه زماني ارديبهشت 
تا اسفند سال گذش��ته، 198 هزار و 508 نفر است. 
بررسي اشتغال 198 هزار نفري با تسهيلات 6 هزار و 
666 ميلياردي نشان مي دهد، هزينه ايجاد اشتغال به 
ازاي هر نفر حدود 33 ميليون و 584 هزار تومان است.

هزينه 33 ميليون و 584 هزار توماني اشتغال به ازاي 
هر نفر، در قبال ميانگين هزينه 200 تا 300 ميليوني 
اش��تغال در بخش هاي مختلف اقتصادي حاكي از 
آن اس��ت كه هزينه سرانه اشتغال در برنامه اشتغال 
روستايي و عشايري كاهش قابل توجهي داشته است.

1.2 ميليون نفر در كارگاه هاي صنعتي 50 نفر به بالا مشغول به كارند

ترسيم نقشه كارگاه هاي صنعتي كشور
بخش صنعت موتور محرك اقتصاد كشور قلمداد مي شود 
و ايجاد يك شغل در اين بخش مي تواند منشأ ايجاد سه تا 
چهار شغل در ساير بخش ها شده و موجب رشد اقتصادي 
و توسعه اشتغال در كشور شود، ازاين رو همه ساله مراجع 
رسمي اقدام به ارايه گزارشات و تحليل هاي آماري مرتبط با 
كارگاه هاي صنعتي به ويژه كارگاه هاي صنعتي داراي 50 نفر 
كاركن و بيشتر مي كنند. اخيرا سامانه اطلاع رساني وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي اقدام به ارايه گزارشي كرده است 
كه در آن جزييات مربوط به وضعيت كارگاه هاي صنعتي 
50 نفر به بالا ارايه شده است. طبق اين گزارش كه بر پايه 
سنجش عملكرد سال 1395 به اجرا گذاشته شده است، 
حدود 6327 كارگاه صنعتي مشغول به فعاليت و توليد در 
كشور وجود دارد كه از اين تعداد 199 كارگاه 3.1 درصد( 
مربوط ب��ه بخش عموم��ي و 6129 كارگاه يعني ))96.9 
درصد مربوط به بخش خصوصي اعم از تعاوني و غيرتعاوني( 
هستند و در عين حال 172 كارگاه معادل 2.7 درصد نيز 

مربوط به بخش تعاون هستند.

    جزييات فعاليت تعاوني هاي صنعتي 
بيشترين تعداد كارگاه هاي صنعتي بخش تعاون مربوط به 
فعاليت »توليد فرآورده هاي غذايي« است كه 39.0 درصد 
از تعاوني هاي صنعتي بخش تعاون را شامل مي شوند. در 
مراتب بعدي »توليد ساير فرآورده هاي معدني غيرفلزي« 
11 درصد و »توليد مواد شيميايي و فرآورده هاي شيميايي« 
هم مع��ادل 9.3 درصد در بخش تعاون داراي بيش��ترين 
مشاركت هس��تند. از منظر استاني، اس��تان هاي تهران، 
مازندران و قم به ترتيب با 28، 12 و 11 كارگاه بيش��ترين 
و اس��تان هاي چهارمحال و بختياري، خراس��ان شمالي، 

سيستان و بلوچستان، كهگيلويه و بويراحمد و هرمزگان 
هركدام با يك كارگاه كمترين تعداد كارگاه هاي صنعتي 
50 نفر كاركن و بيشتر در بخش تعاون را به خود اختصاص 
داده اند. همچنين در استان هاي خراسان جنوبي و سمنان 
هيچ كارگاه صنعتي 50 نفر كاركن و بيشتر مربوط به بخش 
تعاون نيست. از طرفي نسبت كارگاه هاي صنعتي 50 نفر 
كاركن و بيش��تر بخش تعاون به كل كشور در استان هاي 
كردس��تان با 16.7 درصد، همدان با 13.9 درصد و ايلام با 
12.5 درصد، بيشترين ميزان را در مقايسه با ساير استان ها 
داشته اند. نتايج به دس��ت آمده نشان مي دهد كه در سال 
مذكور يك ميلي��ون و 276 هزار و 141 نفر در كارگاه هاي 
صنعتي 50 كاركن و بيشتر اشتغال داشته اند. از اين تعداد 
80 هزار و 842 نفر معادل )6.3 درصد( در بخش عمومي، 
يك ميليون و 177 هزار و 130 نفر )93.7 درصد(، در بخش 
خصوصي )اعم از تعاوني و غير تعاوني( و 18168 نفر )1.4 
درصد( در بخش تعاون مشغول به كار هستند. گفتني است 
در س��ال قبل تعداد كارگاه هاي صنعتي 50 نفر كاركن و 
بيشتر بخش تعاون 105 تعاوني بوده است كه نشان مي دهد 
تعداد اين تعاوني ها در يك سال 63.8 درصد افزايش داشته 
است. همچنين تعداد شاغلين اين كارگاه ها در بخش تعاون 
39.7 درصد افزايش يافته است. سرانه تعداد شاغلان براي 
هر ش��ركت تعاوني صنعتي 106 نفر و براي شركت هاي 
عمومي 406 نفر و شركت هاي خصوصي )اعم از تعاوني و 
غير تعاوني( 195 نفر است. در بخش تعاون سرانه اشتغال در 
فعاليت اقتصادي »ساخت محصولات رايانه اي، الكترونيكي و 
نوري«، بيشترين ميزان را داشته است )351 نفر( . همچنين 
از منظر استاني سرانه اشتغال در استان كهگيلويه و بويراحمد 

بيشتر از ساير استان ها بوده است. )300 نفر(

وزير كار از سايه اجتناب ناپذير عصر ديجيتال بر اقتصاد ايران گفت

بازار كار در حال دگرديسي
محمد ش��ريعتمداري اظه��ار كرد: حداق��ل چهار عامل 
س��اختاري بلندم��دت، تغيي��رات جمعيت��ي، تحولات 
تكنولوژيك و اقتصادي )به ويژه انقلاب ديجيتال(، تغييرات 
اقليمي و جهاني شدن در حال حاضر بيش از هر زمان ديگري 
بر فرآيندها، ساختارها و سازمان كار تأثير مي گذارند. با ظهور 
انقلاب چهارم صنعتي، دنياي كار در حال دگرديسي است، 
تغييراتي در راهند كه بي سابقه هستند. اين تغييرات توسط 
مولفه هايي اعمال مي شوند كه توليد، تجارت، زنجيره هاي 
تأمين و ديجيتالي شدن اقتصاد جهاني را تحت تأثير قرار 
مي دهند. شريعتمداري گفت: با ورود فناوري هايي چون 
اپليكيشن هاي هوش مصنوعي، اتوماسيون فزاينده، رشد 
اقتصاد گيگ، اينترنت اشيا، ابزارهاي هوشمند، بلاك چين، 
و…، شاهد تغييرات فزاينده بسياري از مشاغل خواهيم بود.

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي تاكيد كرد: اين تحولات، فهم 
سنتي ما را از اشتغال، زمان و مكان كار و شركت ها و بنگاه هاي 
اقتصادي به چالش مي كشد. تغييرات، به ويژه تحولات عصر 
ديجيتال، پرسش هايي را در مورد آينده و نحوه مديريت كار 
مطرح مي كند: چگونه مي توانيم سياست هاي بازار كار و 
نهادها را با وضعيت آينده انطباق دهيم؟ چگونه از شايستگي 

كار و رفاه اجتماعي قابل قبول اطمينان پيدا كنيم؟
وي تصريح كرد: اين يك واقعيت غيرقابل انكار اس��ت كه 
بسياري از مش��اغل امروز، فردا به صورت اتوماتيك انجام 
خواهند شد و اين تغييرات، پيامدهايي براي افراد به ويژه 
جواناني خواهد داشت كه با فرصت هاي شغلي محدودتري 
مواجه خواهند شد. بر اساس نتايج حاصله از پيمايش هاي 
بانك جهاني در سال 2016، دو سوم مشاغل در كشورهاي 

در حال توسعه با مخاطره اتوماسيون مواجه هستند.
شريعتمداري گفت: در اين ش��رايط، ابتكار »آينده كار« 
فرصت بي نظيري براي ماس��ت تا گفت وگويي سازنده و 
مشاركتي را شكل دهيم و از دانش و تجربيات جهاني براي 
پايش و پيگيري روندهاي نوظهور استفاده كنيم و به تحولات 
جهان كار شكل دهيم. به گونه اي كه معيشت و رفاه عدالت 
محور در دستور كار و برنامه هاي ما باشد و تنها در صورتي قادر 
به مديريت موفق اين وضعيت خواهيم شد كه منافع مردم را 

در خط مقدم تلاش هاي خود قرار دهيم.
وي اف��زود: براي مواجهه با چالش ه��اي پيش رو نيازمند 
بازنگري و اصلاح سياست هاي بازار كار، سيستم هاي تأمين 
اجتماعي، و نظام هاي آموزشي خواهيم بود. بسيار مهم است 
كه درباره اين اصلاحات جامع و نوآورانه فكر كنيم. زماني 
كه مشاغل در يك بخش كاهش و در ديگري افزايش پيدا 

مي كند، افراد نمي توانند به سادگي و به سرعت از اين بخش 
به بخش ديگري منتقل شوند. سياست هاي عمومي بايد با 
پرورش نوآوري، ايجاد مهارت ها و توانمند س��اختن مردم 
شرايط را به گونه اي مديريت كنند كه آنها بتوانند به بهترين 

شكل ممكن خود را با اين تغييرات منطبق نمايند.
وي افزود: با وجود تغييراتي كه در ماهيت آينده كار به وجود 
خواهد آمد، تضمين جامع كار به گونه اي كه از حقوق بنيادين 
كار، دس��تمزد مكفي براي زندگي، ساعات كار مناسب و 
محيط كار ايمن حمايت كند، ضروري اس��ت. براي  باقي 
ماندن در دنياي رقابتي، مشاغل آينده بايد به نحوي توسعه 
پيدا كنند كه تاب آوري، جزيي از شالوده بنگاه هاي اقتصادي 
ما باشد تا بتوانيم رفاه اقتصادي را در بلندمدت تأمين كنيم.

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي افزود: همايش ملي آينده كار 
فرصتي است براي مشخص كردن اينكه چگونه بايد نيروي 
كار و تشكل ها را براي آينده آماده كنيم و مطمئن باشيم كه 

كسي از اين قافله عقب نمي ماند.
شريعتمداري افزود: فراهم كردن كار شايسته و بهره ور يك 
هدف مهم و چالش ملي براي همه كشورهاي دنياست. با 
توجه به تغيير الزامات بهره وري در سال هاي آينده، چالش 
اشتغال پايدار پيچيده تر خواهد ش��د؛ به ويژه براي زنان و 
مردان جوان. با افزايش اتوماس��يون و روباتيك بسياري از 
مشاغل در بخش هاي پر اشتغال در معرض خطر نابودي 
هستند. اما واقعيت اين است كه فرصت هاي جديدي هم به 
وجود خواهند آمد. انواع جديدي از مشاغل در حال ظهور 
هستند. مجمع جهاني اقتصاد بر اين باور است كه 65 درصد 
كودكاني كه امروز در مدارس ابتدايي مش��غول تحصيل 
هس��تند در آينده در مشاغلي مشغول به كار خواهند شد 
كه امروز وجود ندارد. زمان آنكه بگوييم ما شغل پدرانمان را 
به ارث خواهيم برد، گذشته است. مهارت و تقاضاي كار در 
همه صنايع به شدت در حال تغيير است. اين روندها، اثرات 
گوناگوني بر افراد داراي سطوح مهارتي مختلف گذاشته 
است. از يك سو، تقاضا براي كارگران و كاركنان با مهارت بالا 
در حال افزايش است، و از ديگر سو، كارگران با مهارت پايين 
با از دس��ت دادن شغل يا كم رونق شدن كارشان، به شدت 
آس��يب پذير مي ش��وند. وزير تعاون. كار و رفاه اجتماعي 
افزود: اين وضعيت دو پرس��ش اساسي پيش روي ما قرار 
مي دهد. اول آنكه، ما براي اطمينان از اينكه نيروي كار آينده 
مهارت هاي مورد نياز براي كار در انقلاب صنعتي چهارم را 
دارد چه كاري مي توانيم انجام دهيم، و دوم، چگونه مي توانيم 
افراد كم مهارت را از طريق توسعه مهارت هايشان به اين بازار 

متصل كنيم؟ وي گفت: بر اساس رويكردهاي جديد، پاسخ 
هر دو پرسش در برنامه ريزي براي تربيت نيروي كار جامع 
و رقابتي نهفته است. تقويت مشاركت بخش خصوصي در 
طراحي و ارايه چنين مهارت هايي ضروري اس��ت. بخش 
خصوصي، به عنوان موتور رشد، بهترين موقعيت و جايگاه 
را براي ايجاد ظرفيت، دانش، و تخصص دارد تا تقاضاهاي 
بازار كار را در آموزش هاي خود لحاظ نمايند؛ آموزش هايي 
كه در آينده، افراد را ش��اغل خواهد ك��رد. لازم به يادآوري 
است كه در كشورهاي در حال توسعه بخش عمده نيروي 
كار را بخش خصوصي استخدام مي كند! اين عضو كابينه 
دولت دوازدهم ادامه داد: شركت ها و بنگاه هاي اقتصادي 
مي توانند با به اشتراك گذاشتن نيازهاي منابع انساني خود 
با موسسات آموزشي، از آموزش هاي تقاضا محور حمايت 
و پشتيباني كنند. هماهنگ كردن آموزش هاي نظري و 
مهارتي با تقاضاي بازار كار، به ويژه از مرحله برنامه ريزي به 
بعد، خطر عدم انطباق را كاهش مي دهد. وزير تعاون،كار و 
رفاه اجتماعي افزود: زمان آن گذشته كه نظام هاي آموزشي، 
آموزش هاي مهارتي را بدون مش��اركت و در نظر گرفتن 
نيازهاي بخش خصوصي ارايه كنند. سالانه ميليون ها نفر 
وارد دنياي كار مي شوند، هنوز بسياري از آنها مهارت هاي 
مورد نياز را براي اشتغال ندارند. البته منظور از مهارت، تنها 
مهارت هاي فني و سخت نيست بلكه بايد مهارت هاي نرم 
همچون مهارت كار تيمي، مهارت هاي ارتباطي را نيز در 
افراد پرورش دهيم. اهميت اين مهارت ها در افراد كمتر از 
مهارت هاي سخت و تخصصي نيست. وزير تعاون،كار و رفاه 
اجتماعي ادامه داد: به نظر مي رسد كه نهضت مهارت آموزي 
نيازمند ايجاد يك اكوسيستم جامع مهارت و كارآفريني در 
كشور است تا بتواند همكاري نزديكي ميان ذي نفعان بخش 

عمومي، خصوصي و جامعه مدني ايجاد كند.
وي در پايان گفت: با توجه به تغيير و تحولات عرصه كار، لازم 
است موضوع اصلاحات حكمراني بازار كار توسط دولت و 
شركاي اجتماعي مورد بحث و بررسي قرار گيرد. اقتصادها 
ويژگي ها و مختصات خاص خود را دارند. اينكه در اقتصاد 
ملي، فرآيند و س��ازمان كار چگونه در حال تغيير و تحول 
هستند بايستي توسط نهادهاي سه جانبه كار و اشتغال و 

پژوهشكده هاي كشور مورد كنكاش و مطالعه قرار گيرد.
اين عض��و كابينه دولت دوازدهم تاكيد ك��رد: اگر بتوانيم 
توصيه هاي سياستي و راه حل هاي مناسبي براي مواجهه 
با چالش هاي پيش رو پيدا كنيم، مي توانيم چشم اندازي 
روشن و اميدواركننده براي نسل هاي آينده كار خلق كنيم.
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بانك و بيمه4اخبار

بانك مركزي آيين نامه پيشگيري از انباشت مطالبات غيرجاري بانكي را ابلاغ كرد

راه اندازي سامانه متمركز اطلاعات تسهيلات و تعهدات و گزارش دهي بانك ها

روش هاي اداري براي كنترل مطالبات غيرجاري 

»تعادل« از تازه ترين تحولات بازار ارز و سكه گزارش مي دهد

اقدامتنبيهيكانونصرافانبرايبرخيصرافيها

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|
به دنبال اقدامات و سياست هاي بانك مركزي براي كاهش 
اضافه برداش��ت يا بدهي بانك ها به بانك مركزي از طريق 
سياست هاي بازار باز، تلاش براي كاهش سود بانكي، و برنامه 
كاهش اضافه برداش��ت ها كه در پايان سال 97 رقم بدهي 
بانك ها را به حدود 166 هزار ميليارد تومان رسانده، بانك 
مركزي تلاش دارد كه موضوع كاهش و جلوگيري از رشد 
مطالبات غيرجاري شامل مطالبات معوق، سوخت شده و 

مشكوك الوصول را در دستور كار قرار دهد. 
به گزارش »تعادل«، با توجه به رقم 158هزار ميليارد توماني 
مطالبات غيرجاري، خريد دين و اموال معاملات كه در آذر 
ماه 97 اعلام شده و رشد 23 درصدي در 9 ماه اول سال 97 
داشته، سيستم بانكي همچنان در معرض رشد مطالبات 
غيرجاري و معوق است و با وجود آنكه سال گذشته موضوع 
كاهش بدهي بانك ها به بانك مركزي و بدهي پيمانكاران 
به بانك ها و بدهي دولت به پيمانكاران در دستور كار قرار 
گرفته و اميد مي رفت كه با اين اقدامات از حجم بدهي دولت 
به بانك ها، بدهي بانك ها به بانك مركزي، و مطالبات معوق 
و غيرجاري بانك ها كاسته شود، اما همچنان ارقام درشت 
بدهي دولت به بانك ها به ميزان 226 هزار ميليارد تومان در 
آذر م��اه 97، بدهي بانك ها به بانك مركزي به ميزان 166 
هزار ميليارد تومان در پايان س��ال 97، و مطالبات معوق و 
غيرجاري بانك ها با رقم بالاي 150 هزار ميليارد تومان را 
شاهد هستيم و در اين راستا، لازم است كه اقدامات ريشه اي 
براي جلوگيري از رشد بدهي دولت به بانك ها و پيمانكاران 
انجام شود تا مشكل مطالبات معوق و غيرجاري بانك ها و 

بدهي بانك ها به بانك مركزي نيز كنترل شود. 
در اين راس��تا، بانك مركزي ت��لاش دارد كه با اقدامات 
مختلفي مانند اعتبار س��نجي مش��تريان و ضامن ها، 
دسترس��ي به اطلاعات بانكي و... زمينه را براي كنترل 
مطالبات غيرجاري و معوق فراهم سازد و اين نكات ممكن 
است كه بتواند تاحدودي به كنترل مطالبات غيرجاري و 
اضافه برداشت بانك ها از بانك مركزي كمك كند، اما به 
عقيده كارشناسان، تازماني كه مشكلات ريشه اي مانند 
كسري درآمد دولت، مخارج بالاي دولت، بدهي دولت 
به بانك ها و پيمانكاران، منفي ش��دن رش��د اقتصادي 
وس��رمايه گذاري، رقم محدود درآم��د مالياتي دولت، 
نبود فضاي كسب وكار مناسب و... ادامه دارد، نمي توان 
انتظار داشت كه با كارهاي اداري و حقوقي و كنترل هاي 
مختلف، رقم مطالبات معوق و غيرجاري يا رقم اضافه 
برداشت بانك ها از بانك مركزي را كنترل كرد. زيرا در 
هر صورت، واقعيات اقتصادي خود را به سيستم بانكي 
تحميل خواهد كرد و تازماني كه فرهنگ كار و تلاش و 
بهره وري، كارايي و توسعه پايدار حاكم نشود و كار و فضاي 
كسب وكار مناسب جايگزين تزريق پول نشود، نمي توان 
انتظار داشت كه تنها با تزريق نقدينگي و پول مشكلات 
حل ش��ود. در حال حاضر در دولت، بخش خصوصي و 
بانك ها، تنها به تامين منابع ريالي و ارزي، تزريق پول، 
تامين سرمايه در گردش و حمايت بانك ها توجه مي شود 
و كسي به دنبال تغيير شرايط كسب و كار نيست و لذا 
ضروري است كه نگاه پول محور و حل مشكلات با پول 
و خريد و فروش و دلالي و كس��ب بيشتر ريال را به نگاه 

توسعه اي و رفاه و كار و تلاش تغيير دهيم. 
همچنين از آنجا كه اقتصاد ايران بانك محور شده و همه 
نگاه ها به تزريق پول وگردش نقدينگي و تامين سرمايه در 
گردش اس��ت، لذا نمي توان با اين روش ها، كنترل زيادي 
روي بدهي دولت، مردم و بانك ها داش��ت و لازمه كنترل 
اين ارقام سنگين بدهي دولت، مردم و بانك ها، تغيير نگاه به 
اقتصاد بانك محور و پول محور ايران است تا بهره وري، رشد، 
سرمايه گذاري، كارايي مديريت، ثبات و پايداري در اقتصادي 

و توسعه پايدار جانشين وضعيت فعلي شود. 

پيشگيريازانباشتمطالباتغيرجاري
بانك مركزي آيين نامه پيش��گيري از انباش��ت مطالبات 
غيرجاري بانكي را ابلاغ ك��رد و مراتب براي اجرا به نهادها 
و دستگاه هاي ارسال شده است. اين آيين نامه دربرگيرنده 

فرآيندهاي عمدتاً الكترونيك در قالب سامانه هاي اطلاعاتي 
كنوني و س��اير س��امانه هاي مرتبط با امكان دسترس��ي 
فرادستگاهي با هدف نهايي پيشگيري از انباشت مطالبات 

غيرجاري بانكي است.
به گزارش »تعادل«، س��تاد هماهنگي مبارزه با مفاس��د 
اقتصادي بر اس��اس فرامين و رهنموده��اي مقام معظم 
رهبري سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي و قانون برنامه 
پنج ساله شش��م توسعه و نيز س��اير قوانين مربوط، براي 
پيشگيري از انباشت مطالبات غيرجاري شبكه بانكي كشور 
از طريق تعميق شفافيت، بهبود فرآيندهاي اعتبارسنجي و 
نظام مند كردن مراحل اعطاي تسهيلات و ايجاد تعهدات 
براي اشخاص متقاضي، با مشاركت نهادها و دستگاه هاي 
مختلف اجرايي، اقدام به تصويب آيين نامه پيش��گيري از 
انباشت مطالبات غيرجاري بانكي و ابلاغ مراتب براي اجرا به 

نهادها و دستگاه هاي مربوط كرده است.
آيين نامه يادشده دربرگيرنده فرآيندهاي عمدتاً الكترونيك 
در قالب سامانه هاي اطلاعاتي كنوني و ساير سامانه هاي 
مرتبط با امكان دسترس��ي فرادس��تگاهي با هدف نهايي 
پيشگيري از انباشت مطالبات غيرجاري بانكي است و در 
مفاد آن، وظايف و تكاليف مشخصي در زمينه هاي مختلف 
براي نهادها، دستگاه ها و بخش هاي مختلف از جمله نظام 
بانكي كشور مقررشده اس��ت كه اميد است با همكاري و 
اهتمام شبكه بانكي كش��ور، فرآيندهاي مرتبط با اعطاي 
تسهيلات، ايجاد تعهدات و وصول مطالبات غيرجاري از 
طريق عملياتي شدن كامل سامانه هاي موضوع آيين نامه، 

تسهيل شود. 
مهم ترين تكاليف در نظر گرفته شده در اين آيين نامه براي 

موسسات اعتباري به شرح زير است: 
بر اس��اس تبصره ماده )8( آيين نامه، موسسات اعتباري 
موظفند ظرف س��ه ماه از تاريخ ابلاغ اين مصوبه نس��بت 
به تهيه، تكميل و يكپارچه س��ازي اطلاعات موجود خود 
درباره اش��خاص مرتبط و ذي نفعان واحد و تشكيل بانك 
اطلاعاتي در اين خصوص اقدام ك��رده و پس از راه اندازي 
سامانه شناسايي روابط اشخاص، پيش از اعطاي تسهيلات 
يا ايجاد تعهدات، نس��بت به اس��تعلام روابط اشخاص از 
س��امانه مذكور اقدام كنند. استعلام از سامانه موضوع اين 
ماده نافي مسووليت موسس��ات اعتباري براي شناسايي 
اشخاص مرتبط و ذي نفعان واحد از ساير روش هاي مقتضي 

نخواهد بود. 
بر اساس ماده )17( آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند 
پيش از اعطاي هرگونه تس��هيلات ي��ا ايجاد تعهدات، 
حسب مورد مطابق ضوابط ابلاغي بانك مركزي نسبت 
به استعلام گزارش اعتباري از سامانه ملي اعتبارسنجي 
يا گزارش رتبه بندي اعتباري از شركت هاي رتبه بندي 
اعتباري از طريق سامانه متمركز اطلاعات تسهيلات 
و تعهدات )س��مات( اق��دام و مطاب��ق ضوابط مذكور 

تصميم گيري كنند.
همچنين بر اساس تبصره ماده )23( آيين نامه، موسسات 
اعتباري موظفند ظرف 6 ماه پس از ايجاد امكانات موضوع 
ماده )19( اين مصوبه، نسبت به ارسال سيستمي و برخط 
درخواست تنظيم اسناد مربوط به اعطاي تسهيلات يا 
ايجاد تعهدات و مدارك مورد نياز و درخواست آزادسازي، 
فك رهن، فسخ و اقاله اسناد مربوط به اعطاي تسهيلات يا 
ايجاد تعهدات به دفاتر اسناد رسمي از بستر سامانه ثبت 

الكترونيك اسناد رسمي اقدام كنند. 
بر اس��اس تبصره 5 م��اده )29( آيين نامه، موسس��ات 
اعتباري موظفن��د پس از ايجاد امكان��ات موضوع اين 
ماده و س��امانه متمركز اطلاعات تسهيلات و تعهدات 
)س��مات(، در اعطاي تسهيلات يا ايجاد تعهدات صرفاً 
صورت حساب هايي را مورد پذيرش قرار دهند كه علاوه بر 
دارا بودن شرايط مندرج در ساير قوانين و مقررات، حسب 
مورد صحت ثبت اوليه معاملات آن يا تأييد نهايي آنها از 

سامانه مذكور استعلام شده باشد.
بر اساس ماده )32( آيين نامه، تسهيلات مبتني بر عقد 
خريد دين و تسهيلات ريالي خرد مشمول ماده )29( اين 
مصوبه نخواهند بود و موسسات اعتباري موظفند ظرف 

18 ماه از تاريخ ابلاغ اين مصوبه، تسهيلات ريالي خرد 
خود به اشخاص را صرفاً از طريق كارت هاي اعتباري در 
چارچوب عقد مرابحه پرداخت كنند. بر اساس ماده )33( 
آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند ظرف 6 ماه پس از 
راه اندازي سامانه جامع ثبت معاملات، ساير تسهيلات 
ريالي مبتني بر عقود مبادلهاي را كه مشمول ماده )28( 
نيست، صرفاً به شباي حساب فروشنده كالا يا خدمت 
موضوع تسهيلات و با يكي از ابزارهاي حواله درون بانكي، 
حواله ساتنا و پايا و كارت هاي پرداخت فقط با امكان خريد 
از پايانه فروش پرداخت كنند. بر اساس تبصره ماده )35( 
آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند اطلاعات پرداخت 
و بازپرداخت تس��هيلات يا ايجاد تعهدات را به صورت 
سيستمي و برخط براي سامانه موضوع اين ماده )سمات( 

ارسال كنند.
بر اساس ماده )36( آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند 
در فرآيند اعطاي تس��هيلات يا ايجاد تعهدات از طريق 
سامانه متمركز اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات(، 
اطلاع��ات مورد نياز را از س��امانه هاي موضوع ماده )2( 
اين مصوبه و شركت هاي رتبه بندي اعتباري استعلام 
كرده و پس از بررسي نتايج اس��تعلام ها و ارسال طرح 
توجيه فني، مالي و اقتصادي تأييدشده توسط موسسات 
اعتباري موردنظر، قراردادهاي تسهيلات و تعهدات بانكي 
موضوع ماده )44( اين مصوبه، گزارش هاي كارشناسي 
موضوع ماده )43( اين مصوبه و مصوبات اركان اعتباري 
تصميم گيرنده در اعطاي تسهيلات يا ايجاد تعهدات براي 
سامانه متمركز اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات(، 
نس��بت به درخواست شناس��ه يكتا از سامانه متمركز 

اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات( اقدام كنند.

استعلاموضعيتاشخاص
بر اساس ماده )38( آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند 
پيش از اعطاي تسهيلات يا ايجاد تعهدات به اشخاص، نسبت 
به اخذ رضايت نامه كتبي از آنان مبني بر اجازه به موسسه 
اعتباري و بانك مركزي، دس��تگاه متولي و ش��ركت هاي 
رتبه بندي اعتباري براي دسترسي به اطلاعات اشخاص و 
استعلام آن از دستگاه هاي اجرايي و ساير مراجع ذي ربط 
اق��دام نموده و يك نس��خه از آن را براي س��امانه متمركز 

اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات( ارسال كنند.
بر اساس تبصره زير بند الف ماده )41( آيين نامه، موسسات 
اعتباري موظفند پس از راه اندازي سامانه متمركز اطلاعات 
تسهيلات و تعهدات )سمات(، نسبت به ارايه سيستمي و 

برخط درخواست ترهين، رفع ترهين و استعلام سيستمي 
و برخط مندرجات، سوابق و وضعيت ترهين اوراق بهادار 
مذكور مطابق ضوابط اجرايي كه ظرف يك س��ال از تاريخ 
ابلاغ اين مصوبه توسط بانك مركزي تهيه و ابلاغ مي شود، 

اقدام كنند.
بر اس��اس تبصره 2 زير ماده )42( آيين نامه، موسس��ات 
اعتباري موظفند پس از راه اندازي سامانه متمركز اطلاعات 
تسهيلات و تعهدات )سمات( و برقراري ارتباط آن با شركت 
سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه، نسبت به 
ارايه سيستمي و برخط درخواست ترهين، رفع ترهين و 
استعلام سيستمي و برخط مندرجات، سوابق و وضعيت 
ترهين اوراق بهادار پذيرفته شده در بازارهاي متشكل تحت 

نظارت سازمان بورس و اوراق بهادار اقدام كنند. 
بر اساس ماده )43( آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند در 
اعطاي تسهيلات يا ايجاد تعهدات پس از راه اندازي سامانه 
متمركز اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات( يك نسخه 
از گزارش هاي كارشناس��ي را كه به  منظور ارزش گذاري 
وثايق و اموال يا ميزان پيشرفت پروژه ها و طرح هاي موضوع 
تسهيلات از مراجع مربوط نظير كانون كارشناسان رسمي 
دادگستري و مركز امور مشاوران حقوقي، وكلا و كارشناسان 
قوه قضاييه اخذ شده است، براي سامانه متمركز اطلاعات 

تسهيلات و تعهدات )سمات( ارسال كنند.
 بر اساس ماده )44( آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند 
در اعطاي تس��هيلات يا ايجاد تعهدات پ��س از راه اندازي 
س��امانه متمركز اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات(، 
قراردادهاي تسهيلات و تعهدات متحدالشكل مطابق ضوابط 
ابلاغي شوراي پول و اعتبار را به صورت سيستمي و برخط 
و همچنين نسخه فيزيكي قراردادها را براي سامانه متمركز 

اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات( ارسال كنند.
بر اساس ماده )45( آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند 
ظرف يك س��ال از تاريخ ابلاغ اي��ن مصوبه، پيش از انعقاد 
قرارداد ضمانت با استفاده از سفته، گواهي كسر از حقوق 
يا چك در اعطاي تسهيلات يا ايجاد تعهدات، حسب مورد 
نسبت به ثبت اطلاعات متقاضي، ضامن و مندرجات سفته، 
گواهي كسر از حقوق و مندرجات چك در سامانه متمركز 

اطلاعات تسهيلات و تعهدات )سمات( اقدام كنند.
بر اساس ماده )46( آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند 
ظرف يك سال از تاريخ ابلاغ اين مصوبه، نسبت به ارسال 
تمامي قراردادهاي ضمانتي مربوط به تس��هيلات تسويه 
نشده، براي سامانه متمركز اطلاعات تسهيلات و تعهدات 

)سمات(، اقدام كنند.

دسترس�يس�ازمانماليات�يب�هگ�ردش
حسابهاوسپردهها

بر اس��اس بند »الف« زير ماده )47( آيين نامه، موسسات 
اعتباري موظفند امكان دسترسي سازمان امور مالياتي را 
به اطلاعات جمع گردش و مانده سالانه انواع حساب هاي 

بانكي، سپرده ها و سود آنها فراهم كنند.
بر اساس ماده )48( آيين نامه، موسسات اعتباري در اعطاي 
تسهيلات يا ايجاد تعهدات، براي اخذ تأمين مطابق ماده )6( 
آيين نامه فصل سوم قانون عمليات بانكي بدون ربا )بهره( 
موضوع تصويب نام��ه م��ورخ 12 دي 1362 و اصلاحات 
بعدي آن و دستورالعمل هاي اجرايي عقود، موظفند پس 
از راه اندازي س��امانه تعهدات رس��مي، ضمانت ها و اموال 
مقيد شده، پيش از انعقاد قرارداد ضمانت نسبت به استعلام 
سيس��تمي و برخط مجموع تعهدات ضامن )كه ناشي از 
قراردادهاي ضمانت  منعقد شده است( و اموال مقيد شده  
وي، از سازمان ثبت اسناد و املاك كشور و اطلاعات موضوع 
ماده )47( اين مصوبه از طريق س��امانه متمركز اطلاعات 
تسهيلات و تعهدات )سمات( از سازمان امور مالياتي كشور 
اقدام كرده و متناسب با وضعيت و توانايي مالي وي، نسبت به 
اخذ تأمين از متقاضيان تسهيلات با ضمانت وي اقدام كنند.

استعلاماعتباريضامن
بر اس��اس تبصره 1 زير ماده )48( آيين نامه، موسس��ات 
اعتباري موظفند در اخذ تأمين با استفاده از ضمانت نسبت 
به استعلام سيستمي وضعيت اعتباري ضامن از سامانه ملي 
اعتبارسنجي از طريق سامانه تسهيلات و تعهدات )سمات( 

اقدام كنند.
بر اس��اس تبصره 2 زير ماده )48( آيين نامه، موسس��ات 
اعتباري موظفند متناسب با نتايج حاصل از اعتبارسنجي 
يا رتبه بندي اعتباري متقاضي )در چارچوب ضوابط اجرايي 
ابلاغي توسط بانك مركزي( نسبت به اخذ تأمين اقدام كنند.

بر اساس ماده )51( آيين نامه، موسسات اعتباري موظفند 
پس از اعطاي تس��هيلات و ايجاد تعهدات مطابق ضوابط 
اجرايي ماده )17( اين مصوبه، نسبت به استعلام گزارش 
اعتباري اش��خاص از سامانه ملي اعتبارسنجي يا گزارش 
رتبه بندي اعتباري اش��خاص از ش��ركت هاي رتبه بندي 
اعتباري از طريق س��امانه متمركز اطلاعات تس��هيلات 
و تعهدات )س��مات( اقدام و براي به روزرس��اني وضعيت 
طبقه بندي بدهي آن��ان مطابق آيين نام��ه طبقه بندي 
دارايي هاي موسس��ات اعتباري )مصوب ش��وراي پول و 

اعتبار( اقدام كنند. 

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|
روز پنجشنبه 12 ارديبهشت ماه 98 ميانگين نرخ دلار 
در سامانه سنا به 14 هزار و 245 تومان، يورو 15 هزار 
و 918 تومان، پوند 18 هزار و 281 تومان، درهم 3هزار 
و 866 تومان و لير تركي��ه 2هزار و 485 تومان و يوآن 
2209 تومان رسيد و صرافي ها نيز روز پنج شنبه هر 
اسكناس دلار امريكا را 14 هزار و 250 تومان و هر يورو 
را 16 هزار و 100 تومان فروختند. به گزارش »تعادل«، 
در شرايطي كه ميانگين بهاي هر يورو در سامانه سنا 
15 هزار و 918 تومان و هر دلار 14 هزار و 245 تومان 
اعلام شده، حواله فروش در سامانه نيما براي هر يورو 
10 ه��زار و 889 تومان و هر حواله دلار به نرخ 9 هزار و 

587 تومان عرضه شد.
همچني��ن در جريان معاملات ب��ازار آزاد تهران، دلار 
نقدي ني��ز در بازار تهران 14650 توم��ان، . هر اونس 
طلا در بازارهاي جهاني 1280 دلار و 95 س��نت و هر 
گرم طلاي 18 عيار نيز 454 هزار و 81 تومان و مظنه 
مثقال 17 عيار يا طلاي آب شده 1 ميليون و 970 هزار 
تومان، معامله شد و در نتيجه قيمت سكه طرح جديد 
روز پنج شنبه 12 ارديبهش��ت 98 به 5 ميليون و 30 
هزار تومان رس��يد. طرح قديم 4 ميليون و 800 هزار 
تومان، نيم سكه 2 ميليون و 750 هزار تومان، ربع سكه 
1 ميليون و 780 هزار تومان و س��كه يك گرمي 980 

هزار تومان رسيد. 

اقدامتنبيهيكانونصرافانبرايبرخيصرافيها
از س��وي ديگر، با ابلاغ كانون صرافان، مبلغ حق پذيرش 
شركت هاي عضو اين مجموعه، كه تا تاريخ 3 ارديبهشت 
98 اق��دام به پرداخت نكرده  بودن��د، از ٢٠ به 50 ميليون 
تومان افزايش يافت.كانون صرافان ايرانيان طي اطلاعيه اي 
رسمي اعلام كرد كه مبلغ حق پذيرش شركت هاي عضو را 
كه تا تاريخ 3 ارديبهشت 98 اقدام به پرداخت نكرده اند، به 
50 ميليون تومان افزايش داده است.در اين اطلاعيه آمده 
اس��ت، حق پذيرش صرافي هاي عضو كانون، پيش از اين 
20 ميليون تومان بود و اين اطلاعيه در حالي منتشر مي شود 
كه تاريخ مهلت پرداخت حق پذيرش 20 ميليوني را 9 روز 

پيش اعلام كرده است.

جهشدربازگشتارزحاصلازصادرات
اگرچه بيش از 8 ماه طول كش��يد تا دول��ت زير بار انجام 
اصلاحاتي در شيوه هاي بازگش��ت ارز حاصل از صادرات 
برود، اما از اسفندماه سال 97، بازگشت ارز صادراتي سرعت 
گرفته و در فروردين به اوج رسيده است.يك سال سخت 
براي اقتصاد ايران سپري شد و هنوز هم فضاي تيره و تاريك 
آن، بخش هايي از اقتصاد ايران رها نكرده است. موضوع از 
يك تصميم اشتباه شروع شد كه بر اساس آن، دولت تصميم 
گرفت بدون منطق هاي اقتص��ادي، قيمت ارز را به نرخي 
كه مشخص نبود بر اساس چه فرمولي تعيين شده است، 
4,200 تومان اعلام كند؛ نرخي كه اگرچه طي يك س��ال 

گذشته، به مرور از درصد خطاهاي خود كم كرده است، اما 
به هر حال هنوز هم نقاط تاريكي را در برخي بازارها بر جاي 
گذاشته است و با وجود تاكيد بسياري از كارشناسان، هنوز 
هم به حيات خود ادامه مي دهد.تعيين اين نرخ غلط كافي 
بود تا بازارهاي رانتي بس��ياري شكل گيرند و راه به بيراهه 
برند و در نهايت، آشفته بازاري شكل گيرد كه اثرات منفي 
آن در اقتصاد ايران هنوز به چشم مي خورد يك روز بازار ارز 
را متلاطم مي كند و روز بعد به سراغ بازار طلا و سكه مي رود. 
يك روز م��وج آن بازار خودرو را در برمي گيرد و روز ديگر از 
كالاهاي اساسي گرفته تا لوازم خانگي و بازار مسكن را درگير 
مي سازد.البته دولت بخش هايي از اين تصميمات غلط و 
بخشنامه هاي گاه و بيگاه خود كه بر اساس آمارهاي رسمي 
اتاق هاي بازرگاني، به 200 بخشنامه و دستورالعمل در سال 
97 هم رسيده است، اصلاح كرده است؛ اما همچنان چند 
اصلاح كليدي و اساسي در بخشنامه هاي ارزي وجود دارد 
كه انجام آن مي تواند مسير سنگلاخ اقتصاد ايران را هموارتر 
سازد.در اين ميان يكي از بخش��نامه هاي مهمي كه اما و 
اگرهاي زيادي را ايجاد كرده بود، موضوع بازگشت ارز حاصل 
از صادرات و پيمان سپاري ارزي بود كه تقريباً از ارديبهشت 
ماه سال 97 نامه نگاري هاي مرتبط با آن بارها و بارها از سوي 
اتاق هاي بازرگاني، تشكل هاي غيردولتي و كنفدراسيون 
صادرات ايران انجام ش��ده بود و حداقل تا فصل زمستان، 
نتوانسته بود يخ حاصل از اين تصميمات غلط دولت را آب 
كند. در واقع، اتاق بازرگاني و فعالان اقتصادي بارها و بارها بر 

اين نكته تاكيد كرده بودند كه به هيچ وجه با عدم بازگشت 
ارز صادراتي موافق نيستند؛ اما در عين دفاعي كه از بازگشت 
ارز صادرات��ي دارند، بر اين موضوع نيز تاكيد مي كردند كه 
شيوه هاي در نظر گرفته شده در اين بخشنامه ها درست 
نيست و بايد اصلاح ش��ود؛ اما دولت خيلي تمايلي به اين 
نداشت كه اين نقطه نظرات را به صورت عملياتي مدنظر قرار 
دهد و بخشنامه هاي قبلي خود اصلاح كند. به همين دليل 
همچنان كار به كندي پي��ش مي رفت و از رييس جمهور 
گرفته تا رييس كل بانك مركزي و وزير اقتصاد و صنعت، همه 
و همه از ميزان بازگشت ارز صادراتي گله مند بودند و هر روز 
سعي مي كردند با تهديد و تنبيه هم كه شده، صادركنندگان 
را تحريك كنند تا ارز حاصل از صادرات را به كشور بازگردانند، 
غافل از اينكه هيچي��ك از راهكارهاي و ضوابطي كه براي 
بازگشت ارز صادراتي در نظر گرفته شده بود، مسير براي 
صادركنندگان را هموار نمي كرد. اما بالاخره بعد از تلاش هاي 
بسيار فعالان اقتصادي، بانك مركزي در يك بسته تشويقي، 
راهكارهايي را براي اس��تفاده از ارز حاصل از صادرات براي 
واردات مواد اوليه مورد نياز توليد در نظر گرفت كه تا حدود 
بسيار زيادي توانست چالش هاي پيش روي استفاده از ارز 
صادراتي براي واردات و بازگشت ارز صادرات را از ميان بردارد 
و اكنون هم درست نتايج اجراي اين اصلاحات، در سرعت 

گرفتن بازگشت ارز حاصل از صادرات كاملًا مشهود است.

آماريمهمازبازگشتارزصادراتي
در واقع، اي��ن راهكارها در نامه نگاري هاي ارديبهش��ت و 
خرداد 97 با بانك مركزي و دولت از سوي فعالان اقتصادي 
مطرح شده بود، اما دولت تا اواخر ديماه آن را عملياتي نكرده 
و يك بخشنامه صحيح براي آن صادر نكرده بود، اما اكنون 
با گذش��ت بيش از 3 ماه از صدور آن، بررسي ها حكايت از 

سرعت گرفتن بازگشت ارز صادراتي دارد؛ به نحوي كه آمار 
رسمي مي گويند كه تا اواخر ديماه بالغ بر 25 درصد از ارز 
حاصل از صادرات به كشور بازگشته بود كه عمدتاً معطوف 
به صادركنندگان پتروشيمي و محصولات فولادي و فلزات 
رنگين بود، اما از بهمن ماه 97 تا پايان فروردين ماه امسال، 
ورق برگشته و بالغ بر 50 درصد از ارز حاصل از صادرات به 
كشور بازگشته و در چرخه هاي مختلف اقتصاد و توليد به 
كار گرفته شده است. محمد لاهوتي، عضو كميته ارزي اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران در اين رابطه گفت: 
وقتي آمار را نگاه مي كنيم، تا قبل از صدور بخشنامه بانك 
مركزي در تسهيل بازگشت ارز صادراتي در ماه هاي پاياني 
سال ٩٧، حدود 28 درصد ارز صادراتي به كشور بازگشته 
بود؛ ولي اين عدد امروز به 50 درصد رسيده است و به نظر 
مي رسد كه در جايي كه بسترها را به درستي تعريف كرده و 
شرايط را بر اساس واقعيت ها ايجاد كنيم، قطعاً صادركننده ها 
مي خواهند از اين روش هاي رفع تعهد ارزي استفاده كنند 
و ارز را به چرخه اقتصادي برگردانند. وي ادامه داد: بنابراين 
به نظر مي رسد كه اگر اين رويه هاي مثبت ادامه يابد، قطعاً 
برگشت ارز سرعت مي گيرد؛ همانطور كه در فروردين ماه 
٩٨ كه 15 روز تعطيلي عيد وجود داشت، بازگشت ارز حتي 
در بين تعطيلات هم سرعت بيشتري نسبت به گذشته و 
ماه هاي قبل داشته اس��ت و فكر مي كنم كه به هر حال به 
جايي رسيده ايم كه مي توانيم الان بازگشت ارز را تسريع 
كنيم. لاهوتي گفت: ولي باز هم معتقدم كه دولت موضوع 
سطح بندي صادركنندگان را بايد حداقل در بخش هايي 
مثل صنعت، بخشي از معدن و كشاورزي را بردارد و اجازه 
دهد كه اين صادركنندگان ارز را با واردكنندگان بر اساس 
توافق معامله كنند تا سرعت عمل بيشتري را در بازگشت 

ارز شاهد باشيم.
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۶برنامهبانكمركزيبراياقتصاد
ريي��س كل بان��ك مرك��زي در يك يادداش��ت 
اينس��تاگرامي 6 برنامه بانك مركزي براي اقتصاد 
را اعلام كرد كه ش��امل تامين ارز كالاهاي اساسي، 
برگشت ارز صادراتي، ثبات بازار ارز، تامين سرمايه در 
گردش، عمليات بازار باز، و ايجاد مكانيسم مالي است. 
به گزارش تعادل، در يادداش��ت عبدالناصر همتي 
آمده است: بانك مركزي قبلا تدابير لازم براي مقابله 
و خنثي كردن فشارهاي اقتصادي امريكا را اتخاذ، و 
آرايش متناسب با هدف كنترل بازار ارز و مهار تورم 
را در دستور كار قرار داده است.  همتي در مورد اين 
تدابير گفته است: تلاش براي حفظ وتقويت ثبات 
نسبي بازار ارز، از طريق عملياتي كردن بازار متشكل 
ارزي و تقويت و ارتقاي عملكرد سامانه نيما وتأمين 
تراز ارزي كشور يكي از 6 برنامه بانك مركزي است.  
همچنين تنظيم سياس��ت هاي ارزي براي رشد 
صادرات غير نفتي و برگش��ت ارز به چرخه اقتصاد 
كشور، برنامه دوم از سياست هاي بانك مركزي است.  
از سوي ديگر، تأمين ارز مورد نياز كالاهاي اساسي و 
ضروري در اجراي سياست دولت در حمايت از اقشار 
آسيب پذير برنامه سوم اين بانك است.  همچنين 
فعال سازي عمليات بازار باز باهدف كنترل نرخ اوراق 
و كم��ك به دولت در انتش��ار اوراق خزانه به عنوان 
برنامه چهارم بانك مركزي معرفي ش��ده است.  از 
سوي ديگر تأمين نقدينگي و سرمايه درگردش براي 
حفظ و رونق توليد از طريق نظام بانكي، در چارچوب 
برنامه هاي طراحي شده براي كنترل رشد نقدينگي 
به عنوان برنامه پنجم بانك مركزي در راستاي رونق 
توليد و حمايت از توليد مورد توجه قرار گرفته است.  
برنامه شش��م بانك مركزي نيز برقراري مكانيسم 
مالي با كشورهاي همسايه و دوست وايجاد تعامل 
بين وزارت صمت وگمرك با بانك مركزي به منظور 

واردات ازطريق تهاتر است. 

گراميداشتمقامروزمعلم
دردانشگاهخاتم

مراس��م گراميداش��ت مق��ام معل��م و تقدي��ر از 
استادان دانشگاه خاتم و بانك پاس��ارگاد، در تاريخ 
11ارديبهشت سال 1398، در محل دانشگاه خاتم 
و با حضور مديرعامل بانك پاسارگاد و دانشگاه خاتم، 
اعضاي هيات امناي دانشگاه، جمعي از مديران بانك 
و استادان و معلمان برگزار شد. قائم مقام وزير علوم، 
تحقيقات و فناوري در اين مراسم گفت: دانشگاه خاتم 
يكي از دانشگاه هاي مطرح كشور و سرآمد در جهان 
خواهد شد به گزارش روابط عمومي بانك پاسارگاد، 
در اين مراس��م دكتر باقري قائم مقام وزارت علوم، 
تحقيقات و فن��اوري ضمن تبريك به مناس��بت 
فرارسيدن بزرگداش��ت مقام معلم گفت: امروز اگر 
شاهد اين هس��تيم كه بيش از 90 درصد از اعضاي 
جامعه از س��واد مطلوب برخوردار هستند و نيروي 
كارشناسي در تمام سطوح به اندازه كافي وجود دارد، 
حاصل زحمات شبانه روزي استادان و معلمان عزيز 
كشور است و ما قدردان همه اين عزيزان هستيم.  وي 
ادامه داد: از اينكه شعار كيفيت را در دانشگاه خاتم 
انتخاب كرده ايد به شما تبريك مي گويم. اينكه تلاش 
مي كنيد زمينه را براي يادگيري جوانان اين مرز و بوم 
فراهم كنيد، جاي تقدير دارد. رويكرد دانشگاه خاتم 
در بحث توسعه كيفي بي  شك مورد حمايت همه 
مديران در آموزش عالي است. در حال حاضر نيز شعار 
ما در آموزش عالي، بازگشت به كيفيت پس از پشت 
سرگذاشتن توسعه كمي است. امروز توجه به بخش 
خصوصي در آموزش عالي هم بر اساس تكاليف قانوني 
و هم بر اساس احس��اس نياز، يكي از ضرورت هاي 
مهم جامعه ما است. وي تصريح كرد: دانشگاه خاتم 
حتماً با چنين رويكرد و برنامه اي و با وجود استادان با 
انگيزه، مي تواند يكي از دانشگاه هاي مطرح كشور و 
سرآمد در جهان شود.  رييس دانشگاه خاتم نيز اظهار 
داشت دانشگاه خاتم نقطه اتكاء بزرگ ترين تحولات 
علمي و دانشي كشور خواهد شد دكتر مجيد قاسمي 
مديرعامل بانك پاسارگاد و رييس دانشگاه خاتم نيز 
ضمن گراميداش��ت مقام والاي معلم گفت: علوم 
همگي فرزند فلسفه هس��تند، ولي در جامعه ما با 
وجود غناي بسيار زيادي كه در اين علم داريم، نقش 
كمرنگي در ساير علوم دارد. علت اينكه ما درس فلسفه 
را به عنوان رشته دوره دكترا در دانشگاه خاتم انتخاب 
كرده ايم، پر ك��ردن اين خلأ بود. وي ادامه داد: امروز 
تهاجم تكنولوژي و تكنيك در زندگي طبيعي انسان 
بيداد مي كند. علومي هم كه تكنولوژي را مي آورند، 
ثمرات مثبت آن را بدون توج��ه به اثرات منفي آن 
ترويج مي كنند. انسان در حال دور شدن از طبيعت 
انساني است. ما بايد به دنبال طبيعتي انساني و انساني 
طبيعي باشيم. تحولات علمي آنچنان سريع اتفاق 
مي افتد و تهاجمات تكنيكي آنچنان انسان را احاطه 
كرده است، كه نمي توان فردا را به  راحتي پيش بيني 
كرد. رييس دانشگاه خاتم تصريح كرد: دانشگاه ها در 
دنيا بايد جواب اين سوال را بدهند كه اگر تكنيكي 
ارايه شد، تبعات منفي آن را چگونه بايد مرتفع كرد؟ 
دانش��گاه خاتم يكي از اهدافش اين است كه بتواند 
رابطه علوم را با علم مادر فلسفه به درستي برقرار كند.  
وي تأكيد كرد: ما عين آنچه را كه در انواع رشته هاي 
مهندسي و علوم انساني مطرح است، در گروه مالي 
پاسارگاد داريم. سرمايه گذاري هايي كه ما در هلدينگ 
پاس��ارگاد انجام داده ايم، تمام اين علوم را ش��امل 
مي شود. به عنوان مثال در حوزه معدن، ما از معدن تا 
محصول نهايي را در فلزات و مس داريم. در حال حاضر 
از اسفند ماه، توليد مس كاتد در شهر بابك از طريق 
تكنولوژي بايوليچينگ يا كشت باكتري آغاز شده 

است كه در نتيجه آن دو كارخانه حذف مي شوند. 



اخبار 5 بازار سرمايه

»تعادل« وضعيت فروش نفت در بورس انرژي را بررسي مي كند 

در هفته منتهي به 11 ارديبهشت ماه رقم خورد

انتقال ريسك نفتي از دولت به بخش خصوصي 

 افزايش 55  درصدي ارزش معاملات در بورس تهران 

گروه بورس| سميرا  ابراهيمي|
عرضه نفت خ��ام در بورس انرژي از آبان ماه س��ال 
قبل آغاز شد اما پس از هربار عرضه، در عمده موارد 
فروش��ي انجام نش��د يا به تعداد انگش��تان دست، 
محموله هاي 35 هزار بش��كه اي نفت خام به فروش 
مي رفت. اين اقدام براي دس��تيابي به نتيجه فروش 
نفت براي دور زدن تحريم ها به كار گرفته شده است 
تا از طريق برون سپاري فروش به بخش خصوصي، 
فروش نف��ت از طريق مجراهاي دولتي كم ش��ده و 
منتج به نتيجه ش��ود. البته برخي از كارشناس��ان 
نفت��ي معتقدند كه نفت ايران بط��ور خاص تحريم 
ش��ده و تفاوتي ندارد كه از طريق چه فرد يا ارگاني 

به فروش برسد.
اما نكته بسيار مهمي كه در زمينه فروش نفت خام 
وجود دارد اين اس��ت كه اين ف��روش بايد به نحوي 
باشد كه هم بخش خصوصي بتواند وارد بازار شود، 
س��ود كند و فروش داشته باشد و هم امكان حمل و 

نقل از آن از طريق نفت كش ها فراهم باشد. 
يكي از مهم تري��ن مطالبه هايي كه بخش خصوصي 
براي ورود به اين بازار دارد، تكميل زيرساخت هاي 
بورس انرژي اس��ت. در اولين مطالبه گفته مي شود 
كه س��از و كار بورس انرژي باي��د به گونه اي تنظيم 
ش��ود كه خريداران و معامله گران نفت خام در اين 
بازار مورد ارزيابي قرار گرفته و يك خط اعتباري نيز 

براي آنان تامين شود.
 حج��م حداقلي صادرات��ي كه در ب��ورس انرژي به 
فروش مي رود، 35 هزار بش��كه است. از طرف ديگر 
كوچك ترين كشتي نفتكش 700 هزار بشكه را در 
بر مي گيرد، بنابراين بايد خريد 20 محموله صورت 
بگيرد تا بخش خصوصي بتواند فروش انجام دهد كه 
اين خريد نياز به نقدينگي فراواني دارد و بدون ايجاد 
خط اعتباري مس��تحكم، از عهده بخش خصوصي 

خارج است. 
لازم به ذكر است كه براي خريد محموله ها، پس از 
كسر 20 درصد پرداختي تا زمان تحويل، 80 درصد 
باقي مانده كه 6 ماه فرصت تسويه دارد. اما براي اين 
ميزان باقي مانده، خريدار بايد ضمانتنامه بانكي به 
اندازه 125 درصد از مبلغ باقيمانده تا تسويه كامل 
را به فروشنده ارايه كند. همين موضوع نيز از چابكي 

خريد و فروش نفت در بورس انرژي مي كاهد.

    جاي خالي معاملات كاغذي در فروش نفت
ام��ا موضوع به همين جا ختم نمي ش��ود. پس از آن 
موضوع معاملات كاغذي نفت خام پيش مي آيد. ساز 
و كار بورس هاي كالايي در تمام دنيا، علاوه بر مبادله 
و معامله فيزيك��ي كالا، بر پايه خريد و فروش اوراق 
سلف و معاملات كاغذي نيز استوار است. به ويژه آنكه 
حجم عمده اي از معاملات نفت در جهان، به صورت 
كاغذي صورت مي گيرد. بنابراين، در بورس انرژي 
ايران نيز باي��د علاوه بر معاملات فيزيكي نفت خام، 
داد و ستد سلفي و كاغذي براي آن نيز عملياتي شود. 
هرچند در بورس برخي از شركت هاي حاشيه خليج 
فارس فروش نفت در بورس به صورت فيزيكي انجام 
مي شود اما مهم ترين موضوع اين است كه حتي در 
همان كشورها نيز ابزار معاملات كامل است، در واقع 
هم فروش فيزيكي انجام مي ش��ود و هم كاغذي. اما 
در بورس انرژي ايران هنوز ساز و كاري براي افزايش 

ابزار معاملاتي نفت خام صورت نگرفته است. 

 ريسك خريد نفت
براي بخش خصوصي زياد است

احم��د صرام��ي، عض��و هيات مدي��ره اتحادي��ه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي 
ايران در خصوص وضعيت فروش نفت خام در بورس 
انرژي گفت: اهتمام و اصرار دولت و بدنه وزارت نفت 
مبني بر فروش نفت از سيس��تم رس��مي دولت كه 
همان بورس اس��ت، باعث مي شود كه علاقه داشته 
باش��ند اين اتف��اق رخ دهد و بخ��ش خصوصي هم 
ورود كند. بنابراين به نظر مي رس��د كه بطور قطع، 
اين موضوع ادام��ه دار خواهد بود و به وظيفه قانوني 
خود ادام��ه مي دهند.وي در ادامه افزود: اما به دليل 
تحريم ها و مشكلات و مسائل و مالي و حمل و نقل، 
بخش خصوص��ي عملا به بازاري وارد مي ش��ود كه 
شرايط خريد و فروش و لجستيك آن مشكل دارد، 
لذا طبيعي است كه دست به عصا حركت كند. حال 
اگر محصول، نفت باش��د حساس��يت ها هم بيشتر 

مي شود. 
صرامي خاطرنش��ان كرد: از طرفي وزات نفت براي 
فروش نفت به دليل اينكه بايد مشتري ها پيدا شوند، 
معرفي شوند و س��پس حمل كالا به هر طريقي در 
نظر گرفته شود و از ش��ركت ملي نفتكش استفاده 

شود، در اين زمينه منتفع است. حال آنكه مشاهده 
مي شود كه ميزان سرمايه گذاري و زماني كه از بخش 
خصوص��ي مي گيرد، با توجه به تحريم ها، ريس��ك 
زي��ادي را ايجاد مي كند. بنابراين براي برون رفت از 
اين موضوع با توجه به اينكه تحريم ها تشديد شده 
اس��ت، اگر مي خواهند بخش خصوصي وارد شود و 
تمام اين ريسك ها را بپذيرد، بايد شرايط ويژه اي از 

سوي وزارت نفت اعمال شود. 
اي��ن فعال بازار نفت و گاز به اين موضوع نيز اش��اره 
كرد كه رش��د نقدينگي كش��ور مي تواند به سمت 
توليد و تجارت هدايت شود تا از اين تنگناي تورمي 

دربياييم. 
عض��و هيات مدي��ره اتحادي��ه صادركنن��دگان 
فرآورده ه��اي نف��ت، گاز و پتروش��يمي ايران بيان 
كرد: براي موفقيت بيش��تر در اين حوزه، بايد س��از 

و كار لجس��تيك و خريد و فروش ب��راي افرادي كه 
مي خواهند وارد خريد نفت ش��وند تعديل شوند تا 
سود خريداران را بالا برده و تسهيلات صادراتي نيز 
به آنها تعلق بگيرد. همچنين دربخش لجستيك نيز 
به آنها كمك شود. چنانچه اين موارد در كنار هم قرار 
بگيرند، مي توان انتظار داشت كه اتفاق خوبي در اين 

بخش از بازار پيش رو باشد. 

  نظ�ر بخ�ش خصوص�ي در تصميم گي�ري 
فروش نفت اعمال شود

صرامي اظهار كرد: بنابراين پيش��نهاد ما اين است 
شركت ملي نفت در زمينه فروش نفت و فرآورده در 
زمينه فروش با ش��ركت هايي كه در زمينه صادرات 
علاقه مند به انجام كار هستند، نشست هاي بيشتري 
داشته باشد و نقطه نظرات بخش خصوصي را بداند، 

درك كند، تجزيه و تحليل كند و در نهايت به نتايج 
مثبت برسند.

به گفت��ه اين فعال بخ��ش خصوصي، ب��ه هر حال 
صادرات هر كالا، شرايط بازاري خود را دارد و ورود به 
صادرات هر كالا، يك ورود تخصصي است. از طرفي 
در زمينه ورود به سرمايه گذاري در زمينه صادرات 
نفت خام، منفعت شركت صادركننده در درجه اول 
اهميت ق��رار دارد. بنابراين باي��د توجيه اقتصادي 

داشته باشد.
 اينكه در زمينه پيش پرداخت ه��ا، انعطاف زيادي 
در نظر گرفته شده است. چنانچه اين موضوع تداوم 
پي��دا كند و در زمينه لجس��تيك نيز س��هل گيري 
ايجاد ش��ود و حتي تسهيلات لجس��تيكي نيز ارايه 
شود، مي توان انتظار داشت كه اين بازار با موفقيت 

بيشتري مواجه شود. 

گروه بورس|
در پايان معاملات دومين هفته كاري ارديبهش��ت 
ماه، ش��اخص كل با 8.01 درصد افزايش نسبت به 
هفت��ه قبل، به رقم 220109 واحد رس��يد. در طي 
اين مدت هم فرابورس ايران با رش��د 150 واحدي 
آيفكس و افزايش بيش از 70 درصدي حجم و ارزش 
دادوس��تدهاي فرابورس به پايان رسيد.به گزارش 
»تعادل« در پنج روز كاري بورس تهران طي هفته 
اخير فعالان بازار سهام شاهد ادامه رشد قيمت ها در 
بورس و روند ركوردشكني شاخص هاي بازار بودند؛ 
بطوري كه عمده گروه هاي بورس با رشد فزاينده در 

قيمت پاياني مواجه شدند.
احتمال افزاي��ش قيمت نرخ حامل ه��اي انرژي از 
جمله بنزين در كنار رش��د قيمت دلار در اين روزها 
س��يگنال هاي رش��د قيمت ها در بازار س��هام را به 
فعالان بازار س��هام داده اس��ت و اين موضوع سبب 
شده حجم و ارزش معاملات نيز از اين شرايط متأثر 
شود؛ بطوري كه در پنج روز كاري اين هفته نسبت 
به چهار روز كاري هفته گذشته ارزش معاملات 55 
درصد رشد را نشان مي دهد.در هفته اخير هر چند 
كه گروه هاي شاخص ساز و بزرگ، بازار را در دست 
داش��تند اما گروه هاي كوچك هم توانستند با رشد 
قيمت همراه شوند و به كانال شكني هاي شاخص 

كل كمك كنند.
هفته هاي گذشته بود كه ش��اخص بورس توانست 
براي اولين بار در تاريخ بازار س��رمايه ايران از كانال 
196 هزار واحدي عبور كند و در ادامه در اين هفته 
اين ش��اخص قله 220 هزار واحدي را نيز پشت سر 
گذاش��ت.در پاي��ان معاملات هفت��ه منتهي به 11 
ارديبهشت ماه 98، ش��اخص كل با 16332 واحد 

افزايش نسبت به هفته قبل، به رقم 220109 واحد 
رسيد.ش��اخص بازار اول ب��ا 12433 واحد افزايش 
به رقم 165340 واحد بالغ گرديد و ش��اخص بازار 
دوم با 30614 واحد افزايش عدد 423255 واحد را 
تجربه كرد و به اين ترتيب ش��اخص بازار اول 8.13 
و ش��اخص بازار دوم هر دو ب��ا 7.80 درصد افزايش 
نسبت به هفته قبل همراه شدند.در 5 روز كاري اين 
هفته، ارزش كل معام��لات اوراق بهادار به 76829 
ميليارد ريال بالغ ش��د كه نس��بت به هفته قبل 55 
درصد افزايش يافته است.در ضمن تعداد 27314 
ميليون انواع اوراق بهادار در بيش از 2 ميليون و 91 
هزار دفعه مورد معامله ق��رار گرفت و به ترتيب 23 
درصد و 78 درصد افزايش را نسبت به هفته گذشته 

تجرب��ه كردند.اين درحالي اس��ت ك��ه تعداد 288 
ميليون واحد از صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل 
معامله در بورس تهران به ارزش كل بيش از 3152 
ميلي��ارد ريال مورد معامله ق��رار گرفت و به ترتيب 
با 52 درص��د و 52 درصد افزايش نس��بت به هفته 

گذشته همراه شدند.

 رش�د 150 واحدي آيفكس و سبزپوش�ي 
تمامي بازارهاي فرابورس

دومين هفته كاري ارديبهشت ماه در فرابورس ايران 
با رش��د 150 واحدي آيفكس و افزايش بيش از 70 
درصدي حجم و ارزش دادوس��تدهاي فرابورس به 
پايان رسيد.شاخص كل فرابورس كه در روز انتهايي 

هفته گذش��ته در ارتفاع 2493 واحدي قرار داشت 
در جريان اين هفته با صع��ود 150 واحدي معادل 
6 درصد رش��د، در ارتفاع 2643 واحدي ايس��تاد و 
بدين ترتيب در نيمه نخست ارديبهشت ماه بازدهي 

17 درصدي را از آغاز سال 98 به ثبت رسانيد.
به موازات رش��د چش��م گير آيفك��س در اين هفته 
معامله گران دادوستد 8 ميليارد و 551 ميليون ورقه 
بهادار به ارزش بالغ بر 34 هزار و 588 ميليارد ريال را 
در بازارهاي نه گانه فرابورس رقم زدند و بدين ترتيب 
در 5 روز كاري اي��ن هفته بطور ميانگين روزانه يك 
هزار و 710 ميليون ورقه به ارزش نزديك به 7 هزار 

ميليارد ريال دست به دست شد.
نگاهي به مبادلات انجام شده در بازارهاي فرابورس 
نيز حاكي از آن است كه تمامي بازارهاي فرابورس 
اع��م از اول، دوم، پاي��ه و بازار ابزاره��اي نوين مالي 
ايران با رشد حجم و ارزش دادوستدي روبرو شده اند 
بطوري كه حجم مب��ادلات بازارهاي فرابورس بين 
62 تا 94 درصد و ارزش اين دادوس��تدها بين 38 تا 

113 درصد رشد كرده است.
در بازار اول 949 ميليون س��هم به ارزش سه هزار و 
220 ميليارد ريال دست به دست شد كه در مقايسه 
ب��ا هفته پيش از رش��د 94 و 113 درصدي حجم و 

ارزش معاملات حكايت دارد.
بازار دوم نيز با ميزباني از نقل وانتقال س��ه ميليارد و 
63 ميليون س��هم به ارزش سه هزار و 220 ميليارد 
ري��ال، رش��د 62 و 95 درص��دي حج��م و ارزش 
دادوستدي را به همراه داشت.ادامه مبادلات سهام 
در بازار پايه ني��ز به نقل وانتق��ال 4 ميليارد و 365 
ميليون سهم انجاميد كه ارزش اين مبادلات به بيش 

از 11 هزار ميليارد ريال بالغ شد. 

بدين ترتيب بازار پايه رش��د 68 و 76 درصدي را در 
حجم و ارزش دادوس��تدهاي خود ط��ي اين هفته 

تجربه كرد.
از سوي ديگر در بازار ابزارهاي نوين مالي نيز حجم 
و ارزش معاملات اوراق به ترتيب با 69 و 38 درصد 
رشد روبرو شد. در اين بازار سرمايه گذاران دادوستد 
172 ميليون ورقه ب��ه ارزش 9 هزار و 353 ميليارد 

ريال را به ثبت رساندند.
همچنين رصد دادوس��تد ابزاره��اي معاملاتي اين 
 ETF بازار حاكي از آن اس��ت كه 164 ميليون ورقه
)صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله( به ارزش 2 
هزار و 902 ميليارد ريال، 390 هزار ورقه تسهيلات 
مسكن به ارزش 193 ميليارد ريال و 7 ميليون ورقه 
بدهي ب��ه ارزش بيش از 6 هزار و 250 ميليارد ريال 

نقل وانتقال يافته است.
بدين ترتيب تمامي بازارهاي سهام و اوراق فرابورس 
ايران در هفته منتهي به 13 ارديبهشت ماه عملكرد 
مثبتي را به ثبت رس��اندند و نم��اي كلي بازارهاي 

فرابورس طي اين هفته سبز بود.
در همي��ن ح��ال ارزش معاملات خرد بازار س��هام 
ش��امل معاملات بازارهاي اول، دوم، پايه، مش��تقه 
و بازار ش��ركت هاي كوچك و متوس��ط به 24 هزار 
و 229 ميلي��ارد ريال در هفته دوم ارديبهش��ت ماه 
رسيد كه از اين ميزان، گروه فلزات اساسي با ارزش 
معاملاتي 2479 ميلي��ارد ريال و در اختيار گرفتن 
10 درصد از ارزش كل معاملات بازار سهام فرابورس، 

در صدر ايستاد. 
بعد از آن گروه هاي انبوه سازي، املاك و مستغلات 
و محصولات شيميايي به ترتيب جايگاه هاي دوم و 

سوم را به خود اختصاص دادند.
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آزادسازي سهام عدالت 
تورم زا است

خانه ملت| عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
با اش��اره به اينك��ه بورس ظرفيت دادوس��تد 
س��هام عدالت را ندارد، گف��ت: خريد و فروش 
س��هام عدالت پول جديدي ب��ه جامعه تزريق 
و نقدينگي را افزايش مي دهد كه اين موضوع 
س��بب افزايش تورم مي ش��ود و قابل كنترل 

نيست.
محمود شكري با اشاره به بررسي لايحه ساماندهي 
سهام عدالت در قوه مقننه گفت: در حال حاضر 
حدود 50 ميليون نفر در كش��ور س��هام عدالت 
دارند كه تاكنون س��هامدار براي خريد و فروش 
سهام خود محدوديت داشته و نمي توانست آن 
را بفروش��د، بنابراين اگر در حال حاضر خريد و 
فروش آن آزاد شده و قابل واگذاري باشد مشكلات 
اساس��ي در جامعه ايجاد مي كند. نماينده مردم 
تالش و رضوانش��هر در مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه ظرفيت بورس در اين حد نيس��ت 
كه اين حجم از سهام در آن خريد و فروش شود، 
افزود: براساس بررسي هاي صورت گرفته حتي 
امكان خريد و فروش 10 درصد از اين س��هام به 
صورت سالانه فراهم نيس��ت.  عضو كميسيون 
اقتصادي مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: 
رييس دولت دهم درباره سهام عدالت اعلام كرد 
كه تصميم دارد سهام شركت هاي خوب و سودده 
را ب��ه دهك هاي پايين جامعه اراي��ه دهد تا اين 
افراد سهامدار ش��وند و با حفظ سرمايه مردم در 
شركت ها در سال از سودسهام برخوردار شوند و 
در خصوص فروش سهام مطلبي عنوان نشده بود.
شكري با بيان اينكه اگر سهام عدالت فروخته 
شود، مردم به وضعيت سابق برگشته و ثروت، 
سهام و سرمايه اي ندارند، تاكيد كرد: در شرايط 
كنوني اقتصادي با توجه به نيازمندي مردم به 
نقدينگي براي خريد ل��وازم خانگي، پرداخت 
مخارج دانش��گاه فرزندان و غيره بس��ياري از 
افراد س��هام عدالت خود را مي فروش��ند و اين 
سهام از دست طبقات متوسط به پايين خارج 
و در اختيار جمعيت محدود و 10 درصدي قرار 
مي گيرد. وي ب��ا تاكيد بر اينكه اگر كارخانه ها 
و بنگاه هاي س��هام عدالت به صورت بلوكه در 
اختيار افراد قرار گيرد مش��خص نيس��ت كه 
چه اتفاقي در اي��ن بنگاه ها رخ مي دهد، افزود: 
تصميم گيري براي س��هام عدالت كار آساني 
نيست و اين س��هام نبايد از دست مردم خارج 
شود، لذا اين سهام بايد اصولي مديريت شود تا 

محل درآمد خوبي براي مردم باشد.
عضو كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي 
اس��لامي با بيان اينكه نبايد براي پاك كردن 
صورت مساله ريش��ه س��هام عدالت را از بيخ 
و بن بزني��م، تصريح كرد: آزادس��ازي خريد و 
فروش س��هام عدالت پول جديدي به جامعه 
تزريق و نقدينگ��ي را افزايش مي دهد كه اين 
موضوع س��بب افزايش تورم مي ش��ود و قابل 
كنترل نيست، بنابراين در شرايط كنوني بايد 

با احتياط در اين باره تصميم گرفت.

صنايع پيشرو در بازار سرمايه
س�نا| يك كارش��ناس بازار س��رمايه گفت: 
با توجه ب��ه افزايش ن��رخ ارز، برخي از صنايع 
هنوز رش��د متناس��ب با اين موضوع را تجربه 
نكرده اند كه اين ش��رايط نش��ان دهنده وجود 
ظرفيت در بس��ياري از صنايع اس��ت، صنايع 
ساختماني و پتروشيمي و در مجموع صادرات 
محورها با افزايش درآمد مواجه خواهند ش��د. 
حس��ن رضا دليري، با اشاره به روند رو به رشد 
بازار در حدود س��ه ماه گذشته گفت: افزايش 
قيمت سهم  خوشحال كننده است اما همواره 
در بازار س��رمايه اين احتمال وجود دارد كه به 
علل مختلف مانند ركود تورمي مسير حركت 
شاخص تغيير كند. وي با اشاره به جريان ورود 
نقدينگي جديد به بازار س��رمايه اين موضوع 
را ناش��ي از جذابيت ايجاد شده در اين بازار در 
مقايسه با س��اير بازارهاي پولي و مالي دانست 
و اعلام كرد كه پايين بودن نرخ بهره بانكي در 
مقايس��ه با نرخ تورم واقعي يكي از علل هجوم 
نقدينگي به بازار سرمايه است.  دليري توضيح 
داد: البته بايد در نظر داش��ته باشيد كه هنگام 
رش��د هاي ش��ارپي، احتمال اصلاح هم وجود 
دارد؛ اين موضوع نكته  اي است كه فعالان بازار 

سرمايه بايد به آن توجه داشته باشند.
وي در خصوص اثر تحريم ها روي ش��ركت  ها 
تصريح كرد: مهم ترين اثر تحريم ها جلوگيري از 
بازگشت پول به خصوص در صادرات است؛ اين 
موضوع سبب ايجاد ركود مي شود اما نظام پولي 
بين الملل كه در راس آن مجموعه هاي وابسته 
به امريكا هس��تند به خاطر منافع خودش��ان 
تمايلي به همكاري مس��تقيم و روشن با ايران 
ندارند، مگر اينكه منافع ويژه اي در اين راستا 
داشته باشند، البته اين موضوع در اقتصاد ايران 
تازگي نداشته و مسيرهاي جايگزين براي ورود 

به پول به كشور وجود دارد.
اين فعال بازار س��رمايه در پايان گفت: با توجه 
به روند افزايشي نرخ دلار، شركت  هاي صادرات 
محور با رشد مواجه مي شوند اما در اين ميان به 
لحاظ ايجاد تورم با آثار مثبتي در سبد اقتصاد 

خانوار مواجه نخواهيم شد.

ايرن�ا| اكب��ر ميرزاپ��ور، سرپرس��ت مديري��ت توس��عه ب��ازار 
فيزيك��ي ب��ورس كالاي اي��ران گف��ت: اج��راي سياس��ت قيمت 
تضمين��ي در ب��ورس كالا ب��ه س��ال 94 ب��از مي گ��ردد ك��ه اين 
 ط��رح با محوري��ت دو اس��تان به ص��ورت پايلوت عملياتي ش��د. 

وي افزود: سياست قيمت تضميني در استان كرمانشاه با محصول جو 
و در استان خوزستان با محصول ذرت دانه اي آغاز به كار كرد و با توجه 
به اينكه اين طرح در همان حالت آزمايشي، مزيت هاي قابل توجهي 
داشت و توانست رضايت كشاورزان را جلب كند، به تشخيص وزارت 
جهاد كشاورزي مقرر ش��د تا در سال 95 نيز اين طرح در كل كشور 
عملياتي شود؛ به اين ترتيب از آن زمان تاكنون اين طرح هر ساله در 

كشور اجرايي مي شود.
ميرزاپور در خصوص مزاياي سياست قيمت تضميني براي كشاورزان 
گفت: مزيت اجراي سياس��ت قيمت تضميني را مي ت��وان از چند 
منظر مورد توجه قرار داد؛ نخستين مزيت اين طرح خود كشاورزان 
هستند زيرا اين طرح جايگزين سياست خريد تضميني شد كه در آن 
كشاورزان محصول خود را به دولت مي فروختند ولي با توجه به اينكه 
دولت در برخي مواقع با مشكل بودجه اي مواجه بود، گاهي پرداخت 
مطالبات كشاورزان با تاخير همراه مي شد و اين طرح نارضايتي آنها را 

به همراه داشت. سرپرست مديريت توسعه بازار فيزيكي بورس كالاي 
ايران خاطرنشان كرد: اين مشكل در سياست قيمت تضميني بطور 
كامل برطرف شد بطوري كه با اجراي اين سياست، محصول كشاورزان 
در زمان كوتاهي در بورس كالا به فروش مي رسد و كشاورزان سريعتر 
از سياست خريد تضميني به پول خود مي رسند. به اين ترتيب يكي 
 از مزيت هاي مهم اين طرح رسيدن كشاورزان در سريع ترين زمان به

 پولشان است.
وي اظهار كرد: موضوع ديگري كه براي كشاورزان مطرح است بحث 
كيفي سازي است به اين معني كه چون در اين سياست خريدار دولت 
نيست و خريد و فروش در بازار سرمايه انجام مي شود، بطور طبيعي 
استانداردي كه در سياست خريد تضميني وجود دارد در مقايسه با 
سياست قيمت تضميني متفاوت است. زيرا زماني كه محصولي وارد 
بورس مي شود با كيفيت تر شده و كشاورزان به مرور زمان ياد مي گيرند 
كه اگر مي خواهند از سياس��ت حمايتي دولت برخوردار شوند بايد 

محصول با كيفيت تري توليد كنند. 
ميرزاپور افزود: بنابراين مي توان گفت كه پرداخت به موقع مطالبات 
و كيفي ش��دن محصول از مهم ترين مزاياي اجراي سياست قيمت 

تضميني در بورس كالا بوده است.

پرداخت سريع مطالبات كشاورزان با اجراي قيمت تضميني
بورس كالاادامه از صفحه اول

برنامه بانك مركزي براي خنثي سازي تحريم ها
از س��وي ديگر طرف مقابل معامله نيز به همان مي��زان و با توجه به نرخ 
اعلامي، رقم مورد معامله اش مسدود خواهد شد و در نهايت اين معامله 
از طريق بازار متش��كل ارزي با انتقال مبالغ ارزي و ريالي مورد نظر انجام 
مي شود. برخي از اعضاي تش��كيل دهنده اين بازار معتقدند كه در حال 
حاضر بسياري از قيمت هاي اعلام شده در بازار آزاد از سوي دلالان واقعي 
نيست و معاملاتي بر اساس آن انجام نمي شود، بلكه صرفاً قيمت اعلام شده 
باعث ايجاد التهاب در بازار مي ش��ود. بنابراين از بارزترين نكات اين بازار 
اين است كه هيچ رقمي به صورت غير واقعي نمي تواند در معاملات اعلام 
شود، چراكه اعلام نرخ ارز منوط به مسدودسازي رقم موردنظر در حساب 
بازيگران و انجام معامله خواهد بود. حمايت از اقشار آسيب پذير از طريق 
تامين كالاهاي اساسي با ارز دولتي يكي ديگر از سياست هاي بانك مركزي 
عنوان شده است. اين سياست از سال گذشته به اجرا درآمد و دولت از اين 
طريق توانس��ت تاحدودي قيمت كالاهاي اساسي اي كه سهم اصلي در 
سبد مصرفي دهك هاي پاييني جامعه را دارد، كنترل كند. هر چند اين 
سياس��ت منتقدان زيادي داشته است و بر دولت براي بازنگري جدي در 
آن فشار وارد مي كنند، اما به نظر مي رسد كه اين سياست فعلا تا زماني كه 
كشور در شرايط جنگ اقتصادي قرار دارد، پابرجا بماند. در واقع منتقدان 
اين سياست معتقدند در حالتي كه مجاري ورود ارز به كشور كوچك شده 

اس��ت، اهداي دلار با نرخ 4200 تومان به تاراج زدن سرمايه هاي كشور 
مي ماند. به گفته آنها تزريق دلار دولتي كارآ نبوده و نتوانسته قيمت كالاهاي 
اساسي را كنترل كند و هم به مردم ثابت شده كه تزريق دلار ارزان تنها به 
نفع عده اي واسطه گر خواهد بود و نه آحاد جامعه.  اما در مقابل موافقان اين 
سياست هم معتقدند كه آزادسازي و افزايش قيمت در ايران بارها به اجرا 
درآمده و نتيجه اي جز افزايش تورم و لغزيدن دهك هاي وسطي به پايين، 
براي اقتصاد نداشته است. در نهايت همتي به »فعال سازي عمليات بازار باز 
با هدف كنترل نرخ اوراق...« اشاره كرده كه به نظر مي  رسد سياست گذار 
در اجراي اين سياست مي خواهد دو هدف عمده را دنبال كند. هدف اول 
كنترل و در صورت امكان كاهش نرخ سود بانكي و دوم كاهش هزينه تامين 
مالي دولت. مشخص است كه هدف اول به منظور حمايت از توليدكنندگان 
و هدف دوم به منظور تامين منابع جايگزين ريالي صورت خواهد گرفت.

در واقع فرآيند راهبري نرخ هاي بازار از طريق عمليات بازار باز، در نهايت از 
طريق سازوكار اشاعه سياست پولي به تغييرات در ساير نرخ هاي بهره در 
اقتصاد منجر شده و سطوح قيمت ها و فعاليت هاي واقعي اقتصادي را تحت 
تاثير قرار مي دهد. اجراي بهينه عمليات بازار باز ضمن افزايش نقدشوندگي 
اوراق دولتي و تثبيت نرخ آن، سبب ارتقاء كيفيت و جذابيت اين اوراق شده 

و به اين ترتيب هزينه تأمين مالي دولت را كاهش مي دهد. 



تشكلها6اخبار

در فاصله 40 روز به انتخابات هيات رييسه اتاق بازرگاني

سرنوشت اتاق بازرگاني در دست »مرددها«
فراز جبلي|

هفته آخر خ��رداد ماه، با برگ��زاري انتخابات هيأت 
رييس��ه اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
ايران، به صورت رس��مي اتاق نهم آغاز به كار خواهد 
كرد. از چندي قبل لابي ها ب��راي عضويت در هيأت 
رييسه آغاز ش��ده است. شرايط كلي به اينگونه است 
كه اكثريت كرسي هاي اتاق نهم را استان ها تشكيل 
داده اند و در اين دوره راي اكثر استان ها به گونه اي بود 
كه هيأت نمايندگان ها با روس��ا هماهنگي بيشتري 
دارند و همين مس��اله باعث شده بود كه پيش از عيد 
تصورها بر اين باشد كه اين دوره شهرستان ها با قدرت 
بيش��تري حضور خواهند يافت. اما مشكل اين است 
كه تعداد زيادي از اس��تان ها براي عضويت در هيأت 
رييسه يا حتي رياس��ت كانديدا هستند و اين مساله 
راي منس��جم اتاق تهران را كه پيش از اين در اقليت 

بود، ارزشمند كرده است.
مشكل اساسي اين اس��ت كه تصميم هر فرد نشأت 
گرفته از راي بس��ياري از افراد ديگر است و به همين 
دليل همه به ش��كلي م��ردد به بازي هيأت رييس��ه 

مي نگرند.

  تعداد غيرعادي كانديداها
حضور تعداد زيادي كانديدا از سوي اتاق هاي استاني 
در اين دوره براي بس��ياري عجيب اس��ت و هيچگاه 
مدعيان حضور در هيأت رييس��ه تا به اين اندازه زياد 
نبوده اند. مس��اله اساس��ي اين اس��ت كه تعداد زياد 
كانديداها از استان ها، در شرايطي كه تهران به شكل 
تيمي عمل مي كند به نفع تهران خواهد بود. به عبارت 
روشن تر وقتي تعداد كانديد اس��تان ها افزايش يابد 
ش��انس به همان نسبت كم مي ش��ود چرا كه راي ها 
خواهد شكست. در چنين شرايطي برنده عملا اتاق 
تهران با راي اقليت اما منس��جم است. شايد همين 
مساله باعث شد كه بسياري اين سوال را مطرح كنند 
كه تعداد زياد كانديداهاي اس��تان ها بر اساس علاقه 
شخصي آنها شكل گرفت يا صحبت هاي در پشت پرده 

براي شكسته شدن آراي استان ها در جريان است.

  شافعي مردد است؟
كساني كه غلامحسين شافعي، رييس اتاق بازرگاني 
مش��هد و ايران را از نزديك مي شناس��ند مي گويند 
هيچگاه در هيچ انتخاباتي شافعي به اندازه اين دوره 
مصمم براي رياس��ت نبوده اس��ت و تقريبا خود را از 
پيش برنده مي داند. تعداد قابل توجهي از اس��تان ها 
رياست شافعي بر اتاق ايران را قبول دارند. با وجود اين 
هنوز براي بس��ياري اين س��وال مطرح است كه چرا 
شافعي تيم خود را نمي بندد. برخي مي گويند شافعي 
منتظر نظر شوراي روسا اس��ت. جلسه اخير شوراي 
روساي اتاق هاي شهرستان نشان داد كه اختلاف در 
استان ها بسيار زياد اس��ت و در نهايت يك تيم براي 
مذاكره با اتاق تهران انتخاب شدند. تا زماني كه موضع 
اتاق تهران و نتايج مذاكرات مشخص نباشد شافعي 
نمي تواند بفهمد كه از كدام جريان بايد حمايت كند. 
درون شوراي روسا هم چند دستگي وجود دارد و اين 
تصميم سختي براي شافعي است كه استفاده از كدام 

اتاق ها شانس وي را بيشتر خواهد كرد.

  خوانساري مردد در حضور
مسعود خوانس��اري دو بار رياست را به فاصله اندك 
به ش��افعي باخته است. بسياري تصور مي كردند كه 
وي حاضر به حضور س��ه بار در انتخابات نيس��ت. به 
ويژه آنكه كانديد شدن همزمان براي رياست و نايب 
رييسي مرس��وم نيس��ت و در صورت راي نياوردن، 
كرس��ي نايب رييسي را از دس��ت خواهد داد. با اين 
وجود تفاوت هايي باعث ش��د كه خوانس��اري نيز به 
اين فكر بيافتد كه بار ديگر كانديد رياس��ت ش��ود. 
مهم تري��ن تفاوت اين انتخابات اين اس��ت كه در دو 
دوره قبل هميش��ه خوانس��اري و ش��افعي در ميان 
دوره تقابل داشته اند. در انتخابات ميان دوره مساله 
تنها انتخاب يك فرد است در حالي كه در انتخابات 
ابتداي دوره براي هفت س��مت ب��ه صورت همزمان 
راي گيري مي شود و طبيعتاً خوانساري مي تواند بر 
روي 6 كرسي هيأت رييسه معامله كند. تعداد زياد 
كانديداهاي هيأت رييسه از سوي استان ها مزيد بر 
علت شده كه شانس خوانساري در اين خصوص بهتر 
شود اما هنوز تعداد زياد كرسي هاي استان ها باعث 
شده است كه دست بالا را شوراي روسا داشته باشد 
و با وجود صحبت هاي مطرح ش��ده توسط نزديكان 

خوانساري وي از شانس قطعي برخوردار نباشد.
دو مساله اساسي اما درباره مذاكره با خوانساري و اتاق 
تهران وجود دارد. مساله اول اين است كه خوانساري 
مي گويد ب��ه صورت تيمي عمل خواه��د كرد و اين 
تصميم تيم بوده است كه وي حتما كانديداي رياست 
شود. سوال اين است كه آيا تيم خوانساري حاضر به 
قبول انصراف وي از رياست بر اساس مذاكرات است 

يا وي تحت هر شرايطي بايد كانديدا باشد.
مس��اله دوم نحوه هماهنگ��ي ميان خوانس��اري و 

استان ها است. بسياري اين سوال را مطرح مي كنند 
كه آيا خوانس��اري مس��تقيما ب��راي تعيين اعضاي 
هيأت رييس��ه با اس��تان هاي نزديك ب��ه خود وارد 
مذاكره مي شود يا تيم استان هاي معرفي شده توسط 
شافعي و شوراي روساي استان ها براي هيأت رييسه 
را مي پذيرد و در آن دخالتي نمي كند؟ اين دو مساله 
موضوعاتي اس��ت كه مذاكرات را كاملا تحت تأثير 

قرار خواهد داد.

  مرددهاي اتاق هاي استان ها
تعداد قابل توجهي از روس��اي استان ها در اين دوره 
اعلام كانديد ش��دن كرده اند. از يك س��وي شانس 
شهرستان ها در اين دوره بالا است و از سوي ديگر در 
صورتي كه چند نفر همزمان كانديدا ش��وند راي ها 
شكسته خواهد ش��د و همه شكست مي خورند. در 
چنين شرايطي بهترين روش استفاده از راي گيري 

داخلي و انصراف از حضور ب��ه نفع برنده راي گيري 
داخلي است، روشي كه غالباً باعث پيروزي استان ها 

در سال هاي اخير شده است.
اما مس��اله مهم اين اس��ت كه در آخرين انتخابات 
هيأت رييس��ه يكي از روس��ا به راي ش��وراي روسا 
تمكين نكرد و در عين حال به خاطر حمايت تهران 
برنده شد. پيروزي حسين سلاح ورزي در انتخابات 
نايب رييسي هرچند باعث شد اين كرسي در دست 
استان ها باقي بماند اما مشكل بزرگ تري ايجاد كرد. 
بدعت عدم تمكين به راي شوراي روسا پيش از اين 
هميشه با شكست همراه بود ولي در دوره هشتم اين 
مساله موفق شد و بعضي اعضاي هيأت رييسه نيز از 
اين بدعت حمايت كردند. طبيعتا اين مساله باعث 
شده است كه اس��تان ها با ترديد بسياري به مساله 
توافق شوراي روس��ا بنگرند. هرچند گفته مي شود 
اس��تان ها در اين دوره به فكر برخ��ورد انضباطي با 
كساني هستند كه توافق ميان اتاق هاي استاني را به 

خاطر منافع شخصي بر هم زنند.
از سوي ديگر خبرها حاكي از مدعيان جديدي براي 
رياست اس��ت كه مطمئنا نمي خواهند تصميم آنها 
باعث شكست استان ها شود ولي در عين حال حاضر 
به صرف نظر كردن از شانس رياست نيستند. با اين 
وجود بحث ه��اي بحث هاي مهمي درب��اره اعضاي 
هيأت رييسه مطرح است. بعضي مي گويند استان ها 
به ص��ورت داوطلبانه عضويت هيأت رييس��ه را يك 
دوره اي كنند. اين مساله به شكل دو دوره اي در قانون 
ديده شده است اما مي توان چنين توافقي انجام داد. 
همچنين با توجه به مش��غله زياد روساي استان ها 
بحث استعفا از هيأت رييسه استان در صورت انتخاب 

در هيأت رييسه اتاق ايران مطرح است.

  مرددها در تشكل ها
بخش مهمي از آرا را تش��كل ها تش��كيل مي دهند. 
اتاق تهران روي راي تش��كل ها بسيار حساب كرده 
اس��ت. اما مساله اين اس��ت كه مشخص نيست چه 
تش��كل هايي كرس��ي مي گيرند و چه تشكل هايي 
نمي گيرند. آيين نامه تش��كل ها هنوز در ش��وراي 
عالي نظارت مطرح نشده است پس مشخص نيست 
چه معياري براي دادن كرس��ي بايد در نظر گرفته 
شود. زماني هم كه تشكل ها وضعيت خود را ندانند 
نمي توانن��د به تصمي��م واح��دي در اين خصوص 

برسند.
بعضي تشكل ها بحث بند ادب را مطرح مي كنند. بند 
ادب قرائتي از قانون اتاق است كه مي گويند تشكل ها 
حق راي دادن به هيأت رييسه را دارند اما نمي توانند 
براي اين سمت كانديدا شوند. اين در حالي است كه 
افراد شايس��ته اي براي عضويت در هيأت رييسه در 
تشكل ها وجود دارد. با اين شرايط طبيعتا وضعيت 

تشكل ها نامشخص است.

  نمايندگان دولتي و نگاه مردد به كرس�ي 
هيأت رييسه

در دوره هاي قبل رس��م بر اين بود كه يك كرسي از 
هفت كرسي هيأت رييس��ه اتاق ايران به دولتي ها 
اختصاص پيدا كند. در آخرين بار مسعود كرباسيان 
اين كرس��ي را اخذ ك��رد اما در دوره هش��تم از اين 
كرس��ي خبري نب��ود. بعضي از نماين��دگان دولت 
علاقه دارند اين كرسي احيا ش��ود اما دولت نيز در 
اين خصوص چندان منسجم نيست. به گونه اي كه 
حتي نمايندگان دولت به صورت كامل به اتاق تهران 
و ايران معرفي نش��ده اند. در حقيق��ت همه منتظر 
نشسته اند كه وضعيت اتاق به چه شكلي خواهد شد.

  مردد اقتصاد ايران است
اتاق را بايد يك نمونه كوچك اما بس��يار پرمعني از 
اقتصاد ايران دانست. گذشته از اين بحث كه چندين 
ماه است اتاق به دليل انتخابات از مباحث مهم اقتصاد 
ايران دور شده است و به رسالت خود عمل نمي كند از 
يك منظر ديگر هم مي توان به اين مساله نگريست. 
اقتصاد ايران هم در ترديد باقي مانده اس��ت چرا كه 
تصميم هر فرد تحت تأثير عوامل بيروني بس��ياري 
اس��ت و همه مردد اقتصاد را مي نگرند در حالي كه 
فرصت ها در حال از دس��ت رفتن اس��ت. نمي توان 
انتظار داشت كه با وقت كشي به خاطر ترديد چيزي 
درست ش��ود و تنها فرصت ها در حال نابودي است. 
در اتاق همه منتظر مي مانن��د و فكر مي كنند گذر 
زمان به نفع آنهاست در حالي كه عملا شرايط تا دو 
هفته آخر تغييري نمي كند. ش��ايد لازم باشد يك 
گروه براي خروج از ترديدها تصميم خود را قطعي و 
استراتژي خود را روشن كند تا با تبعيت بقيه شرايط 

مه آلود پايان ياد.
مردد واقعي اقتصاد ايران است كه با اين كنشگران 
نمي تواند به اهداف اقتص��اد مقاومتي و رونق توليد 
دست پيدا كند. مساله اي كه در اين ميان كمتر ديده 
شده است بحث منافع ملي و اقتصاد كشور است كه 

آيا مي تواند در اين شرايط موفق باشد؟

برآورد دقيقي از ميزان خسارت سرما به باغ ها نداريم
رضا نوراني، رييس اتحاديه ملي محصولات كشاورزي 
ب��ا بيان اينك��ه ب��ر آورد دقيقي از ميزان خس��ارت 
س��رمازدگي به باغ هاي كش��ور نداريم، اظهار كرد: 
اگرچه برخي كارشناس��ان اعتقادي به برون رفت از 
خشكسالي ندارند، اما در مقابل برخي دانشمندان به 
سبب شرايط اقيانوس آرام براين باورند كه وارد دوره 
ترسالي شده ايم. وي افزود: با وجود آنكه بارندگي هاي 
اخير موجب شد ش��رايط توليد در استان هايي كه با 

چالش آب مواجه بودند، مطلوب ش��ود، اما سرماي 
اخير به بخشي از باغات خساراتي را وارد كرده است 
و اگر محصولات آسيب جدي نديده باشند، وضعيت 
توليد در مقايس��ه با مدت مشابه س��ال قبل بسيار 
مناسب است. نوراني درباره تاثير بارندگي هاي اخير بر 
توليد محصولات باغي گفت: بررسي ها نشان مي دهد 
كه در اس��تان هايي همچون اصفهان و چهارمحال و 
بختياري، شرايط توليد سيب درختي بسيار مطلوب 

است، از اين رو اميدواريم سرماي اخير در توليد سيب 
درختي استان هاي آذربايجان غربي و شرقي خسارت 

چنداني وارد نكرده باشد.
ريي��س اتحاديه محصولات كش��اورزي ادامه داد: با 
توجه به اينكه ش��كوفه هاي درختان بطور كامل باز 
نشده است بايد براي برآورد خسارت سرما به باغات، 
يك تا ۲ هفت��ه ديگر منتظر ماند تا پس از بررس��ي 
نهايي بتوان آمار دقيق خسارت و توليد را اعلام كرد.

وي با بيان اينكه وضعيت آب در اس��تان هاي چهار 
محال بختياري و اصفهان بسيار خوب است، تصريح 
كرد: هم اكنون روستا هاي اين مناطق از نظر ذخاير 
آب شرايط بس��يار مطلوبي دارند بطوري كه برخي 
چشمه ها كه در طول ۵۰ سال گذشته خشك شده 

بودند، مجدد احيا شده اند.
نوراني با تاكيد بر اينكه بارندگي هاي اخير در بهبود 
وضعيت آب تاثير بسزايي دارد، بيان كرد: متاسفانه 

بيشتر به جنبه هاي منفي اين اتفاقات پرداختيم و اين 
موهبت الهي را ناديده گرفته ايم.

اين مقام مس��وول در پاي��ان تصريح ك��رد: اگرچه 
س��يلاب هاي اخي��ر بس��ياري از مزارع گن��دم در 
استان هاي خوزستان، گلستان، گيلان و مازندران را 
زير آب برد، اما از طرفي پر شدن تالاب ها، چشمه ها 
و سد ها را بعد از گذشت سال هاي متوالي خشكسالي 

به همراه داشت.

دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق مطرح كرد

راهبرد توسعه اي حضور در بازار چهارميليارد دلاري عراق
سيد حميد حس��يني دبيركل اتاق بازرگاني ايران و 
عراق با اش��اره به اينكه س��ال 97 براي تجارت ايران 
به عراق سال بسيار مناس��بي بود و صادرات فولاد و 
مقاطع فولادي به اين كشور رشد قابل قبولي داشت، 
اظهار داشت: ايران بايد در انديشه تنوع بخشيدن به 
بازارهاي صادراتي محصولات خود باشد و بهترين اين 

بازارها عراق است. 
وي با بيان اينكه تلفيق معدن و انرژي به دليل ارزاني 
گاز در كش��ورمان، مي توان��د بهتري��ن راهبرد براي 
توس��عه باشد و جمهوري اس��لامي را از وابستگي به 
نفت نجات دهد، يادآور شد: بطوري كه هرجا دولت از 
اين سياست استفاده كرد، در آن صنعت موفق بوديم. 
بررسي آماري جمعيت عراق گوياي اين است كه 6۵ 
درصد اين كش��ور كمتر از 4۵  س��ال دارند و در عين 
حال جمعيت زير ۲۰ سال عراق هم سهمي بالغ بر 4۵ 
درصد دارند كه اين مشخصه جمعيتي مصرف گرايي 

آنها را نشان مي دهد. 
عضو اتاق بازرگاني ايران با اشاره به امكان توسعه جذب 
سرمايه در بخش صنعت در ش��رايط تحريم، اظهار 
كرد: اين كشورها با توجه به فضاي مساعد صادرات و 
مناسب بودن هزينه هاي مبادلات مقصد بهتري براي 
جذب سرمايه  محسوب مي شوند. اين در حالي است 
كه با توجه به تحريم ها و نفوذ امريكا در اقتصاد جهاني 
جذب سرمايه از اروپا و امريكاي شمالي مشكل شده 
اس��ت. بنابراين در اين ش��رايط توجه به كشورهاي 

همسايه بسيار كاربردي خواهد بود.

به گفته حسيني نابودي زيرساخت هاي عراق، توانايي 
مالي بالا و ني��از به كالاها و خدم��ات، فقدان نيروي 
انس��اني كارآمد، مزيت رقابتي ايران در بازار مصالح 
س��اختماني و صنايع غذايي، مواد نفتي، شيميايي، 
پتروش��يمي و خدمات فني و مهندس��ي، پزشكي و 
درماني، فقدان امنيت و فضاي مس��اعد كسب و كار 
و نبود نظام بانكي و بيمه اي كارآمد از جمله مزايايي 
است كه بازار اين كشور را براي ايراني ها جذاب كرده 

است. 
وي در ادامه يادآورشد: سال گذشته فلزات معمولي 
با يك ميلي��ارد و 13۰ ميليون دلار، جهش صادراتي 
بيش از ۵۰ درصدي درمقايس��ه با س��ال 96 داشت 
كه نش��ان دهنده فعال شدن ش��ركت هاي فولادي 
كشورمان و افزايش سهم آنها در بازار عراق بود. در اين 
مورد اوكراين و تركيه در صادرات فلزات معمولي به 
اين كش��ور رتبه هاي نخست و دوم را دارند كه تلاش 
اوكرايني ها با وجود بعد مسافت زياد از عراق و هزينه 

حمل بالا سوال برانگيز است.
حسيني با بيان اينكه بازسازي در موصل آغاز نشده 
و تاكن��ون 6۰ تا 7۰ درصد جمعيت موصل به خانه و 
كاشانه خود بازگشته اند، گفت: چدن، آهن و فولاد با 
619 ميليون دلار، ميله هاي گرم نورد ش��ده با 1۰3 
ميليون دلار، مصنوعات چدن، آهن و فولادي با 387 
ميليون دلار و مصنوعات مسي با 71 ميليون دلار از 
جمله فلزاتي اس��ت كه سال گذشته از ايران به عراق 
صادر شد و اين نشان مي دهد كه اين بازار كشش بسيار 

بالايي براي صادرات بيشتر دارد. دبيركل اتاق بازرگاني 
ايران و عراق يادآورشد: ايران تا سال ۲۰17 سومين 
صادركننده به عراق با 6 ميليارد و 4۰۰ ميليون دلار 
بود، اما در سال گذشته ميلادي به دليل تغيير نرخ ارز 
و وقايع رويداده در دولت عراق صادرات كشورمان به 
هشت ميليارد و 7۰۰ ميليون دلار رسيد و رتبه نخست 
صادرات به اين كشور را به دست آورديم. در اين زمينه 
تركيه با هفت ميليارد و 3۰۰ ميليون دلار و چين با سه 
ميليارد دلار، دومين و سومين صادر كنندگان كالا و 
خدمات به بازار عراق پس از ايران بودند، اما تركيه با از 
دست دادن بازار ايران، چهار دفتر در شهرهاي اربيل، 

بصره و موصل براي مطالعه بازار عراق افتتاح كرد. 
حس��يني با بي��ان اينك��ه ع��راق در ش��مار معدود 
كشورهايي اس��ت كه تراز تجاري ايران با آن مثبت 
است، خاطرنشان س��اخت: توسعه ساختمان سازي 
و زيرس��اخت ها، اولويت چهارم برنامه هاي محوري 
دولت عراق است كه بايد مورد توجه صادركنندگان 
كالا و خدمات ايراني به اين كشور قرار گيرد. همچنين 
علاوه برصادرات خدمات فني و مهندسي، ترانزيت، 
گردش��گري و توريس��م درماني، مي تواند در دستور 
برنامه قرار گيرد. البته سال گذشته يك ميليارد دلار 

كالا از ايران به سمت عراق قاچاق شده است.
عضو ات��اق بازرگان��ي اي��ران همچنين با اش��اره به 
ظرفيت ه��اي مازاد براي جذب س��رمايه در كش��ور 
گف��ت: در كنار اين صنايع، ظرفيت مازاد كش��ور در 
صنايعي مثل لوازم خانگي و كاشي و سراميك باعث 

مي ش��ود در آينده نزديك بتوانيم حجم گسترده اي 
از سرمايه هاي خارجي را در اين زمينه جذب كنيم. 
در صنعت پلاستيك نيز ظرفيت بالايي براي جذب 
سرمايه  و مواد اوليه از كشورهاي همسايه وجود دارد 
و همچنين در صنعت چاپ و انتشارات نيز مي توان از 
ظرفيت گسترده كشور براي صادرات و جذب سرمايه 

استفاده كرد.
دبيركل اتاق بازرگاني ايران و عراق خواستار آن شد 
كه دولت براي افزايش سهم شركت هاي ارايه دهنده 
خدم��ات فن��ي و مهندس��ي در ع��راق برنامه ريزي 
كند. زيرا دولت ع��راق به تازگي هم��ه فرصت هاي 
س��رمايه گذاري اش را اعلام كرده كه 3۰ درصد آنها 
بازس��ازي بخش مسكن به ويژه در شهر موصل است 
و پيش بين��ي مي ش��ود در س��ال ۲۰۲۰ رونقي در 
ساختمان س��ازي در اين كشور را شاهد باشيم. براي 
احداث شهرك هاي مشترك صنعتي مرزي در عراق 
چند سال گذشته پيگيري داشتيم، اما مورد پذيرش 
واقع نش��د، به تازگ��ي در س��فر رييس جمهوري به 
بغداد ساخت اين شهرك ها در ۲ نقطه اروند و پرويز 
خان مصوب شد و ساخت اين شهرك ها مي تواند به 
واحدهاي فولادسازي كشورمان كمك كند تا بيشتر 
در بازار بزرگ عراق نفوذ داش��ته و به س��اير كشورها 

دسترسي داشته باشند.
حسيني با تاكيد براينكه تاكنون با وجود مزيت هاي 
مختلف، هنوز حتي يك نمايشگاه مصالح ساختماني 
از سوي فعالان كشورمان در عراق برگزار نشده است، 

يادآورش��د: ايران درصادرات كالا طي س��ال ۲۰18 
توانست 7/8 ميليارد دلار به اين كشور صادرات كالا 
انجام دهد. در حال حاضر8۰ش��ركت ايراني درعراق 
فعاليت دارند كه پروژه هايش��ان فعلا متوقف ش��ده 
وبه زودي آغاز مي شود. شركت هاي فني ومنهدسي 
مي توانند بابخش فولاد ما همكاري داش��ته باش��ند 
وتامين كننده مصالح ساختماني وفولاد عراق باشند. 
بايد طي سال هاي ۲۰19و۲۰۲۰ بتوانيم سهم خود 

را دربازارعراق افزايش دهيم.
دبيركل ات��اق بازرگاني ايران و عراق افزود: دش��من 
در تلاش اس��ت تا ما را در محيط مل��ي منطقه اي و 
بين المللي دچار مشكل كند بايد از فرصت استفاده 
كرد بطوري كه فرصت بي نظيري در بازار عراق وجود 
دارد پس باي��د از اين فرصت براي مديريت تحريم ها 
اس��تفاده كرد، عراق بازاري اس��ت ك��ه از طريق آن 
مي توان مش��كل بس��ياري از واحد ه��اي صنعتي و 
خدماتي را برطرف كرد، ما ب��ه راحتي مي توانيم در 
بحث مسكن وارد شويم، زيرا همه مصالح ساختماني، 

نيروي انساني و امكانات را داريم.
وي در پاي��ان عق��د ق��رارداد تعرف��ه ترجيح��ي، 
يكسان س��ازي اس��تاندارد كالايي، تشكيل شركت 
حمل و نقل مشترك و شركت هاي فني و مهندسي 
مش��ترك، برقراري رابطه بانكي و بيم��ه اي بين دو 
كشور، مشاركت ۲ كشور در راه اندازي فروشگاه هاي 
زنجيره اي و واحدهاي توليدي و صنعتي را راه حل هاي 
ارتقاي روابط اقتصادي و تجاري ايران و عراق برشمرد.
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چشم انداز ۱۴۰۴ فولاد 
مستلزم رشد ۸ درصدي اقتصاد

بهرام سبحاني رييس انجمن فولاد ايران بيان اينكه 
در افق چشم انداز 14۰4 توليد ۵۵ ميليون تن فولاد 
در نظر گرفته شده، اظهارداشت: زماني كه توليد ۵۵ 
ميليون تن فولاد مطرح شد نظرات مختلفي ارايه شد 
ريال، دولت اعتقاد داشت كه اين ميزان توليد و رسيدن 
به اين چشم انداز امكان پذير است اما در همان زمان 
برخي نيز مي گفتند نمي توان به اين ظرفيت رسيد. 
اكنون با توجه به زيرساخت ها و شرايط مي بينيم كه 
رسيدن به توليد ۵۵ميليون تن فولاد سخت است ولي با 
برنامه ريزي قابل دستيابي است. وي در ادامه يادآورشد: 
مباني و پيش فرض ها نشان مي دهد كه براي رسيدن 
به توليد ۵۵ ميليون تني فولاد بايد به رشد اقتصادي 
8درصدي برسيم در اين صورت مصرف سرانه كشور 
بايد به 3۵۰ كيلوگرم برسد. براين اساس 3۲ ميليون 
تن مصرف داخلي كشور بوده و ۲3 ميليون باقي مانده 
بايد ۲۰ميلي��ون به صورت فولاد و مابقي به ش��كل 
محصولات فولادي صادر شود. سبحاني با بيان اينكه 
نخستين اطلس ملي فولاد كه در 4 سال گذشته تهيه 
شد در آن متوجه پراكندگي زنجيره فولاد شديم، گفت: 
ما در ابتدا بايد بازارهاي مصرف را شناسايي مي كرديم تا 
نيازهاي توليد مشخص مي شد. براي توليد ۵۵ ميليون 
تن فولاد، نياز به 8۵ميليون تن گندله، 6۰ميليون تن 
آهن اس��فنجي و ۲۰۰ميليون تن استخراج سنگ 
آهن اس��ت.وي افزود: راه توسعه صادرات فولاد ايران 
سرمايه گذاري در پايين دست بازار هدف است، براي 
مثال بايد در عراق در زمينه واحدهاي ميلگرد واحد 
ايجاد كنيم. بايد به سمت صادرات و سرمايه گذاري 
پايدار پيش برويم. براي صادرات فولا به كشورهايي 
چون عراق و س��وريه در حال حاضر بهترين فرصت 
اس��ت. اما در اين راستا با مشكلاتي روبه رو هستيم و 
توليدكنندگان براي صادرات به اين كش��ورها دچار 
سردرگمي هستند. به گفته رييس انجمن فولاد ايران 
بازار منطقه، اروپا و جنوب شرق آسيا مي تواند در اختيار 
بازار فولاد ايران قرار گيرد. همچنين سوريه و عراق با 
توجه به اينكه نيازمند بازسازي هستند بازار مهمي براي 
فولاد ايران محسوب مي شوند كه در اين زمينه ارتقاي 
فرهنگ صادراتي پوي��ا و چابك در بنگاه ها، بازنگري 
قوانين ارزي و رفع موانع، برقراري مشوق هاي صادراتي، 
ايجاد دفاتر نمايندگي در بازار هدف و سرمايه و شركت 
در بازار هدف با اس��تراتژي بلندمدت از جمله عوامل 
توفيق صادرات در صنعت فولاد است. وي يادآورشد: 
يكي از اتفاق هاي مناس��ب در حوزه بازار فولاد، رفع 
محدوديت هاي سال گذشته در قيمت گذاري فولاد در 
بورس بود كه رحماني وزير صمت با توجه به نظر فعالان 
بازار، زمينه اتخاذ روش هاي منطقي براي كشف قيمت 
فولاد را فراهم كرد. سبحاني با تاكيد بر اينكه نبايد در 
معاملات بورس محدوديت قيمتي بگذاريم، افزود: 
حدود ٢٥ ميليون تن توليد فولاد داريم و در بالاترين 
ميزان ١٥ ميليون تن مصرف فولاد در كشور داريم؛ اين 
در حالي است كه اگر همين امروز همه محدوديت هاي 
صادرات فولاد را  برداريم، نهايت مي توانيم ١٠ ميليون 
تن صادرات داشته باشيم و به اين ترتيب هيچ كمبودي 
در ب��ازار فولاد نداريم. رييس انجمن توليدكنندگان 
فولاد گفت: با وجود وفور فولاد، س��ال گذشته شاهد 
ايجاد محدوديت در معاملات ب��ورس كالا بوديم در 
شرايطي كه قبل از بخشنامه ها و ايجاد محدوديت ها، 
هم توليدكننده و ه��م مصرف كننده همه در بورس 
كالا حضور داش��تند و بدون مشكل به انجام معامله 
مي پرداختند اما اعمال محدوديت ها باعث بورس گريز 

شدن عرضه كنندگان مي شود.

معدني ها وظيفه سنگين تري 
دارند

به گفته رييس خانه معدن ايران، با توجه به اينكه حوزه 
معدن كمترين آسيب را از تحريم ها داشته و با توجه 
به اينكه بيشتر معادن كشور در مناطق سيل زده واقع 
ش��ده اند، مي توانند نقش بيشتري در ايجاد اشتغال 
و امنيت در مناطق درگير با سيل داشته باشند و در 
احياي دوباره اين مناط��ق كمك  كنند. محمدرضا 
بهرامن در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه در شرايطي 
كه عمده سرمايه سرگردان كشور به سمت بازارهاي 
س��كه، ارز و خودرو منحرف مي ش��ود، گفت: معدن 
مقصد جذاب تر و مطمئن تري براي جيب سرمايه هاي 
داخلي و خارجي اس��ت. وي اظهار كرد: اينكه زماني 
كه كانسنگ ها از معادن اس��تخراج مي شوند و مواد 
معدني به محض بارگيري در كشتي، ارزش صادراتي 
پيدا مي كنند، قطعاً نشانگر ارزش ارزي مواد معدني 
و قابليت مزيتي بودن آن اس��ت. رييس خانه معدن 
ايران افزود: س��يل از روزهاي منتهي به سال 1398 
آغاز شد و چند استان كشور را درگير كرد. شنيده ها 
حاكي از اين اس��ت كه اين سيلاب ها تا مرز 3۵ هزار 
ميليارد تومان خسارت بر جاي گذاشته است. اين رقم 
قابل توجه بايد در حداقل زمان، تأمين و براي ترميم 
آسيب هاي ايجاد شده اختصاص يابد. وي ضمن تاكيد 
بر اينكه از مهم ترين موانع اصلي توسعه بهره برداري و 
فرآوري صنعتي مواد معدني در ايران، تاكنون مشكل 
كم آبي و بي آبي بوده و اكنون بايد از بارش ها و س��يل 
اخير با وجود خس��ارت هايش اس��تفاده كرد، گفت: 
بي��ش از 7۰ درصد از كل ذخاير ارزنده معدني ايران، 
مانند مس، سنگ آهن و كروميت و ساير كاني هاي 
فلزي كشور در مناطق جنوب شرقي و نواحي مركزي 
كشور، نظير منطقه كرمان، كوير مركزي )سمنان( و 
خراسان و آذربايجان و سيستان و بلوچستان و زون 
سنندج - سيرجان، واقع شده اند. بهرامن افزود: اين 
مناطق به ويژه طي دو دهه اخير، درگير معضل عظيم 
خشكسالي بوده اند و بس��ياري طرح ها و پروژه هاي 
توسعه معدني در اين مناطق به علت وجود اين معضل 
معطل مانده بود اما در حال حاضر در نتيجه بارش هاي 
اخير جان دوباره گرفته اند. رييس خانه معدن ايران 
تصريح كرد: در اين ش��رايط مهم ترين مس��ووليت 
اجتماعي بنگاه هاي اقتصادي كمك به ايجاد اشتغال 
و كمك به امنيت كارگران در مناطق سيل زده است. 
كما اينكه بنگاه هاي معدني سعي در كمك رساني به 

مناطق سيل زده داشته اند.

  بخش مهمي از آرا را تشكل ها تشكيل 
مي دهند. اتاق تهران روي راي تشكل ها 
بسيار حس�اب كرده است. اما مساله اين 
است كه مشخص نيست چه تشكل هايي 
كرس�ي مي گيرن�د و چ�ه تش�كل هايي 
نمي گيرند. آيين نامه تش�كل ها هنوز در 
ش�وراي عالي نظارت مطرح نشده است 
پس مش�خص نيس�ت چه معياري براي 
دادن كرس�ي باي�د در نظر گرفته ش�ود. 
زمان�ي هم كه تش�كل ها وضعيت خود را 
ندانند نمي توانند ب�ه تصميم واحدي در 

اين خصوص برسند.

برش



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

»تعادل« از حضور محمد باركيندو  دبيركل اوپك در تهران گزارش مي دهد 

نمايشگاه نفت، اين قسمت؛ آقاي دبيركل 
گروه انرژي| نادي صبوري |

در صحبت هايش از امام علي و س�عدي نقل قول 
مي كند و از »ان مع العسر يسرا« صحبت مي كند، 
انتخابي هوش�مندانه ب�راي س�خنراني در ميان 
مردمان كشوري كه مسوولانش مي گويند روزهايي 
حتي سخت تر از روزهاي جنگ تحميلي با عراق را 
س�پري مي كنند. نامش محمد زانوسي باركيندو 
اس�ت، دبيركل 60 ساله س�ازمان 60 ساله اوپك؛ 
مهمان ويژه نمايشگاه بيس�ت و چهارم نفت، گاز 
و پتروش�يمي. دبيركل اوپك روز پنج ش�نبه 12 
ارديبهشت ماه در دومين روز 24 امين نمايشگاه 
بين المللي نفت، گاز و پتروشيمي به عنوان سخنران 
حضور يافت. حض�وري كه فريدون بركش�لي از 
مطرح ترين چهره هاي بين المللي انرژي در ايران 
آن را با وجود اينكه فاقد بار سياس�ي دانسته اما 
اتفاق�ي مهم براي نمايش�گاه توصي�ف مي كند. 
باركيندو در اي�ن برنامه ابتدا در يك س�خنراني 
كلي به نقش ايران در س�ازمان اوپك و افق پيش 
روي اين س�ازمان پرداخ�ت و گفت وگويي كوتاه 
نيز با خبرنگاران داش�ت. دبيركل اوپك بر تلاش 
براي غير سياسي نگه داشتن اين سازمان تاكيد 
كرد و در پاس�خ به اين پرس�ش روزنامه »تعادل« 
كه آيا تحريم هاي اقتصادي كش�ورها، در تضاد با 
توسعه پايدار و انرژي پايدار قرار ندارد و در نتيجه 
اوپك نبايد مقابل چنين مسائلي بايستد بر اهميت 
توس�عه پايدار تاكيد كرده و ب�ه صورت تلويحي 
تحريم اقتصادي كش�ورها را با بيان اين جمله كه 
لازمه توسعه پايدار و انرژي پايدار »دسترسي به 

تكنولوژي« است محكوم كرد. 

محمد زانوس��ي باركيندو دبيركل اوپك پنج ش��نبه 
12 ارديبهشت در دومين روز از نمايشگاه نفت، گاز و 
پتروشيمي ايران، مهمان اين نمايشگاه بود و در سالن 
كنفرانس شماره يك ايراد سخنراني كرد. دبيركل اوپك 
صحبت هايش را با تمجيد ايس��تادگي مردم ايران در 
مقابل سيل شروع كرد و احساسش را از تماشاي زنان و 
كودكاني كه در امر بازسازي مناطق سيل زده در تكاپو 
بوده اند بسيار خوشايند توصيف كرد. او گفت: به مردم 
شجاع ايران تبريك مي گويم كه در مقابل چالش سيل 
همبستگي خود را نشان دادند.باركيندو در ادامه به نقش 
ايران در شكل گيري اوپك و دبيركلي فواد روحاني از 
ايران به عنوان نخستين دبيركل اين سازمان پرداخته و 
گفت: » جمهوري اسلامي ايران از بنيان گذاران اوپك 

است و حدود ۶۰ سال همراه اين سازمان بوده است.«
در حالي كه بيژن زنگنه وزير نفت ايران روز چهارشنبه 
در افتتاحيه نمايشگاه از احتمال مرگ سازمان اوپك به 
خاطر همكاري دو كشور عضو اين سازمان براي تحريم 
نفتي دو عضو ديگرش از س��وي امريكا صحبت كرده 
بود، باركيندو در اظهاراتي كه مي توانست پاسخي به 
صحبت هاي وزير نفت ايران تلقي ش��ود عنوان كرد: 
»زنگنه باس��ابقه ترين وزير نفت در اوپك است كه به 
خاطر تجربه هايش بارها با ايشان ديدار داشتم، آقاي 

زنگن��ه در دهه هاي متمادي حام��ي و طرفدار اوپك 
بوده است و همچنين نقش مهمي در همكاري اوپك 
و غيراوپك ايفا مي كند، پيش از بيانيه تاريخي 2۰1۶ 
مبني بر كاهش توليد نفت اوپك با آقاي زنگنه در اين 
زمينه مش��ورت كردم.«دبيركل اوپك بخش بعدي 
صحبت هايش را به تمجيد از سياست گذاري ايران در 
حوزه ايجاد دسترسي مردم به انرژي اختصاص داده و 
گفت: ايران در اين سال ها هرگز مردم خود را فراموش 

نكرده و گاز و انرژي را به نقاط مختلف رسانده است.
باركيندو ايران را مثال خوبي در زمينه تنوع س��ازي در 
بخش انرژي و كاهش س��هم نفت از درامدهاي كشورها 
ذكر كرد و گفت: ايران در مقابله با فقر انرژي پيشتاز بوده 
است و همچنين در زمينه تنوع بخشي منابع انرژي يك 
قهرمان است، سهم نفت در توليد ناخالص داخلي ايران به 
كمتر از ۴۰ درصد رسيده است، همه اين موارد دستاورد 

معمولي نيستند.
دبيركل اوپك كه در سال هاي اخير نيز در قالب وزير نفت 
نيجريه و بعد به عنوان دبيركل اوپك به ايران و به شهرهاي 
تهران، قم و مشهد سفر كرده است بر اين مساله تاكيد كرد 
كه ايران در شرايط سخت توانسته اتكا به درآمد نفتي را 
كم كند در حالي كه در اوپك كشورهاي زيادي داريم كه 

شرايط سخت ندارند اما بسيار به نفت متكي هستند.
باركين��دو، اوپك را يكي از قديمي ترين س��ازمان هايي 
دانست كه در متوازن كردن بازار نفت موفق عمل كرده 
است، تصريح كرد: در بيانيه همكاري اوپك رعايت توازن 
در بازار نفت، حفظ توليد و تلاش براي ثبات نفت به نفع 
ذي نفعان تاكيد شده است. تمركز ما در اوپك روي عناصر 
اساسي بازار كه تنها كوتاه مدت نيست و بلندمدت را شامل 
مي شود، بر اين اساس ما بايد به دنبال »توسعه پايدار« و 
دايمي باشيم و س��رمايه گذاران را براي سرمايه گذاري 

تشويق كنيم.
دبيركل اوپك به چالش هايي كه اين سازمان طي دهه هاي 
اخير داشته اشاره كرد و افزود: اوپك در همه اين سال ها 
توانسته است در زمينه ثبات بازار نفت در شرايط مختلف 

با چالش هايش مقابله كند و پيروز شود. 
باركيندو بار ديگر بر نقش ايران به عنوان يكي از اعضاي 
فعال و پيشرو اوپك براي غلبه بر مشكلات اين سازمان 
تاكيد كرد و افزود: ما مفتخر هستيم كه در طول ۶۰ سال 
گذشته مانند دوست و همكار در كنار يكديگر بوده ايم و 
اميدوارم اين همكاري و استفاده از تجربه ها و عقلانيت 
جمهوري اسلامي ايران در اين س��ازمان در ۶۰ سال 

آينده نيز تكرار شود.
دبيركل اوپك بخش آخر س��خنراني اش را به ترس��يم 
افق س��ازمان اوپك اختصاص داده و گف��ت: اكنون كه 
در ۶۰ سالگي اوپك به س��ر مي بريم بايد براي ۶۰ سال 
آينده برنامه ريزي كنيم. اينكه آيا مي توانيم تا ۶۰ س��ال 
ديگر با همين راهبرد به كارمان ادامه بدهيم؟ اعضا بايد 
سياست هاي شان را هماهنگ كنند. در طول تاريخ ثابت 
ش��ده اعضاي اوپك در صورت همكاري با هم مي توانند 
بر دش��واري ها غلبه كنندهم��ه ما بايد ب��ه دنبال ثبات 
بازار باش��يم؛ ضمن اينكه همه اعضا بايد سياس��ت هاي 
هماهنگ نفتي داشته باشيم، زيرا زماني كه با هم باشيم 

بهتر مي توانيم بر چالش ها غلبه كنيم.باركيندو در پايان 
با بيان اينكه ايران نه تنها يكي از اعضاي بنيان گذار اوپك 
بوده، بلكه چراغ راه اوپك نيز بوده است، گفت: امام علي)ع( 
مي گويد، اگر مي خواهيد كسي را بشناسيد به دوستش 
نگاه كنيد. من هم افتخار مي كنم كه دوست ما ايران است.

   ميان خبرنگاران
آقاي باركيندو بعد از اتمام س��خنراني اش به چند سوال 
خبرنگاران كه طبق انتظار بعض��ي از آن در مورد ايران و 
تحريم نفتي بود پاسخ داد. اما پاسخ او به پرسش روزنامه 
شرق در مورد لايحه نوپك نكته اي كليدي داشت كه با 
در كنار هم قرار دادن برخي گمانه زني ها در مورد احتمال 
خ��روج ايران از اوپك معن��ا مي ياب��د. او در مورد ميزان 
نگران��ي اش از لايحه ضد اوپكي نوپ��ك در امريكا گفت: 
برنامه ما از سال 2۰1۷ خيلي خوب پيش رفته و كسي آن 
را تغيير نداده است. درباره لايحه نوپك هم تاكنون اقدامي 
در سطح كنگره امريكا انجام شده كه فعلا نمي دانيم به 
نتيجه مي رسد يا خير، اما آنچه براي ما مهم و نگران كننده 
است، اين است كه ما تفرقه داشته باشيم و كشورها پس 

از ۶۰ سال از هم جدا شوند.
او در ادامه عنوان كرد: اوپك تنها يك سازمان نيست، 
بلكه كل صنعت نفت دنيا را تحت تاثير قرار داده است، 
بطور ميانگين روزانه 1۰۰ ميليون بشكه نفت در دنيا 
مصرف مي ش��ود و اوپك نقش زي��ادي در تامين نياز 
بازارهاي جهاني و ثبات آن دارد و هميش��ه توانس��ته 
ظرفيت خود را متناسب با نياز بازار پيش ببرد.در حالي 
كه دبيركل اوپك در س��خنراني اش از تعهد سازمان 

كش��ورهاي صادركننده نفت خام به »توسعه پايدار« 
و »انرژي پايدار« صحبت كرده بود؛ او در پاسخ به اين 
پرسش روزنامه »تعادل« كه آيا اوپك به عنوان سازمان 
داراي اي��ن دغدغ��ه نبايد در مقابل مفه��وم »تحريم 
اقتصادي« كه بر توسعه پايدار كشورها نتيجه منفي دارد 
بايستد و موضع گيري كند عنوان كرد: »همه مي دانيم 
كش��ورهاي اوپكي همه در حال توسعه هستند، براي 
توسعه پايدار و انرژي پايدار نيزدسترسي به تكنولوژي 
اهميت زيادي دارد. اين موضوع نه تنها در سطح اوپك، 
بلكه در گفت وگوهاي بين اعضاي غير عضو اوپك مورد 
بحث و گفت وگوست. ما همچنان حامي تصميم هايي 
هستيم كه در توافق تغييرات اقلمي پاريس اتخاذ شده 
است، مي خواهيم با تغييرات آب وهوايي مبارزه كنيم.«

در حالي كه وزير نفت ايران در افتتاحيه نمايشگاه نفت 
بار ديگر بر اين شعار ايران كه »نفت اسلحه نيست« تاكيد 
كرده بود، دبيركل اوپك در پاسخ به پرسش رضا زندي در 
مورد نظرش پيرامون اين صحبت وزير نفت ايران گفت: 
در تاريخ اوپك اين سازمان با دو چالش كه قدرت سازمان 
را تضعيف كنند روبرو بوده است، استفاده از نفت به عنوان 
سلاح و استفاده از مس��ائل ژئوپلتيك براي اثرگذاري بر 
اوپك. اوپك در طول تاريخ توانسته است بر اين چالش ها 
در اين ۶۰ س��ال فائق بيايد و اين بار هم متفاوت نخواهد 
بود. اطمين��ان دارم اوپك دوباره از دل چالش هاي فعلي 
برخواهد خاست. نه فقط در جهت منافع سازمان بلكه در 
جهت منافع مصرف كنندگان كه به شدت نيازمند ثبات 
در بازار انرژي هس��تند، به ويژه پس از تجربه بسيار بدي 
كه ما در سال هاي اخير )افت شديد بهاي نفت خام كه از 

سال 2۰1۴ كليد خورد( داشتيم.  او تاكيد كرد: ما به اينكه 
مرجع قابل اتكاي تامين انرژي باشيم ادامه مي دهيم. 

تاكيد باركيندو بر توانايي اوپ��ك براي حل چالش هاي 
فعلي، در ديدار شامگاه پنج شنبه او با بيژن زنگنه وزير نفت 
ايران نيز تجلي يافت. به گزارش شانا باركيندو بعد از اين 
ديدار كه پشت درهاي بسته انجام شد به خبرنگاران وزارت 
نفت گفته است: اوپك هميشه به صورت جمعي تصميم 
گرفته است و ما در گذشته بارها ش��اهد بوده ايم زماني 
كه كشورهاي عضو اقدام هاي يكجانبه داشتند اين رويه 

كارايي نداشته است و اين بار هم همين طور خواهد بود.
او در اظهارنظري كه بس��يار مورد توجه رس��انه ها قرار 
گرفته بيان كرده اس��ت: ش��كي نيس��ت كه ما امروز با 
چالش هاي بزرگي روبرو هس��تيم، اما اطمينان دارم با 
حض��ور دولتمرداني همچون آقاي زنگنه، اين كش��تي 

غرق نخواهد شد.
بيژن زنگنه شامگاه پنج شنبه پس از ديدار با محمد زانوسي 
باركيندو، دبيركل سازمان كشورهاي صادركننده نفت 
)اوپك( در تهران درباره محور اين ديدار گفت: مذاكراتي 
درباره بازار نفت، مشكلات و شكنندگي بازار داشته ايم كه 

بيشتر تبادل نظر بود تا تصميم گيري. 
وي، صحبت درباره نشس��ت آينده اوپك را محور ديگر 
اين مذاكره عنوان كرد و افزود: به آقاي باركيندو گفتم كه 
اوپك به دليل يكجانبه گرايي از سوي برخي اعضا در خطر 
است و احتمال فروپاشي اين سازمان وجود دارد. زنگنه 
بيان كرد: ايران در اوپك به دليل منافعش عضو است و 
اگر اعضايي از اوپك بخواهند ايران را تهديد و گرفتار خطر 

كنند ايران هم آن را بي پاسخ نخواهد گذاشت.

مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي مطرح كرد 
جهش دوم صنايع پتروشيمي در 1400

ايسنا| مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي از 
افزايش ۷۰ درصدي توليد محصولات پتروشيمي تا 
سال 1۴۰۰ خبر داد و گفت: تنوع محصولات و مقاصد 
صادراتي صنعت پتروش��يمي باعث شده اين صنعت 

مانند صنعت نفت خام تحريم پذير نباشد.
بهزاد محمدي ديروز در حاش��يه بيست و چهارمين 
نمايشگاه بين المللي نفت در نشستي خبري با اشاره 
به تفاوت هاي موجود بين صنعت پتروش��يمي و نفت 
خام، تصريح كرد: در صنعت نفت خام مقاصد صادراتي 
مشخص است، اما صنعت پتروشيمي شامل ۳۵۰ نوع 
محصول است كه به صدها خريدار در ده ها نقطه كشور 
صادر مي شود. اما اين مزيت صنعت پتروشيمي نافي اين 
مساله نيست كه بايد خودمان را براي مقابله با تحريم ها 
آماده كنيم كه در اين راس��تا كارگروهي براي بررسي 

خطرات احتمالي تشكيل شده است.
محمدي در ادامه ضمن ارايه توضيحاتي درباره پروژه هاي 
صنعت پتروش��يمي، از افزايش ۴۶ درصدي در ظرفيت 
اين صنعت، افزايش ۷۰ درص��دي در توليد محصولات 

پتروش��يمي و افزايش ۴۶ درصدي درآمد اين صنعت تا 
سال 1۴۰۰ خبر داد و آن را جهش دوم صنعت پتروشيمي 
ايران خواند.به گفته وي، ظرفيت اسمي صنعت پتروشيمي 
در حال حاضر معادل ۶۴ ميليون تن است كه تا سال 1۴۰۰ 
به ۹۴ ميليون تن خواهد رسيد. همچنين ظرف دو سال 
آينده ظرفيت توليد محصولات پتروشيمي از ۳1 به ۵1 
ميليون تن و درآم��د ارزي اين صنعت نيز از 1۷.1 به 2۵ 

ميليارد دلار افزايش خواهد يافت.
محمدي در ادامه با اشاره به فعاليت ۵۵ مجتمع توليدي 
در ماهشهر، عسلويه و ساير مناطق كشور، گفت: مجموع 
مجتمع هاي توليدي در صنعت پتروش��يمي با دريافت 
2۵.۳ ميليون تن خوراك به توليد مش��غول هس��تند.

مديرعامل شركت ملي پتروشيمي ايران با اشاره به توليد 
۵۵ ميليون تن محصول پتروشيمي در كشور اظهار كرد: 
بخش��ي از اين محصول در داخل همين صنعت مصرف 
مي شود و ۳1 ميليون تن در سه شكل پليمري، شيميايي 
و غير شيميايي به ارزش 1۷.1 ميليارد دلار قابل فروش 
هس��تند كه ۸.۵ ميليون تن از آن در داخل كشور عرضه 

مي ش��ود.به گفته وي، از ۳1 ميليون تن محصول قابل 
فروش، 22.۵ ميليون تن محصول پتروشيمي به ارزش 
12.1 ميليارد دلار صادر مي ش��ود.محمدي همچنين 
با اش��اره به اشتغال مس��تقيم 1۰۸ هزار نفر در صنعت 
پتروشيمي، تصريح كرد: تقريباً معادل همين عدد اشتغال 

غير مستقيم در صنعت پتروشيمي وجود دارد.
مديرعامل شركت ملي پتروشيمي ايران همچنين از 
بهره برداري كارخانه توليد كاتاليست پلي اتيلن سبك 
با ظرفيت صنعتي در لرستان در سال جاري خبر داد 
و گفت: ف��ردا نيز قرارداد توليد كاتاليس��ت متانول با 
پتروشيمي سبلان با ارزش دلاري سالانه پنج ميليون 
دلار در هر مجتمع امضا مي ش��ود ك��ه با توجه به نياز 
كشور به اين محصول در كنار ساير طرح ها از خروج ارز 

از كشور جلوگيري مي كند.
وي همچنين عنوان كرد كه يك��ي از برنامه هاي اين 
سازمان توسعه هاب انرژي بر پارسيان در شرق عسلويه 
با همكاري سازمان گسترش و نوسازي صنايع )ايدرو( 

است كه در سال جاري دنبال خواهد شد.

فرمانده قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا: 
قرارگاه قصد ورود به بخش پايين دستي نفت را دارد 

گروه انرژي| قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا قصد دارد در 
راس��تاي افزايش »نقش پذيري« در اقتصاد ايران به حوزه 
»پايين دستي پتروشيمي« ورود كند. اين سياست جديد از 
سوي قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا را سعيد محمد فرمانده 
اين قرارگاه روز پنج شنبه در يك نشست خبري در حاشيه 

نمايشگاه نفت، گاز و پتروشيمي مطرح كرد.
به گزارش »تعادل«  فرمانده قرارگاه سازندگي در اين نشست 
خبري با بيان اينكه دشمن »معيشت مردم« را هدف قرار 
داده و محور فش��ار نفت اس��ت عنوان كرد: رشد تقاضاي 
صنعتي در جهان به قدري زياد اس��ت كه نمي شود در آن 
انحصار طلبي داشته باشد. توطئه عليه نفت از دشمن سلب 
خواهد شد. در همين راستا نقش پذيري قرارگاه در وضعيت 
فعلي بيشتر خواهد شد . قرارگاه از بن بست تكنولوژي خارج 
شده است. ما در راستاي بيانيه گام دوم انقلاب تلاش داريم 
كه در س��اير حوزه هاي نفت مثل بحث پايين دستي ورود 

جدي در جهت مقابله با خام فروشي داشته باشيم.«
آقاي محمد در پاسخ به اين پرسش روزنامه »تعادل« كه 

طبق قانون نهادهاي نظامي در زمان صلح اختيار فعاليت 
در حوزه »زير ساختي« را دارند آيا پايين دستي پتروشيمي 
زير ساخت محسوب مي شود و اين حضور منع قانوني ندارد 
عنوان كرد: منع قانوني وجود ندارد، ما مي خواهيم در اين 
حوزه و در تكنولوژي آن بن بست ش��كني كنيم، با تكيه بر 

تجربه در بالادستي نفت«.
س��عي كرديم جاي خالي ش��ركت هاي خارجي را پر 
كنيم/ انتظار ما اين است كه با توجه به خلايي كه ناشي 
از عدم حضور خارجي ها هست ما مي توانيم اين خلأ را 
پر كنيم و در خصوص تامين منابع مالي اگر به درستي 

برنامه ريزي كنيم مي توانيم خلأ را پر كنيم. 
فرمانده قرارگاه در پاس��خ به پرس��ش ايلنا كه بخش 
خصوصي را نگران »رانتهاي« ق��رارگاه توصيف كرد 
گفت: قرارگاه رانتي ندارد، عين بخش خصوصي ضوابط 
را رعايت مي كند و شرايط كشور بر قرارگاه نيز حاكم 
است. فقط اقبال كارفرمايان به ما بيشتر است و در تمام 
دولت ها شاهد هستيد چون مي توانند قابل اتكا است 

و كارفرماها به اين موضوع علاقه مند هس��تند.«  آقاي 
محمد در مورد رابطه قرارگاه با دولت ها نيز گفت: خودمان را 
بازوي دولت مي دانيم از 1۳۶۸ تا امروز رابطه خوبي با دولت ها 
فارغ از گرايش سياسي آنها داشته ايم. در حوزه نفت و گاز از 
همكاران وزارت نفت تشكر مي كنم كه همكاري مشترك 

خوبي داريم«.
فرمانده قرارگاه همچنين در پاسخ به پرسش تسنيم 
در مورد اينكه آيا قرارگاه س��ازندگي پيشنهادي براي 
ورود به فاز 11 پارس جنوبي به وزارت نفت داده است 
گفت: فاز 11 اكنون داراي يك قرارداد است و توتال و 
سي ان پي سي قرارداد دارند و دوستان وزارت نفت پيگير 

تعيين تكليف هستند.
او در پاسخ به پرسش روزنامه تعادل كه آيا قرارگاه امكان 
ساخت سكوي تقويت فش��ار براي اين پروژه را دارد به 
مثال هايي از توليد تجهيزات در نفت از س��وي قرارگاه 
اشاره كرده و گفت با اتكا به همكاري با بعضي شركت هاي 

خارجي چنين توانايي در قرارگاه وجود دارد.
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شانه خالي كردن امريكا از 
مسووليت شكاف عرضه نفت

ايسنا| وزارت انرژي امريكا اعلام كرد توليدكنندگان 
بزرگ دنيا مي توانند هر گونه اختلال احتمالي در روند 
عرضه نفت را كه بر اثر تحريم هاي امريكا عليه صادرات 
نفت ايران به وجود مي آيد جبران كنند.ريك پري، 
وزير انرژي امريكا روز پنج شنبه با خالد الفالح، همتاي 
س��عودي خود و فاتح بيرول، مدي��ر اجرايي آژانس 
بين المللي انرژي ديدار كرد.وزارت انرژي امريكا در 
بيانيه اي اعلام كرد وزير انرژي امريكا با همتايان خود 
در بزرگ ترين كشورهاي توليدكننده نفت جهان 
در تعامل بوده و مطمئن است آنها قادر خواهند بود 
هر گونه اختلال عرض��ه در بازارهاي جهاني انرژي 
را جبران كنند.امريكا در 22 آوريل با اعلام تشديد 
تحريم ها عليه ايران، اعلام كرد، اما مقامات اوپك در 
منطقه خليج فارس اعلام كرده اند هنوز تصميمي 
براي افزايش توليد ندارند و منتظر مش��اهده تأثير 
تحريم ها بر بازار هستند. بر اساس گزارش پلاتس، 
فالح در 22 آوريل اعلام كرد عربس��تان سعودي با 
همتايان خود هماهنگ خواهد بود تا مطمئن شود 

عرضه كافي براي مشتريان وجود دارد.

صدور گاز امريكا به اروپا
3 برابر شد

تس�نيم| نه ماه پس از بيانيه مشترك 2۵ جولاي 
2۰1۸ براي همكاري اس��تراتژيك انرژي، صادرات 
گاز طبيعي مايع امريكا به اتحاديه اروپا 2۷2 درصد 
در مقايسه با دوره زماني قبل از آن افزايش يافته است. 
اين بيانيه طي جلسه اي بين دونالد ترامپ و جين كلاد 
جانكر، رييس كميسيون اروپا صادر شد. آنها در اين 
ديدار در مورد صفر كردن عوارض و تقويت همكاري 
در زمينه انرژي با هم گفت وگو كردند.  به گزارش اويل 
پرايس، طبق اطلاعات كميسيون اروپا، در 2۰1۷ اروپا 
بيش از 1۰ درصد كل صادرات گاز طبيعي مايع امريكا 
را دريافت كرد كه نسبت به ۵ درصد 2۰1۶ بيشتر بود. 
در 2۰1۸، حدود 11 درصد صادرات گاز طبيعي مايع 
امريكا به اتحاديه اروپا فرستاده شد در حالي كه طي 
دوره ۹ ماهه از اوت 2۰1۸ تا آوريل 2۰1۹، زماني كه 
صادرات 2۷2 درصد بالا رفت، سهم اروپا از صادرات گاز 

طبيعي مايع امريكا به ۳۰ درصد رسيد.

تكميل گازرساني در زابل
شانا| مدير گازرساني شركت ملي گاز ايران از آمادگي 
گازرس��اني براي يك هزار مشترك در زابل خبر داد 
و اعلام كرد كه مردم زابل هر چه س��ريع تر بايد براي 
دريافت اشتراك گاز طبيعي اقدام كنند.سعيد مومني 
در حاشيه بيست وچهارمين نمايشگاه بين المللي نفت، 
گاز، پالايش و پتروشيمي درباره تامين منابع مالي 
مورد نياز گازرساني در سال ۹۸ گفت: تصور نمي كنم 
امسال مشكلي در اين زمينه داشته باشيم زيرا بودجه 
بسيار خوبي براي اجراي طرح هاي گازرساني امسال 
پيش بيني شده است. وي درباره گازرساني به زابل 
توضيح داد: گازرساني به شهر زابل اكنون با استفاده 
از روش سي ان جي انجام مي شود، همچنين دولت 
تسهيلاتي را مانند وام قرض الحسنه بدون بهره براي 
مردم در نظر گرفته است تا با نصب علمك براي هر 
س��اختمان، بتوانند در اس��رع وقت نسبت به انجام 

لوله كشي داخلي ساختمان اقدام كنند.
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پرونده8سرمقاله

اسفنديار جهانگرد|
عضو هيات علمي دانشكده اقتصاد دانشگاه علامه 

طباطبايي|
پيشرفت هاي زيادي در سال هاي اخير در مباحث فني و 
تكنيكي هوش مصنوعي اتفاق افتاده است. اين فناوري 
همانند برق، اينترنت و ماش��ين بخ��ار يك تكنولوژي با 
هدف عمومي است كه تمركز زيادي بر يادگيري و توسعه 
ماش��يني دارد و متغيرهاي مهمي همچ��ون بهره وري، 
رش��د اقتصادي، نابرابري، قدرت بازار، نوآوري و اشتغال 
در اقتصاد از آن متأثر هستند.  در سال 2015 كاخ سفيد 
گزارشي مبني بر قدرت تأثيرگذاري اين فناوري تهيه كرد 
كه اين گزارش در سال 2018 منجر به سياست هايي براي 
ميانجي گري هوش مصنوع��ي در اقتصاد ايالات متحده 
شد. دولت فرانس��ه و چين نيز آن را در اولويت خود قرار 
داده اند. حالا سوال اينجاست كه در كشور ما بايد چگونه با 
اين فناوري برخورد كرد؟ براي اين منظور ابتدا بايد ابعاد 
اين فناوري و كاركردهاي آن ش��ناخته شود. اين نوشتار 
به عنوان يك بحث مقدماتي س��عي در ارايه تصويري از 
ابعاد آن براي شناخت و چگونگي تاثير آن بر اقتصاد دارد 
تا ش��رايط براي تصميم گيري و سياستگذاري آسان تر 
ش��ود. براي اين منظور بحث در دو بخش سياست هاي 
اقتصادي و پيامدهاي اقتصادي هوش مصنوعي تنظيم 
و ارايه مي شود. بخش اول شامل سياست ها و بخش دوم 

شامل پيامدها است.

  هوش مصنوعي به عنوان يك فناوري با هدف 
عمومي 

تأثير اقتصادي كامپيوتر هوش��مند مي تواند آنچه باشد 
كه انسان به شكل خارق العاده انجام مي دهد. ديكشنري 
آكسفورد هوش مصنوعي را »نظريه و توسعه سيستم هاي 
كامپيوتري كه قادر به انج��ام و كاركرد وظايف مورد نياز 
به هوش انساني اس��ت« تعريف كرده كه اين تعريف هم 
وس��يع و هم روان اس��ت. در اين باره، يك جوك قديمي 
بين دانش��مندان كامپيوتري وجود دارد و آن اين است 
كه هوش مصنوعي آن چيزي اس��ت كه ماشين ها هنوز 

نمي توانند انجام دهند.
در سال هاي اخير يادگيري ماشيني خيلي نقل محافل 
شده است. عقيده بر اين اس��ت كه كامپيوترها از داده ها 
نسبت به انس��ان كه درگير وظايف متعدد هستند، بهتر 
»ياد مي گيرند«. مثل اينكه افراد »صورت هاي« هم نوعان 
را خوب س��ازماندهي مي كنند اما براي آنها مشكل است 
كه اين مهارت را توضيح دهند. با تمركز بر داده ها شامل 
نام و تصوير، يادگيري ماشيني اين مشكل را حل مي كند 
و مي تواند با الگوسازي داده هاي تصويري آن را به نام افراد 

تطبيق دهد. 
اقتصاددانان در موضوعات مش��ابهي ش��امل رگرسيون 
چندگانه، تحليل عاملي، تخمين حداكثر راس��تنمايي، 
مدل هاي ماركف، شبكه هاي عصبي، يادگيري عميق و 
هويت يادگيري نيز از يادگيري ماش��ين استفاده كرده و 
مي كنند.  در اين زمينه تفاوت هايي وجود دارد به گونه اي 
كه موضوعات اقتصادسنجي بر عليت استنتاج ها تمركز 
دارند در حالي كه يادگيري ماشيني تمركز بر پيش بيني 
دارد. وقت��ي داده ها زياد باش��ند مش��كلات قديمي در 
پيش بيني و همچنين يادگي��ري عميق با تكنيك هاي 
بهتري انجام مي شود. لذا هزينه پيش بيني و سازماندهي 
در ماهي��ت كارها ب��ا هوش مصنوعي كاه��ش مي يابد.  
پيش بيني هاي بهتر باعث پيامدهاي بهتر مي شود به دليل 
آنكه پيش بيني اساس تصميم سازي و تصميم گيري بشر 
است. هوش مصنوعي به عنوان فناوري با هدف عمومي بر 
بهره وري و استاندارد زندگي بشر در هر دوره موثر است. 
اين موضوع با مقايسه رشد بهره وري نيروي كار و قدرت 
جابه جايي در 50 سال اخير با ورود فناوري اطلاعات موثر 
بوده است و هوش مصنوعي در اين موضوع نقش مهمي 
دارد. در اين باره ولاديمير پوتين رييس جمهور روس��يه 
عنوان كرده كه »هر كس��ي رهبر اين حوزه شود تبديل 
به حاكم جهان خواهد ش��د.«  در اين زمينه بس��ياري از 
اين فرصت ها در علم و نوآوري نمود دارد. در حال حاضر 
يادگيري ماشين در بسياري از موضوعات علمي خارج از 
علم كامپيوتر تسري يافته است. آمار و ارقام هم اين موضوع 
را تأييد مي كند. ميزان استفاده از يادگيري ماشين در علوم 
خارج كامپيوتر با ش��يب تندتري افزايش يافته است كه 
اين موضوع مويد فناوري با ويژگي هدف عمومي هوش 
مصنوعي است. لذا تأثير زيادي بر شتاب رشد اقتصادي 
و طرف عرضه اقتصاد خواهد گذاشت. اين موضوع در سه 
زمينه منطق نمادي، رباتيك و يادگيري ماشين مصداق 
دارد.  در ادبيات اقتصادي امروز، هوش مصنوعي به عنوان 
يك نهاده توليد انديشه است. بنابراين مي تواند باعث ايجاد 
رشد نمايي ش��ود بدون آنكه در تعداد انديشه هاي خلق 
بش��ري باعث افزايش شود. بيشتر مطالعاتي كه تاكنون 
شده تمركز  بر يادگيري ماشين داشته  و تمركز كمتري بر 
تأثير فناوري هوش مصنوعي دارند. در اين باره برخي ادعا 
مي كنند بايد هفت سال منتظر ماند اما برخي معتقدند 
كه تا سال 2040 هوش مصنوعي عمومي قابل دسترسي 
است. برخي هم يك دوره 30 تا 70 ساله را براي گسترش 
هوش مصنوعي عمومي پيش بيني مي كنند و البته هستند 
كساني هم كه معتقدند اين هرگز اتفاق نمي افتد. چالش 
مهم موسسات با گسترش هوش مصنوعي، حفظ توانايي ها 
و نيازهاي يك جهان با هوش مصنوعي اس��ت. برخي به 
تجربيات تاريخي فناوري با هدف عمومي متمركز مي شوند 
اما در تغييرات س��ريع هوش مصنوعي بر اقتصاد ممكن 
است تجربيات تاريخي مفيد نباشد. برخي هم معتقدند 
كه اگر يادگيري ماشين با بسياري از پيشرفت هاي ديگر 
تركيب شود در طيف وسيعي از برنامه ها مورد استفاده قرار 
مي گيرد و استفاده از تاريخ بسيار مناسب و مفيد خواهد 
بود. اگر ماهيت هوش مصنوعي عمومي محتمل باش��د 
مي توان از آن به عنوان فناوري با هدف عمومي به عنوان 

يك پتانسيل تمركز كرد.

  سياست هاي گسترش هوش مصنوعي
سياست ها بر نرخ بهبود هوش مصنوعي، سرعت انتشار 
و ماهيت فناوري موثر هس��تند. مشاهدات اخير حاكي 
از آن هستند كه حمايت هاي تحقيقاتي و حفظ حقوق 
مالكيت معنوي براي هوش مصنوعي مش��ابه پيشرفت 
ديگر فناوري ها است. با اين حال سه دسته سياست مهم 
ديگر ش��امل حريم خصوصي، تجارت و مس��ووليت در 

انتشار و توسعه هوش مصنوعي به گونه متفاوتي نسبت 
به ديگر نوآوري هاي فناورانه موثر هس��تند كه در ادامه 
به آنها مي پردازيم. داده ها در هوش مصنوعي يك نهاده 
كليدي هستند. يادگيري ماشين با استفاده از داده ها قادر 
به پيش بيني آن چيزي است كه افراد ممكن است تحت 
تأثير آن باشند يا انجام دهند. اين موضوع باعث نگراني هاي 
امنيتي مي شود. در اين باره به سه دليل »حريم خصوصي«، 
چالش برانگيز است:  »ذخيره سازي ارزان« به اين مفهوم 
كه داده ها به مدت طولاني تر نسبت به توليد داده ها توسط 
شخص باقي مي مانند. »وضعيت غيررقابتي« به اين مفهوم 
كه داده ها ممكن اس��ت در مواردي غير از موضوع اصلي 
توليدشده مورد اس��تفاده قرار گيرند. »اثرات خارجي« 
به اين مفهوم كه توليد اطلاع��ات وارده در مورد يك نفر 
شامل اطلاعات و داده هاي ديگري نيز مي شود. بنابراين 
جمع آوري و استفاده از اطلاعات ممكن است به افرادي كه 
از جمع آوري و استفاده از اطلاعات و داده ها آگاهي نداشته 
باشند زيان وارد كند. بنابراين همانطور كه جمع آوري و 
استفاده از آمارها بهبود يافته است، سياستگذار بايد توجه 
بيشتري به قواعد و مقررات جمع آوري و ذخيره سازي و 
استفاده از داده ها كند. در فعاليت هاي داده محور مقررات 
حفظ حريم خصوصي بر نرخ و ميزان و جهت نوآوري موثر 
است. حفاظت كم از حريم خصوصي، به اين مفهوم است كه 
مصرف كننده ممكن است به شكل ناخواسته در مبادلات 
بازار مشاركت كند كه داده ها و اطلاعات آن به او آسيب وارد 
كند. مقررات حفاظت از حريم خصوصي ديگران نيز به اين 
مفهوم است كه بنگاه ها از داده ها براي نوآوري نمي توانند 

استفاده كنند. 

  حريم خصوصي يا نوآوري؟
شواهد تجربي در مورد تنظيم حريم خصوصي بر هوش 
مصنوع��ي متمركز نبودند. اما مش��اهدات تجربي بطور 
گسترده در تاريخ نشان مي دهد كه تلاش دولت ها براي 
تنظيم حريم خصوصي باعث كاهش نوآوري شده است. 
در اين باره مطرح اس��ت كه قوانين اروپايي باعث كاهش 
اثربخش��ي آگهي ها حدود 65% نس��بت به آگهي هاي 
امريكايي ش��ده اس��ت. يعني نحوه مقررات گذاري براي 
استفاده از داده در اروپا باعث كاهش توانايي تبليغ كنندگان 
اروپايي ش��ده است. بس��ياري از كمپاني هاي ارزشمند 
بين المللي امروزه پلتفرم هاي آگهي و تبليغ هستند )مثل 
فيسبوك، گوگل( . مزاياي حفظ حريم خصوصي در اينها 
باعث ايجاد هزينه براي شركت هاي محلي در اين فعاليت ها 
مي شود. در اين باره با استارت آپ هاي جديد و خروجي از 
اين فناوري ها در كشورهاي در حال توسعه مثل ايران بايد 
توجه جدي شود. در حوزه بهداشت و سلامت حفظ حريم 
خصوصي باعث كاهش امنيت بر پرونده هاي پزش��كي 
افراد مي ش��ود. فناوري هاي طول زندگ��ي مزاياي قابل 
توجهي براي سلامتي فراهم مي كنند. در مجموع مطرح 
مي شود كه تنظيم مقررات حفظ حريم خصوصي افراد در 
حوزه سلامت باعث كاهش پيامدهاي سلامت مي شود 
و همچنين باعث كاهش انتش��ار فناوري هاي متكي بر 
داده در اين حوزه ش��ده است. اگر حفظ حريم خصوصي 
يك حقوق بنيادين مدني است پس بايد تمايل به مبادله 
چيزي در برابر آن داش��ته باشيم. در غير اين صورت يك 
ارزش كمي براي اين حقوق در نظر گرفته ايم. در حالي كه 
تحقيقات هنوز بر سياست هاي حفظ حريم خصوصي و 
نوآوري هوش مصنوعي تمركز نكردند اما روشن است اين 
سياست ها بر انتشار هوش مصنوعي موثر هستند. با توجه 
به گسترش اين موضوع در ايران، دولت بايد فكري به حال 
حريم خصوصي از قبل قوانين و مقررات و بستر گسترش 

اين فناوري در كشور كند و غافلگير نشود.

  چين در صدر 
برخي كشورها س��رمايه گذاري در هوش مصنوعي را به 
عنوان يك موضوع اس��تراتژيك تلقي كرده اند. به عنوان 
مثال دانش��مندان چيني در نوشتن مقاله هاي علمي در 
ح��وزه هوش مصنوعي در كنفرانس ه��اي بزرگ دنيا به 
شكل قابل ملاحظه اي نسبت به دانش��مندان اروپايي، 
استراليايي و كانادايي پيشتاز بوده اند. سياست هاي تجاري 
در هوش مصنوعي عمدتاً در توافقنامه هاي تجاري نمود 
پيدا مي كند. سياست حفظ حريم خصوصي در كشورها 
متفاوت است لذا اين سياست باعث تأثير بر انتشار نسبي 
هوش مصنوعي در كشورها است. اگر سياست حفظ حريم 
خصوصي مطلوب براي انتشار هوش مصنوعي در كشوري 
كم باشد باعث ايجاد يك مزيت كوتاه مدت براي آن كشور 

قلمداد مي شود. 
مقياس اقتصادي در داده ها و پتانسيل يادگيري باعث به 
وجود آمدن انگيزه ها براي به وجود آمدن »مسابقه رو به 
پايين« در سياست هاي حفظ حريم خصوصي مي شود. 
لذا كشورها، سياس��ت هاي كمتري را براي حوزه حريم 
خصوصي در جهت تقويت انتش��ار و ن��وآوري در هوش 
مصنوعي به كار مي گيرند. چنين سياست هايي قبلًا در 
بازار كار و محيط زيست و نيروهاي مشابه در دنيا تجربه 
شده است. اروپا در سياست هاي حفظ حريم خصوصي 
سخت تر از ايالات متحده عمل كرده و مي كند و در عوض 
ايالات متحده قاطع تر از چين است و اين موضوع مي تواند 
بر ساخت و توليد انواع هوش مصنوعي با استفاده از داده ها 
در كش��ورهاي مورد نظر متفاوت باشد. در سياست هاي 
تجاري موافقت نامه هاي تجاري با تعيين استانداردهاي 
بين المللي حفظ حريم خصوصي مي تواند مسابقه رو به 
پاييني را همانند استانداردهاي بازار كار و محيط زيست 
در س��طح جهان به وجود آورند.  اين قبيل سياست هاي 
تجاري اس��تاندارد بين المللي مي تواند ب��ر نرخ و جهت 
نوآوري موثر باشند اما مزيت كوتاه مدت را براي هر كشور 
از بين مي برند و روشن نيست كه چگونه بر رشد اقتصادي 

و بهره وري موثرند؟
برخي كشورها كه حمايت هاي سخت بر حريم خصوصي 
دارند مي توانند بر ديگر فعاليت ها تمركز كنند. به عنوان 
مثال در قرن نوزدهم در سوئد براي نوآوري بر اسرار تجاري 
تمركز كردند و حمايت از ثبت اختراع در آن كشور ضعيف 
بود. مهارت در ساخت ساعت هاي سوييسي به آساني قابل 
تقليد نيست. برخي محققين نشان دادند كه در مدل هاي 
اس��تراتژيكي تجاري، مسابقه رو به پايين، زماني قابليت 
اجرايي پيدا مي كند كه رانت فناوري در س��طح كش��ور 
وجود داشته باشد. سياست هاي ديگري در حوزه تجارت 
قابل اجرا هستند كه در برخي موافقت نامه هاي تجاري 
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فين تك ها چهره تامين مالي 
را تغيير داده اند 

چن��د س��الي اس��ت كه 
اصط��لاح »فين ت��ك« 
در مي��ان فع���الان و 
دس���ت اندرك���اران 
بازاره��اي مال��ي بيش از 
پيش ش��نيده مي شود 
و از تغيي��رات و تحولاتي 
س��خن به مي��ان مي آيد 
كه اي��ن تكنولوژي هاي 
نوين مالي ب��راي اقتصاد 
به ارمغان مي آورن��د.  واژه فين تك اصطلاحي براي 
توصيف مجموعه اي از مدل هاي كسب وكار نوآورانه 
و تكنولوژي هاي در حال ظهور اس��ت كه از توانايي 
بالقوه اي براي ايجاد تغيير و تحول در خدمات مالي 
برخوردارند.  ب��ر پايه آماري ك��ه كميته تخصصي 
ريس��ك هاي در حال ظه��ور س��ازمان بين المللي 
كميس��يون هاي اوراق بهادار )IOSCO( منتش��ر 
كرده است سرمايه گذاري هاي فين تك از سال 2000 
ميلادي تاكنون به گونه اي شگفت آور رشد كرده اند و 
در حال حاضر توسعه تكنولوژي هاي مالي در چارچوب 
روندهاي مختلف جهاني در ح��ال وقوع اند. كاهش 
هزينه هاي ذخيره سازي، پردازش و جمع آوري داده ها، 
رشد نمايي داده هاي قابل دسترسي و منابع داده ها و 
ظهور زيرس��اخت ها و پايگاه هايي كه در آنها داده ها 
مي توانند به اش��تراك گذاشته شوند و اپليكشين ها 
توسعه يابند، همه و همه به ظهور و رشد مقوله هاي 
مختلف فين تك ها انجاميده ان��د.  در حال حاضر 8 
مقوله مختلف فين تك شامل پرداخت ، بيمه، وام دهي و 
تامين مالي جمعي، برنامه ريزي، پايگاه هاي بلوك هاي 
زنجيره اي )Blockchain( ك��ه براي نگهداري و 
ذخيره رشد فزاينده اي از اطلاعات استفاده مي شوند، 
تج��ارت و س��رمايه گذاري، داده و تحليل و امنيت 
هستند كه هر كدام مزايا و فرصت هاي زياد و متنوعي 
را با خود به همراه مي آورن��د.  به عنوان مثال يكي از 
تحولات مهمي كه در س��ال هاي اخير اتفاق افتاده  
ظهور پايگاه هاي تامين مالي جايگزين به عنوان يكي 
از مظاهر فين تك است كه هدف آن  گرد هم آوردن دو 
طرف معامله است؛ بر اين اساس از يكسو شركت ها و 
افرادي كه دنبال سرمايه اند و از سوي ديگر شركت ها و 
افرادي كه سرمايه اي براي قرض دادن، سرمايه گذاري 
و اهدا دارند از طريق اين پايگاه ها با هم مرتبط مي شوند 
و فرصت هاي تامين مالي بيشتر با هزينه كمتري را به 
دست مي آورند. در همين حال طي 25 سال گذشته 
پايگاه هاي س��رمايه گذاري و تج��ارت آنلاين نيز به 
گونه اي چشم گير رشد كرده اند كه اين امر به ايجاد 
يك محيط كس��ب وكار كه در آن به گونه اي فزاينده 
رقابت بر س��ر هزينه وجود دارد منتهي شده و اين به 
نوبه خود استفاده از تكنولوژي و افزايش وسعت و عمق 
محصولات را موجب شده است. بدين ترتيب از طريق 
انواع مظاهر فين تك  عرضه كنندگان، سرمايه گذاران 
و واسطه گران با هم ارتباط برقرار مي كنند، تحقيق 
مي كنند، اجتماعي مي ش��وند، داده ه��اي خود را با 
يكديگر به اشتراك مي گذارند، با هم همكاري مي كنند، 
اطلاعات سرمايه رد و بدل مي كنند، با هم به شيوه هايي 
رقابت و داد و س��تد مي كنند كه نس��بت به گذشته 
بسيار متفاوت اند. قابليت دسترسي بيشتر و كاهش 
هزينه هاي محصولات و خدمات، رشد فرايند حذف 
واسطه گري و ايجاد واسطه گري مجدد از مظاهر رشد 
و توسعه فين تك در عرصه اقتصادي است، بدين ترتيب 
شركت هاي فين تك خدمات و محصولات رقابتي را در 
بسياري از عرصه هايي عرضه مي كنند كه بطور سنتي 
توسط واسطه هاي ديگر انجام مي شد. اين عرصه ها 
شامل مواردي همچون پرداخت ها، مديريت ثروت، 
بانكداري سرمايه گذاري، بانكداري خرد و عرصه هاي 
قرض دهي و وام دهي و تس��هيلات اعتباري اس��ت. 
به هر ترتيب مزايا و فرصت هاي فين تك بي ش��مار 
اس��ت اگرچه اين تكنولوژي هاي نوين، ريس��ك ها 
و چالش هاي��ي را نيز در برخ��ي مظاهر خود موجب 
ش��ده اند. با اين وج��ود اما بايد اذع��ان كرد فين تك 
درست در چهارراه تامين مالي و تكنولوژي قرار دارد. 
اپليكيش��ن هاي فين تك با سرعت هر چه بيشتر در 
حال توسعه اند و با خود فرصت هايي را براي دستيابي 
به عوايد بهتر براي س��رمايه گذاران ايجاد كرده اند و 
تغييراتي واقعي به راه انداخته اند.  بر همين اس��اس 
در بازار سرمايه كشور نيز چند سالي است كه بحث 
بهره گيري از فرصت هاي فين تك به يكي از مهم ترين 
اهداف و برنامه ها بدل شده و بازيگران اين بازار در پي 
آن هستند همسو با تحولات جهاني از انواع مقوله هاي 
اين تكنولوژي هاي مالي مانند بلاك چين، رگ تگ، 
اينشورتك، كراد فاندينگ و ... در بهينه سازي فرايندها و 
تامين مالي بهره ببرند. همانطور كه وزير محترم اقتصاد 
نيز ابر فرصت پيش روي كش��ور را حركت به سمت 
اقتصاد هوشمند قلمداد و آن را نتيجه تكامل بخشي 
و ثمردهي اقتصاد ديجيتال عنوان كرده اند بايد تاكيد 
كرد همگام شدن با نوآوري هاي مالي در شرايط اخير 
اقتصادي و بررسي چند و چون به كارگيري مقوله هاي 
مختلف آن در تمامي عرصه ها يك��ي از مهم ترين و 
اصلي ترين راه ها براي مقاوم سازي اقتصاد خواهد بود. 
شايان ذكر است، از آنجا كه تعلل نهادهاي مسوول براي 
توجه ويژه به حوزه تكنولوژي هاي مالي، نتايج زيان بار و 
چه بسا جبران ناپذيري من جمله وابستگي تكنولوژيك 
به ساير كش��ورها را به همراه خواهد داشت، ضروري 
است نهادهاي ناظر، قانون گذاران، سياست گذاران 
و تصميم گيران حوزه اقتصاد كشور از جمله مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام، مجلس شوراي اسلامي، 
قوه قضاييه، قوه مجريه و سازمان هاي وابسته با توجه 
به سرعت رشد تكنولوژي هاي مالي و نياز مبرم كشور 
به فعاليت كسب وكارهاي نوآور در اين صنعت، با رفع 
چالش هاي قانوني و مقرراتي به پيشرفت اين حوزه 
كمك كنند. در اين راستا، پيشنهاد مي شود كميته 
سياس��ت گذاري و مقررات حوزه فين تك با حضور 
نمايندگاني از دستگاه ها و نهادهاي مربوطه تشكيل 
شده تا حدود امن فعاليت كس��ب و كارهاي نوآور در 

حوزه فين تك را مشخص كند. 

وضعيت حريم خصوصي و مشاغل ساده با گسترش هوش مصنوعي چگونه خواهد بود؟

سياست ها و پيامدهاي اقتصادي هوش مصنوعي
آمده باش��د مانند قوانين مربوط به محلي سازي داده ها، 
محدوديت دسترسي به داده هاي دولتي، مقررات فعاليت ها 
)مثل مواردي كه در مورد هواپيماهاي بدون سرنشين و 
خودروهاي بدون سرنشين مورد استفاده قرار مي گيرد و 

مسائلي كه مربوط به دسترسي منابع كدها است( . 

  منافع دانش هوش مصنوعي چقدر است؟
س��وال كليدي در مورد هوش مصنوعي اين است كه آيا 
س��رريزي محلي از هوش مصنوعي وجود دارد يا اينكه 
منافع انتش��ار فناوري به اندازه كافي گس��ترده است كه 
ورود آزاد براي هر پتانسيل بالقوه را فراهم كند؟ بطور كلي 
سياست هاي تجاري تا آنجا كه سطح رانت هاي فناوري 
براي كشوري سودمند باشند در مورد هوش مصنوعي موثر 
است. عملكرد برخي دولت هاي دنيا حاكي از آن است كه 
منافع دانشي هوش مصنوعي به قدر كافي بزرگ خواهد 

بود. سرمايه گذاري برخي كشورها مثل فرانسه و چين نشان 
مي دهد كه اين كشورها انتظار دارند كه منافع دانشي محلي 
اين فناوري بزرگ باشد. بسياري از شركت هاي خصوصي 
بزرگ دنيا بر روي هوش مصنوعي سرمايه گذاري زيادي 
انجام دادند. يادگيري ماشيني باعث بهبود در داده هاي 
بيشتر مي شود و بنابراين شركت هاي بزرگ و كشورهاي 
بزرگ تر منافع بيشتري به دست مي آورند. از طرف ديگر 
سرعت انتشار سريع جغرافيايي تحقيقات و نوآوري هوش 
مصنوعي نشان مي دهد كه ممكن است رانت هاي محلي 
وجود نداشته باش��د. برنامه هاي كاربردي تجاري اغلب 
از محل اختراعات فاصله گرفته اند. س��الانه هزاران نفر از 
الگوريتم هاي يادگيري ماش��يني از كدهاي باز استفاده 
مي كنند. علاوه بر آن ب��ه لحاظ فني، بازدهي كاهنده در 
مقياس در داده ها به دليل آنك��ه افت در پيش بيني ها با 
مجذور ريش��ه n ام بهبود مي يابد اتفاق مي افتد. كاربرد 
صنعتي هوش مصنوع��ي هن��وز دوران كودكي خود را 
سپري مي كند و ميزان رانت محلي هوش مصنوعي هنوز 
روشن نيست. با اين حال با توجه به سرمايه گذاري دولت ها 
احتمال دارد يك مسابقه رو به پايين شروع شود كه اين 
مس��اله احتمالًا در موافقت نامه هاي تجاري آينده ديده 
مي شود. برخي محققين حال حاضر دنيا تأكيد مي كنند 
كه پيشرفت هاي سريع در هوش مصنوعي و رباتيك باعث 
به وجود آمدن بحث هاي پرجنب و جوشي در مورد استفاده 
از قانون جريمه در اين فناوري ها شده است. جريمه اقدامي 
است كه به دليل آسيب و زيان مطرح مي شود و باعث ايجاد 

مسووليت قانوني براي هر فردي مي شود كه اين عمل را 
مرتكب شده اس��ت. هدف از ايجاد سيستم جريمه اين 
است كه مردم و ش��ركت ها از آسيب رساندن به ديگران 
پرهيز كنند و آسيب ها را جبران كنند. در اين باره پورتر 
)1990( مطرح مي كند كه ريسك هاي مسووليت باعث 
كاهش نوآوري در امريكا ش��ده است. وي بحث مي كند 
چون ميزان جريمه مس��ووليت بسيار بالاست بنگاه ها با 
وجود داشتن منفعت زياد، كمتر دنبال نوآوري مي روند و 
خطر و ريسك دريافت جريمه را تقبل نمي كنند. شواهد 
تجربي در مورد مسووليت بسيار متفاوت از هم هستند. 
اقتصادداناني معتقدند كه رابطه بين مسووليت و تحقيق 
و توسعه در سطح فعاليت ها )به جز موارد با ريسك زياد( 
مثبت است. در موارد با ريس��ك زياد، به سرمايه گذاري 
بيش��تري در فناوري هايي با بهبود امنيتي بالا نياز است. 
برخي نتايج تحقيقاتي نش��ان مي دهد كه كاهش خطر 
جريمه باعث كاهش نوآوري در دس��تگاه هاي پزشكي 
مي شود. اكنون نيازمند تدارك قوانين شفاف مسووليت، 
در حوزه محص��ولات هوش مصنوعي هس��تيم در غير 
اين صورت ممكن اس��ت بسياري از بنگاه هاي اقتصادي 
كه درگير آن هس��تند تمايلي به سرمايه گذاري نداشته 
باش��ند. به عنوان مثال در توليد خودروه��اي خودكار، 
بنگاه هاي متعددي همچون توليدكنندگان سنسورها، 
ارايه دهندگان خدمات مخابراتي، توليدكنندگان وسايل 
نقليه و توس��عه دهندگان نرم افزارهاي هوش مصنوعي 
ورود دارند. بدون مشخص كردن حق مسووليت شفاف 
در مورد عملكرد ناقص يا معيوب خودروها در هر زمينه، 
همه بنگاه ها ممكن است از سرمايه گذاري در توليد اين 
خودروها دريغ كنند. در زمينه مراقبت هاي بهداش��ت و 
سلامت، جراحي رباتيك و تشخيص هاي مبني بر يادگيري 
ماشين ممكن است باعث انتقال مسووليت مراقبت هاي 
بهداشتي و سلامتي به سمت ابزارهاي صنعتي انتقال داده 
شود. به همين دليل در بودجه 2017، پارلمان اروپا قوانين 
و مقررات اتحاديه اروپا را در مورد ربات هاي پيش��رفته و 
پيچيده، ربات ها، اندرويدها و ديگر وجوه هوش مصنوعي 
تنظيم و تصويب كرد. امريكا هم در سپتامبر 2017 قوانين 
مسووليت براي وسايل نقليه خودكار را تصويب كرد. در 
اين باره اريب هاي الگوريتمي بيشتر از ديگر مواردي است 
كه مسووليت مي تواند بر ماهيت و انتشار هوش مصنوعي 
موثر باشد. ش��واهد تأكيد مي كنند كه پيش بيني هاي 
مبتني بر هوش مصنوعي نسبت به پيش بيني هاي بشري 
كمتر اريب دارند اما هنوز آموزش براي خلق داده ها توسط 
انسان انجام مي ش��ود، بنابراين پيش بيني هاي مبني بر 
هوش مصنوعي اين اريب ه��ا را از خود بروز خواهند داد. 
علاوه بر آن، تصميم گيري هاي مبني بر هوش مصنوعي 
بسيار آسان تر از تصميم گيري مبتني بر انسان است و اين 
موضوع نيز دعاوي زيادي را در مورد مسووليت باز مي كند. 
الگوريتم ها هم مي توانند اريب داشته باشند حتي زماني 
كه بنگاه ها قصدي در آنها نداش��ته باش��ند ولي آموزش 
داده ها بطور وضوح اريب ها را نشان نمي دهد. در اين باره 
نتايج برخي تحقيقات نشان داده است كه آگهي هاي بدون 
آموزش علم، تكنولوژي، مهندسي و رياضيات، در فيسبوك 
و توييتر بيشتر به س��مت مردان است تا زنان و اين مويد 
اريب در موضوعات علم، تكنولوژي، مهندسي و رياضيات 
است. آنها نشان دادند كه اين تفاوت ناشي از قيمت آگهي 
بوده و هيچگونه اريب صريحي وجود نداشته است. به ويژه 
الگوريتم هاي قيمت گذاري پويا، قيمت آگهي هاي مربوط 
به زمان را بالاتر از مردان تنظيم مي كند و لذا اين الگوريتم ها 
به گونه اي برنامه ريزي شده اند كه صرفه جويي پولي براي 
مردان بيشتر از زنان در مورد هر دلار باشد.  لذا در چنين 
شرايطي، بنگاه ها در مورد خطر مسووليت ها كار دشواري 

دارند. اينچنين ريس��ك هايي باع��ث بازدارندگي براي 
پذيرش هوش مصنوعي مي شوند به خصوص در شرايطي 
كه الگوريتم ها منحرف شوند. بطور كلي با دخالت انسان 
هم اين الگوريتم ها براي بنگاه ها در مورد ريسك مسووليت 

چندان مقبول نيستند.

  هوش مصنوعي خوب يا بد؟
تواف��ق عموم��ي جهاني در م��ورد اينكه انتش��ار هوش 
مصنوعي خوب اس��ت وجود ندارد. ديدگاه هاي بدبينانه 
و خوش��بينانه اي در اين زمينه وج��ود دارد. درخصوص 
ديدگاه بدبينانه دو مولفه منفك وجود دارد. اول اينكه هوش 
مصنوعي جايگزين شغل هايي خواهد شد كه براي انسان ها 
كم مي شود. دوم اينكه هوش مصنوعي به همان اندازه كه 
فناوري ها بين سال هاي 1870 تا 1970 گسترش يافت 
تأثير چنداني نخواهد داشت و بر جامعه موثر نخواهد بود. 
در حالي كه هر دو اين مولفه به بنگاه بدبينانه كمك مي كند 
اما خبرهاي خوب هم مطرح است: خبر خوب اين است كه 
هر دو پيش بيني هاي بدبينانه نمي تواند درست باشد حتي 
اخبار بهتر اين است كه هر دو نادرست هستند. اگر هوش 
مصنوعي كارآمد باشد آن حتماً جايگزين انسان خواهد شد 
اگر چنين تغييري اتفاق نيفتد اثر كمي خواهد داشت. در 
مورد مباحث اقتصادي، هوش مصنوعي يك فناوري احياء 
بهره وري است. نگراني اين است كه سرعت گسترش آن 
خيلي كند باشد و به عبارتي خيلي سريع نباشد. در عين 
حال تأثير آن بر همه افراد و شركت ها يكسان نيست. دو 
س��وال كليدي در اين باره مطرح اس��ت. اولين سوال در 
مورد اشتغال است. سوال اساسي اين است كه اگر ربات ها 
شغل هاي ما را بگيرند آيا ما روش هايي را جهت صرف زمان 
خود پيدا مي كنيم؟ و سوال دوم در مورد درآمد است. آيا ما 

مي توانيم به توزيع درآمد پايدار و منصفانه برسيم؟

  وضعيت فرصت هاي شغلي با گسترش هوش 
مصنوعي

يكي از نگراني هاي مش��ترك در مورد انتشار و گسترش 
فناوري هاي جديد موضوع تأثير آن بر مشاغل و فرصت هاي 
شغلي اس��ت. اگر فناوري ها كاري را كه يك كارگر انجام 
مي دهد بيشتر و بهتر انجام مي دهند پس كارگران بايد چه 
كنند؟ در اين باره بايد بر اين نكته تأكيد كرد كه شغل ها 
بايد به وظايف مختلف تجزيه شوند و تأثير هوش مصنوعي 
و اتوماس��يون بر شغل ها وابس��ته بر جابه جايي وظايف 
بين هوش مصنوعي و انسان خواهد بود. دراين زمينه بر 
اثر جابه جايي تأكيد مي ش��ود و ماشين ها برخي وظايف 
انسان ها را كسب مي كنند و به اين ترتيب اثر فزاينده اي بر 
رشد اقتصادي خواهند داشت و آن به دليل خلق وظايف 
جديد براي نيروي كار اس��ت كه نسبت به ماشين مزيت 

نسبي دارد.
لذا شواهد مطرح مي كنند كه خبرها خوشبينانه است و 
تنها نگراني اين اس��ت كه فرايند آن كند باشد و احتمال 
ناسازگاري كوتاه مدت و ميان مدت بين فناوري و مهارت ها 
به وجود بيايد. لذا گرايش كليدي سياست بايد مربوط به 
هوش مصنوعي و شغل ها مربوط به حرفه هاي تجاري و 
سياست آموزشي باشد. براي سياست آموزشي، سه نوع از 

مهارت براي انتشار هوش مصنوعي لازم است: 
تفكر تحصيلي و خلاق، 

ارتباط بين فردي و
كنترل احساس.

در اين باره نقش قضاوت انس��ان بسيار مهم است چرا كه 
آن به عنوان توانايي انسان براي انجام پيش بيني تعريف 
مي شود )به مفهوم تعيين عملكرد در زمينه تصميم گيري(. 
قضاوت مهارت شناخت اهداف يك سازمان و تبديل آن 

امير هاموني
 مديرعامل 

فرابورس ايران

  برخ�ي كش�ورها س�رمايه گذاري در 
ه�وش مصنوعي را به عن�وان يك موضوع 
اس�تراتژيك تلقي كرده اند. به عنوان مثال 
دانشمندان چيني در نوشتن مقاله هاي علمي 
در حوزه هوش مصنوعي در كنفرانس هاي 
بزرگ دنيا به شكل قابل ملاحظه اي نسبت 
به دانشمندان اروپايي، استراليايي و كانادايي 
پيش�تاز بوده اند. سياس�ت هاي تجاري در 
هوش مصنوعي عمدت�اً در توافقنامه هاي 
تج�اري نمود پيدا مي كند. سياس�ت حفظ 
حريم خصوصي در كش�ورها متفاوت است 
لذا اين سياست باعث تأثير بر انتشار نسبي 
هوش مصنوع�ي در كش�ورها اس�ت. اگر 
سياست حفظ حريم خصوصي مطلوب براي 
انتشار هوش مصنوعي در كشوري كم باشد 
باعث ايجاد يك مزيت كوتاه مدت براي آن 

كشور قلمداد مي شود. 

برش
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وضعيت حريم خصوصي و مشاغل ساده با گسترش هوش مصنوعي چگونه خواهد بود؟

سياست ها و پيامدهاي اقتصادي هوش مصنوعي

سميرا   ابراهيمي|
 اگر در بستر زمان به تحولاتي كه در زمينه پول و صنعت بانكي 
اتفاق افتاده است، بنگريم، متوجه مي شويم كه بشر همواره 
درصدد پيش��رفت در اين زمينه بوده و هست. اختراع پول و 
جايگزيني آن در معاملات به جاي مبادله كالا به كالا، حركت 
از سوي سكه هاي گلي به فلزي و سپس اختراع كاغذ و تهيه 
اس��كناس به جاي سكه هاي فلزي ش��اهد اين مدعي است. 
س��پس تجارت بش��ري رونق گرفت و بانك ها از دل نوآوري 
نيمكت نش��ينان فلورانس كه حواله پول به تجار مي دادند، 
ايجاد شدند. حال در دنياي امروز كه هر لحظه هزاران تراكنش 
كوچك و بزرگ انجام مي شود و هزاران ميليارد دلار در كسري 
از ثانيه از شرق به غرب مي رود، تدوين استراتژي براي صنعت 
مالي اهميت فوق العاده اي پيدا مي كند. اكنون صنعت مالي در 
تمام كشورها به اشخاص حقوقي و حقيقي خدمات مالي يا 
خدمات مربوط به دارايي هاي مالي را ارايه مي كند و بهتر است 
بگوييم ايجاد هر كسب و كار كوچك و بزرگ، انجام هر معامله 
تجاري و خريد هر كالايي منوط به آن است يك از نهاد مالي 
اعم از بانك ، بيمه ، ليزينگ ها، سبدگرداني، كارگزاري يا حتي 
شركت تامين سرمايه آن را پشتيباني كند.  از سوي ديگر ديده 
مي شود كه تكنولوژي در همه زمينه هاي فعاليتي انسان ها در 
حل پيشرفت و عمده نيازها، با برنامه هاي تلفن همراه هوشمند، 
مي تواند نيازهاي افراد را رفق و فتق كند. اين موضوع در زمينه 
مالي نيز جاي خود را به درس��تي باز كرده و هوش مصنوعي، 
فناوري هاي مبتني بر بلاك چين، الگوريتم هاي معاملاتي و 
... به عنوان مفاهيم نوين در توسعه صنعت مالي بيان مي شود.  
به عبارت واضح تر، هم اكنون نهادهاي مالي كشور با توجه به 
مدرن ش��دن دنيا و رشد سريع تكنولوژي هاي صنعت مالي 
براي عقب نماندن از پيشرفت، بايد در مسير رشد قرار بگيرند 
و با پيشرفت تكنولوژي همگام شود. در واقع دنياي جديد با 
چند موتور محرك روبرو است كه با سرعت فوق العاده اي آن را 
جلو مي برند. البته حضور فين تك ها در ايران چندان هم عقب 
نيست. در واقع چندسالي است كه استارت حضور آنها در عرضه 
اقتصادي كشور زده شده و در برخي از حوزه ها مانند حوزه هاي 
پرداخت، پيش��رفت قابل توجهي نيز نس��بت به كشورهاي 
همسايه و منطقه داشته اند. در بخش هاي ديگر كه بنابر نياز 
مخاطبان، تخصصي تر مي شوند نيز فين تك هاي تخصصي در 
حال فعاليت هستند و در اين زمينه هرچند مشوق هايي از سوي 
نهادهاي متولي بازار داند، اما با مشكلاتي نيز دست به گريبانند. 

 خيز فين تك ها براي افزايش كيفيت خلق ارزش
محمد قاس��مي، كارش��ناس حوزه تكنولوژي هاي مالي در 
گفت وگو با »تعادل« ، در خصوص وضعيت فعلياستارت آپ هاي 
تكنولوژي مالي در گفت وگو با »تعادل« گفت: اكنون تكنولوژي 
بازارهاي مالي يك��ي از ترندهاي اصلي س��رمايه گذاري در 
كش��ورهاي پيش��رفته اس��ت. دليل آن هم اين اس��ت كه 
اثرگذارترين بخش تكنولوژي مربوط به مردم، در بخش مالي 
است. به بيان س��اده تر، نتيجه فعاليت و خدمات هر شركت 
خدماتي يا فردي يا شغلي كه صورت مي گيرد، خلق ارزشي از 
جنس سرمايه است و فين تك ها نيز در اين حوزه كار مي كنند. 
وي در ادامه افزود: در دسترس ترين نوع آنها، فين تك هايي است 
كه در بخش پرداخت كار مي كنند. اما در بخش بازار سرمايه اين 
حوزه هنوز شناخته شده نيست. زيرا بطور كلي بازار سرمايه، 
بازاري تخصصي است و قرار است غيرمتخصصين نيز از طريق 
استفاده از فين تك ها وارد بازار شوند. در واقع يكي از راهكارها 
براي كساني است كه وقت زيادي براي مطالعه بازار ندارند. به 
اين ترتيب راه حل ورود آنها به بازار به صورت مستقيم در يك 

الي دو سال آينده ارايه شود. 

 گذر معاملات اجتماعي از فين تك ها 
اين كارشناس حوزه تكنولوژي هاي مالي در ادامه به تشريح 
راه حل فين تك ها براي راهگشايي افراد به منظور ورود به بازار 
س��رمايه گفت: پارادايمي كه پس از آموزش و فرهنگسازي 
مي تواند مردم را به بازار س��رمايه بي��اورد، مفهوم معاملات 
اجتماعي است. مفهوم معاملات اجتماعي بر اين اساس بنا 
شده است كه افراد بتوانند بدون دانش اما با حق انتخاب وارد 
وادي معاملات شوند. در اين صورت اتصالي كه بين بازار پول و 
سرمايه مي تواند ايجاد شود، مشكلات فين تك ها را حل خواهد 
كرد، همچنين با تدوين راه حل هايي براي رمزگذاري كردن 
آنها از طريق زيرس��اخت بلاك چين و ارزهاي رمزنگاري ها 
مي تواند به جذب س��رمايه خارجي و توس��عه د انش در اين 
حوزه كمك كرده و به رشد سريع فين تك ها نيز منجر خواهد 
شد.  قاسمي خاطرنشان كرد: البته براي بهبود اين موضوع به 
API از سيستم بانكي و بورسي نياز داريم. هرچند در اين مورد 
ديتاهاي معاملاتي بورس مهم تر است. زيرا پول مشتريان از 
حساب بانكي به حساب كارگزاري مي آيد. در واقع الزامي به 
حساب بانكي نيست. در بخش بورس نيز ديگر مشكلي وجود 
ندارد. زماني براي دريافت API بورسي با مشكل مواجه بوديم 
اما اكنون اين مش��كل تا حد زيادي حل شده است.  قاسمي 
در ادام��ه اظهار كرد: آنچه اكنون كاركرد فين تك ها را تحت 
تاثير منفي قرار مي دهد، مباحث مربوط به مقررات گذاري و 
همچين جذب سرمايه است. بطور مثال معاملات الگوريتمي 
قبلا باز بود اما كنون الزاماتي گذاشته شده است كه دست و پاي 
سيستم هاي معاملات الگوريتمي را مي بندد. موضوع ديگر اين 
است كه استارت آپ هاي اين حوزه را ملزم كرده اند كه تبديل 
به نهاد مالي شوند. در حالي كه اين موضوع براي خيل عظيمي 
از استارت آپ  ها  از نظر مالي، تخصصي و ارتباطي غير ممكن 
است. وي افزود: براي تبديل شدن به نهاد مالي حداقل 2 الي 
3 ميليارد تومان سرمايه لازم است. پس از آن بايد شرايطي 
همچون متراژ دفتر محل كار و تعدد نيروهاي استخدام شده و 
امثالهم را داشته باشند و در واقع از چابكي مورد نياز براي فعاليت 
استارت آپ  ها مي كاهد. بنابراين اكنون نياز داريم كه در بخش 
قوانين و مقررات مربط به فعاليت فين تك ها در بازار سرمايه، 
جاده هموار شود. البته صحبت هايي با مقام ناظر داشتيم و 

راه حل هايي ارايه شده، اما هنوز نهايي نشده است. 

  مختصات وضعيت فين تك ها 
اين كارش��ناس بازار س��رمايه در ادامه به توصيف وضعيت 
فعلي فين تك ها و جايگاه آنها در بازار پرداخت و گفت: اكنون 
فين تك هاي بازار سرمايه در اول راه هستند. اگر بخواهيم از 
يك تا 20 به آنها نمره بدهيم، فعلا نمره آنها 5 است. 20 آنجايي 
است كه تمام افرادي كه در بازار سرمايه وارد مي شوند، تنها 

فين تك ها را ببينند و بشناسند، مديريت دارايي خود را به آنها 
بسپارند و براي تصميمات سرمايه گذاري خود از آنها استفاده 
كنند. در واقع سهم بازار 100 درصدي، نقطه تعالي حضور 

فين تك ها در بازار سرمايه است. 

  پاشنه آشيل جذب سرمايه گذار
مديرعام��ل ش��ركت سوش��يانت همچنين ب��ه وضعيت 
س��رمايه پذيري فين تك ها اش��اره كرد و گفت: هم اكنون 
بزرگ ترين مش��كل ما در ايران، هزينه بالاي جذب سرمايه 
است كه عواملي همچون تورم و مشكلات بانكي براي ورود 
سرمايه خارجي، باعث مي شود كه متقاعد كردن افراد براي 
ورود به حوزه اي كه سرمايه گذاري مدت دار حداقل 2 الي 3 
سال دارد و پس از ان ممكن است بازده كسب كنند، سخت 
كند. اين موضوع هزينه پول را براي استارتاپ ها بالابرده است. 
بنابراين جذب نقدينگي توسط بلاكچين مي تواند كمك كند 
كه افراد با سرمايه كم نيز سرمايه گذ اري كنند و استارت آپ ها 
موفق شوند. بنابراين اكنون نياز است كه براي بهبود وضعيت 
س��رمايه گذاري، مربيان حرفه اي وارد كار شوند و همچنين 

ارتباط با نهادهاي مقررات گذار بالادستي، تسهيل شود. 

 ضرورت احياي پيوستار آموزش، پژوهش
 و نوآوري

بابك نجار اعرابي، عضو هيات علمي دانشكده برق و كامپيوتر 
دانشگاه تهران و پژوهشگر حوزه هوش مصنوعي در ادامه به 
بيان آنچه كه اكنون دانشجويان نياز دارند تا بتوانند فين تك هاي 
موفق تري را روانه بازار كنن��د، پرداخت و به »تعادل« گفت: 
اولين و ضروري ترين اقدامي كه در اين حوزه مي تواند به بهبود 
وضعيت فين تك ها كمك كند، ، ايجاد پيوستگي بين محيط 
آموزشي و بازار هدف است.  وي در ادامه افزود: هم اكنون فعاليتي 
كه در دانش��گاه انجام مي شود، نه تنها براي فين تك ها، بلكه 
براي صنايعي كه در حوزه هاي تك فعاليت دارند، تاثير مثبت 
داشته و مي تواند علاوه بر منابع انساني تحصيلكرده خروجي 
از دانشگاه، به ارايه API دانشگاه به عنوان منبعي كه مورد نياز 
آنهاست، بپردازد. در واقع يك نوع پيوستار آموزش،  پژوهش و 
نوآوري ايجاد كرديم كه طبق  آن صنايع بايد به صورت ارگانيك 
وارد دانشگاه ها شوند و از دوره هاي ليسانس و سپس كارشناسي 
ارشد و دكترا، مستقيما در خلق ايده دخالت كنند. دخالت آنها 
به اين ترتيب است كه مسائل خود را مطرح كنند و همچنين در 
ايده هاي نوآوري دانشگاه ها تاثيرگذار باشند. لازم به ذكر است 
تاثيرگذاري اين اتفاق زماني رخ مي دهد كه اين ارتباط از سنين 
پايين كه خلاقيت دانشجويان بيشتر است، آنها را درگير كند.  
اعرابي در ادامه افزود: بطور متناسب در ادامه بايد اين موضوع در 
تمام سيستم آموزشي و پژوهشي ما جاي بگيرد. همين سوالاتي 
كه اكنون در فين تك ها و رگ تك ها وجود دارد، مي تواند تبديل 
به پروژه هاي كارشناسي ارش��د تبديل شود كه اين پروژه ها 
تبديل به حل معضلات موجو د در يك صنعت خاص ش��ود. 
بايد توجه داشت كه اين موضوع محقق نمي شود مگر آنكه آن 
صنعت در دانشگاه حضور داشته باشد و پروپوزال هاي مروبط 
به اين پروژه ها با همكاري فعالان بخش صنعت نوشته شود. 
از سوي ديگر در كلاس درس نيز پيوستار آموزش، پژوهش 
و نوآوري ديده شود كه از آنجا شروع شود و به جلو بيايد. بطور 
كلي، راه حال اساسي براي حل مشكلات خلأ دانشي در حوزه 
توسعه فين تك ها همين اس��ت.  اين استاد دانشگاه در ادامه 
با نگاهي كلان در خصوص تاثيرات ارتباط پيوسته صنعت و 
دانشگاه گفت: اين موضوع در ادامه باعث مي شود كه جامعه 
بيشتري از دانشجوياني كه فارغ التحصيل مي شوند، احساس 
كنند مي توانند در ايران بمانند و با رشد خلاقيت خود در صورتي 

كه امكان بروز داشته باشند، ارضاي حرفه اي و مالي شوند. 

 نگاهي بر اقدامات انجام شده 
مركز نوآوري دانشگاه تهران اخيرا براي تحقق اهداف دستيابي 
به پيوس��تار آموزش، پژوهش و نوآوري مزي��ن به نام دكتر 
كارولوكس راه اندازي شده اس��ت. معاونت علمي و فناوري 
رياست جمهوري و همچنين چند ش��ركت فعال نيز براي 
ارتباط بيشتر صنعت و دانشگاه به اين مركز ورود پيدا كرده و 
پشتيباني مي كنند.  اعرابي با اشاره به فرصت هايي كه امكان 
بروز در اين مرك��ز را دارند، گفت: بنابراين فعالان صنعت در 
ابتدا بايد براي تدوين نوع درست ايده ها به دانشگاه بيايند تا در 
جريان مربيگري كه صنعتي ها انجام مي دهند، ايده هاي بچه ها 
در دانشگاه شكل بگيرد و سپس مراحل آماده سازي براي به 

نتيجه رسيدن ايده و توليد محصول انجام شود. 

 چرا برخي از فين تك ها شكست مي خورند؟ 
اعرابي در ادامه به دلايل شكس��ت سرمايه گذاران فين تكي 
اش��اره كرده و گفت: در همه جاي دنيا، به سرمايه گذاري در 
حوزه استارت آپي، سرمايه گذاري پرريسك گفته مي شود. در 
واقع زماني كه سرمايه گذار روي 10 استارت آپ  سرمايه گذاري 
مي كند، قرار نيست تمام آنها به نتيجه برسد. آماري كه بطور 
معمول بيان مي ش��ود، حاكي از ن��رخ موفقيت 10 درصدي 
است. حال آنكه براي ورود افراد به حوزه سرمايه گذاري در اين 
حوزه، فرهنگسازي ريسك انجام شود و همچنين صاحبان 
استارت آپ  ها به لحاظ ذهني آماده شده باشند كه قرار نيست 
لزوما تمام ايده هاي آنها به نتيجه برسد و در صورت شكست 
بتوانند سريعا به سمت يك ايده و استارت آپ ديگر منتقل شوند، 
تا حد زيادي مشكل ورود سرمايه به اين بخش از اقتصاد كشور 

كه روزانه در حال رشد است، حل مي شود. وي افزود: موضوع 
ديگر اين است كه اگر قبل از سرمايه گذاري در اين حوزه، ارتباط 
تنگاتنگ بين صنعت و دانشگاه ايجاد شود و استارت آپ هاي 
فين تك و رگ تك با توجه به نياز واقعي صنعت و بازار، شكل 
بگيرند، مي توان اين هزينه ريسك را از 10 درصد تا 30 درصد 
هم بالا برد. بنابراين سرمايه گذار و فعالان استارت آپ  ها بايد 

درك واقعي از انچه رخ مي دهد، داشته باشند. 

 نقش هوش مصنوعي در آينده خدمات
 تكنولوژي مالي 

در ادامه بهنام بهزادفر، كارشناس بازار سرمايه در گفت وگو با 
»تعادل« به بيان نقش تكنولوژي مالي در زندگي امروز انسان ها 
پرداخت و گفت: زندگي امروز بشر با پرداخت قبوض از طريق 
تلفن همراه گره خورده است. در مسير انتقال وجه بين افراد، 
حتي رفتن تا دستگاه خودپرداز نيز ديگر جايگاهي ندارد و قريب 
به اتفاق حاجات بانكي مردم از طريق برنامه هاي تلفن همراه 
هوشمند امكان پذير است. اما پيشرفت تكنولوژي صنعت مالي 
به اين حوزه ختم نشده و مانند دريايي كه هر روز چشمه هاي 
جديدي وارد آن شود، در حال گسترش است. اين موضوع در 
تمام زمينه هاي مالي از بانكداري گرفته تا بيمه، خدمات مالي 
در بازار سرمايه و مديريت مالي شخصي افراد در حال توسعه 
اس��ت. حال هرچقدر كه اين تكنولوژي پيشرفت مي كنند، 
نقش بشر در راهبري آنها كمتر شده و هوش مصنوعي با اجراي 

استراتژي هاي تدوين شده، آن را اجرا و كنترل مي كند. 
مدير آموزش و فرهنگسازي شركت اطلاع رساني و خدمات 
بورس در ادامه اظهار كرد: در فرآيند پيشرفت هوش مصنوعي 
در صنعت مالي، نگاهي به تاريخ ورود آن به عرصه صنعت خالي 
از لطف نيست. اصلاح هوش مصنوعي ابتدا توسط جان مك 
كارتي در سال 1956 مطرح شد. اين موضوع شامل مراحلي 
است كه از اتوماسيون رباتيك تا روند واقعي روباتيك تشكيل 
ش��ده اس��ت. به گفته بهزادفر، امروز براي استفاده از هوش 
مصنوعي به فراخور نياز ش��ركت، طيفي وسيع از ضعيف تا 
بسيار قوي وجود دارد كه و در ميان شركت هاي بزرگ جهاني 
نيز ديده مي شود كه به دنبال پيش��رفت هاي روزانه هوش 
مصنوعي براي بهبود وضعيت رقابت پذيري و بقاي خود در 
اين درياي توفاني هستند.  وي افزود: حال اگر بخواهيم نقش 
هوش مصنوعي در پيشرفت صنعت مالي را بيان كنيم، مشاهده 
مي كنيم كه اكنون شركت هاي سرمايه گذاري براي تعيين 
الگوهاي آينده در بازار متكي به دانشمندان كامپيوتر و بطور 
دقيق نيازمند به دانش آنها هستند. در واقع دامنه موفقيت هر 
سرمايه گذاري، به توانايي پيش بيني آينده بطور دقيق بستگي 
دارد. در اين زمينه، ماشين ها كمك شايان توجهي داشته و 
دارند. زيرا مي توانند در مدت كوتاهي، مقدار زيادي از اطلاعات 
را پردازش كنند. همچنين مي توان به ماشين هايي كه بر اساس 
هوش مصنوعي برنامه ريزي شده و قدرت يادگيري بر اساس 
الگوي هاي تعريفي شده را دارند، اطلاعاتي در بستر زمان از 
گذشته تا حال را داد تا پيش بيني هاي نزديك به واقع از آينده 
ارايه كنند. در حالي كه ناهنجاري هايي مانند بحران مالي سال 
2008 در داده ها وجود داش��ته باشد، دستگاه ها را مي توان 
به مطالعه داده ها براي پيدا كردن عوامل اين ناهنجاري ها و 

برنامه ريزي براي آنها در پيش بيني آينده وفق داد.

 از اعتبار سنجي تا مشاوره سرمايه گذاري
بهزادفر خاطرنشان كرد: در حوزه مشاوره سرمايه گذاري نيز 
دستگاهي كه بر اساس هوش مصنوعي كار مي كند، مي تواند با 
توجه به اشتياق افراد براي ريسك، مسير راه سرمايه گذاري را 
پشنهاد دهد. براي درك بهتر اين موضوع، نحوه مديريت ريسك 
توسط هوش مصنوعي مطرح مي شود. عملكرد هوش مصنوعي 
در اين بخش نيز بر اساس داده هاي تاريخي صورت مي گيرد. در 
واقع مد ارك حسابداري و ركوردهاي كسب و كارها، شركت ها يا 
حتي افراد مورد پردازش قرار گرفته و سپس بر اساس داده هاي 
خواسته شده، خروجي سيستم صادر مي شود. به طور مثال اگر 
يك بانك بخواهد اعتبار سنجي مشتريان را براي اعطاي اعتبار 
انجام دهد، عامل مديريت ريسك سيستمي بانك مي تواند 
اطلاعات رفتاري مش��تريان را در يك بازه زماني مشخص يا 
از زماني كه در بانك حساب باز كرده است، مورد بررسي قرار 
دهد.  وي افزود: چنانچه امكان دسترسي به اطلاعات بيشتري 
نيز وجود داشته باش��د نيز اين سيستم مي تواند تمام اعتبار 
بانكي مش��تري را مورد بررس��ي قرار دهد. اين موضوع براي 
سنجش ريسك شركت ها در بازار س��رمايه نيز با استفاده از 
وضعيت صورت هاي مالي آنها، سودي كه ساخته اند و رشد 
يا عدم رشد سهم بازار شركت هاي توليدي را در نظر مي گيرد 
و س��پس با توجه به استراتژي اي داده ش��ده براي سنجش 
ريس��ك، خروجي از سيستم صادر مي ش��ود. از سوي ديگر 
بخش معاملات بازار سهام مطرح است كه خروج آنها از حالت 
دستي و تصميم هاي انساني، ابتدا با توسعه معاملات فركانس 
بالا آغاز ش��د و الگوريتم ها به عنوان انتقال دهنده استراتژي 
معاملاتي افراد به سيستم معاملات، روي كار آمدند. اكنون 
نيز استارت آپ هاي فعال اين حوزه در حال پشتيبان سازي از 
طريق هوش مصنوعي براي سيستم هاي معاملات الگوريتمي 
خود هستند.  به گفته اين كارشناس بازار سرمايه، در آينده اي 
كه چندان دور نيست، دخالت انسان در بازارهاي مالي، تنها 
نقشه راه اوليه را تدوين خواهد كرد و ديگر خبري از معاملات 
دستي، انتقال وجوه حضوري و حتي مديريت ريسك لحظه اي 

و سليقه اي نخواهد بود. 

»تعادل« وضعيت فعاليت فين تك ها و نقش دانشگاه در بهبود پيشرفت آنها را بررسي مي كند

هوش مصنوعي درخدمت توسعه  فين تك ها

به داده كه قابليت جمع آوري دارد است. بطور مشابه تأكيد 
بر مهارت گفتن ماشين ها براي شبيه سازي هم در اين باره 
بسيار مهم است. اين نيازمند درك هر دو توانايي ماشين و 
اهداف سازمان است و نشان دهنده تركيبي از مهارت هاي 
فني و علوم اجتماعي است. يك آلترناتيو اجتماعي، مهارت 
اجتماعي است. اگر ماشين ها كارهاي پيش بيني و فني 
انجام دهند آنچه براي انسان باقي مي ماند شامل جذب، 
انگيزه دادن و ايجاد آرامش براي ديگران است. شغل هاي 
خوب و رشد مداوم اقتصادي، نيازمند مهارت هاي فني، 
مهارتهاي اجتماعي يا مواردي كه مربوط به بخش هاي 
بزرگ اقتصاد كه سهمي زياد در اقتصاد دارند است. با توجه 
به اينكه هوش مصنوعي باعث افزايش بهره وري مي شود، 
بامول )1967( بايد بر »هزينه بيماري« به عنوان نگرشي 
براي محدوديت رشد تمركزكرد. معمولا، رشد اقتصادي 
محدود به عوامل مهمي اس��ت كه بهبود در آنها سخت 
است و بنابراين با رشد سريع بهره وري و سهم كاهشي در 
توليدكل اقتصاد ديده مي شود. به عبارت ديگر بخش هايي 
كه به شكل سريع و موثر خود را با هوش مصنوعي تطبيق 
بدهند ممكن است در طول زمان در اقتصاد نقش كمتري 
ايفا كنند. اين افزايش پتانسيل براي از دست دادن شغل 
در كوتاه مدت است و سوال اين است كه چه مهارت هايي 
براي رش��د اقتصادي قوي مورد نياز است. بخش هايي با 
رشد سريع در زمينه اشتغال ممكن است نتوانند از هوش 
مصنوعي در بهترين ش��رايط استفاده كنند و بسياري از 
مشاغل آينده ممكن است در بخش هايي باشند كه از هوش 

مصنوعي تأثير كمتري مي پذيرند.

  چگون�ه آموزش�ي ب�راي ه�وش مصنوع�ي 
مناسب است؟

مس��اله ديگري كه در مورد سياس��ت آموزشي هست 
اين اس��ت كه آيا مدل آموزش ابتدايي كنوني بش��ر كه 
در اوايل زندگي فرد اس��ت بهتر خواهد بود يا خير؟ اگر 
هوش مصنوعي قادر به يادگيري ماش��ين ها اس��ت و 
انسان ها با تغييرات مداوم در مهارت هاي مورد نياز براي 
اشتغالزايي مواجه هستند، پس ممكن است نياز باشد 
در مورد ساختار آموزش��ي فعلي فكري شود. سياست 
آموزشي نيازمند تطبيق با هوش مصنوعي از منظر هر 
دوي ش��رايط مهارت و ساختار تحويل است. لذا ممكن 
است نيازمند آموزش مهارت هاي مربوط به گفتن آنچه 
هوش مصنوعي پيش بيني مي كند باشد. ممكن است 
يك مدل يادگيري مس��تمر در دوره بزرگس��الي ارايه 
شود. بدون تحقيق بيشتر، ماهيت انطباق همچنان به 
عنوان يك سوال باز باقي مي ماند. به طور خلاصه در بين 
اقتصاددانان يك تفاهم مثبت براي رشد اقتصادي و شغل 
در بلندمدت وجود دارد. با اين حال بلندمدت مي تواند 
يك زمان بسيار طولاني باشد و ملاحظات كوتاه مدتي با 
توجه به جريمه هاي تجاري و عدم هماهنگي بين مهارت 
و فناوري وجود دارد. به طور خاص سياست آموزشي براي 
انتشار هوش مصنوعي بسيار مهم است. در اين باره يك 
سوال سياستي مهم در مورد مفهوم كار برجسته است كه 
بايد به آن توجه شود. در نظر داشته باشيد كه در طول قرن 
گذشته تعدادي از جوامع توسعه يافته تصميم به صرف 
ثروت انباش��ته خود در اوقات فراغت كرده اند.كودكان 
كار كاهش پيدا كردند. ساعت كار در هفته كاهش يافته 
اس��ت و بازنشس��تگي به مرحله مورد انتظار در مراحل 
زندگي رسيده است. اگر هوش مصنوعي باعث افزايش 
ثروت بيشتر مي شود ممكن است باعث افزايش فراغت 
بيشتر به جاي از دست دادن مشاغل شود. در اين باره يك 
چالش كليدي براي جوامع، شناخت مفهوم فقدان شغل 
تمام وقت براي بسياري از افراد است. اگر ما انتخاب كنيم 

كه فراغت بيشتري داشته باشيم و آن را به عنوان فراغت 
درك كنيم اين نتيجه مثبتي از انتشار و گسترش هوش 

مصنوعي است حتي اگر ساعات كار كاهش يابد.

  تاثير هوش مصنوعي بر نابرابري
تع��دادي از اقتصاددانان تأكيد دارند كه هوش مصنوعي 
ممكن اس��ت باعث افزايش نابرابري شود حتي اگر اين 
موضوع براي رشد اقتصادي و شغل هم چشم انداز مثبت 
داشته باشد باز براي بهبود نابرابري چاره اي ندارد. دو دليل 
عمده براي اين موضوع مطرح اس��ت. يكي اينكه هوش 
مصنوعي مثل كامپيوتر و اينترنت ممكن است مهارت گريز 
باشد. ممكن است هوش مصنوعي باعث افزايش نيروهاي 
تحصيلكرده و كاهش دستمزد نيروهاي كمتر تحصيلكرده 
شود. با اين نگرش، پيش بيني هاي جاري از شغل هاي از 
دست رفته براي ش��غل هاي با درآمد پايين و شغل هاي 

نيازمند به آموزش كمتر بسيار بيشتر است. در اين زمينه، 
»افراد با آموزش بيش��تر و توانايي ه��اي ذاتي بالاتر قادر 
به درك ابزاره��اي جديد و پيچيده خواهند بود«. افراد با 
آموزش بالا مهارت هاي جديد را بيش��تر ياد مي گيرند و 
مهارت ها با هوش مصنوعي در طول زمان تغيير خواهد 
كرد و لذا افراد با آموزش بالا سود بيشتري مي برند.  بنابراين 
سرراس��ت ترين سياس��ت، مربوط به سيستم آموزشي 
است. اگر افراد آموزش ديده سود بيشتري مي برند، پس 
نتيجه گيري منطقي اين اس��ت كه اف��راد آموزش ديده 
بيشتري را به وجود آوريم. اين منطق زماني كار مي كند 
كه همه افراد جامعه به اندازه يكسان از تحصيل برخوردار 
باشند. در مقابل اگر مهارت اندوزي افراد اريب داشته باشد، 
آموزش و سياست هاي آموزشي باعث ناكامي و شكست 
مي شود.  پيشرفت هاي اخير در هوش مصنوعي به عنوان 
بهبود در فناوري قابل پيش بيني قلمداد مي شود. بسياري از 
شغل هايي كه امروزه دريافتي خوبي هم دارند »پيش بيني 
مي كنند« كه باز هم يك وظيفه اصلي هستند. به عنوان 
مثال نقش كليدي پزش��ك تشخيص است و بسياري از 
جنبه هاي ديگر مراقبت هاي پزشكي درآمدهاي كمتري 
را دريافت مي كنند. تشخيص، يك مساله پيش بيني است.

در اين باره پزشك، اطلاعاتي در مورد علايم از بيمار دريافت 
مي كند و اطلاع��ات موجود در مورد علت بيماري و خود 
بيماري، قدرت پيش بيني را فراهم مي كند. اگر پيش بيني 
بالاترين مهارت شغلي با بالاترين درآمدهاي شغلي است، 
گسترش هوش مصنوعي مي تواند باعث كاهش مهارت 

افراد و كاهش نابرابري شود. در حالي كه احتمال چنين 
چيزي كمتر محتمل اس��ت. در گذش��ته كارگران ماهر 
توانايي كس��ب مهارت هاي جديد مرتبط با شغل ش��ان 
با فناوري هاي خودكار را كس��ب مي كردند در حالي كه 
كارگران ب��ا مهارت كمتر در اين باره به چالش كش��يده 
مي شدند. حسابداري يك مثال خوب در اين زمينه است. 
حسابداران وقت زيادي را صرف اضافه كردن ستون هايي 

از اعداد مي كردند. 
كامپيوتره��ا به ط��ور آرمانگرايانه اي زمان صرف ش��ده 
حسابداران را كاهش دادند و حسابداران هم مهارت هاي 
جديدي را كه توانمندي هاي استفاده از كامپيوتر به آنها 
مي داد، كسب كردند. در مقابل، كارگران صنايع كارخانه اي 
زمان بيش��تري را براي تعديل ب��ا كارخانه هاي صنعتي 
خودكار صرف كردند. در حالي كه دلايل مختلفي پشت 
اين موضوع وجود دارد يك بحث كليدي چالش يادگيري 
مهارت هاي جديد توسط افراد است كه در بزرگسالي خود 
تمركز بر يادگيري مهارت هاي جدي نمي كنند. دومين 
دليل مبني بر نقش هوش مصنوعي در افزايش نابرابري 
منطبق با نظريه پي كتي در سال 2013 است كه قايل به 

افزايش سهم سرمايه در اقتصاد است. 
شواهد زيادي وجود دارد كه نشان مي دهد سهم نيروي 
كار در توليد ناخالص داخلي كاهش يافته اس��ت. لذا اگر 
هوش مصنوعي يك ش��كل جديدي از سرمايه باشد، به 
نظر مي رسد كه سهم سرمايه نسبت به هزينه نيروي كار 
در توليد افزايش يابد. سياست هايي كه با هدف مواجه با 
نابرابري ناش��ي از هوش مصنوعي هستند بيشتر درگير 
تفسير در خالص ايمني اجتماعي هستند. يك سياست 
كه بيشتر مورد بحث قرار گرفته است ماليات بر سرمايه 
اس��ت. بيل گيتس اين را ماليات بر ربات ها ناميده است 
گرچه مدل هاي استاندارد نشان مي دهند كه اتخاذ چنين 
سياست هايي منجر به كاهش سرمايه گذاري، كاهش رشد 
بهره وري و فقر بيش��تر جوامع خواهد شد اما در اين باره 
مدل هايي كه در آن ماليات بر س��رمايه ارايه شده و باعث 
كاهش نابرابري شود و ركود اقتصادي هم ايجاد نكند ارايه 
شده است.  اين مدل ها نشان مي دهند كه نخست تا زماني 
كه يك عامل ضروري اما عامل ثابت توليد )مثل مواد اوليه( 
وجود دارد ماليات بر اين عامل مي تواند باعث توزيع مجدد 
درآمد بدون اختلال شود. دوم اينكه تا زماني كه كشش 
عرضه سرمايه به اندازه كافي كوچك باشد، يك تركيبي از 
حقوق مالكيت فكري و ماليات بر سرمايه مي تواند توزيع 
مجدد درآمد را با حداقل اختلال به ارمغان آورد. سياست 
دوم كه توجه زيادي را به خود جلب كرده است بر مبناي 
درآمد جهاني است كه بايد براي آنها مقررات تنظيم شود 

تا بدون قيد و شرط براي هر فرد در جامعه فراهم شود.

  رقابت و آنتي تراست با هوش مصنوعي
در حال حاضر ش��ركت هاي پيش��رو و فع��ال در هوش 
مصنوعي از لحاظ درآمد، س��رمايه گذاري بازاري بزرگ 
هستند. اين مساله منجر به افزايش در نظارت بر ضدتراست 
بنگاه هاي بيش��تر و فناوري از طري��ق دولت ها )به ويژه 
كميسيون اتحاديه اروپا( و مطبوعات شده است. بخش 
عمده اين بررسي ضدتراس��تي تمركز بر نقش سيستم 
عامل اين بنگاه ه��ا دارد. در اينجا بر هوش مصنوعي كه 
نقش ضدتراستي دارد توجه مي كنيم و بيشتر اين تمركز 
بر نقش داده ها اس��ت. داده ها يك منبع ن��ادر و كمياب 
هستند كه بازده كاهنده نسبت به مقياس در فناوري از 
خود بروز مي دهند. دقت پيش بيني در تئوري با ريش��ه 
دوم تعداد مشاهدات افزايش مي يابد و اين يك رابطه مقعر 
در ميزان داده و ارزش بهبود پيش بيني پيشنهاد مي كند. 
با اين اس��تدلال، بعيد است كه موضوع هوش مصنوعي 

نگراني هايي مرتبط با آنتي تراست نداشته باشد.
در يك چشم انداز پويا نشان داده مي شود كه مقياس 
اقتصادي داده ه��ا در ارزش كس��ب و كار وجود دارد. 
به طور خاص، اگ��ر تغييري اندك در كيفيت منجر به 
افزايش تعداد زيادي مصرف كننده و مشتري مي شود، 
باعث خلق يك جريان چرخه اي با تغيير كيفيت كم در 
داده ها مي شود كه اجازه مي دهد شركت ها داده هاي 
بهتر و بيشتري را جمع آوري كنند و تقويت آن در طول 
زمان س��بب ايجاد س��لطه در بازار مي شود. در چنين 
شرايطي انتش��ار هوش مصنوعي اهميت يك نيروي 
ضدتراست را گوش��زد مي كند. در نهايت نگراني هاي 
ضدتراست مرتبط با هوش مصنوعي مطرح مي شود. 
بنگاه ها الگوريتم هاي برنامه ريزي شده را براي يادگيري 
با قيمت هاي رقاب��ت انحصاري با ديگر ش��ركت ها و 
الگوريتم ها تنظيم مي كنند. اين ممكن است توسط 
رقباي هوش مصنوعي ها بطور ضمني براي كس��ب 
س��ود حداكثر در بلندمدت مورد مخالفت قرار گيرد. 
اين امر بايد بدون هيچ توافق آشكار يا ارتباطي با هوش 
مصنوعي ها براي برطرف ش��دن پيچيدگي هاي فني 
در هم��كاري در محيط هاي اصلي به دس��ت آيد، اما 
اين موضوع هنوز به ص��ورت نظري باقي خواهد ماند. 
بازارهاي كنوني هوش مصنوعي هنوز در محيط ها با 
فضاي عملياتي مح��دود عمل مي كنند. يك نرم افزار 
آنتي تراس��ت احتمالًا قادر به راه اندازي تكنيك هاي 

هوش مصنوعي براي شناسايي رفتار مخالفان هست.

  سياستگذار چه كند؟
دو نوع استراتژي در مورد پيشرفت فناوري هوش مصنوعي 
وجود دارد. يكي سياست هايي كه بر الگوي انتشار و توسعه 
هوش مصنوعي تمركز دارند و ديگري سياست هايي كه بر 
پيامدهاي انتشار و توسعه آن متمركز هستند. مرتبط ترين 
سياست ها مربوط به انتشار و توسعه هوش مصنوعي كه 
بايد سياستگذار فكري براي آن بكند عبارتنداز حفظ حريم 
خصوصي، تجارت و مسووليت. طراحي سياست براي توازن 
مطلوب بين تشويق و انتشار هوش مصنوعي بدون ايجاد 
خطر بر ارزش هاي اجتماعي تمركز دارد. همان گونه كه 
هوش مصنوعي منتشر مي شود، عواقبي براي اشتغال و 
فرصت هاي شغلي، نابرابري و رقابت خواهد داشت. با توجه 
به اين عواقب، نقش سياست هاي آموزشي، شبكه امنيت 
اجتماعي و اجراي قانون ضدتراست بسيار مهم خواهد بود. 
حال با توجه به اين تجربه حركت به سمت اقتصاد ديجيتال 
و تحول ديجيتال در كش��ور بازگو كننده شرايط مهم و 
حساس براي استفاده از فناوري هوش مصنوعي است كه 
سياستگذار در اقتصاد ايران با توجه به شرايط اقتصادي 

كشور بايد به آن توجه كند.

  يك�ي از نگراني هاي مش�ترك در مورد 
انتش�ار و گس�ترش فناوري ه�اي جديد 
موضوع تأثير آن بر مش�اغل و فرصت هاي 
شغلي است. اگر فناوري ها كاري را كه يك 
كارگر انجام مي دهد بيش�تر و بهتر انجام 
مي دهند پس كارگران بايد چه كنند؟ در اين 
باره بايد بر اين نكته تأكيد كرد كه شغل ها 
بايد به وظايف مختلف تجزيه شوند و تأثير 
هوش مصنوعي و اتوماس�يون بر شغل ها 
وابس�ته بر جابه جايي وظاي�ف بين هوش 
مصنوعي و انسان خواهد بود. دراين زمينه 
بر اثر جابه جايي تأكيد مي شود و ماشين ها 
برخي وظايف انسان ها را كسب مي كنند و به 
اين ترتيب اثر فزاينده اي بر رشد اقتصادي 
خواهند داش�ت و آن به دليل خلق وظايف 
جديد براي نيروي كار اس�ت كه نسبت به 

ماشين مزيت نسبي دارد.

برش

9



دانش و فن10اخبار

روند افزايشي مسدود كردن سيم كارت هاي مزاحم 

سيم كارت هايي كه بدون شاكي هم مسدود مي شوند 
گروه دانش و فن |

م��وج پيامك هاي تبليغاتي كه زمان��ي گاه و بيگاه براي 
مشتركان ارسال مي شد، با آگاهي آنها از نحوه غيرفعال 
كردن اين پيامك ها فروكش ك��رد. البته پس از آن، اين 
كس��ب وكارها بودند كه راهي پيدا كردند تا هم چنان به 
ارسال پيامك هاي تبليغاتي ادامه دهند و اين راه، استفاده 
از سرشماره هاي شخصي بود. زماني كه براي مشترك، 
پيامكي با شماره شخصي ارسال مي شد اما وقتي پيامك 

مورد نظر را باز مي كرد، با متني تبليغاتي مواجه مي شد.
به همين دليل، راه هاي مختلفي براي جلوگيري از ارسال 
پيامك ها از جمله استفاده از س��امانه #۸۰۰* كه براي 
ساماندهي پيامك هاي تبليغاتي كه از طريق سامانه هاي 
ارسال پيام كوتاه و با سرشماره هاي مختلف براي مشتركان 
تلفن همراه ارسال مي ش��د، ايجاد شد و سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي نيز سامانه ۱۹۵ را هم براي 
ساماندهي پيامك هاي تبليغاتي كه با شماره هاي شخصي 

ارسال مي شدند، راه اندازي كرد.
مسدود كردن سرشماره هاي شخصي بدون شكايت از 
طرف كاربران، از طريق شناسايي رفتار سيم كارت هايي 
كه تنها به ارس��ال پيامك هاي انبوه اق��دام مي كردند و 
استفاده هاي ديگري از جمله تماس و پيامك نداشتند هم 
راه ديگري براي جلوگيري از ارسال پيامك هاي مزاحم با 
شماره هاي ش��خصي بود. بر اين اساس، سازمان تنظيم 
مق��ررات ارتباطات از زمان مس��دود كردن پيامك هاي 
مزاحم، تعداد خطوط شخصي قطع شده به دليل مزاحمت 

پيامكي را اعلام كرده است.
در همين خصوص چندي پيش حسين فلاح جوشقاني 
رييس س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي در 
پاس��خ به اينكه آيا با احراز هويت نمي ت��وان جلوي اين 
پيامك ها را گرفت، گفته بود: ما سيم كارت بدون هويت 
نداريم و افراد تنها با احراز هويت مي توانند س��يم كارت 
بگيرند اما در نهايت بايد در چارچوب قانون عمل كنيم. 
اگر ي��ك نفر در چارچوب قانون س��يم كارتي را گرفته و 
فرآيندهاي قانوني را طي ك��رده، اما پيامك بيش از حد 
فرستاده باش��د، ما آن سيم كارت را مسدود مي كنيم اما 
نمي توانيم جلوي اين را بگيريم كه ديگر نتواند سيم كارت 

هم بگيرد، زيرا فرآيندها بايد در چارچوب قانون باشد. وي 
همچنين اظهار كرده بود: رگولاتوري، مقررات گذار است 
اما ما در يك حد مي توانيم مقررات گذاري كنيم و نه اينكه 
حقي را از كسي س��لب كنيم. ما در حد توانمان از ارسال 
اين پيامك ها جلوگيري كرده و با ارسال پيامك هاي انبوه 
كه براي مقصد مزاحمت ايجاد كند، برخورد مي كنيم اما 
قانوني نداريم كه كسي نتواند سيم كارت بگيرد يا نتواند 

پيامك بيش از حد بفرستد.
همچنين مجيد حقي - معاون امور پس��تي، ارتباطي و 
فناوري اطلاعات رگولاتوري - در گفت وگو با ايسنا، با بيان 
اينكه پيامك هاي مزاحم در يك بازه زماني دو سه ماهه 
به مراتب كم شده است، گفت: شكايات درباره پيامك هاي 
تبليغاتي هم به مراتب كمتر ش��ده اس��ت. پيامك هاي 
تبليغاتي در حال حاضر بيش��تر از شماره هاي شخصي 

هستند و ارسال پيامك از سرشماره ها كمتر شده است.
وي در پاسخ به اينكه آيا نمي توان شماره هاي شخصي را به 
صورت فردي پيگيري كرد، گفت: لازمه اين موضوع اين 
است كه شماره شاكي خصوصي داشته باشد؛ يعني فردي 
كه مزاحمش ش��دند، عليه شماره ارسال كننده پيامك 
تبليغاتي شكايت مطرح كند. اما مخاطب ما در اين زمينه 
اپراتور است، زيرا پروانه اش را از رگولاتوري گرفته و ما هم 

مطابق پروانه و مصوبات، پيگيري كار را انجام مي دهيم.
حقي ادامه داد: رگولاتوري مدعي العموم نيست و فقط 
مي تواند طبق قوانين و مقرراتي كه در پروانه مش��خص 
ش��ده، با اپراتور برخورد كند و نه ارس��ال كننده پيامك. 
ارسال كننده پيامك يك شخص است كه تخلف يا جرمي 
مرتكب ش��ده و اين جرم با شكايت كسي كه مزاحمت 

برايش پيش آمده، توسط دستگاه قضا پيگيري مي شود.
معاون امور پستي، ارتباطي و فناوري اطلاعات رگولاتوري 
همچنين خاطرنش��ان كرد: رگولاتوري ارسال پيامك 
تبليغاتي از شماره هاي شخصي را به عنوان تخلف پيگيري 
و ش��ماره ها را قطع مي كند و در سايت سازمان تنظيم 
مقررات ارتباطات هم شمارش مي شود كه تاكنون چند 
شماره قطع شده است. گفتني است، رگولاتوري ارسال 
پيامك تبليغاتي از شماره هاي شخصي را به عنوان تخلف 
پيگيري و ش��ماره ها را قطع مي كند و در سايت سازمان 

تنظيم مقررات ارتباطات هم شمارش مي شود كه تاكنون 
چند شماره قطع شده است. به گزارش سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباط��ات راديويي، بدين ترتيب، مطابق آمار 
منتشر شده در سايت سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي، تاكنون بيش از ۱۲۱ هزار سيم كارتي كه به عنوان 
س��يم كارت هاي مزاحم ارسال كننده پيامك تبليغاتي 

شناسايي شدند، مسدود شدند.
همچنين با ادامه دار شدن روند نارضايتي افراد از دريافت 
پيامك هاي تبليغاتي، سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديوي��ي با راه اندازي س��امانه ۱۹۵، امكان ش��كايت از 
ش��ماره هاي تبليغاتي با شماره هاي ش��خصي، ثابت و 

سرشماره هاي ديگر را فراهم كرد تا امكان قطع سرويس 
ارسال پيامك از اين شماره ها ايجاد شود. اما ارسال پيامك 
براي كسب وكارهاي مختلف، يكي از راه هاي آسان و ارزان 
تبليغات است و اين موضوع باعث شده كسب وكارها حتي 
به خريد چندباره سيم كارت روي بياورند و با شماره هاي 

شخصي به ارسال پيامك تبليغاتي اقدام كنند.
از طرفي يكي از راه هاي جلوگيري از ارسال پيامك هاي 
تبليغاتي ناخواس��ته كه حتي بدون ش��كايت افراد هم 
صورت مي گيرد، مس��دود كردن شماره هايي است كه 
تعداد زيادي پيامك ارسال مي كنند. درواقع در صورتي 
كه از اين شماره ها استفاده ديگري مبني بر تماس هاي 

تلفني يا استفاده از اينترنت نشود، به كارگيري آنها جهت 
تبليغات براي رگولاتوري محرز خواهد شد و اين سازمان 
بدون دريافت شكايت هم به مسدود كردن اين شماره ها 
اقدام خواهد كرد. اما از آنجا كه گرفتن اين سيم كارت ها 
در جهت تبليغات براي افراد منفعت دارد، آنها مرتب اين 

كار را ادامه مي دهند.
در هر ص��ورت رگولاتوري از كاربران خواس��ته اس��ت، 
در صورت مواجهه ب��ا پيامك هايي كه اقدام به ارس��ال 
پيامك هاي تبليغاتي با شماره شخصي مي كنند، با ارسال 
شماره به سامانه ۱۹۵ روند مسدود كردن سيم كارت هاي 

مزاحم را تسريع كنند.

ايسنا | 
گفته مي شود محققان ژاپني با همكاري دولت اين كشور 
س��عي دارد به منظور مقابله با گس��ترش و آس��يب هاي 
جبران ناپذير حملات سايبري، يك ويروس رايانه اي جديد 
طراحي كرده و توسعه دهد. در سال هاي اخير كه حملات 
سايبري به نهادهاي مختلف دولتي، بانكي و غير دولتي شدت 
گرفته است، كارشناسان و متخصصان فعال در حوزه امنيت 
سايبري بارها هشدار داده اند كه بانك ها و موسسات مالي و 
اعتباري در سراسر جهان موظف خواهند بود كه به افزايش 
امنيت سايبري و مقابله با هرگونه نفوذ مجرمان و هكرها به 
اطلاعات محرمانه، مالي و بانكي خود بپردازند تا بدين وسيله 
اصل امانت را رعايت كرده و به حفاظت از حقوق مشتريان و 

همچنين دولت ها پايبند باقي بمانند. 
س��ال هاي گذشته، حملات س��ايبري و نفوذهايي كه به 
بانك ها، موسسات مالي و اعتباري كوچك و بزرگ در جهان 
اتفاق افتاد، بعد از بررسي و تحقيقات فراوان معلوم شد كه 
ردپايي از حمايت دولت هاي مختلف نظير روس��يه و كره 
ش��مالي نيز در آن وجود داشته است و اين بدان معناست 
كه هكرها و مجرمان س��ايبري بدون حمايت مستقيم يا 
غيرمس��تقيم افراد و نهادهاي دولتي دست به هك و نفوذ 
به اطلاعات بانك هاي جهان نمي زنند چراكه از خطرات و 
تهديدهاي بزرگ آن باخبر و مطلع بوده و بدون حمايت هاي 
مالي هنگفت حاضر به انجام چنين كاري با ريس��ك بالا 
نخواهند ب��ود. همانطور كه بارها در اخب��ار و گزارش هاي 
قبلي اشاره شده است، حملات سايبري به زيرساخت هاي 

نهادهاي حس��اس دولتي و غيردولتي مي تواند آسيب و 
صدمات جبران ناپذير بسياري را برجاي بگذارد و دولت هاي 
مختلف را در جهان متحمل هزينه هاي گزافي كند بنابراين 
منطقي است كه دولت ها با همكاري موسسات پژوهشي 
برتر و محققان و دانشمندان فعال در حوزه امنيت سايبري 
همكاري كرده و با ارايه طرح هاي حمايتي تأثيرگذار، آنها را 
به مقابله با حملات سايبري و جلوگيري از نفوذ به اطلاعات 
محرمانه مربوطه ترغيب كنند. وزارت دفاع ژاپن سعي دارد 
با همكاري برترين محققان و پژوهشگران اين كشور ويروس 
رايانه اي جديدي را طراحي كرده و توس��عه دهند كه قادر 
است در سريع ترين زمان ممكن، انواع مختلف بدافزار و باج 
افزارهاي خطرناك و همچنين هرگونه حمله سايبري و نفوذ 
مشكوك به زيرساخت هاي نهادهاي حساس را شناسايي 
كرده و با آن شديداً مقابله كند. گفته مي شود اين ويروس 
رايانه اي در ماه مارس سال آينده ميلادي توسعه داده شده 
و بعد از آن نيز براي دسترسي نهادهاي حساس دولت ژاپن 

منتشر خواهد شد.

تك رادار|
 بسياري از كارشناسان و تحليلگران طبق تازه ترين آمارهاي 
منتشر ش��ده برآورد كرده اند كه ديگر فروش گوشي هاي 
آيفون نمي تواند بزرگ ترين سهم درآمدزايي و سودآوري 

اپل به شمار برود.
روزگاري كه گوش��ي هاي هوش��مند آيفون براي شركت 
سازنده آن، اپل، بسيار س��ودآور بود و بزرگ ترين بخش از 
درآمدهاي به دس��ت آمده و موفقيت اين غول تكنولوژي 
امريكايي را تشكيل مي داد، به سر آمده است در حالي كه 
بسياري از كارشناسان و تحليلگران بر اين باورند كه اپل بايد 
به حال افزايش درآمدزايي و سودآوري خود فكري كرده و 
از وابستگي به بازارهاي فروش گوشي هاي هوشمند آيفون 
خود را برهان��د، چراكه در صورت ادامه همين روند، اپل به 
مرز ورشكستگي خواهد رسيد و نخواهد توانست بيشتر 
از هزينه هاي عملياتي و تحقيقاتي خود را كسب كرده و به 

موفقيت در ميزان فروش محصولاتش دست يابد.
تازه ترين اخبار و گزارش هاي منتشر شده در وب سايت.. 
نشان مي دهد كه فروش آيفون در سه ماهه نخست سال 
جاري ميلادي با يك كاهش ۱۷ درصدي مواجه شده است 
كه به وضوح گوياي روند نزولي فروش گوشي هاي آيفون در 

بازارهاي جهاني است.
به عقيده بسياري از تحليلگران، جنگ تجاري ميان چين و 
امريكا كه در نتيجه آن بازي هاي سياسي ديگري به وجود 
آمد در كاهش فروش و اس��تقبال از آيفون بي تأثير نبود، 
چراكه محصولات ه��واوي و زد ت��ي اي در ايالات متحده 
تحت تأثير دستور دولت اين كشور ممنوع شد و از فعاليت 
اين شركت چيني براي توسعه زيرساخت هاي شبكه هاي 
مخابرات��ي 5G  نيز در بس��ياري از كش��ورها ممانعت به 

عمل آمد و اين امر در نهايت منجر شد كه كاربران چيني 
نيز تصميم بگيرند تحت تأثي��ر وقايع مربوطه و به منظور 
حمايت از توليدكنندگان برتر چيني خريد و اس��تفاده از 
گوشي هاي آيفون و ساير محصولات امريكايي اپل را تحريم 

و بايكوت كنند.
تحريم خريد و استفاده از آيفون توسط كاربران و شهروندان 
چيني كه از لحاظ جمعيت، طيف وسيع و بسيار گسترده اي 
از مشتريان اپل را در جهان تشكيل مي دادند، تأثير منفي 
بسيار زيادي گذاشت؛ بنابراين به نظر مي رسد كه تصميم و 
واكنش چيني ها به منظور ضربه به دولت امريكا بسيار بجا 
و مناسب اتخاذ شده است، چراكه آمارها نشان مي دهد به 
ميزان قابل توجهي از ميزان فروش آيفون كاسته شده و آن 
را با خطر زيان دهي گسترده اي روبرو كرده است كه اين امر 
مي تواند براي اپل بس��يار نگران كننده و بحراني محسوب 
شود. از طرفي ديگر، اپل به نظر مي رسد كه با توجه به افزايش 
استقبال كاربران جهاني از ساير محصولات و گجت هاي 
هوشمند همچون ساعت هوشمند مدت هاست كه تمركز 
خود را از فروش صرف آيفون برداشته و سعي دارد از طريق 
محصولات جديد ديگري وارد بازارهاي جهاني شده و سهم 

قابل ملاحظه اي را به خود اختصاص دهد.

مسكو تايمز | 
ولاديمير پوتين لايحه »حاكميت اينترنت« را تصويب كرد. 
به موجب اين قانون تهيه كنندگان خدمات اينترنت نبايد به 

سرورهاي خارجي متصل باشند.
ولاديمير پوتين روز گذشته لايحه »حاكميت اينترنت« را 
امضا كرد. طبق قانون جديد تهيه كنندگان خدمات اينترنت 
در روسيه نبايد به سرورهاي خارجي متصل باشند. علاوه 
بر آن بايد يك سيستم DNS ملي توسعه يابد تا در صورت 
قطعي اينترنت جهاني، روس��يه بتواند از خدمات آنلاين 

استفاده كند.
در همين راستا سي ان ان مي نويسد: در فرضيه چنين قانوني 
با ايجاد يك شبكه اينترنت محلي پايدار، ايمن و كاملًا كارآمد 

روسيه را از محدوديت هاي آنلاين خارجي رها مي كند.
طبق خبرگزاري ريانووس��تي تحت اين قانون يك مركز 
نظارت و مديريت اينترنت تحت نظارت سازمان نظارت بر 
مخابرات و رسانه هاي روسيه kنيز ايجاد مي شود. اين سازمان 
مسووليت فراهم كردن سرويس هاي ارتباطي هنگام شرايط 
اضطراري را در روسيه برعهده دارد. اين سازمان مي تواند 
در چنين شرايطي ترافيك اينترنت خارجي را قطع و يك 
شبكه مختص روسيه ايجاد كند. از سوي ديگر از رمزگذاري 
براي محافظت از سازمان ها و شركت هاي دولتي در اينترنت 

استفاده مي شود.
اين در حالي است كه به نوشته نشريه فوربس سازمان نظارت 
بر مخابرات و رسانه هاي روسيه و همچنين شركت هاي برتر 
حوزه فناوري اطلاعات اين كش��ور از اين اقدام پشتيباني 
كرده اند. با چنين اقدامي نياز به ارسال و دريافت اطلاعات از 

سرورهاي خارجي از بين مي رود.

ايسنا | 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاع��ات با تاكيد دارد كه بايد 
مشكلات موجود در مسير اجراي طرح نسخه الكترونيكي 
بين وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي و وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات حل ش��ود، بر لزوم باز بودن 
رقابت در عرصه خدمات نرم افزارها تاكيد كرد و افزود: اگر 
اين كار انحصاري شود به معناي وجود فساد و رانت است و 
بايستي جلوي آن را گرفت. وي ادامه داد: بايد از يك درگاه 
واحد امكان رصد اين طرح توسط وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات و بيمه 
سلامت ايجاد شود. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان 
اينكه اجراي طرح نسخه الكترونيك در استان كرمان نشان 
از عزم جدي و مديريت جهادي در اين حوزه دارد، اظهار 
كرد: اتصال بين تامين اجتماعي و بيمه سلامت تا حدي 
ايجاد شده است و بايد با ساير واحدها نيز اتصال برقرار شود.

وي بر لزوم ب��از بودن رقابت در عرصه خدمات نرم افزارها 
تاكيد كرد و افزود: اگر اين كار انحصاري ش��ود به معناي 
وجود فس��اد و رانت اس��ت و بايد جلوي آن را گرفت. وي 
تاكيد كرد: دولت الكترونيكي بايد خدمات الكترونيكي 
به صورت رقابتي به هم��ه ارايه دهد و دولت الكترونيكي 
براي جلوگيري فساد آمده است. وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات بيان كرد: وقتي صحبت از يكپارچه نرم افزارها 
به ميان مي آيد هر دستگاه درصدد است كه نرم افزار خود 
را اجرايي كند كه در اين رابطه چندين سامانه با چندين 
بانك و زيرساخت ايجاد مي شود و در نهايت مردم خدمات 

نمي گيرند و صرفه جويي در هزينه ها محقق نمي شود. وي 
با بيان اينكه نرم افزار بيمه سلامت براي بيمه سلامت است، 
مسوول خوشه سلامت را وزارت بهداشت و درمان دانست 
و گفت: استاندارد گذاري بين دستگاهي در شوراي فناوري 
اطلاعات و ارتباطات انجام شده است و همه كمك مي كنيم 
كه استاندارد تبادل ارتباطات بين اين موارد درست شود 
و در اين راستا ديگر تفاوتي نخواهد داشت كه بيمه تامين 
اجتماعي يا بيمه ديگر است. آذري جهرمي تصريح كرد: 
در برنامه ششم توسعه كشور به دولت تكليف كرده است 
كه چهار خدمت الكترونيكي پايه در ۸۰ درصد روستاهاي 
كشور بالاي ۲۰ خانوار ارايه ش��ود و در حال حاضر ۱۰۰ 

درصد شهرهاي ما پوشش اينترنت دارند.
قابل ذكر اس��ت، چهار خدمت الكترونيكي پايه ش��امل 
امكانات فراهم س��ازي ارتباطي ب��راي دهياري ها، خانه 
بهداشت و س��لامت، بانك داري با پست بانك، آموزش و 

پرورش است.
وي مشكل اراده و هماهنگي را مشكل اصلي توسعه دولت 

الكترونيك دانست و بيان كرد: در دولت الكترونيك مشكل 
اتصال و استاندارد نيست.

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات ادامه داد: اين سيستم 
بايد يكپارچه ش��ود و بايد گفت كه در دولت الكترونيك 
حرف معنا نمي دهد و مردم بايد با چش��م و در عمل آن را 
ببينند. سياست دولت الكترونيك اين است كه براساس 
توانمندي هاي استان ها و متناس��ب با تقاضا و فرهنگ 
مردم سيستم ها را سفارشي سازي كند تا استفاده از آنها 
براي مردم راحت باشد و در اين زمينه زنجيره آماده است.

آذري جهرمي عنوان كرد: رييس جمهور تاكيد داشته است 
كه در س��ال جاري موضوع سلامت الكترونيك به پايان 
برسد و در هرماه يك پروژه ملموس براي مردم انجام شود.

وي با تاكيد برآنكه تا پايان س��ال ۱۳۹۸ تلاش مي كنيم 
ساب سيستم ها را در كش��ور گسترش دهيم، بيان كرد: 
به نظر نمي رس��د كه تا پايان س��ال جاري بتوان به دليل 
گستردگي سيستم هاي وزارت بهداشت تمام قسمت ها را 
الكترونيكي كرد. وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان 
اينكه اين طرح را مي توان به ساير نقاط تعميم داد، اظهار 
كرد: مهندسي اجتماعي و پياده سازي خوبي براي انجام 
شده است و نيازمند تعامل و ارتباط با ساير دستگاه هاست 
بادي كمك كرد تا اين طرح با س��رعت بيشتري در همه 

نقاط اجرا شود.
استاندار كرمان نيز در اين جلسه استاندار كرمان بر ارزيابي 
اين پروژه تاكيد كرد و افزود: ايجاد زيرساخت ها و آموزش 

براي اجراي اين كار مهم است.

ويروسي كه با حملات سايبري مي جنگد

»آيفون« ديگر براي »اپل« سودآور نيست
انگجت | 

مهندسان زيست شناس��ي ايالات متحده امريكا به 
چاپ ۳ بع��دي اندام ها و بافت ها ي��ك گام نزديك 

شدند.
پژوهش��گران »دانش��گاه راي��س« و »دانش��گاه 
واشنگتن« ايالات متحده امريكا در مطالعه اخيرشان 
موف��ق به توس��عه يك اب��زار براي چ��اپ ۳ بعدي 
 )vascular networks( »شبكه هاي عروقي«
پيچيده شدند. اين ابزار مسيرهاي طبيعي بدن كه 
براي عبور خون، هوا، لنف و س��اير مايعات اس��ت را 
شبيه س��ازي و تقليد مي كند؛ چرا كه اين مسيرها 

براي چاپ اندام هاي مصنوعي ضروري است.
در طول چندين دهه، يكي از چالش هاي پژوهشگران 
در جايگزيني بافت هاي انس��اني، يافتن راهي براي 
انتقال مواد مغذي و اكسيژن به بافت بوده است. بدن 
ما براي انجام اين كار از شبكه هاي عروقي استفاده 
مي كند، اما تاكنون براي پژوهشگران توسعه ابزاري 
كه از نظر عملكرد همانند بدن عمل كند، سخت بود؛ 
چراكه چاپ بافتي نرم همانند شبكه هاي عروقي كار 

مشكلي است.
ام��ا اكنون پ��س از چندين دهه پژوهش��گران اين 
طلس��م را شكس��تند و توانس��تند ابزاري را توسعه 
دهند كه مي تواند اين مش��كل را حل كند. اين ابزار 
جديد چالش ه��اي مذكور را با چاپ لايه هاي نازك 
pre-( »از ي��ك محلول ماي��ع، »پري هي��دروژل

hydrogel( حل مي كند. محلول مذكور هنگامي 
كه در معرض نور آبي قرار مي گيرد، جامد مي شود. 
اين امر دانشمندان را قادر به توليد ژل هاي سازگار 

با معماري داخلي پيچيده مشابه شبكه هاي عروقي 
بدن انسان مي سازد.

محقق��ان طي اي��ن مطالعه از روش��ي موس��وم به 
 )stereolithography( »اس��تريوليتوگرافي«
براي چاپ ۳ بعدي اندام ها و بافت ها استفاده نمودند.

استريوليتوگرافي يا س��نگ چاپ سه بعدي يكي از 
روش هاي مدل سازي س��ه بعدي سريع است كه در 
صنعت نمونه س��ازي س��ريع انقلابي به پا كرد. اين 
صنعت در س��ال ۱۹۸۶ آغاز شده و هنوز نيز كاربرد 
دارد. در اي��ن روش از يك مايع پليمري اس��تفاده 
مي ش��ود كه وقتي تحت تابش اشعه فرا بنفش قرار 
مي گيرد، جامد مي شود. در اين روش مدل بر روي 

يك سكو يا زير لايه ايجاد مي شود.
استريوليتوگرافي )ليتوگرافي سه بعدي( يك روش 
س��اخت افزايشي اس��ت كه در آن با استفاده از يك 
محفظه حاوي پليمر مايع حساس به نور فرا بنفش 
و يك ليزر فرا بنفش، ساختار مورد نظر لايه به لايه 
ساخته مي شود. اين پليمر مايع تحت تابش نور فرا 
بنفش دچار تغيير س��اختار مي شود و از حالت مايع 

به حالت جامد تبديل مي شود.

 روسيه از اينترنت جهانيچاپ ۳ بعدي بافت شبكه هاي عروقي
 خارج مي شود

رقابت در عرصه خدمات نرم افزارها فساد و رانت را از بين مي برد
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رويداد

سايبر دريچه

۳۹  نقص امنيتي در مرورگر 
گوگل كروم رفع شد

افتا| شركت گوگل از رفع ۳۹ نقص امنيتي در نسخه 
۷۴ مرورگر اينترنت »كروم« خبر داد. گوگل نسخه 
۷۴ مرورگر »كروم« را براي سيستم عامل هاي ويندوز، 
مك و لينوكس منتشر كرده اس��ت. در اين نسخه 
جديد ۳۹ آسيب پذيري امنيتي اين مرورگر اينترنت 
برطرف شده است. در ۳۹ آسيب پذيري رفع شده در 
نس��خه ۷۴,۰.۳۷۲۹.۱۰۸تنها ۵ مورد داراي درجه 

حساسيت بالا هستند.

هند  به  قطب  جنوب  ماه  مي رود
ديلي ميل| هند قصد دارد در ماه جولاي، لندري 
ب��ه قطب جنوب م��اه ارس��ال كند. تاكن��ون هيچ 
فضاپيمايي در اين قس��مت ماه فرود نيامده است. 
دانشمندان معتقدند سنگ هاي ۴ ميليارد ساله در 
اين قسمت ماه وجود دارند. هند اعلام كرده ماموريت 
Chandrayaan-۲ به م��اه بين ۹ تا ۱۶ جولاي 
س��ال جاري انجام مي ش��ود. اين در حالي است كه 
قرار بود ماموريت مذكور در ماه آوريل انجام شود. با 
انجام اين ماموريت، هند چهارمين كشوري خواهد 
بود كه پس از امريكا، روس��يه و چين روي ماه فرود 
مي آيد. اين نخستين ماموريت هند براي فرود روي 
سطح ماه است. قرار است فضاپيماي هندي نزديك 
قطب جنوب اين سياره فرود بيايد. در حال حاضر در 
اين منطقه از ماه هيچ عمليات اكتشافي انجام نشده 
است. دانشمندان معتقدند سنگ هاي اين منطقه 
از ماه قدمتي ۴ ميليارد ساله دارند و احتمالًا منبعي 
ايده آل و ارزشمند از انرژي هسته اي را فراهم مي كنند. 
پيش از اين تمام فضاپيماهاي ارسالي در منطقه اي 
نزديك به خط استواي ماه فرود آمده اند. بنابراين اين 
نخستين باري خواهد بود كه يك فضاپيما در قطب 
جنوب سياره فرود مي آيد. به هرحال دليل تأخير انجام 
اين ماموريت در ماه آوريل، وجود خسارت به ويكرام 
)لندر ماه( و مشكلاتي كوچك در ۲ پايه آن اعلام شده 
 )ISRO( است.  مدير سازمان تحقيقات فضايي هند
در اين باره گفت: هنگام آزمايش متوجه خس��اراتي 
ساختاري در لندر شديم. سپس مشخص شد وضعيت 
تس��ت و جهت يابي آن اشتباه بوده است. نخستين 
ماموريت اين كشور به نام Chandrayaan-۱ در 
س��ال ۲۰۰۸ انجام شد و يك سال بعد به دليل قطع 

ارتباط دانشمندان با فضاپيما خاتمه يافت.

پيمانكار »ناسا« كلاهبردار از 
آب در آمد

تلگراف| يك پيمانكار ناسا با جعل نتايج آزمايش 
قطعات آلومينيوم��ي كه به اين س��ازمان فروخته 
موجب شكست دو ماموريت پرتاب موشك و ۷۰۰ 
ميليون دلار خسارت شده است. يكي از پيمانكاران 
زير مجموعه ناس��ا توافق ك��رده ۴۶ ميليون دلار به 
اين س��ازمان بپردازد. اين پيمانكار طي ۱۹ س��ال 
آگاهانه قطعات آلومينيوم معيوب را به ناسا و كسب 
و كارهاي ديگر فروخته اس��ت. اي��ن كلاهبرداري 
منجر به شكست دو ماموريت پرتاب موشك ناسا و 
بيش از ۷۰۰ ميليون دلار خسارت شده است. طبق 
 Hydro اعلام وزارت دادگس��تري امريكا، شركت
Extrusion Portland پ��س از اعتراف به جعل 
هزاران نتيجه آزمايش اكستروژن قطعات آلومينيومي 
كه به مشتريان فروخته، با مبلغ جريمه موافقت كرد. 
اين ش��ركت اعتراف كرده كارمندان نتايج مربوط 
به قدرت فلز تحت فش��ار را جعل كرده اند. ناسا مواد 
 Taurus معيوب را دليل شكس��ت پرتاب موشك
 Orbitingمي داند. اين مواد معيوب در ماموريت XL
Carbon Observatory  در س��ال ۲۰۰۹ و در 
ماموري��ت Glory در ۲۰۱۱ به كار رفته بودند. قرار 
بود در س��ال هاي ۲۰۰۹ و۲۰۱۱ ميلادي موشك

Taurus XL  ناسا ماهواره هايي را براي مطالعه آب 
و هواي زمين به آسمان ببرد. اما طي عمليات ساختار 
دماغه اين موشك باز نشد و در هر دو ماموريت موشك 
در اقيانوس سقوط كرد. دليل شكست اين عمليات ها 
مدت ها دانشمندان ناسا را به خود مشغول كرده بود. 
طبق تحقيقات، كاركنان اين شركت نتيجه آزمايش 
قابليت تجهيزات مختلف در فضا را جعل مي كرده اند. 
براساس تحقيقات ناسا اين شركت نتيجه آزمايش 
ه��زاران قطع��ه آلومينيوم��ي را از ۱۹۹۶ تا ۲۰۱۵ 

ميلادي جعل كرده است.

 اعتراف اسپيس ايكس
به انفجار كپسول دراگون 

انگجت| شركت اسپيس ايكس بالاخره اعتراف 
كرد كپسول سرنش��ين دار دارگون هنگام آزمايش 
استاتيك منفجر شده است. ناسا و اسپيس ايكس 
هم اكنون مشغول بررسي اطلاعات براي تشخيص 
دليل اين رويداد هستند. مقامات اسپيس ايكس روز 
گذشته طي يك برنامه خبري تأييد كردند كپسول 
دراگون اين شركت هنگام آزمايش استاتيك از بين 
رفته است. اين كپس��ول براي حمل فضانوردان به 
ايستگاه فضايي بين المللي ساخته شده بود. البته 
اين شركت اطلاعات بيشتري درباره جزييات حادثه 
انفجار كپسول در ۲۰ آوريل ارايه نكرده است. با اين 
وجود اس��پيس ايكس همچنان تصميم دارد يك 
كپس��ول دراگون ديگر را به فضا پرت��اب كند. اين 
كپسول به ايستگاه فضايي بين المللي ارسال مي شود. 
»هانس كونيگيزمن« يكي از مديران اسپيس ايكس 
جزيياتي درباره اي��ن آزمايش اعلام كرد. به گفته او 
كپسول دراگون طبق برنامه فعال شد و موتورهاي 
Draco نيز هركدام به مدت ۵ ثانيه روشن شدند. 
اما به گفته كونيگزمن اختلال قبل از روشن شدن 
موتورSuperDraco  اتفاق افتاده است. در حال 
حاضر ناسا و اسپيس ايكس مشغول بررسي اطلاعات 
تله متري و داده هاي ديگري از اين عمليات آزمايشي 
هستند تا دليل واقعي اين رويداد را مشخص كنند. 
هرچند از بين رفتن كپسول خسارت كوچكي براي 
اس��پيس ايكس به حس��اب مي آيد اما در واقع يك 

عقب گرد مهم در اهداف اين شركت است. 



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

روز جمعه و در 25 استان كشور برگزار شد

۱۰۰۰۰ بسته لوازم خانگي و ايجاد ۳5۰۰ فرصت شغلي 

هديه ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( به سيل زدگان خوزستاني
گروهبنگاهها| 

رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( با اشاره به 
اينكه ۳هزار و ۵۰۰ شغل مستقيم در نقاط مختلف استان 
توسط ستاد اجرايي فرمان حضرت امام ايجاد خواهد شد، 
گفت: از امروز ۱۰ هزار بسته لوازم خانگي به سيل زدگان 
خوزستاني اهدا مي ش��ود.دكتر محمد مخبر؛ رييس 
س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( در آيين اهداي 
۱۰ هزار بسته لوازم خانگي به مردم سيل زده خوزستان 
و بهره برداري از ۱۸۸۶ طرح اشتغالزايي اجتماع محور 
و ۴۲۳۷ پروژه عمراني بركت كه ديروز با حضور آيت الله 
حيدري؛ نماينده خوزستان در مجلس خبرگان رهبري، 
غلامرضا شريعتي؛ استاندار خوزستان و ديگر مسوولان 
اس��تاني در اهواز برگزار ش��د، اظهار كرد: رمز موفقيت 
جمهوري اس��لامي ايران كليدواژه هايي است كه امام 

راحل آن را بازتعريف كرد.
وي با بيان اينكه مردم، بسيج و مديريت جهادي اسلحه 
غيرقابل دفاع جمهوري اسلامي ايران است، تصريح كرد: 
امام راحل با يك فعاليت جهادي و با كمك مردم، رژيم 
پهلوي را سرنگون كرد؛ در جنگ و فتنه هاي داخلي نيز 
مردم بودند كه هميشه در صحنه حضور داشتند .رييس 
س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( با اشاره به اينكه 
امريكايي ها در عراق، لبنان، يمن و ديگر كش��ورها در 
مقابل اين اسلحه غيرقابل دفاع جمهوري اسلامي ايران 
س��ر فرود آورده اند، گفت: در استان هاي درگير با سيل 
مردم با سينه هايشان سيل بند ايجاد كردند؛ اين فرمول 
در جاي ديگري پيدا نمي شود. مخبر با بيان اينكه مقام 
معظم رهبري خلف صالح امام خميني )ره( اس��ت و با 
همان تدابير كش��ور را اداره مي كند، خاطرنشان كرد: 
وعده هايي را در استان خوزس��تان داده بودم كه مقيد 

بودم آنها انجام گيرد.
وي خاطرنشان كرد: ۳ سال پيش قرار گذاشتيم به نيت 
۲۳ هزار ش��هيد خوزس��تان در اين استان شغل ايجاد 
كنيم؛ در حال حاضر ۲۵ هزار شغل در ۳۲ منطقه استان 

خوزستان ايجاد شده است.
رييس ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( يادآور شد: 
در حادثه سيل هم جزو نخستين دستگاه هايي بوديم 
كه در استان حضور يافتيم و ۱ ميليون قلم جنس اعم از 
چادر، پتو، چكمه و... توسط قرارگاه مركزي و ۱۴ پايگاه 
بين مردم توزيع كرديم.مخبر دغدغه اصلي ستاد اجرايي 
فرمان حضرت امام )ره( را اقدامات بعد از سيل دانست و 
تصريح كرد: ۱۰ هزار بسته لوازم خانگي با معرفي استاندار 

بين سيل زدگان توزيع خواهد ش��د و ستاد اجرايي در 
تهيه اين بسته ها هيچ مشكلي ندارد. وي تحويل ۲ هزار 
دام سبك و ۱۰ هزار بسته لوازم التحرير به سيل زدگان 
خوزستاني را از ديگر اقدامات ستاده اجرايي فرمان امام 
)ره( عنوان كرد و گفت: ۳ هزار و ۵۰۰ شغل مستقيم در 
نقاط مختلف استان توسط ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام ايجاد خواهد شد كه اگر غير مستقيم نيز توسعه يابد، 

جمعا به ۸ هزار شغل خواهد رسيد.
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( با اشاره 
به همكاري با بنياد مس��كن براي بازسازي و تعمير ۲۰ 
هزار واحد مسكوني در مناطق سيل زده سراسر كشور 
افزود: با تحويل گيري كالا تا پايان ارديبهش��ت ماه به 
وعده خود در خصوص توزيع لوازم خانگي و لوازم تحرير 

عمل مي كنيم.
مخبر در خصوص سفر خود به استان خوزستان تصريح 
كرد: افتتاح پروژه هاي عمران��ي، بهره برداري از ۴ هزار 
منزل مس��كوني، افتتاح ۱۸۸۶ طرح هاي اشتغال زايي 
خرد م��دل بني��اد بركت و ۶ ه��زار فرصت ش��غلي از 

برنامه هاي اين سفر است.

   دومين دوره انتخاب تسهيل گران اقتصادي 
و اجتماعي بنياد بركت

روز جمعه ۱۳ ارديبهشت ماه، دومين دوره انتخاب و 
آموزش تسهيل گران اقتصادي و اجتماعي بنياد بركتِ 
ستاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره(، به طور هم زمان 

در تهران و ۲۴ استان ديگر برگزار شد.
به گزارش روابط عمومي بنياد بركتِ س��تاد اجرايي 
فرمان حضرت ام��ام )ره(، اين بنياد نهضت فراگيري 
را براي اش��تغال زايي در مناطق محروم و روس��تاها  
راه اندازي كرده و در س��ال 9۷ بالغ بر ۴۰ هزار فرصت 
شغلي را ايجاد كرده و برنامه هاي گسترده تري را براي 

سال جاري در نظر گرفته است. 
بر اساس اين گزارش، دومين دوره انتخاب و آموزش 
تس��هيل گران اقتصادي و اجتماعي بنياد بركت روز 
جمعه گذش��ته با حضور ۱۳۵۰ نفر ش��ركت  كننده 
به ش��كل هم زمان و سراس��ري در ۲۵ استان كشور 
برگزار ش��د. از ميان اين تعداد ش��ركت كننده، ۱۵۰ 
نف��ر پس از قبول��ي در آزمون و انج��ام مصاحبه هاي 
تخصصي و روان شناس��ي و حضور در دوره آموزشي 
۱۵ روزه، به عنوان تسهيل گران بنياد بركت انتخاب 
و در روستاها و مناطق محروم كشور در فعاليت هاي 

اشتغال زايي و توانمندس��ازي اقتصادي و اجتماعي 
بنياد بركت مش��اركت خواهند ك��رد.  در دوره هاي 
آموزشي، پذيرفته شدگان با تكنيك هاي تسهيل گري، 
رهيافت هاي مش��اركت با مردم و دس��تورالعمل ها و 
آيين هاي اجرايي طرح هاي اشتغال زايي اجتماع محور 
بنياد بركت آشنا شده  سپس متناسب با نياز در نقاط 

هدف به همكاري دعوت خواهند شد.
بر اس��اس اين گ��زارش، تواناي��ي ارتباط ب��ا مردم، 
برخ��ورداري از روحيه مش��اركت پذيري، داش��تن 
رويكرد حل مس��ائل، قابليت بسيج و راهبري جوامع 
محلي و بهره  ب��ردن از ويژگي هاي مديريتي از جمله 
ملاك ها و معيارهاي انتخاب تسهيل گران اقتصادي 
و اجتماعي بنياد بركت به شمار مي رود. تسهيل گران 
بنياد بركت در مقام رابط مي��ان اين بنياد و مجريان 
طرح هاي اش��تغال زايي از ميان افراد بومي و س��اكن 
هر استان انتخاب مي شوند و قرار است آيين نامه هاي 

اجتماع محور در مبحث طرح هاي اشتغال زايي بركت 
را اجرايي كنند.  شناسايي جامعه هدف براي مجريان 
طرح هاي اشتغال زايي، ارتباط و تعامل با دستگاه هاي 
ذي ربط، شناسايي افراد مش��مول، پيگيري، نظارت 
و پايش طرح هاي اش��تغال زايي و آموزش مجريان و 
تس��هيل گران مطابق با آيين نامه ه��اي مصوب بنياد 
بركتِ س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام )ره( از ديگر 

وظايف و مسووليت هاي اين تسهيل گران است. 
آذربايج��ان ش��رقي و غرب��ي، اصفهان، ته��ران، قم، 
همدان، ي��زد، هرمزگان، لرس��تان، اي��لام، گيلان، 
سيس��تان و بلوچس��تان، كهگيلوي��ه و بويراحم��د، 
خراس��ان رض��وي، ش��مالي و جنوبي، خوزس��تان، 
 كردس��تان، ف��ارس، چهارمح��ال و بختي��اري، 
كرم��ان، گلس��تان، اردبيل و مازندران اس��تان هايي 
هستند كه روز جمعه دومين دوره انتخاب و آموزش 
تس��هيل گران اقتص��ادي و اجتماعي بني��اد بركت 

را برگزار كردند.   گفتني اس��ت، بنياد بركتِ س��تاد 
اجرايي فرمان حضرت ام��ام )ره( اولين دوره انتخاب 
و آموزش تس��هيل گران اقتصادي و اجتماعي را سال 
گذش��ته برگزار و ۲۰۰ تس��هيل گر را جذب كرد كه 
۱۰ هزار طرح اش��تغال زايي با ايجاد ۴۰ هزار فرصت 
ش��غلي ايجاد ش��ده توس��ط اين بنياد در سال 9۷ با 
مشاركت اين تسهيل گران به سرانجام رسيد. با توجه 
به گس��ترش فعاليت هاي اش��تغال زايي بنياد بركت 
در روس��تاها و مناطق محروم سراسر كشور، افزايش 
تعداد تس��هيل گران احساس مي ش��د، كه با انتخاب 
تسهيل گران جديد، سرعت اش��تغال زايي اين بنياد 

شتاب بيشتري خواهد گرفت. 
لازم ب��ه توضيح اس��ت، رابط��ه بنياد برك��ت با اين 
تسهيل گران به ش��كل پيمان كاري اس��ت و در يك 
فرآيند ۳ س��اله، به ازاي ايجاد هر ش��غل حق الزحمه 

دريافت خواهند كرد.
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 افزايش حجم آب
 درياچه اروميه

اروميه| استاندار آذربايجان غربي گفت: حجم 
آب درياچ��ه اروميه ۳ ميلي��ارد و۵۵۰ميليون 
مترمكعب افزايش دارد.  ش��هرياري، اس��تاندار 
آذربايج��ان غربي در مراس��م افتتاحيه نهمين 
جش��نواره گل در گولل��ر باغ��ي ب��ا تش��كر از 
برگزاركنندگان جش��نواره گفت: خداروش��كر 
مي كنيم كه با بارندگي هاي امسال، درياچه اروميه 
زنده شد. وي ياد آورشد: ميزان آب درياچه اروميه 
از يك ميليارد و ۵۰ متر مكع��ب به ۴ ميليارد و 
۶۰۰مترمكعب رسيده است كه در روز هاي آينده 
با حج��م ورودي آب از حوضه آبريز به ۵ ميليارد 
متر مكعب خواهد رسيد.  اس��تاندار آذربايجان 
غربي همچنين ادامه داد: امسال پلاژ هايي براي 
ش��ناي بانوان و آقايان در مح��ل درياچه اروميه 
ايجاد خواهد ش��د تا زمينه حضور هرچه بيشتر 

گردشگران فراهم شود.

 فعاليت 10 اكيپ تعميرات 
در مناطق سيل زده لرستان

خرمآب�اد| مديركل آموزش فن��ي و حرفه اي 
لرس��تان از فعاليت ۱۰ اكيپ تعميراتي رايگان 
اس��تان هاي مختلف در مناطق سيل زده استان 
خبر داد. محمدرضا آذرخش با اشاره به فعاليت  
اكيپ هاي تعميراتي در مناطق سيل زده اظهار 
كرد: ۱۱۰۰ مورد به اين اكيپ ها مراجعه ش��ده 
است. وي ادامه داد: ۷۰ درصد وسايل تعمير شده 
و ۳۰ درصد شستش��و و به صورت سالم تحويل 
داده شده اس��ت. آذرخش يادآور شد: ۱۰ تيم از 
استان هاي مختلف در مناطق سيل زده هر كدام 

به مدت ۴ و ۵ روز خدمات ارايه كرده اند.

آغاز برداشت ازگيل ژاپني 
در گيلان

رشت| برداش��ت ازگيل ژاپني يا انبه در بيش 
از ۱۲۲ هكت��ار از باغ ه��اي گي��لان آغاز ش��د. 
مديرباغباني س��ازمان جهادكش��اورزي استان 
پيش بيني كرد امسال ۶۰۰ تن محصول به ارزش 
۶۰ ميليارد ريال از باغ هاي گيلان برداشت شود.

منوچهر پارسافر افزود: رشت، ماسال، صومعه سرا، 
رودسر، املش، آستانه اشرفيه و لنگرود مهم ترين 
مناطق توليد ازگيل ژاپني در گيلان هستند. وي 
گفت: محصول برداشت ش��ده علاوه بر مصرف 
در ب��ازار گيلان به اس��تان هاي همجوار و تهران 
فرس��تاده مي ش��ود. ازگيل ژاپني يا در گويش 
محلي انبه علاوه ب��ر خام خوري براي توليد مربا 
و شربت استفاده مي شود. مصرف اين محصول 
علاوه برهضم غذا و رفع سردرد در بهبود عملكرد 

دستگاه تنفسي هم مفيد است.

نجات ۴گردشگر مفقودشده 
در ارتفاعات شملق

مشهد| معاون مديرعامل و رييس جمعيت هلال 
احمر س��بزوار از نجات ۴گردش��گر مفقود شده در 
ارتقاعات شملق خبر داد. محمدعلي جباري ثاني با 
بيان اين خبر گفت: طي تماس تلفني EOC استان 
با مركز پيام جمعيت هلال احمر سبزوار در بامداد روز 
پنجشنبه دوازدهم ارديبهشت ماه، مبني بر مفقود 
شدن ۴ گردشگر در ارتفاعات شملق، بلافاصله تيم هاي 
عملياتي كوهستان جمعيت به منطقه اعزام شد. وي 
افزود: پس از ۷ ساعت عمليات جست وجو، مفقودين 
صحيح و سالم پيدا شدند. وي بيان كرد: علت اصلي 
گم شدن ۴نفر گردشگر، در ارتفاعات به همراه نداشتن 

نقشه و مطلع نبودن از مسيرها بوده است. 

 آغاز عمليات اجرايي
كنار گذر شهر خوانسار

اصفهان| با حضور اس��تاندار اصفهان عمليات 
اجرايي كنارگذر شهر خوانسار به طول ۲۱كيلومتر 
آغاز ش��د . اين طرح ۴خطه در قالب ۶۵دستگاه 
پل ساخته شده با حجم خاكبرداري آن بيش از 
۶ميليون مترمكعب و اعتبار پيش بيني شده ۶۰۰ 

ميليارد ريال ساخته مي شود . 
عباس رضايي همچنين در بازديد از طرح زيرگذر 
روستاي سنگ سفيددر محور دامنه - خوانسار 
از نقاط حادثه خيز اين شهرستان و سد مخزني 
باغكل در كيلومتر ۲جاده خوانس��ار به اصفهان 
گفت: براي س��اخت اين زيرگذر به طول ۳۰متر 
و ۶ مت��ر عرض بي��ش از ۸ميليارد ري��ال اعتبار 
پيش بيني شده كه با اجراي آن دسترسي مردم 
به زمين كشاورزي فراهم مي شود. وي همچنين 
در بازديد از سد باغكل گفت: در پي بارندگي هاي 
بهاره پنج ميليون مترمكع��ب از گنجايش پنج 
ميليون و ۸۰۰ هزار مكعبي اين سد خاكي آبگيري 
شده و پيش بيني مي ش��ود تا ۱۴ روز ديگر براي 

نخستين بار سرريز شود.

راه اندازي نرم افزار 
اطلاع رساني خاموشي ها

قزوين| معاون��ت بهره برداري و ديس��پاچينگ 
شركت توزيع نيروي برق استان قزوين گفت: نرم افزار 
اطلاع رساني خاموشي ها در قزوين راه اندازي شده و 
شهروندان مي توانند با نصب آن روي تلفن همراه خود 
از برنامه قطعي برق مطلع شوند. يوسف اينانلو گفت: 
اين سامانه به منظور رفاه حال مشتركان برق راه اندازي 
شده و آنها مي توانند با مراجعه به سايت اين شركت به 
نشاني Qazvin-ed.co.ir نرم افزار اطلاع رساني 
خاموشي ها را دريافت و روي تبلت يا گوشي هاي داراي 
سيستم عامل اندرويد نصب كنند. وي اضافه كرد: در 
اين نرم افزار مشتركان مي توانند به ثبت ۸  اشتراك با 
شماره شناسايي و شماره پرونده كنتور اقدام كرده و 
براي هر يك از اين اشتراك ها امكان اعلام خاموشي و 

قطعي برق را دريافت كنند.

سومين كشتي حامل دام زنده 
به بندر چابهار رسيد

سيس�تانوبلوچستان| 
مديركل بنادر و دريانوردي 
سيستان و بلوچستان گفت: 
سومين كشتي حامل دام 
زنده به بندر شهيد بهشتي 
چابهاررس��يد. بهروز آقايي 
ديروز در گفت وگ��و با ايرنا 
اظهار داشت: بندر شهيد بهشتي چابهار با زيرساخت هاي 
مناسب و تجهيزات استراتژيك بندري طلايي و كم هزينه 
ب��راي واردات دام زنده به ايران اس��ت و مي تواند نقش 
بي بديلي براي كاهش قيمت و تامين گوشت قرمز كشور 
داشته باشد. وي بيان كرد: سيستان و بلوچستان به دليل 
همجواري با پاكستان و كشورهاي حاشيه اقيانوس هند 
و دسترسي به آب هاي آزاد از طريق بندر چابهار به عنوان 
دروازه ورود و انتقال دام هاي سبك و سنگين به كشور 

است و نقش تعيين كننده اي در تنظيم بازار دارد.

مقابله وزارت اطلاعات در برابر 
تخلفات اقتصادي

ص��ر  نا لله  ي��ت ا قم|آ
مكارم ش��يرازي از مراجع 
تقليد با اشاره به وقوع برخي 
تخلفات كلان اقتصادي، بر 
لزوم هوش��ياري و مراقبت 
جدي دستگاه هاي اطلاعاتي 
و امنيت��ي در اين خصوص 
تاكيد كرد و گفت: وزارت اطلاعات بايد به وظيفه ذاتي 
خود در براب��ر اين تخلفات عمل كند. به گزارش پايگاه 
اطلاع رساني آيت الله مكارم شيرازي، وي در ديدار وزير 
اطلاعات افزود: بخش قابل توجهي از اين تخلفات درشت 
با همدستي و زد و بند بعضي دستگاه ها صورت مي گيرد 
و دستگاه هاي اطلاعاتي بايد در اين خصوص به وظايف 
ذاتي خود عمل كنن��د. وي با بيان اينكه وقوع تخلفات 
كلان سبب بدبيني مردم مي شود، خواستار اتخاذ تدبير 
لازم از سوي مسوولان و دستگاه ها در اين خصوص شد.

برخورد مستمر دستگاه قضايي 
با توليد   مشروبات الكلي

كل  ريي��س  گي�ان| 
س��تان  ا دگس��تري  دا
گيلان مصرف مش��روبات 
الكلي را به عن��وان يكي از 
معضلات اجتماعي نام برد 
و گفت: برخ��ورد با توليد و 
توزيع كنندگان مشروبات 

الكلي به طور مستمر مورد توجه بوده است.
به گزارش ايسنا، احمد س��ياوش پور در مراسم تكريم 
و معارفه رييس دادگس��تري و دادس��تان شهرستان 
بندرانزل��ي  يك��ي از مهم ترين وظايف ق��وه قضاييه را 
مطالبه گري در حقوق عامه معرفي كرد و گفت: حقوق 
عامه، همه اقشار و آحاد ملت را در بر مي گيرد و دستگاه 
قضايي در حوزه هايي مانند بهداش��ت، محيط زيست، 
جنگل ها و س��واحل در ص��ورت مش��اهده تضييع و 

كم توجهي ورود و پيگيري مي كند.

افزايش اختيارات استان ها 
دراعطاي تسهيلات   به صنايع
مركزي| رييس سازمان 
صنع��ت، مع��دن وتجارت 
اس��تان مرك��زي گف��ت: 
اختيارات استان ها در اعطاي 
تس��هيلات رونق توليد به 
صنايع افزاي��ش يافته واگر 
واحدي بيش از سقف معين 

تسهيلات درخواست كرد تقاضاي آن بررسي مي شود.
به گ��زارش   مهر،  محمدرضا حاجي پور اظهار داش��ت: 
امسال تاكنون ۷۰ واحد صنعتي در نقاط مختلف اين 
استان براي دريافت تسهيلات رونق توليد در سه بخش 
س��رمايه در گردش، سرمايه ثابت و بازسازي و  نوسازي 
صنايع  در سامانه بهين ياب نام نويسي كرده اند. وي افزود: 
سامانه بهين ياب از ابتداي امسال فعال است و متقاضيان 
مي توانند با مراجعه به اين سامانه نوع درخواست و ميزان 

تسهيلات مورد نياز خود را ثبت كنند.

265  ميليون تن حمل و نقل 
دريايي دركشور انجام گرفت

بوشهر| معاون وزير راه و 
شهرسازي گفت: در سال 
۲۶۵ ميليون تن حمل و 
نقل دريايي در كشور انجام 
گرفت كه ۱۳۵ ميليون تن 
آن در بنادر تجاري و مابقي 

در بنادر نفتي بوده است.
به گزارش ايرنا، محمد راستاد ديروز درحاشيه بازديد 
از اسكله تجاري بندر دير افزود: اين ميزان حمل و 
نقل دريايي نسبت به سال 9۶ مقداري كاهش داشته 
كه اين هم ناشي از موارد مرتبط با كشتيراني نبوده 

بلكه موارد ديگري تاثير داشته است.
مديرعامل س��ازمان بن��ادر و دريان��وردي گفت: 
زيرساخت هاي بندري با ۲۴۰ ميليون تن ظرفيت 
توانسته نيازهاي كشور را براي حمل و نقل و تجارت 

دريايي پوشش دهد.

چهرههاياستاني

مديرعامل تاپيكو در مراسم تقدير از كارگران نمونه ايرانول اعلام كرد
افزايش 5۰ درصدي فروش و سه برابري سود تاپيكو 

در جريان اقدام بزرگ همراه اول انجام شد
گام جديدي در بومي سازي زنجيره توليد داخلي سيم كارت

زنجي��ره توليد داخلي س��يم كارت با هدف حف��ظ حريم خصوصي 
مشتركان تلفن همراه، با حمايت اپراتور اول ارتباطي وارد فاز جديد شد.

به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، اپراتور اول 
تلفن همراه كشور به عنوان برترين اپراتور حامي توليد ملي، در راستاي 
حفظ رضايتمندي و امنيت مش��تركان، بومي س��ازي صنعت توليد 

سيم كارت را اولويت خود قرار داده است.
اين اقدام بزرگ همراه اول جهت بومي سازي بخش ديگري از توليد 
سيم كارت، سه شنبه شب با حضور مسوولان استانداري شيراز، تعدادي 

از مديران اين اپراتور و مسوولان صقا و صايران كليد خورد.
بومي سازي سيمكارت به عنوان مولفه كليدي در حفظ حريم خصوصي 
مشتركان تلفن همراه با حمايت شركت ارتباطات سيار ايران و توسط 
شركت صنايع قطعات الكترونيك ايران در راستاي رسالت همراه اول 

در حفظ اطلاعات مشتركين، به انجام رسيده است.
از آنجا كه بومي سازي توليد سيم كارت طي سال هاي گذشته در دستور 
كار اين اپراتور بزرگ قرار گرفته است، شركت صنايع قطعات الكترونيك 
ايران پس از اجراي فرآيند بومي امن توليد و بارگذاري داده هاي مرتبط 
با مشتركان روي سيم كارت و حفظ آنها در پيمانه سخت افزاري امن 
بومي )HSM(، به سمت اجرا و پياده سازي گام دوم، همسو با شعار سال 
)رونق توليد( رفته است. گام دوم اين مسووليت خطير )بومي سازي 
صنعت سيم كارت( توسط متخصصان و نخبگان داخلي و با بارگذاري 

سيستم عامل به صورت بومي به انجام رسيده است.
اقدام مذكور، علاوه بر توليد مس��تقيم و غير مس��تقيم ده ها شغل و 
جلوگيري از خروج ارز از كش��ور، ظرفيت توليد داخلي را نيز افزايش 

خواهد داد.
 بارگذاري سيستم عامل سيم كارت در داخل كشور يكي از اصلي ترين 
اقدامات در زنجيره توليد س��يم كارت به حس��اب مي آيد كه افزايش 
ظرفيت بهره برداري براي س��اير تامين كنندگان سيم كارت را نيز به 
دنبال خواهد داش��ت. شايان ذكر اس��ت بهره برداري از يكي ديگر از 

فعاليت هاي زنجيره توليد داخلي سيم كارت به صورت بومي، گام مهمي 
در راستاي حركت همزمان با پيشرفت صنعت ارتباطات خواهد بود.

   اطلاعيه همراه اول در مورد كد افزايش اعتبار 
كد ستاره ۱۰ ستاره ۱۱۷ مربع فقط براي افزايش اعتبار در مياندوره 
است. پيرو انتشار شايعه اي در شبكه هاي اجتماعي كه از مشتركان 
خطوط دايمي همراه اول درخواس��ت مي كند جهت دريافت اضافه 
پرداخت قبوض خود كد ستاره ۱۰ ستاره ۱۱۷ مربع را شماره گيري 
كنند، اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران اعلام كرد كه كد 
مذكور صرفا براي افزايش اعتبار ميان دوره بوده و موجب بستانكاري 
مشتركان نمي شود. اين اطلاعيه مي افزايد: حساب كليه كاربران همراه 
اول كاملا بر خط است و اگر مشتركي به هر دليل، اضافه پرداخت داشته 
باشد، اين مبلغ بلافاصله به حساب بستانكاري وي منظور مي شود و 

نيازي به گرفتن كد خاصي در اين خصوص نيست.
همراه اول در پايان با تاكيد براينكه اينگونه مطالب توسط افراد مغرض 
در شبكه هاي اجتماعي منتشر مي شود، تصريح كرده مشتركان براي 

كسب اطلاعات صحيح به درگاه هاي رسمي اپراتور مراجعه كنند.

مديرعامل شركت سرمايه گذاري نفت، گاز و پتروشيمي تامين )تاپيكو( 
در مراس��م تقدير از كارگران نمونه ش��ركت نفت ايران��ول از افزايش 
۵۰درصدي فروش و س��ه برابري سود اين هلدينگ در ۶ ماهه نخست 

سال گذشته خبر داد.
به گزارش »تعادل« از روابط عمومي و تبليغات ش��ركت نفت ايرانول، 
مخدومي ضمن تبريك روز كارگر گفت: ايرانول در تمام شاخص ها رشد 
خوبي داشته و توانسته است سهم بازار را از ۱9درصد سال 9۳ به بيش از 
۳۰درصد در سال 9۷ تبديل نمايد و يكي از بهترين شركت هاي تاپيكو از 
نظر مديريتي است كه از مديريت و هيات مديره شركت تشكر مي كنم.

وي در ادامه به برخي از اقدامات شركت تاپيكو در سال 9۷ اشاره كرد و 
افزود: در خانواده تاپيكو ارزش بازار در س��ال 9۷ از ۱۲۷۵۰ ميليارد به 
۲۱ هزار ميليارد تومان رسيد كه حدود ۵۰ درصد افزايش داشته است.

مخدومي در ادامه با اش��اره به تس��ويه ۶۵ درصد از وام هاي قبلي اين 
شركت، گفت: در مجموع فروش محصولات در خانواده تاپيكو در سال 
گذشته حدود ۴۶ درصد افزايش داشته است.  مخدومي همچنين به 
سود شش ماهه شركت تاپيكو نيز اشاره كرد وگفت: سود تاپيكو در ۶ماهه 
نخست سال 9۷ نسبت به ۶ ماهه نخست سال 9۶ از ۷۶۵ ميليارد تومان 
به ۲۴۰۰ ميليارد تومان رسيد. وي همچنين در ادامه افزايش توليد گروه 
پتروشيمي تاپيكو و دستيابي به ركورد بيشترين توليد توسط پتروشيمي 
فن آوران و خراس��ان را در بين تمامي شركت هاي پتروشيمي به اعلام 
شركت ملي صنايع پتروشيمي از دستاوردهاي اين شركت در سال 9۷ 
عنوان كرد. مخدومي همچنين با اش��اره به رتبه تاپيكو در ميان ۱۰۰ 
شركت برتر در سال 9۷، گفت: در سال 9۷ تاپيكو با سه پله صعود از رتبه 
۲۳ به ۲۰ ارتقا يافت و ايرانول نيز توانس��ت در بين ۱۰۰ شركت برتر از 
رتبه 9۷به ۸۷ ارتقا يابد و توانستيم در هلدينگ هاي چند رشته اي در 
همايش سالانه ۱۰۰ شركت برتر ايران رتبه يك را به دست آوريم. وي 
همچنين تصريح كرد: افزايش سهام شناور در تاپيكو طي سال گذشته 
از ۶ درصد قبل به ۶/۱۱ درصد رشد همراه بوده است . مخدومي در ادامه 

ثبت افزايش سرمايه شركت هاي ايرانول و پاسارگاد به مبلغ ۲۶۰ ميليارد 
تومان را از ديگر اقدامات اين هلدينگ در سال گذشته بيان كرد و گفت: 
بازده سهام تاپيكو از ابتداي سال 9۷ تاكنون ۷۴ درصد رشد داشته است. 
مخدومي همچنين به ارتقاي رتبه شفافيت تاپيكو در بين هلدينگ هاي 
بورسي اشاره كرد و گفت: پرداخت سود سهامداران حقيقي ۱۲ روز پس 
از برگزاري مجمع عمومي براي نخس��تين بار و پرداخت و سود سهام 
كليه سهامداران يك ماه پس از برگزاري مجمع از ديگر اقدامات سال 
9۷ هلدينگ تاپيكواست.  در اين مراسم اسحاقي مديرعامل شركت نفت 
ايرانول نيزگفت: خوشبختانه ايرانول روند رشد و توسعه خوبي دارد و 
طي ۶ سال اخير با برنامه ريزي انجام شده ركورد توليد، فروش، صادرات، 
سود و افزايش سهم بازار روغن موتور را از اول تاسيس ايرانول تاكنون 
شكسته ايم.  گفتني است؛ در اين مراسم كه هاشمي رييس هيات مديره 
و افضلي عضو هيات مديره و قائم مقام شركت ايرانول حضور داشتند از 
۱۱ نفر از كارگران نمونه شركت نفت ايرانول آقايان سعيد شيرازي زاده، 
علي اصغر افتخاري، محمود ش��كرالله زاده، مصطفي عباس��ي، فرهاد 
محمدي ثمرين، مهران خيري، علي توكلي، كرمعلي تركاشوند، علي 
شري پور، بيژن ضيغمي و سركار خانم كبري سليمي تجليل به عمل آمد.
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بعد از 5 سال بلاتكليفي، قرار است لايحه جديدي براي حفاظت از حيوانات تدوين شود

بطحايي: 

نقض حقوق حيات وحش ميان كاغذهاي اداري 

مدارسمناطقسيلزدهتامهرآمادهميشوند

»كامران« شير ايراني است كه از باغ وحش بريستول 
انگلس��تان به ايران آمده تا پس از گذشت 80 سال 
از انقراض نسل ش��يرهاي ايراني، اين گونه ارزشمند 
جان��وري را احي��ا كند. ب��ا اين حال هم��ه جانوران 
دراي��ران اين ش��انس را ندارند كه مثل اين ش��ير از 
فرنگ آمده با تش��ريفات خاص، حفاظت شوند. در 
سال هاي اخير بس��ياري از حيوانات به دليل تغيير 
 اقليم، خشكس��الي و حيوان آزاري يا ش��كار بي رويه 
از بين رفته اند و گونه هاي ارزشمندي از حيات وحش 
ايران هم در فهرس��ت انقراض ق��رار گرفته اند اما با 
وجود چنين وضعيتي هنوز هيچ قانون مدوني براي 
حمايت از حيوانات در ايران وجود ندارد. در سكوت 
قان��ون، حيوان آزاري هر روز ش��كل پيچيده تري به 
خود مي گيرد، از سگ كشي با اسيد تا زنده سوزاندن 
و اعدام كردن برخي گونه ه��اي ديگر. به تازگي هم 
يك خرس ايراني جان خود را بر اثر شليك گلوله در 
دالاهو كرمانشاه از دست داد و گوزن هاي زرد ايراني 
هم كه با صرف بودجه بسيار، نسلشان احيا شده بود 
در سيل خوزستان ناپديد شدند با وجود اين لايحه 
حمايت حيوانات كه از س��ال 1394به مجلس رفته 
بي نتيجه باقي مانده اس��ت اگرچه اواخر س��ال 97، 
مجيد خرازيان مقدم، مديركل دفتر حيات وحش و 
تنوع زيستي سازمان محيط زيست اعلام كرد لايحه 
حمايت از حيوانات در مجلس شوراي اسلامي در حال 
پيگيري است و مراحل نهايي خود را طي مي كند اما 
به تازگي زمزمه هاي از يك لايحه جديد به ميان آمده 
كه حكايت از آن دارد تا اطلاع ثانوي خبري از حمايت 

از حيوانات در ايران نيست. 

تدوينلايحهجديد
برايحفاظتازحيوانات

از ارسال لايحه حمايت از حقوق حيوانات به مجلس 
ش��وراي اسلامي، نزديك به پنج س��ال مي گذرد اما 
اين لايحه هيچ گاه به نتيجه نرس��يد. حالا آنطور كه 
معاون ارتباط��ات و پيگيري اجراي قانون اساس��ي 
معاونت حقوقي رييس جمه��وري، مي گويد، لايحه 
جديدي ب��راي حمايت از حق��وق حيوانات تدوين 
مي ش��ود. علي اكبر گرجي درباره اين موضوع بيان 
كرد: س��ازمان حفاظت محيط زيست در يك اقدام 
خيرخواهانه اي پيش��نهاد اصلاح م��اده 679 قانون 
مجازات اسلامي را مطرح كرد و هدف از اين اصلاحيه، 
حماي��ت از حقوق حيوانات و پيش��گيري از حيوان 
آزاري بود اما در نشس��ت هايي كه معاونت پيگيري 
اجراي قانون اساس��ي ب��ا فعالان محيط زيس��ت و 
سازمان هاي مردم نهاد فعال در اين حوزه، حقوقدانان 
و دغدغه مندان حوزه حمايت از حيوانات داش��ت، 
اين افراد به ش��دت مخالف مفاد لايحه پيش��نهادي 
بودند و ب��ه صورت ج��دي خواس��تار جلوگيري از 
تصويب آن ش��دند زيرا معتقدند اين لايحه موجب 

 نق��ض اص��ل پنجاه��م قانون اساس��ي مي ش��ود.
در اصل 50 قانون اساسي آمده است: »در جمهوري  
اس��لامي، حفاظت  محيط زيس��ت  كه  نسل  امروز و 
نسل هاي  بعد بايد در آن  حيات  اجتماعي  رو به  رشدي  
داشته  باشند، وظيفه  عمومي  تلقي  مي شود. از اين  رو 
فعاليت هاي  اقتص��ادي  و غير آنكه با آلودگي  محيط 
زيست  يا تخريب  غير قابل  جبران  آن  ملازمه  پيدا كند، 

ممنوع  است«.
وي افزود: برآيند مذاكرات و بررس��ي هاي تفصيلي 
كنش��گران مدني و كارشناس��ان معاونت نظارت و 
پيگيري اجراي قانون اساسي مبين وجود نارسايي ها 
و ايرادات فني حقوقي متعدد در لايحه ياد شده است.

گرجي گفت: مجموعه نقدها با لعيا جنيدي، معاونت 
حقوقي رييس جمهوري در ميان گذاشته شد و وي 
متقاعد شد كه از اين مساله دفاع كند و در نامه اي از 
معاون اول رييس جمهوري توقف لايحه پيشنهادي را 
خواستار شد و پيرو اين نامه، رييس سازمان حفاظت 
محيط زيس��ت هم اخيرا بر نقده��ا و اصلاحات مهر 

تاييد نهاد. 
اين حقوقدان خاطرنشان كرد: لزوم حفاظت از حيات 
حيوانات، ابع��اد مختلف بوم ش��ناختي، اجتماعي، 
فرهنگي، اقتصادي و توس��عه پاي��دار دارد و محدود 
ك��ردن اين ابعاد به صرف برخي ج��رم انگاري ها آن 
هم به صورتي غيرعلمي و نارس��ا، چش��م پوشي از 
زوايايي ضروري است كه چشم انداز وجود يك اراده 
علمي، مصم��م و كلان نگر در خص��وص موضوع را 

مبهم مي سازد.
وي اضافه كرد: براس��اس مفاد لايحه پيشنهادي، به 
نظر مي رسد تدوين كنندگان آن اصولا به اين مفهوم 
كه حيوان نيز مي تواند صاحب حق باشد، باور نداشته 
و حيوانات را در زمره اشيا به شمار مي آورند. همچنين 
عبارات متعددي از پيش نويس، دقيق نيست و جامع 
ب��ودن و كامل بودن مورد انتظار از يك قانون جزايي 
را ندارد.معاون پيگيري اجراي قانون اساسي گفت: 
در لايحه پيش��نهادي، تفكيك ميان حيوانات اهلي 
و وحش��ي دقيقا رعايت نشده اس��ت و اين امر سبب 
تداخل وظايف سازمان هايي چون شهرداري و محيط 

زيست مي شود.
گرجي اف��زود: حت��ي در چارچوب پي��ش نويس، 
راهبرد سياست جنايي در اين جرم انگاري، مشوش 
و نامشخص اس��ت. فارغ از اين تشويش، نگاه مسلط 
بر اين راهبرد هم با تحولات و پيش��رفت هاي نظري 
و عملي حوزه محيط زيس��ت در جهان هم راس��تا و 
همس��و نيس��ت. افزون بر آن، در مقام قانون نگاري 
جزايي، پاره اي از موارد در پيش نويس لايحه جنبه 

علمي ندارد.
اين حقوقدان گفت: حبس درجه هش��ت در لايحه 
پيشنهادي اساس��ا قابل اجرا نيس��ت و الزما تبديل 
به جزاي نقدي مي ش��ود، بنابراين موجبات تجري 

مجرم را فراهم خواهد كرد. همچنين به نادرس��تي 
تصويب قوانين به سازمان دامپزشكي كشور نسبت 

داده شده است.
وي اظهار داشت: در لايحه ياد شده، انتشار تصاوير و 
فيلم هاي حيوان آزاري در فضاي مجازي اگر به قصد 
تشويش اذهان عمومي باشد جرم محسوب مي شود 
حال آنكه قيد سوء نيت خاص، بسياري از مصاديق را 
از دايره شمول قانون خارج مي كند و به نوعي راه انكار 

و فرار از مجازات را گشوده است.
گرج��ي ادامه داد: سياس��ت هاي عموم��ي در متن 
لايحه عموما حالت نفي دارد. به ديگر سخن، لايحه 
پيش��نهادي فاقد س��ويه ايجابي، مثبت و اقدامات 
تش��ويقي اداري، انتظام��ي و اجتماع��ي در ح��وزه 

عمومي است.
وي تصري��ح كرد: لايحه ياد ش��ده ب��ه تنهايي افاده 
مقصود نمي كند بلكه در م��واردي منجر به تبعاتي 
مغاير با فلس��فه تدوين خود خواهد شد. از اين رو در 
گام نخست، انجام اصلاحات اساسي با خروج از اين 

لايحه از دستور كار ضروري است.
گرجي ادامه داد: از س��وي ديگر، بن��ا بر نظر تمامي 
حاضران در جلسات هم انديشي، تلاش براي تجميع 
قوانين و مقررات پراكنده موجود در اين حوزه توام با 
تدوين مقرراتي ويژه براي حمايت از پوشش جانوري 
كش��ور امري حائز اهميت و واجد فوريت است و در 

اين چارچ��وب، تدوين لايحه جامع حقوق حيوانات 
با همكاري فعالان محيط زيست و متخصصان حوزه 
حق��وق حيوانات در دس��تور كار اي��ن معاونت قرار 

گفته است. 
معاون پيگيري اجراي قانون اساس��ي اظهار داشت: 
تاكنون درخصوص لايحه جامع حقوق حيوانات سه 
پيش نويس تهيه شده اس��ت و در اين راستا از همه 
فعالان و دغدغه مندان حوزه محيط زيست و حقوق 
حيوانات مي خواهيم ما را در تهيه لايحه ياري كنند.

قانونهستامااجرانميشود
اظهارات گرجي در حالي اس��ت كه محسن شريفي، 
كارشناس محيط زيست معتقد است مشكل اصلي 
ب��راي حمايت از حيوانات در ايران، نداش��تن قانون 
نيس��ت بلكه اجرا نش��دن اين اس��ت. او درباره اين 
موضوع به »تعادل« گفت:  قوانين حمايت از حيوانات 
در كش��ور اگرچه ناقص و اندك اما وجود دارد، ولي 
نكته اي كه بايد به آن توجه كرد اين است كه قوانين 
اجرا نمي شود. از سوي ديگر با ارتقاي فرهنگ عمومي 
مي توان از بروز هر گونه آزار و اذيت نسبت به حيوانات 
جلوگيري كرد. در اصل ارتقاي فرهنگ عمومي يك 
قانون نانوشته اس��ت كه فقط با آموزش مي توان آن 
را اج��را كرد.هر چقدر هم كه نه��اد قانون گذار براي 
حماي��ت از حيوانات قانون تصويب كند و س��ازمان 

حفاظت محيط زيس��ت بر اجراي آن نظارت كند تا 
زماني كه فرهنگ مصالحه با حيوانات در جامعه وجود 
نداشته باشد، راه هاي سرپيچي از قانون پيدا مي شود، 

بنابراين قانون اگرچه مهم است اما سد راه نيست.
او افزود: در كش��ور ما معضل كمب��ود قانون به هيچ 
عن��وان وجود ندارد. در اصل مش��كل عدم پايبندي 
به اجراي قانون اس��ت، در غير اين صورت با اجراي 
مناس��ب هر قانون به بهترين قانون تبديل مي شود. 
براي مثال در انگلستان قانون نوشته سيستماتيك 
مدون وجود ندارد، بلكه روح قوانين و سنت ها اجرايي 
مي شود. مهم تر از تفكر مردم، برخورد سازمان هاي 
مختل��ف با حيوانات اس��ت تا زماني كه ش��هرداري 
با حيوانات به ش��يوه خش��ونت آميز رفتار مي كند، 
نمي ت��وان از مردم انتظار داش��ت. در حالي كه براي 
مثال در كشور تركيه تردد سگ ها در سطح شهر كه 
زيرنظر شهرداري است خود به يك جاذبه گردشگري 

تبديل شده. 
شريفي بيان كرد: تصويب قانون از اين جهت خوب 
است كه براي متخلف و حيوان آزار مجازات مشخص 
تعيين كرده اما اين همه تعلل در تصويب آن باز هم 
حكايت از آن دارد كه در نهادهاي بالادس��تي ما هم 
حمايت از حيوانات اولويت نيست و ايران تا رسيدن 
به يك همزيستي مسالمت آميز با حيواناتي كه ما در 

زيستگاه شان زندگي مي كنيم، دارد.

وزير آم��وزش و پ��رورش گفت: بازس��ازي مدارس 
شهرهاي سيل زده آغاز شده اس��ت و ان شاءالله اين 
مدارس تا مهر م��اه آماده برگزاري كلاس درس��ي 
مي شوند. محمد بطحايي ديروز در پيش خطبه هاي 
نمازجمعه ته��ران اظهار كرد: آم��وزش و پرورش با 
بيش از 950 هزار فرهنگي و 106 هزار مدرس��ه در 
75۲ منطقه و شهرس��تان، گس��ترده ترين دستگاه 

اجرايي كشور است.
او گفت: در دس��تگاه آموزش و پ��رورش مهم ترين 
نقش را معلم��ان در انتقال فرهن��گ، هويت يابي و 
 جامعه پذيري به بي��ش از 14 ميلي��ون دانش آموز 
بر عهده دارند، معلمان متدين و سخت كوشي كه با 
وجود امكانات كم و مش��كلات اقتصادي همچنان با 
دلسوزي در خدمت فرزندان كشور هستند و با تمام 
توان در تلاش��ند تا نس��لي مومن، دانا و ماهر تقديم 
جامع��ه كنند.وزير آموزش و پ��رورش با بيان اينكه 
همكاران ما در آموزش و پرورش براي دس��تيابي به 
اين هدف، سند تحول را كه برآيند علمي و فرهنگي 
علما، صاحبنظران و كارشناس��ان آموزش و پرورش 
و تعليم و تربيت هست را نقشه راه خود قرار داده اند، 
گفت: همچنين اولوي��ت اصلي ما در وزارت آموزش 
و پرورش اجراي س��ند تحول نظام آموزش��ي است. 
بطحايي با اش��اره به اينكه بر اساس سند تحول بايد 
چرخش هاي اساس��ي در نظام آم��وزش و پرورش 
صورت گيرد، تصريح كرد: بر اساس اين تغييرات بايد 

نظام آموزشي كش��ور را تبديل به يك نهاد فرهنگي 
كنيم تا به دنبال آن زمينه تربيت پذيري كودكان و 
نوجوانان را بر اس��اس فرهنگ غني اسلامي ايراني و 

نيازهاي امروز و فردا فراهم كنيم.
وزير آموزش و پرورش در ادامه گفت: براي رسيدن 
به اين هدف نيازمند مشاركت و همراهي تمامي افراد 
جامعه هستيم. يكي از مهم ترين برنامه هايي كه در 
سند تحول دنبال مي شود اصلاح و توسعه مديريت 
آموزش��گاهي اس��ت كه در اين زمينه بايد حركت 

جدي به س��مت مدرس��ه محوري با تاكيد بر اينكه 
مدرسه ركن اصلي تعليم و تربيت است صورت گيرد. 
بطحايي با بيان اينكه مدرسه، خانه دوم دانش آموزان 
است، اظهار كرد: مدرسه بايد با تعامل موثر با محيط 
پيرامون نقش خود را مبتني بر سند تحول، به عنوان 

محيط تصميم گيري ارتقا دهد.
او با اش��اره به اينكه محور دوم س��ند تحول، تحول 
در برنامه هاي درس��ي و محتواي آموزش��ي اس��ت، 
تصريح كرد: برنامه هاي درسي بايد با نيازهاي امروز 

جامعه بر اساس الگوي ايراني اسلامي و در شرايطي 
كه كش��ور ما مورد هجمه هاي فرهنگي غرب است 

انطباق پيدا كند.
وزير آموزش و پ��رورش ادامه داد: آموزش و پرورش 
براي تربيت نس��لي در تراز جمهوري اسلامي ايران 
مصمم است كه دانش آموزان آگاه، ديندار، اميدوار، 
متفكر، خلاق و مصمم در حف��ظ هويت ملي ديني 
تربيت كند. در اين راس��تا از س��ال گذشته در دوره 
دوم ابتدايي و متوس��طه اول برنامه ويژه اجرايي شد 
كه به معلمان و مديران اجازه مي دهد تا متناسب با 
نيازهايي كه تشخيص مي دهند، دو ساعت در هفته 
را صرف فعاليت هاي تربيتي و پرورشي كنند. به گفته 
بطحايي براي تربيت اين نسل در كنار توجه ويژه همه 
دستگاه ها و مردم، نيازمند معلماني شايسته هستيم 
كه به دور از دغدغه هاي منزلتي و معيشتي با تكيه به 
فرهنگ غني كشور و با تلاش، آينده اي روشن براي 

جامعه بسازند.
وزير آموزش و پرورش با تاكيد بر اينكه داشتن روحيه 
انقلابي و اقدام شجاعانه يكي از مهم ترين مولفه ها در 
اجراي سند تحول است، گفت: همچنين نهراسيدن 
از مشكلات شرط اصلي در اجراي سند تحول است. 
شكس��تن قالب هايي كه به آنها عادت كرديم و عبور 
از مش��كلاتي كه در آغاز ممكن اس��ت بزرگ به نظر 
برسند روحيه انقلابي مي خواهد كه اين يكي از موانع 
اصلي براي اجراي س��ند تحول است. وزير آموزش و 

پرورش در ادامه با اشاره به سيل هاي اخير استان هاي 
خوزستان، گلستان و لرستان تصريح كرد: بر اساس 
حادثه سيل 1500 مدرسه آسيب ديده اند. آموزش 
و پرورش نيز همگام با ساير نهادهاي كشور به كمك 
هم وطنان شتافته است و امدادرساني در سه حوزه 
ب��راي فضاهاي آموزش��ي با كم��ك خيرين صورت 

گرفته است.
به گفته وزير آموزش و پرورش مدارس��ي كه نياز به 
بازسازي دارند در حال حاضر اقدامات بازسازي براي 
آنها آغاز شده و ان شاءالله تا مهر ماه آماده مي شوند. 
همچنين كلاس هاي رفع اشكال براي دانش آموزان 
مناطق س��يل زده و حمايت از معلمان اين استان ها 
صورت گرفته اس��ت. بطحايي با بيان اينكه در سال 
97 دوره آموزش��ي مهارت ه��اي كوتاه م��دت براي 
تعدادي از دانش آموزان با دس��ت ساخته هاي ساده 
و براي انس بيش��تر با فرهنگ كار ص��ورت گرفت، 
اظهار كرد: براي تابستان و سال تحصيلي آينده نيز 
برنامه هاي مكملي در كنار اينها اجرايي مي ش��ود تا 
دانش آموزان با مهارت هاي توليدي منتج به عرضه 

و فروش آشنا شوند.
او در پايان گفت: در آينده اي نه چندان دور آموزش و 
پرورشي خواهيم داشت كه در شأن ملت ايران است 
همچنين به ياري خداوند و همت مردم مدارس��ي را 
در اختيار فرزندان قرار مي دهيم كه با محيطي امن و 

موثر در تربيت آينده سازان نظام تلاش كنند.
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لباسفرمدانشآموزان
ساماندهيميشود

معاون سازمان دانش آموزي آموزش و پرورش از نهايي 
شدن شيوه نامه اجراي طرح پوشاك دانش آموزي و 

سرويس مدارس در سازمان دانش آموزي خبر داد.
هادي دلبري در اين باره اظه��ار كرد: ابتداي هفته 
جاري اجلاس روساي سازمان دانش آموزي برگزار 
و در اين جلسه ش��يوه نامه اجرايي طرح لباس فرم 
و س��رويس مدارس بررسي و نهايي ش��د.او افزود: 
امس��ال پروژه هاي سرويس مدارس و طرح پوشاك 
دانش آموزي از سوي وزير آموزش و پرورش به عنوان 
ماموريت به سازمان دانش آموزي سپرده شده است.

معاون هماهنگي، اقتصادي و نظارت بر امور استان هاي 
سازمان دانش آموزي با بيان اينكه اهدافي نظير توسعه 
فرهنگ پوشش اسلامي ايراني، ارتقاي كيفيت لباس 
فرم دانش آموزي، نظارت بر امور اجرايي و مديريت 
لباس فرم دانش آموزي و حمايت از كالاي ايراني در 
ايجاد رونق اقتصادي و تربيت اقتصادي دانش آموزان 
در پروژه لباس فرم دانش آموزي دنبال مي ش��ود به 
ايس��نا گفت: در پروژه سرويس مدارس نيز علاوه بر 
نظارت بر عملكرد پيمانكاران و رانندگان خودروهاي 
حمل و نقل دانش آموزي و انجام فعاليت هاي فرهنگي 
تربيتي؛ نظارت بر امور اجرايي و مديريت س��رويس 
مدارس در سطح كشور نيز به سازمان دانش آموزي 
واگذار شده است. دلبري افزود: همانطور كه گفته شد 
در كارگروه هاي تخصصي، شيوه نامه نهايي رسيده 
و سامانه  طرح پوش��اك و سرويس مدارس در آينده 

نزديك عملياتي خواهد شد. 

افزايشكودكهمسري
باهديهازدواجافرادزير20سال

رييس هيات مديره انجمن حمايت از حقوق كودكان 
گفت: هديه ازدواج افراد كمتر از ۲0 س��ال مي تواند 

موجب ترويج كودك همسري شود.
ط��ي هفته هاي اخي��ر، احد آزاديخواه س��خنگوي 
كميس��يون فرهنگي مجلس ش��وراي اس��لامي از 
تصويب مصوبه هديه ازدواج به دختران زير ۲0 سال 
در اين كميسيون خبر داد در صورتي كه در اين خبر 
حداقل س��ن براي ازدواج دختران مطرح نشده بود. 
مطهره ناظري افزود: در مورد پيشنهاد اخير يكي از 
نماينده هاي مجلس مبني بر هديه دادن به دختراني 
كه زير ۲0 سال ازدواج مي كنند اين توضيح هم داده 
شد كه اين موضوع مشمول دختراني كه زير حداقل 
سن قانوني ازدواج هستند )زير 13 سال( نمي شود، در 
واقع اين پيشنهاد مشمول دختراني كه بين 13 تا ۲0 
س��ال دارند، مي شود. با اين توضيح كه براساس ماده 
1041 حداقل س��ن قانوني ازدواج براي دختران 13 
سال است.وي خاطرنشان كرد: اما مساله اينجاست 
كه ازدواج دختران حتي زير 13 سال هم در صورتي 
كه سرپرس��تان كودك، اذن دادگاه را دريافت كنند 
و مصلحت ك��ودك از نظر قاضي احراز ش��ود، انجام 
مي شود و بنابراين به صورت مطلق ممنوعيت ازدواج 
زير 13 سال را نداريم.ناظري تاكيد كرد: سرپرستان 
كودكان زير 13 سال اگر اذن دادگاه را براي ازدواج آنان 
دريافت كنند، اين هديه حتي مشمول اين دختران هم 
مي شود. بنابراين ما فعالان حقوق كودك معتقديم كه 
اين هديه مي تواند موجب ترويج كودك همسري شود. 
رييس هيات مديره انجمن حمايت از حقوق كودكان 
به خانه ملت گف��ت: از نظر فع��الان حقوق كودك، 
كودك همسري ازدواج زير 18 سال قلمداد مي شود 
اگرچه در حال حاضر حداقل سن ازدواج براي دختران، 
13 سال است. او افزود: اخيرا هم طرح افزايش حداقل 
سن ازدواج كه در آن طرح ازدواج دختران زير 13 سال 
پيشنهاد شده بود بطور مطلق ممنوع شود و افزايش 
حداقل سن ازدواج براي دختران به 16 سال هم رد شد. 
ناظري يادآور شد: اين طرح در اواخر سال 97 متاسفانه 
از طرف كميسيون حقوقي و قضايي مجلس رد شد. 
آنچه باعث ش��د كه فعالان حقوق كودك بر افزايش 
حداقل س��ن ازدواج اصرار كنند مخاطراتي بود كه 
اينگونه ازدواج ها يا همان به اصطلاح كودك همسري ها 
هم براي دختر و هم براي پسران به همراه دارد.وي ادامه 
داد: اين ازدواج ها كه در سنين كم اتفاق مي افتد غالبا در 
خانواده هايي است كه از نظر مالي و معيشتي در تنگنا 
قرار دارند و بطور قطع هديه اي كه براي ازدواج اين افراد 
پيش بيني مي شود، مي تواند تشويق خوبي باشد تا اين 
خانواده ها به اين روند ادامه دهند و دخترشان را در سن 
كم به تزويج درآورند، بنابراين اين طرح پيشنهادي 
بطورقطع موجب ترويج كودك همسري خواهد شد. 
رييس هيات مديره انجمن حمايت از حقوق كودكان 
گفت: بهتر است نمايندگان مجلس به جاي تشويق 
نامه ازدواج براي افراد زير 18 سال يا افرادي كه توانايي 
برعهده گرفتن مسووليت زندگي را ندارند، طرحي را 
براي افراد واجد ش��رايط كه داراي توانايي جسمي و 
رواني هستند اما از لحاظ تمكن مالي امكان ازدواج را 
ندارند، پيشنهاد دهند تا اين افراد كه به خاطر مشكلات 
معيشتي قادر به ازدواج نيستند بتوانند ازدواج كنند 

و به نوعي تشويق ازدواج جوانان نيز محسوب شود.

وزير بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي گفت: شيوه 
سنتي توزيع و عرضه دارو، در شرايط امروز كشور، شيوه 
كارآمدي نيست، بنابراين نظام توزيع و عرضه دارو نيازمند 
تحول بنيادي است تا مبادا بيماري در اين روزها، دغدغه 
دارو داشته باشد. مسوولان داروخانه ها بايد تكليف خود 
را روشن كنند كه آيا داروخانه است يا مركز عرضه لوازم 

آرايشي بهداشتي است. 
سعيد نمكي اظهار كرد: تلاش ما بر اين است كه هيچ كس 
دغدغه كمبود دارو نداش��ته باش��د و معاونان غذا و دارو 
دانش��گاه ها بايد روزانه بر توزيع و موجودي دارو نظارت 
كنند و اگر كمبودي در استاني وجود دارد از استان هاي 

مجاور تامين شود.
او اف��زود: اصال��ت و حماي��ت از توليد مهم اس��ت و بايد 
توليداتمان را افزاي��ش دهيم ت��ا از واردات بي رويه دارو 
جلوگيري كنيم. حمايت از توليدكنندگان داخلي دارو 

و صنعت يك وظيفه ملي اس��ت، اما اين حمايت ها بايد 
با رعايت استانداردهاي لازم باشد. وي اظهار كرد: وقتي 
ش��ركت هاي چند مليتي از ايران رفتند ما ۲5 درصد از 
داروي م��ورد نيازمان را با كمك آنها توليد مي كرديم، اما 
امروز بدون آنها با پشتوانه داروسازان صنعتي و بخش هاي 
تحقيق و توسعه خودمان 97 درصد از محصولات داخلي را 

با فرم هاي پيچيده تر از آن زمان، توليد مي كنيم.
او با تاكيد بر رعايت اس��تانداردها، گفت: نخستين نقش 
من به عن��وان وزير بهداش��ت، دفاع از س��لامت مردم و 
رساندن داروي سالم به آنهاست و دوم اينكه از كارخانه ها 
در استان ها بطور واقعي حمايت و ياري كنيم و نگذاريم 
كارشناس��ي بي جهت داروي غيراستاندارد را تاييد كند 
تا مشكلي بر مش��كلات مردم افزوده شود. وزير بهداشت 
اظهار كرد: علاوه بر رعايت استاندارد و انجام آزمايش هاي 
دوره اي، بايد بازار پراكنده و عريض دارو و صدور پروانه ها را 

بطور مستمر نظارت كنيم تا فردي نتواند به هر شكلي كه 
بخواهد، بي قانوني كند.نمكي تاكيد كرد: علت ورشكستگي 
برخي شركت هاي داخلي، توزيع سنتي دارو و نبود نظام 
توزي��ع علمي و به روز اس��ت و بايد نمايش��گاه دارويي از 
شركت هاي دانش بنيان و بضاعت هاي ملي برگزار كنيم 
تا بتوانيم توليد داخلي و توليد كنندگان بومي را در عرصه 
تولي��د و توزيع دارو، معرفي و حماي��ت كنيم. وي گفت: 
هزينه هاي نقل و انتقال دارو بسيار زياد است و بايد در نظام 
توزيع چه در سطح پخش و چه در اتصال سازمان غذا دارو 
به داروخانه ها، به گونه اي برنامه ريزي شود كه در پرونده 
الكترونيك سلامت، جاي داده شود تا همه موارد را بتوانيم 
به روز كنترل كنيم.او افزود: نظ��ام عرضه دارو در برخي 
داروخانه ها مناسب نيست زيرا در برخي داروخانه ها، تكريم 
ارباب رجوع بي رنگ و حتي فراموش شده است و برخي 

از آنها به سمت توسعه موارد آرايشي بهداشتي رفته اند. 

تكليف خود را روشن كنيد؛ داروخانه ايد يا فروشنده لوازم آرايشي؟



ايرانشهر 13 راهوشهرسازي

بسته سياستي اعطاي تسهيلات مسكن رونمايي شد

وام ساخت به 170 ميليون تومان افزايش يافت

اعطاي تسهيلات مسكن متناسب با توان متقاضي

گروه راه و شهرسازي|
در شرايطي كه سياس��ت هاي اعتباري دولت براي 
خانه دار كردن مردم به واسطه جهش قيمت مسكن 
بي اثر شده اس��ت، وزارت راه و شهرس��ازي و بانك 
مسكن به عنوان متوليان اصلي اين حوزه با رونمايي 
با يك بس��ته اعتباري جديد و البته انبساطي تلاش 
دارند تا س��هم پوش��ش دهي هزينه خريد و ساخت 
مسكن توسط تسهيلات را افزايش دهند. از همين رو، 
متولي سياس��ت هاي مس��كن همزمان با تاكيد بر 
فعال سازي صندوق هاي مشترك زمين و ساختمان، 
با عبور از سياست تعيين س��قف يكسان تسهيلات 
خريد و ساخت براي همه متقاضيان و همه شهرها، 
پارامتر توانايي متقاض��ي وام در بازپرداخت آن را به 
معادله اعطاي تسهيلات وارد كرده و سقف وام ها را 
مشروط به توان بازپرداخت دستكم 800 هزار تومان 

و حداكثر 5 ميليون تومان كنند.
جهش قيمت مس��كن طي يك سال گذشته، قدرت 
اقتصادي متقاضيان خريد مسكن را به شدت كاهش 
داده است؛ براساس آخرين آمار بانك مركزي قيمت 
مسكن در فروردين سال جاري نسبت به مشابه سال 
گذش��ته، 103 درصد افزايش يافته اس��ت، درواقع 
مي توان گف��ت كه توان مالي خريداران مس��كن به 

نصف سال گذشته رسيده است.
درچنين ش��رايطي بهترين راهكارها براي خانه دار 
شدن مردم و جلوگيري از عميق تر شدن ركود بازار 
مسكن حمايت از متقاضيان مصرفي با عرضه زمين 
رايگان و افزايش قدرت خريد مردم بدون رش��د نرخ 
تورم اس��ت اما به نظر مي رسد كه دولت راهكارهاي 
ديگ��ري را براي خروج از رك��ود و صاحبخانه كردن 
متقاضيان در دس��تور كار قرار دارد. براساس بسته 
پيش��نهادي»رونق بخش مس��كن« كه با همكاري 
وزارت راه و شهرسازي و بانك مسكن رونمايي شده 
اس��ت، تسهيل در خانه دار ش��دن مردم با انبساطي 
كردن سياست هاي اعتباري اجرايي مي شود، در واقع 
قرار است وام مش��اركت در ساخت تبديل به فروش 
اقساطي شود تا از اين طريق هم قدرت خريد افزايش 
يابد و هم قيمت ها رشد نكند. افزون بر اين، قرار است، 
سقف وام خريد مسكن براساس توانايي متقاضيان در 
باز پرداخت تسهيلات مشخص شود و دومين راهكار 
هم فعاليت صندوق هاي مشترك زمين است.  تحليل 
سياس��ت هاي بانك مسكن و وزارت راه وشهرسازي 
نش��ان مي دهد كه اجراي اين دو روش پيشنهادي، 
نمي تواند اثرگذاري چنداني بر بازار راكد مس��كن و 
رونق بخشي بر آن داشته باشد چون فقط حجم كمي 
از متقاضي��ان مصرفي مي توانند از راهكار نخس��ت 
اس��تفاده كنند، در واقع تنه��ا خانوارهايي با درآمد 
بالا توان استفاده از اين راهكار را دارند، ضمن اينكه 
بهره گيري از اين روش با توجه به افزايش چشمگير 

قيمت ها نمي تواند اثر گذار باشد.
درباره راهكار دوم و فعاليت صندوق هاي مش��ترك 
زمين، نگاهي به عملكرد صندوق بازآفريني شهري در 
اجراي دستور رييس جمهور براي واگذاري زمين هاي 
بلااستفاده ارگان هاي دولتي طي يك سال گذشته نيز 

حكايت از اجرايي نشدن اين راهكار دارد.

  2 روش پيشنهادي
در همين رابطه، معاون مسكن و ساختمان وزير راه 
و شهرسازي با بيان اينكه خانه دار شدن به دو روش 
قابل انجام اس��ت، مي گويد: تبديل وام مشاركت در 
ساخت، به فروش اقس��اطي هم قدرت خريد مردم 
را افزاي��ش مي ده��د و هم منجر ب��ه افزايش قيمت 

نمي شود.
به گزارش فارس، مازيار حس��يني با تاكيد بر اينكه 
دهك هاي پايين نياز به حماي��ت دارند، مي افزايد: 
آنچه مدنظر وزارت راه و شهرس��ازي است اين است 

كه برنامه و سياستي از س��وي بانك مسكن تدوين 
شود كه در آن راهكار خانه دار شدن افرادي كه توان 
پرداخت اقس��اط ماهيانه بانك مسكن بيش از 800 
هزار تومان )تا 5 ميليون تومان( را دارند، مورد توجه 
قرار گيرد. معاون وزير راه و شهرسازي اضافه مي كند: 
از بانك مسكن درخواست داريم تا در راستاي تحقق 
برنامه هاي تامين مس��كن و حماي��ت متعادل از دو 
سمت عرضه و تقاضا در بازار مسكن مصرفي، سبدي 
طراحي ش��ود كه در آن براي افرادي كه مي توانند از 
800 هزار تومان تا 5 ميليون تومان اقس��اط ماهانه 
پرداخت كنند تسهيلات مناسب براي خريد مسكن 

طراحي شود. 
او بيان مي كند: سياست هاي وزارتخانه در اين دوره 
انبساطي است. اگرچه اين نگراني وجود دارد كه اين 
سياس��ت موجب افزايش قيمت مسكن شود اما در 
عين حال براي آن راهكارها و تدابيري انديشيده شده 
تا افزايش قيمت رخ ندهد. حسيني ياد آورمي شود: 
پس اگر در مناطقي تقاضاي مسكن وجود دارد انتقال 
و واگذاري زمين حتي به صورت مشاركتي در اولويت 
قرار دارد، چرا كه سياس��ت وزارت راه و شهرسازي 

تعادل بخشي به بازار مسكن است.
معاون وزي��رراه و شهرس��ازي، مي گويد: همچنين 
اس��تفاده از صندوق هاي مش��ترك زمي��ن دومين 
سياستي اس��ت كه وزارتخانه در حوزه مسكن براي 
رونق دادن به بازار مس��كن دنبال مي كند. اين مقام 
مس��وول اضافه مي كن��د: بانك مس��كن يك بانك 
تخصصي است به همين منظور در سال هاي گذشته 
ط��ي دو نوبت و هر نوب��ت 5 ه��زار ميلياردتومان با 
تصويب دولت به س��رمايه بانك افزوده ش��د و با اين 
حمايت ها انتظار مي رود تا براي تكميل مسكن مهر 
و همچنين عملياتي ش��دن طرح اق��دام ملي، بانك 

مسكن همكاري لازم را داشته باشد.

   برنامه كاهش ۳۰ درصدي قيمت ساخت
درشرايطي كه معاون وزيرراه و شهرسازي، از اجراي 
اين بسته پيش��نهادي و حمايت از اقشار كم درآمد 
براي خان��ه دارش��دن مي گوي��د، مديرعامل بانك 
مسكن از اجراي يك بسته رونق زا در بخش مسكن 
و ساختمان و كنترل سفته بازي در بازار مسكن خبر 
مي دهد و اظهار مي كند: اين برنامه موجب كاهش 20 
تا 30 درصدي قيمت تمام شده مسكن خواهد شد.

ابوالقاسم رحيمي اناركي مي افزايد: بسته رونق بخش 
مس��كن كه بانك مس��كن آن را تهيه كرده، فراتر از 
تسهيلات دهي است چرا كه با توجه به جهش قيمت 
مس��كن در تهران، خريد خانه توس��ط خانه اولي ها 
سخت شده است و ممكن است تقاضاي خريد مسكن 
در شهرهاي اطراف تهران يا موج هاي قيمتي در ساير 

شهرها به وجود بيايد.
رحيمي اناركي بيان مي كند: در اين بس��ته عواملي 
كه موجب افزايش قيمت مسكن مي شود شناسايي 
شده است و تا حد امكان راهكارهاي كنترلي براي آنها 
در نظر گرفته شده است، يكي از مهم ترين راهكارهاي 
اين بسته، كاهش 20 تا 30 درصدي قيمت تمام شده 
مسكن از طريق مديريت بازار عرضه و تقاضاي مصالح 

ساختماني توسط بانك مسكن است.
مديرعامل بانك مسكن ادامه مي دهد: بانك مسكن 
به دنبال آن اس��ت كه در چارچوب اين بسته، امكان 
خريد اعتباري مصالح س��اختماني در حجم انبوه را 
براي س��ازنده هاي حرفه اي، صلاحي��ت دار و معتبر 
فراهم بياورد و موضوع مهم ديگر در اين بسته، كنترل 

سفته بازي در بازار مسكن است.
به گفته او، در سال 97 ميزان پرداخت كل تسهيلات 
توس��ط بانك مسكن 12درصد نس��بت به سال 96 
افزايش پيدا كرد كه اين موضوع »نشانه كارآيي بيشتر 

بانك مسكن در شرايط اقتصادي حاكم بوده است.

رحيمي اناركي افزايش حجم پرداخت تس��هيلات 
توس��ط بانك مسكن در س��ال گذش��ته را ناشي از 
فعال س��ازي دارايي هاي عملياتي عنوان مي كند و 
مي گويد: بيش از 90 درصد از تسهيلات پرداختي، 

صرف نياز بخش مسكن و ساختمان شد.
او ادامه مي دهد: پيش از اين به منظور تنظيم و عرضه 
تسهيلات در حوزه هاي ساخت و خريد از  سقف هاي 
تسهيلاتي استفاده مي شد اما در بسته جديد، سعي 
مي كنيم از س��اير پتانس��يل هايي كه تاكنون كمتر 

استفاده شده است، استفاده كنيم.

  افزايش وام ساخت تا 17۰ ميليون تومان
مديرعامل بانك مسكن با بيان اينكه سياست گذاري 
كنوني در قالب مصوبات شوراي پول و اعتبار بيشتر بر 

بخش عرضه توجه دارد، عنوان مي كند: در مجموعه 
سياست هاي اعتباري س��ال جاري، افزايش سقف 
مشاركت مدني را مد نظر قرار داده ايم كه براي سقف 
تسهيلات ساخت واحد مسكوني در تهران را حداكثر 
170 ميليون تومان به ازاي هر واحد افزايش داده ايم.

اناركي اظهار مي كند: اين در حالي است كه اين عدد 
پارسال 110 ميليون تومان بود و امسال 60 ميليون 
تومان به منظور عرضه مسكن اين مبلغ اضافه شده 
اس��ت، همچنين در مراكز اس��تان ها اين عدد 160 
ميليون تومان اس��ت و در س��اير ش��هرها 130 و در 
مناطق كمتر توسعه يافته نيز سقف اين تسهيلات به 

110 ميليون تومان افزايش يافته است.
او ادامه مي دهد: تا پيش از اين از سقف هاي تسهيلات 
ثاب��ت اس��تفاده مي كرديم؛ يعني هم��ه متقاضيان  

دهك هاي س��وم ت��ا هفتم كه گروه هدف هس��تند 
از س��قف تس��هيلات 80 ميليون توماني اس��تفاده 
مي كردن��د در حالي كه در بس��ته جديد پيش��نهاد 
داده ايم كه بر اساس قدرت خريد و توان بازپرداخت 
افراد، سقف هاي تسهيلاتي به صورت متغير تعيين 
شود و افراد بر اساس قدرت خريد و بازپرداخت اقساط 
خود بتوانند از تس��هيلات متناس��ب با شرايط خود 
استفاده كنند كه اجرايي شدن اين پيشنهاد نيازمند 

مصوبه شوراي پول و اعتبار است.
به گفته مديرعامل بانك مسكن، مبلغ تسهيلات 170 
ميليون توماني در اختيار بانك مسكن است و آنچه 
در اختيار بانك مركزي و شوراي پول و اعتبار است، 
چيزي است كه در حوزه تقاضا قرار مي گيرد؛ بنابراين 

عرضه با بانك مسكن است.

فاصله دخل و خرج شهرداري تهرانراي منفي پليس به اخذ عوارض در زوج و فرد
رييس پليس راهنمايي و رانندگي نيروي انتظامي جزييات شكايت 
پليس راهور از شهرداري تهران در خصوص اخذ عوارض علاوه بر 
جريمه به دليل تردد غيرمجاز در محدوده زوج و فرد را تشريح كرد.

به گزارش ايسنا، سردار سيد كمال هاديانفر درباره سرانجام شكايت 
پليس راهور از شهرداري تهران در مورد اخذ عوارض زوج و فرد از 
خودروها در اين محدوده گفت: واقعيت ماجرا اين است كه پليس 
راهور براي مديريت ترافيك و كمك به مردم ش��كايت را به ديوان 
فرستاده است تا در آنجا تصميم نهايي در اين خصوص اتخاذ شود.

او با بيان اينكه تصميم شوراي شهر تهران و معاونت حمل و نقل در 
مورد اخذ عوارض در محدوده زوج و فرد گرفته شده خلاف قانون 
اس��ت، گفت: فرمانداري تهران نيز اين تصميم را نقض كرده است 

و هم با قانون مغايرت دارد.
رييس پليس راهور ناجا با تش��ريح دلايل اجراي طرح زوج و فرد 
گفت: ب��ا افزايش آلودگي ه��وا بعد از اجراي ط��رح ترافيك مقرر 
ش��د يك طرح موقت و نه دايم در 5 درصد از ش��هر اجرا شود كه 
اگر آلودگي بالاي p.p.m 100 )تعداد ذرات در ميليون( رس��يد، 
طرح اجرا شود كه با افزايش آلودگي هوا، طرح زوج و فرد هم اجرا 
ش��د.گرفتن عوارض در طرح پيش بيني نش��ده و در مصوبه اخير 
شوراي شهر تهران در مورد اخذ عوارض نيز محدوده به محدوده ها 
تبديل شده است. هاديانفر ادامه داد: ما بحثمان اين است كه طرح 
زوج و فرد براي كاهش آلودگي هوا خوب است و موافق آن هستيم 
چرا كه 2 ميليون وسيله نقليه در تهران به 4 ميليون وسيله افزايش 
يافته اين در حالي است كه معابر تهران گنجايش اين تعداد وسيله 
نقليه را ندارد. اما زوج و فرد با هدف كسب درآمد ايجاد نشده و در 

اين شرايط اقتصادي مردم، ما مخالف اخذ عوارض هستيم.
رييس پليس راهور ناجا درباره طرح جديد شهرداري در مورد زوج 
و فرد كه بنا است از ابتداي تيرماه اجرا شود، گفت: قرار شد معاونت 

حمل و نقل ش��هرداري تهران با همكاري ناجا طرحي تهيه كند و 
بررسي كنيم كه آيا طرح جديد به مديريت ترافيك كمك مي كند 

و به صلاح مردم است يا خير.
هاديانفر با تاكيد براينكه شكايت ما از شهرداري تهران پابرجاست، 
درباره اينكه چرا همان پارسال پليس در مورد اخذ عوارض شكايت 
نكرد تا مردم عوارضي پرداخت نكنند، گفت: نامه و شكايت پليس 
راهور مربوط به س��ال قبل اس��ت و مربوط به الان نيست. اميدوار 

بوديم كه قبل از رسيدگي ديوان، شهرداري آن را اصلاح كند.
رييس پليس راهور ناجا افزود: شهرداري شفاهي و رسمي گفته كه 
تا اول تير عوارضي دريافت نمي كنيم اما براي يك تير طرح جديدي 
است اما در قانون پيش بيني عوارض نشده و فقط جريمه است. به 
گفته هاديانفر، مسير شهرداري در اخذ عوارض زوج و فرد از مردم 

اشتباه است ونبايد به مردم فشار مالي بيايد.
اين در حالي است كه اواخر هفته گذشته غلامحسين آرام معاون 
فرمانداري تهران نيز خواس��تار اين ش��د كه پليس ش��كايتش از 

شهرداري را پس بگيرد.
غلامحسين آرام در رابطه با شكوائيه اي كه پليس راهور تهران عليه 
ش��هرداري درباره اخذ عوارض و جريمه در س��طح محدوده طرح 
ترافيك انجام داده، اظهار كرده بود: پيش از عيد نشستي برگزار شد 
و توافقاتي در كميته انطباق با حضور عوامل نيروي انتظامي راهور 
ته��ران و معاونت حمل و نقل ترافيك ش��هرداري تهران و اعضاي 
هيات انطباق فرمانداري تهران انجام شد.توافقاتي انجام شد كه اگر 
طرفين به آن پايبند باشند مي توان مشكل را رفع كرد، پيشنهاد ما 
بر اين است كه راهور تهران شكوائيه را پس بگيرد و به فرمانداري 
مراجعه كنند، به اميد خدا در اسرع وقت نشستي برگزار مي كنيم 
و موضوع را با توجه به توافقي كه در جلسه آخر سال 97 برگزار شد 

برطرف خواهيم كرد.

پيروز حناچي، شهردارتهران با اشاره به اينكه در حال حاضر دخل و 
خرج شهرداري تهران به هم نمي خورد، تصريح كرد: قطعاً فضاهاي 

شهري را براي تأمين منابع مالي حراج نمي كنيم.
به گ��زارش ف��ارس، حناچي در شش��مين همايش پي��اده روي 
بازنشستگان ش��هرداري تهران كه روز گذشته در اطراف درياچه 
خليج فارس برگزار ش��د، گفت: با ش��رايط موجود دخل و خرج 
مجموعه ش��هرداري تهران با يكديگر هم خواني ندارد و نيازمند 
تغيير پارادايم هس��تيم. بي ترديد نمي توانيم فضاهاي شهري را 
به حراج بگذاريم چرا كه با انجام اين كار ديگر ش��هر جاي زندگي 

نخواهد بود.
او با اش��اره به دو لايحه ارزش افزوده و درآمده��اي پايدار كه در 
دولت در حال بررس��ي است، افزود: قطعاً با تصويب و ابلاغ اين دو 
لايحه تأثير بسزايي در وضعيت درآمدي و منابع مالي شهرداري ها 
خواهيم داشت. تلاش مي كنيم خدمات رفاهي براي براي شاغلان 

و بازنشستگان مجموعه شهرداري به شكل مطلوبي ادامه يابد.
ش��هردار تهران در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود با اش��اره 
به اينكه در آغاز دوره پنجم مديريت ش��هري نظرس��نجي انجام 
شد و طي آن ش��هروندان آلودگي و ترافيك را مهم ترين دغدغه 
خود خوانده اند، افزود: اگر امروز اين نظرسنجي تكرار شود قطعاً 
مس��ائل اقتصادي دغدغه اول ش��هروندان خواهد بود اما در اين 
حوزه ما تعيين كننده نيستيم اما مي توانيم به گونه اي عمل كنيم 
كه به موضوعات اقتصادي دامن نزني��م و مجموعه را از تلاطم ها 
صيانت كنيم. حناچي تصريح كرد: كمك دولت در بودجه سالانه 
به شهرداري تهران ناچيز است. از اين رو، شهرداري تهران بايد به 
گونه اي عمل كند تا در تأمين منابع مالي خود از محل هاي صحيح 

و درست بتواند هزينه هاي شهر را تأمين كند.
ش��هردار تهران تاكيد كرد: سال گذشته ذرات معلق كمتر از 2.5 

ميكرون در ش��هر تهران 20 درصد كاهش پيدا كرد. البته بايد به 
اين نكته توجه كنيم كه ما در ش��رايط عادي هم 3 برابر حد مجاز 
جهاني آلودگي هوا داريم. قطعاً شرايط آب و هوايي كمك بسياري 
براي كاهش 20 درصد آلودگي هوا داشته اما تلاش همكاران ما در 
معاونت حمل و نقل و همچنين پليس راهور بي تأثير نبوده، قطعاً 
جدي گرفتن اجراي دقيق معاين��ه فني و به كارگيري دوربين ها 
براي كنترل آن مخصوصا براي ماشين هاي سنگين در اين موضوع 

تأثير بسزايي داشته است.
وي در بخش ديگري از صحبت هاي خود خطاب به بازنشستگان 
ش��هرداري تهران گفت: يك��ي از دغدغه هايي كه مدام از س��وي 
خانواده بازنشستگان مطرح مي ش��ود استخدام فرزندان شان در 
مجموعه شهرداري تهران است. تلاش مي كنيم ساز و كار روشني 
براي اين موضوع پيدا كنيم اما به اين نكته توجه داشته باشيم كه 
ما به دولت قول داده ايم كه به كارگيري نيرو در ش��هرداري تهران 
از طريق فراخوان انجام شود كه حتماً اين كار را انجام خواهيم داد 
ولي از سوي ديگر در حال حاضر نيروهاي شهرداري تهران 3 برابر 
بيش��تر از نياز اين مجموعه است. ما به دنبال تعديل نيرو نيستيم 
اما تلاش مي كنيم با س��از و كاري ويژه كار بيشتر و مفيدتري را از 
نيروها داشته باشيم تا بهره وري در اين مجموعه افزايش پيدا كند.

شهردار تهران در بخش پاياني س��خنانش به دغدغه هميشگي 
خود درباره سلامت ش��هروندان پرداخت و گفت: امروز به بهانه 
سلامتي دور هم جمع شده ايم. وضعيت سلامت شهروندان تهراني 
خيلي خوب نيست. علت اينكه ما سه شنبه هاي بدون خودرو را 
انتخاب كرده ايم اهميت قائل ش��دن براي سلامتي است. اضافه 
وزن، فشار خون و بيماري هاي ناشي از كم تحركي مخصوصا ميان 
زنان آمار بالايي دارد و تغيير شيوه زندگي مي تواند اين فاكتورها 

را تغيير دهد.
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انتخاب مهندس ناظر ساختمان 
توسط مالك خلاف قانون

رييس سازمان نظام مهندسي كشور با اشاره به 
اينكه ابلاغ ش��يوه نامه هاي جديد در حوزه نظام 
مهندسي بازگشت به آيين نامه دولت است، گفت: 
انتخاب مهندس ناظر توس��ط مالك و پيمانكار 
خلاف قانون بود كه متأسفانه به صورت يكجانبه 
زيرپا گذاشته شده بود. فرج الله رجبي در گفت وگو 
با فارس در پاسخ به اين كه وزارت راه و شهرسازي 
ش��يوه  نامه جديدي از انتخاب مهندس��ان ناظر 
ساختمان و ممنوعيت اين انتخاب توسط مالكان 
ابلاغ كرده است، گفت: در خصوص ارجاع كار به 
مهندس��ان ناظر يك كار مشتركي ميان وزارت 
راه و شهرسازي و سازمان نظام مهندسي كشور 
انجام شد چرا كه اين »ارجاع كار« يكي از موارد 
مورد اختلاف ميان سازمان نظام مهندسي و وزير 
سابق راه و شهرسازي بود. او افزود: سرانجام توافق 
كرديم و مقرر شد تا ارجاع كار به مهندسان ناظر 
مجدداً به سازمان هاي نظام مهندسي ساختمان 
بازگردد. رجبي با اشاره به اينكه در اين اصلاحيه 
و شيوه نامه جديد ابلاغي هم وضعيت مردم و هم 
وضعيت مهندسان در نظر گرفته شد، اظهار كرد: 
ارجاع كار به مهندسان ناظر كه مجدداً به سازمان 
نظام مهندسي برگردانده ش��ده در حقيقت به 

مصلحت ساخت و ساز كشور است.

بارش باران در برخي شهرها
بارش باران، گاهي ب��ا رگبار و رعد و برق و وزش باد 
ش��ديد امروز در غرب كش��ور خصوصاً استان هاي 
آذربايج��ان ش��رقي، آذربايجان غرب��ي، اردبيل، 

كردستان، كرمانشاه و زنجان پيش بيني مي شود.
به گزارش فارس، براساس تحليل آخرين داده ها و 
نقشه هاي پيش يابي هواشناسي، امروز )شنبه( بارش 
باران، گاهي با رگبار و رعد و برق و وزش باد شديد در 
شمال غرب، جنوب غرب و غرب پيش بيني مي شود. 
همچنين بارش پراكنده در اس��تان هاي مركزي، 
اصفهان، فارس، دامنه هاي البرز مركزي و بارش باران 
در سواحل غربي درياي خزر هم پيش بيني مي شود. 
امروز عبور موج تراز مياني سبب رگبار و رعدوبرق 
و گاهي وزش بادشديد در غرب و شمال آذربايجان 
غربي ، شمال و شرق آذربايجان شرقي ، شمال اردبيل 
و غرب كردستان مي شود؛ در اواسط روز با افزايش 
ناپايداري فصلي جو، احتمال رگبار شديد ، تگرگ و 
سيلاب ناگهاني در دره ها ومناطق كوهستاني وجود 
دارد بنابراين به هموطن��ان در اين مناطق توصيه 
مي ش��ود احتياط لازم را  در عبور و توقف از مناطق 
كوهستاني به عمل آورند. روز يك شنبه هم رگبار 
باران گاهي با رعد و برق و وزش باد در شمال شرق 
و شرق سواحل خزر در استان هاي اصفهان، فارس، 
كهگيلوي��ه و بويراحمد، كرم��ان و يزد پيش بيني 
مي شود. از امروز شدت بارش ها در آذربايجان شرقي، 
آذربايجان غربي، اردبيل، كردستان، كرمانشاه و غرب 
زنجان خواهد بود و كاهش نسبي دما در سواحل خزر 
محتمل است و دريا مواج خواهد بود، روز دوشنبه 
غرب خليج فارس مواج است. شنبه به دليل وزش 
باد روي كشور عراق و شمال عربستان، وقوع پديده 
گ��رد و خاك و كاهش ديد افقي قب��ل از بارش ، در 

استان هاي خوزستان و ايلام پيش بيني مي شود .
آسمان تهران امروزابري، در بعدازظهر افزايش ابر و 
وزش باد همچنين بارش پراكنده با احتمال رعد و 
برق و وزش باد شديد پيش بيني مي شود؛ بيشينه 

و كمينه دما در تهران 28 و 19 درجه خواهد بود.

 مزاياي غير مستمر 
مديران شهرداري منتشر مي شود

رييس كميته ش��فافيت و شهر هوشمند گفت: 
ميزان مزاياي غيرمستمر در رده هاي مديريتي 
شهرداري تا پايان ارديبهشت ماه منتشر مي شود.

به گزارش مهر، به��اره آروين در خصوص جزييات 
جلسه كميته شفافيت و شهر هوشمند با موضوع 
تكميل اطلاعات منتشر ش��ده از دريافتي مديران 
ش��هرداري تهران، گفت: پيش بيني شد در مرحله 
نخس��ت ميزان مزاياي غيرمستمر از جمله اضافه 
كار، شب كار، تعطيل كار، پاداش هاي شش ماهه، 
حق اياب وذهاب، هزينه تلفن همراه و هزينه ناهار 
براي هر رده مديريتي و همچنين حداقل، ميانگين 
و حداكثر دريافتي هريك از رده هاي مديريتي در 
سال 97 تا پايان ارديبهشت ماه محاسبه و منتشر 
ش��ود. او ادامه داد: تاريخ اس��تخدام 66 هزار نفر از 
كاركنان ش��هرداري نيز به اطلاعات منتشرش��ده 
روي وب سايت ش��فاف افزوده مي شود. همچنين 
براي ارتقاي اطلاعات مديران در سامانه شفافيت، 
رزومه خوداظهاري اين مديران نيز به اطلاعات آنها 
پيوست مي شود و در فاز بعدي ارتقا اين اطلاعات، 
برخط ش��دن اطلاعات را در دس��تور كار خواهيم 
داشت.برخط شدن اطلاعات بدين معناست كه اين 
اطلاعات به صورت سيستماتيك و برخط از سامانه 
منابع انساني فراخواني شود و ديگر به صورت دستي 
و به فاصله دو هفته اي به روزرس��اني نش��ود، بلكه 
سيستماتيك و آنلاين به روزرساني شود. آروين در 
پاسخ به اينكه جزييات انتشار حقوق مديران ممكن 
است حاشيه هايي را ايجاد كند بدون آنكه به اين نكته 
توجه شود كه عدم تناسب ميان حقوق دريافتي با 
مسووليت هاي سازماني سنگين در كنار اختيارات 
گسترده مديران مي تواند زمينه بروز فساد، رانت و 
دريافت هاي غيررسمي را شكل دهد، گفت: براي 
كاهش حاش��يه هاي احتمالي در فاز نخست، عدد 
تخميني مزاياي غيرمس��تمر در هر رده مديريتي 
منتشر مي شود تا مردم بدانند حدوداً مديران شهري 
سقف و كف حقوقي كه دريافت مي كنند، در هر رده 
مديريتي چه ميزان است. اين در حالي است كه به 
گفته معاون منابع انساني شهرداري تهران در جلسه 
كميته شفافيت و شهر هوش��مند، درحال حاضر 
برخي مديران و حتي كارمندان در شهرداري بيش 

از شهردار تهران، حقوق دريافت مي كنند.

نبض  ساخت  مسكن  از  دريچه  تسهيلات
در حالي كه رشد ۴۶1 درصدي براي دريافت تسهيلات ساخت و ساز 
در سال گذشته ثبت شده اس�ت، تقاضا براي وام خريد مسكن تنها 

۲3 درصد افزايش يافته است.
به گزارش ايسنا، با بروز نشانه هاي رشد قيمت مسكن در ابتداي سال 
13۹۷ تقاضا براي دريافت تسهيلات ساخت مسكن نيز افزايش يافت. 
با اينكه س�هم بخش مسكن از تسهيلات بانكي در سال 13۹۷ حدود 
نصف بخش صنعت و يك سوم بخش خدمات بود، آمار گوياي آن است 
كه وام هاي اختصاص يافته به بخش مسكن 1۰1 درصد افزايش يافته 

كه علت اصلي آن به تحرك ساخت و ساز مربوط مي شود.
طبق آن چه بان�ك مركزي اعلام كرده اس�ت، از ۷۷3 ه�زار و ۷۲۷ 
ميليارد تومان تس�هيلات پرداخت�ي به ۶ بخش اقتصادي در س�ال 
13۹۷ سهم بخش مسكن و ساختمان 1۰3 هزار و ۷33 ميليارد تومان 
بوده اس�ت. اي�ن رقم براي بخ�ش صنعت و معدن ۲۰۸ ه�زار و ۹33 
ميليارد تومان، بخش خدمات ۲۸۹ هزار و ۲۴۰ ميليارد تومان، بخش 
بازرگاني 11۲ هزار و ۵۸۶ ميليارد تومان، بخش كش�اورزي ۵۸ هزار 
و ۴۹1 ميليارد تومان و بخش متفرقه ۷۴3 ميليارد تومان بوده است.

از نيمه دوم س�ال 13۹۵ و نيمه اول سال 13۹۶ نش�انه هايي از رونق 
معاملات و ساخت مسكن ديده مي شد كه البته جهش ارزي در نيمه 

دوم سال 13۹۶ بخش فروش را مجدداً وارد ركود كرد.
گزارش بانك مركزي نشان مي دهد: سال 13۹۷ بالغ بر ۴۸ هزار و ۶۴۲ 
ميليارد تومان تسهيلات براي ايجاد مس�كن و ساختمان اختصاص 

يافته كه در مقايس�ه با رقم ۸ هزار و ۶۵۹ ميليارد تومان سال 13۹۶ 
بالغ بر ۴۶1 درصد رشد نشان مي دهد.

تسهيلات تأمين سرمايه در گردش براي بخش مسكن در سال 13۹۷ 
نيز 1۴ هزار و ۶1۷ ميليارد تومان بوده كه نس�بت ب�ه مبلغ 1۰ هزار و 
۲۸۰ ميليارد تومان سال 13۹۶ بالغ بر ۴3 درصد افزايش يافته است. 
وام تعمير نيز در سال گذش�ته ۸ هزار و ۲۸۶ ميليارد تومان بوده كه 
نسبت به سال قبل از آن با رقم ۶ هزار و 3۷۷ ميليارد تومان 3۰ درصد 
افزايش يافته است. تسهيلات توسعه نيز سال گذشته ۲,3۸۶ ميليارد 
تومان و سال قبل از آن 1,۶۸۵ ميليارد تومان بود. همچنين سال 13۹۷ 
تسهيلات خريد كالاي ش�خصي در بخش مسكن و ساختمان 1,۰۴۷ 
ميليارد تومان بود. سال 13۹۶ تسهيلات خريد كالاي شخصي 1,1۷۷ 
ميليارد تومان بوده اس�ت. س�اير وام ها در بخش مسكن نيز در سال 
گذش�ته ۲,۷33 ميليارد تومان و در س�ال قبل از آن 1,۷۴۲ ميليارد 

تومان گزارش شده است.
اما نكته قابل تأمل به تسهيلات خريد مسكن مربوط مي شود. در سال 
13۹۷ بالغ بر ۲۶ هزار و ۲۰ ميليارد تومان تس�هيلات خريد به بخش 

مسكن اختصاص يافت. 
در سال 13۹۶ تسهيلات خريد مسكن ۲1 هزار و ۸۲1 ميليارد تومان 
بوده كه آمار نشان مي دهد به ميزان ۴۶1 درصدي كه وام ايجاد مسكن 
جهش داشته، تسهيلات خريد رشد نكرده و تنها ۲3 درصد افزايش 

يافته است.

برش
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»تعادل«تحولاتقيمتيخودروراطيروزهاياخيربررسيميكند

اهرم هاي فشار در بازار خودرو
تعادل | فرشته فريادرس |

حال ب��ازار خودرو خوب نيس��ت و روزه��اي بدي را 
س��پري مي كن��د؛ از »عرضه قطره چكان��ي خودرو 
به ب��ازار و تقاض��اي ش��ديد و بعض��ا كاذب در بازار 
خ��ودرو گرفته ت��ا فعالي��ت س��ازمان يافته دلالان، 
وجود س��رمايه هاي س��رگردان در بازار خودرو و در 
نهاي��ت درج قيمت ه��اي غيرواقع��ي در آگهي هاي 
خريد و ف��روش و قيمت س��ازي ها در س��ايت هاي 
 آگهي رايگان.« موضوعاتي كه هر كدام س��همي در 
جهت دهي بازار خودرو به س��مت گران��ي دارند. اما 
منشأ واقعي سونامي قيمتي در بازار خودرو كجاست؟ 
مشتريان، خودروسازان را مقصر اصلي اين وضعيت 
مي دانن��د كه ب��ه تحويل خودروه��اي پيش فروش 
شده متعهد نبودند. از آن س��و، خودروسازان، دليل 
اين گراني ها را نبود مواد اوليه مورد نيازش��ان عنوان 
مي كنن��د. اما ضلع ديگ��ر اين ماجرا، فروش��ندگان 
خودرو هستند كه به هم خوردن تعادل در بازار عرضه 
و تقاضا را عامل اصلي گران��ي قيمت ها مي دانند. در 
همين حال، سياس��ت گذاران خودرويي هفته پيش 
دس��ت به كار ش��ده و مصوب كردند تا سهم فروش 
فوري خودروس��ازها 10درصد افزايش يابد. اما اين 
چيزي نيست كه بتواند هم خودروس��ازان را راضي 
نگه دارد و هم بازار خودرو را به آرامش برساند؛ چراكه 
خودروسازان به دنبال آزادسازي قيمت محصولاتشان 
هس��تند. در همين ح��ال و در جريان آش��فته بازار 
خ��ودرو، موضوعات ديگري مطرح مي ش��ود، كه به 
ظاهر هدفشان بازگش��ت ثبات به بازار خودرو است. 
موضوع نخست؛ حكايت از رايزني ها براي ورود مجدد 
شوراي رقابت به عنوان مرجع قيمت گذاري خودرو 
دارد؛ سيگنالي براي بازگش��ت به شرايط دستوري 
قيمت گذاري خ��ودرو كه قطعا باب مي��ل متوليان 
صنعتي و خودروسازان نخواهد بود. موضوع ديگر اما، 
حكايت از تلاش دست هاي پنهاني دارد كه قصد دارند 
با اهرم فشار افزايش قيمت، موافقت رييس دولت را 

براي ترخيص خودروهاي در گمرك مانده بگيرند.

   بازار خودرو در هفته اي كه گذشت
 بازار خودرو، بدترين روزهاي خود را سپري مي كند؛ 
به طوري كه قيمت ها لحظه اي در حال جهش است. 
در اين مي��ان، برخي س��ايت هاي قيمت گذاري هم 
بر آش��فتگي هاي حاكم بر بازار خودرو بيشتر دامن 
مي زنند. اگرچه ط��ي روزهاي اخير، دلايل مختلفي 
براي به هم ريختگي بازار خودرو مطرح شد و تدابيري 
هم از سوي سياست گذاران صنعتي، براي آرام كردن 
بازار خودرو اتخاذ شد، اما اين بازار همچنان با نوسان 
قيمتي روبرو اس��ت. به طوري كه برخي خودروهاي 
داخلي افزايش بين 20 تا 40 درصدي را تجربه كردند. 
بازار خودروهاي وارداتي هم ش��رايط پرنوس��اني را 
تجربه كرده و با ش��وك قيمتي مواجه ش��دند. رصد 
ب��ازار اين خودروها، نش��ان از اين داش��ت كه برخي 
خودروه��اي خارجي حتي افزايش��ي 200 ميليون 
توماني را نيز به ثبت رسانده اند. البته از ابتداي بهمن 
97 مبناي قيمت گذاري، براساس 5 درصد »حاشيه 
بازار« در دس��تور كار قرار گرف��ت. اما اين آن چيزي 
نبود كه خودروس��ازان را راضي نگه دارد؛ چراكه آنها 
به دنبال آزادس��ازي قيمت خ��ودرو بودند .اما اينكه 
چقدر آزادسازي قيمت خودروها مي تواند از التهابات 
بازار خودرو بكاهد موضوعي است كه اظهارنظرهاي 
مختلفي در اين باره مطرح مي شود. برخي معتقدند 
اگر وزارت صنعت تن به خواسته خودروسازان بدهد، 

بازار خودرو رنگ آرامش به خود خواهد گرفت. اما از 
سوي ديگر، مخالفان، آزادس��ازي قيمت ها را زياده 
خواهي خودروس��ازان عنوان كرده و مي گويند بازار 
ديگر تحمل قيمت ه��اي بالاتر را ن��دارد. در همين 
ح��ال، سياس��ت گذاران خودرويي، براي بازگش��ت 
آرامش به بازار خودرو، به ارايه يك راه حل پرداختند. 
براس��اس اين تصميم جديد وزارت صنعت، افزايش 
10 درصدي فروش روزانه خودروس��ازان رقم خورد. 
اين در حالي بود كه قب��ل از اين به دليل حجم بالاي 
تعهدات خودروسازان، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مصوب كرده بود ۸0 درصد توليدات خودروس��ازان 
به پيش فروش ها و 20 درص��د مابقي به فروش هاي 
فوري اختص��اص يابد، اما در وضعيت ملتهب كنوني 
بازار خ��ودرو، ۳0 درصد توليد روزانه به فروش فوري 
تخصيص يافت. حال بايد منتظ��ر واكنش بازار طي 
روزه��اي آتي ب��ود و رصد كرد كه آي��ا اين مصوبه ها 

مي تواند به كمك بازار خودرو بيايد ياخير. 

    »قيمت ها برداشته شد«
با همه اينها، اما كارشناسان خودرويي، منشأ گراني و 
التهاب در بازار خودرو را بيشتر به فعاليت بي ضابطه برخي 
سايت هاي خريد و فروش اينترنتي گره مي زنند. حتي 
برخي آن را يك اقدام سازماندهي شده از سوي دلالاني 
مي دانند كه با درج آگهي رايگان در سايت ها، به دنبال 
تحميل قيمت هاي كذايي خود به بازار خودرو هستند. 
به طوري كه اين سايت ها با اعلام قيمت هاي غيرواقعي 
در آگهي هاي خريد و فروش، درج گروهي قيمت هاي 
غيرواقعي، قيمت سازي غيرواقعي و جهت دهي به بازار 
 خودرو، ب��ه افزايش قيمت ها در ب��ازار دامن مي زنند. 
همين جا ب��ود كه پليس فت��ا يك اق��دام مهم براي 
سروس��امان دادن به بازار خودرو را در دستور كار خود 
قرار داد. از همين رو، يكي از اين س��ايت هاي خريد و 
فروش اينترنتي اواخر هفته گذشته اعلام كرد كه براي 
بازگشت آرامش به بازار خودرو، نمايش قيمت ها را از 
آگهي هاي خريد و فروش خودرو حذف كرده اس��ت. 
اين سايت همچنين در اطلاعيه اي عنوان كرده كه به 
زودي وارد حوزه كارشناس��ي و قيمت گذاري خودرو 
مي شود تا به شفافيت و اطمينان در معاملات خودرو 
كمك كند و آماده اس��ت با اراي��ه راهكارهاي عملي و 
همكاري مسوولان قضايي و انتظامي سر و ساماني به 

بازار خودرو بدهد.
در همين حال، يك عضو هيات رييسه كميسيون صنايع 
ومعادن مجلس شوراي اسلامي، هم در گفت وگو با ايسنا 
از دو راهكار براي توقف نابساماني قيمتي و باز شدن قفل 
فضاي بازار خودرو مي گويد. از نگاه عبدالله رضيان، راه 
نخست اين است كه با باز كردن درهاي واردات، فضاي 
رقابتي را بار ديگر در صنعت خودروسازي كشور به وجود 
آورد، كه البته اين مس��ير ارزبري زيادي را رقم خواهد 
زد. اما راه ديگر به گفته اين نماينده مجلس، اين است 
كه اجازه كنترل بازار خودرو از دلال ها و واس��طه گران 
مالي سلب شود. رضيان اين نكته را نيز متذكر مي شود 
كه به دليل رانت هاي اقتصادي ناشي از قيمت گذاري 
خودرو بر اس��اس 5 درصد بازار و تشديد نابساماني ها 
در قيمت و در بازار خودرو بايد از طريق سياست هاي 
سخت قضايي با دلالان و وابسته ها برخورد قاطع و بدون 
اغماض شود تا فضاي به شدت نابسامان بازار خودرو از 

اين حالت خارج شود. 

   دست هاي پنهان براي ترخيص خودروها
اما موض��وع ديگري كه در پش��ت صحن��ه افزايش 

قيمت هاي نجومي در بازار خودرو به ويژه خودروهاي 
خارجي، خودنمايي مي كند، دست هاي پنهاني است 
كه تلاش مي كنند با اهرم فشار افزايش قيمت، موافقت 
رييس دولت را ب��راي ترخيص خودروهاي محبوس 
در گمرك اتخاذ كنند. ام��ا ماجراي اين خودروهاي 
مانده در گمرك چيست؟ به نظر مي رسد، گروهي از 
واركنندگان كه از ارز دولتي )4200 توماني( اقدام به 
واردات خودروهاي خارجي كرده اند و از آن سو، قصد 
ندارند كه مابه التفاوت ارزيشان را به چرخه اقتصادي 
كش��ور برگردانند، به دنبال سوءاستفاده از جو رواني 
حاكم بر بازار خودرو هستند. برخي تحليل ها حكايت 
از اين دارد كه اين گروه استارت گراني در بازار خودرو 
را زده اند و بر طبل افزاي��ش قيمت ها مي كوبند. آنها 
در واقع مي خواهند از اي��ن آب گل آلود به نفع خود 

ماهي بگيرند. 
اما جزئيات ماجرا چيست؟ بعد از حدود يك سال از قضيه 
ثبت سفارش غيرقانوني خودروها در گمرك و بعد از آن 
پيش آمدن مسائلي از جمله مخالفت بانك مركزي با 
ورود خودروهاي دپو شده در گمرك به دليل مشخص 
نب��ودن كانال هاي تامي��ن ارزي آنها، ح��الا به گفته 
مس��وولان گمرك ايران از 1۳ هزار خودروي توقيف 
شده در گمرك فقط 500 دستگاه از آنها ترخيص شده 
است. در همين راس��تا، اواخر فروردين ماه9۸ بود كه 
مهرداد جمال ارونقي، معاون فني و امور فني گمركي 
در جلسه مشترك نمايندگان وزارت صنعت و گمرك 
۸ پيش��نهاد را از جانب وزارت اقتصاد براي حل مساله 
رسوب كالاها در گمرك تدوين كرد كه بند هشتم آن 
مربوط به ترخيص خودروهاي دپو شده در گمرك بود. 
بنابراين متوليان وزارت اقتص��اد براي افزايش ميزان 
ترخيص، به رييس جمهور پيشنهاد كرده »خودروهايي 
هم كه ثبت سفارش بانكي نشده اند، ترخيص شوند« كه 
طبق اعلام مسوولان گمرك، اين موضوع مورد موافقت 
رييس جمه��ور قرار گرفته، اما بخش��نامه آن هنوز به 
وزارت صنعت و گمرك ابلاغ نشده است. البته به گفته 
مس��وولان مربوطه اين موافقت ش��امل خودروهايي 

كه ثبت سفارش آنها به صورت غيرقانوني انجام شده، 
نمي ش��ود و تكليف اين خودروها را كه براساس گفته 
رييس كل گمرك حدود 2000 دستگاه است، دستگاه 
قضايي مش��خص خواهد كرد. پيش از اين براس��اس 
بخشنامه ۳45 مركز واردات و امور مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي وزارت صنعت، معدن و تجارت، دستورالعمل 
اجرايي مصوبه هيات وزيران درخصوص تعيين تكليف 
خودروهاي وارداتي و ضوابط ورود و ترخيص خودروها از 
گمركات، مناطق آزاد و ويژه اقتصادي و بنادر ابلاغ شده 
بود، اما به دليل مخالفت بانك مركزي با عدم ترخيص 
خودروهاي بدون ثبت سفارش بانكي طبق اظهارات 
مس��وولان گمرك تنها 500 دستگاه از اين خودروها 
ترخيص شده اس��ت؛ امري كه احتمالا نشان دهنده 
آن است كه عمده حدود 10 هزار خودروي باقي مانده 
نيز فاقد ثبت سفارش بانكي هستند. اما در مورد علت 
مخالف��ت مس��وولان بانك مركزي با ع��دم ترخيص 
خودروهاي بدون ثبت سفارش بانكي، گفته شده كه 
ورود اي��ن خودروها به بازار احتم��الا باعث وارد آمدن 
فش��ار تقاضا بر بازار آزاد ارز شود و اين مساله در تضاد 
با سياس��ت هاي ثبات بخش بانك مركزي در بازار ارز 
است. استدلال مخالفان اين فرضيه اين است، كساني 
كه خودرو را تا گمرك ايران آورده اند قبل از هر چيز آن 
را خريداري كرده و پولش را هم پرداخته اند، بنابراين 
نگران��ي از بابت فش��ار تقاضا براي خري��د ارز نگراني 

بي موردي است.

   رايزني شوراي رقابت براي بازگشت
در همين ح��ال، خبر ديگ��ري روي خروجي برخي 
خبرگزاري ها قرار گرفته كه حكايت از رايزني شوراي 
رقابت براي ورود به قيمت گذاري خودرو دارد. اين در 
حالي است كه براس��اس مصوبه سال گذشته هيات 
هماهنگي سران سه قوا، مقرر شد تا سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان به عنوان تنها مرجع 
كارشناس��ي قيمت در كشور تعيين شده و بر همين 
اس��اس تمامي مراجع قانونگ��ذاري و تعيين قيمت 

مكلف شدند، نظرات كارشناس��ي آن را مد نظر قرار 
دهند. در همين راس��تا عملكرد شوراي رقابت كه تا 
آن زمان مرجع تعيين فرمول و تعيين تغييرات قيمت 
خودروهاي داخلي زير 45 ميليون تومان بود نيز تحت 
شعاع قرار گرفت و قرار شد تا شورا فقط در چارچوب 
قيمت گذاري خودروهاي داخلي و البته خودروهايي 
كه در بازار آنها انحصاري شده عمل كرده و نظر خود 
را به ستاد تنظيم بازار اعلام كند، اما ميزان افزايش و 
قيمت نهايي هر خودرو با مجوز اين ستاد در سازمان 

حمايت مشخص و به خودروسازان ابلاغ شود.
حال در شرايطي كه بازار خودرو دچار آشفتگي شده 
و قيمت ها به صورت لحظه اي و بدون هيچ ضابطه اي 
به صورت صعودي در حال جهش اس��ت. بحث ورود 
ش��وراي رقابت به قيمت گذاري و نظارت بر آن مطرح 
است. هرچند با مصوبه سال گذش��ته دولت، شوراي 
رقابت عملا از فرآيند قيمت گذاري كنار گذاشته، اما 
اين ش��ورا بر اين باور است كه از فرآيند قيمت گذاري 
كنار نرفته اس��ت. برهمين اس��اس، خبرها حكايت 
از نامه ن��گاري و رايزني هاي با مراج��ع ذي ربط براي 
بازگشت مجدد ش��وراي رقابت به بازار خودرو و ورود 
مس��تقيم به تعيين فرمول و قيمت گ��ذاري خودرو 
اس��ت. اما نكته اينجاس��ت كه ش��وراي رقابت براي 
قيمت گذاري خودرو تقريبا هي��چ گاه رأي به كاهش 
قيم��ت خودروها نداد، ام��ا بارها انتقاداتي از س��وي 
خودروسازان و البته وزارت صنعت، مطرح بود و حتي 
خودروسازان معتقد بودند قيمت گذاري هاي شوراي 
رقابت موجب س��ركوب بازار آنها شده است. از آن سو، 
وزارت صنعت، با تاكيد بر اينكه بازار خودرو انحصاري 
نيس��ت كه ش��ورا بخواهد به آن ورود كن��د، خواهان 
حذف ش��وراي رقاب��ت از قيمت گذاري خ��ودرو بود. 
 اين در حالي بود كه ش��وراي رقابت بر اين باور بود كه

90 درصد بازار در اختيار دو خودروس��از بزرگ است و 
 اين به معناي انحصار است و بايد بر آن نظارت باشد. حال 
با همه اينها، بايد ديد كه بازار خودرو در روزهاي آتي به 

كدام سمت و سو حركت خواهد كرد. 
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قلمرو صاحبان سرمايه 
تعادل|

روند جذب سرمايه گذاري در جهان سال گذشته ميلادي 
به چه صورت بوده است؟ بررسي يك موسسه بين المللي 
از روند س��رمايه گذاري در س��ال 201۸ نش��ان مي دهد، 
سرمايه گذاري هاي مس��تقيم خارجي جهان كه به روش 
»ادغام و اكتس��اب« انجام ش��ده اند، همچنان در س��طح 
بالايي از ميان ساير س��رمايه گذاري ها قرار داشته و ارزش 
آنها در مجموع از 662 ميليارد دلار در سال 2017 به 6۸0 
ميليارد دلار در سال 201۸ رسيده است. از آن سو، در حالي 
كه ارزش قراردادهاي اين روش، نس��بت به سال 2017 با 
رش��د ۳ درصدي همراه بوده، ام��ا تعداد معاملات كاهش 
17 درصدي را نشان مي دهد كه افت اين تعداد از معاملات 
در 10 سال اخير بي سابقه بوده است. اما بيشترين سهم از 
ارزش كل س��رمايه گذاري ها در سال گذشته ميلادي در 
بخش هاي »سرمايه گذاري مالي« و »وسايل نقليه«، اتفاق 
افتاده و بزرگ ترين قرارداد سرمايه گذاري خارجي جهان 
در چارچوب ادغام و اكتساب در همين مدت، نيز مربوط به 
»فعاليت هاي بازسازي«، »سرمايه گذاري مالي« و »توسعه 
محصول« بوده است. اما بيشترين حجم از سرمايه گذاري ها 
در سال گذشته ميلادي را »ايالات متحده امريكا« جذب 
كرده است. اما سرمايه گذاري هاي خارجي در سال پيش رو 
چه سمت و سويي خواهد داشت؟ با مشاهده نتايج حاصل 
از نظرسنجي كه توسط موسسه بين المللي »كرني« صورت 
گرفته، مي توان پيش بيني كرد كه »سرمايه گذاران مالي« 
و »توليدكنندگان تجهيزات پزشكي« در روش معاملاتي 
»ادغام و اكتساب« سال 2019 پيشرو باشند. بر اين اساس 
انتظار مي رود؛ رشد قراردادهاي سرمايه گذاري تحت تاثير 
كشورهاي صنعتي از جمله »امريكاي شمالي« و »غرب 
اروپا« و همچنين كش��ورهاي نوظهور از جمله »هند« و 

»چين« قرار بگيرد.
يك موسس��ه بين المللي طي گزارش��ي به مرور وضعيت 
سرمايه گذاري خارجي به روش هاي ادغام و اكتساب طي 
سال هاي 2019 - 201۸ پرداخته و چشم اندازي از وضعيت 

اين نوع سرمايه گذاري ها در جهان در سال 2019 ارايه كرده، 
كه از سوي معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران منتشر 
شده است. بر اساس اين تحليل، در س��ال 201۸، حدود 
6۳10 مورد سرمايه گذاري مستقيم خارجي به ارزش حدود 
6۸0 ميليارد دلار از طريق »ادغام و اكتس��اب« در جهان 
صورت گرفته كه نسبت به سال 2017، حدود ۳ درصد به 
لحاظ ارزش افزايش يافته است. از اين رو، موسسه بين المللي 
كرني )A.T.Kearney(، سال 2019 را سال مساعدي براي 
اين نوع قراردادها دانسته است و پيش بيني كرده است كه 
سرمايه گذاران مالي و توليدكنندگان تجهيزات پزشكي 
 در معاملات ادغام و اكتساب س��ال 2019 پيشرو باشند. 
بر اساس تعريف آنكتاد )كنفرانس تجارت و توسعه سازمان 
ملل(، س��رمايه گذاري مس��تقيم خارجي )FDI( عبارت 
است از كنترل مديريتي يك شركت در يك اقتصاد، توسط 
بنگاهي مقيم در كشوري ديگر. اما سرمايه گذاري مستقيم 
خارجي انواع مختلفي دارد كه » ادغام و اكتس��اب « يكي 
از مهم ترين آنها محسوب مي شود. سرمايه گذاري ادغام و 
اكتساب عبارتست از ادغام دو يا چند شركت كه معمولا يكي 
از آنها از سايرين بزرگ تر است. اين نوع سرمايه گذاري شامل 
تعدادي از معاملات مختلف مانند، ادغام، اكتساب، تركيب، 
پيشنهاد مناقصه، خريد دارايي ها و اكتساب مديريت است. 
هدف اصلي در اين نوع سرمايه گذاري، تغيير ساختار شركت 
يا شركت هاي كوچك تر است. بخش بانكي، پيشگام اين نوع 
سرمايه گذاري محسوب مي شود. بانك ها يا شركت هاي 
بزرگ، براي باقي ماندن، در زمان رقابت هاي زياد و فشارهاي 

ناشي از جهاني شدن، با يكديگر ادغام مي شوند.

    روند سرمايه گذاري هاي سال 2018 
در سال 201۸، سرمايه گذاري هاي مستقيم خارجي جهان 
كه به روش ادغام و اكتساب انجام شده اند، همچنان در سطح 
بالايي قرار داش��ته و ارزش آنها در مجموع از 662 ميليارد 
دلار در س��ال 2017 به 6۸0 ميليارد دلار در سال 201۸ 
رسيده است. اگرچه در س��ال 201۸، ارزش قراردادهاي 

 مربوط به ادغام و اكتس��اب نسبت به س��ال 2017 با رشد
 ۳ درص��دي همراه ب��وده، ام��ا تعداد معام��لات كاهش

17 درصدي داشته و به 6۳10 مورد رسيده كه از رقم مشابه 
در سال 2009 نيز پايين تر است. 

اما كاهش قابل توجه تعداد قراردادهاي س��رمايه گذاري 
 خارجي به روش ادغام و اكتس��اب در س��ال 201۸، طي

10 سال اخير بي سابقه بوده است. در سال 201۸، محرك 
اصلي سرمايه گذاري در ميان همه بخش ها، ابرمعاملات 
بوده اند؛ به گونه اي كه 50 قرارداد نخست مربوط به ادغام 
واكتس��اب، ارزش معاملاتي در حدود 400 ميليارد دلار 
داشته اند. به عبارتي؛ در مجموع تقريبا 0.۸ تعداد قراردادها، 
حدود 59 درص��د ارزش قراردادهاي ادغام و اكتس��اب را 
دربرگرفته اند. متوس��ط ارزش هر قراردادي كه در س��ال 
201۸ براي سرمايه گذاري هاي خارجي ادغام و اكتساب 
منعقد ش��ده، حدود 10۸ ميليون دلار بوده كه نسبت به 
سال 2017 حدود 2۳ درصد افزايش يافته است. اين رقم 
 بالاترين متوسط ارزش قراردادهاي ادغام و اكتساب طي

10 سال اخير بوده است.
از ديگرسو، بزرگ ترين قرارداد سرمايه گذاري خارجي جهان 
در چارچوب ادغام و اكتس��اب طي سال 201۸، مربوط به 
فعاليت هاي بازسازي، سرمايه گذاري مالي و توسعه محصول 
بوده است. در ميان 10 قرارداد برجسته منعقد شده در حوزه 
سرمايه گذاري هاي ادغام و اكتساب در جهان به لحاظ ارزش 
قرارداد، ايالات متحده امريكا هم در ميان سرمايه گذاران و 
هم در ميان سرمايه پذيران، بيشترين تعداد را داشته است. 
بالاترين ارزش سرمايه گذاري ادغام و اكتساب سال 201۸ 
نيز ب��ا ارزش ۳2.6 ميلي��ارد دلار در امريكا صورت گرفته 
اس��ت. از نمونه قراردادهاي ادغام و اكتس��اب كه در سال 
201۸ به اتمام رس��يده اند، مي توان به مواردي همچون 
ش��ركت United Technologies در ايالات متحده 
امريكا اشاره كرد كه كسب و كار هوا فضا و هواپيمايي خود 
را توسعه داده است. علاوه بر اين توليدكنندگان لنز نوري 
Essilor در فرانسه، شركت شيشه Luxottica در ايتاليا 

و شركت هايي كه به بازس��ازي پرتفوي و دارايي هايشان 
مي پرداختن��د، رايج ترين نوع قراردادها در س��ال 201۸ 
بوده اند. برخي قراردادهاي ادغام و اكتساب در سال 201۸ 
تكميل نشده اند. انتظار مي رود سه قرارداد نخست كه بالاي 

10 ميليارد دلار هستند، در سال 2019 به پايان برسند.

    چشم انداز جذب سرمايه ها 
اگرچه انتظار مي رود، معاملات ادغام و اكتس��اب صنعتي 
در س��ال 2019 با افزايش همراه باشند، اما رشد اقتصادي 
پايين، ريس��كي براي اين فعاليت ها محسوب مي شود. با 
نگاهي منطقه اي، انتظار مي رود رشد قراردادهاي ادغام و 
اكتساب تحت تاثير كشورهاي صنعتي از جمله امريكاي 
شمالي و غرب اروپا و همچنين كشورهاي نوظهور از جمله 
هند و چين قرار بگيرد. در عين حال، چشم انداز منفي براي 
امريكاي لاتين و شرق اروپا نيز وجود دارد. با اين حال، با توجه 
به پيش بيني موسسه كرني، انتظار مي رود، سال 2019 نيز 
سال خوبي براي قراردادهاي ادغام و اكتساب صنعتي جهان 
باشد. در حال حاضر، ارزش قراردادهاي تكميل نشده براي 
10 معامله برتر سال 2019 بيش از 90 ميليارد دلار و براي 
كليه معاملات ۳00 ميليارد دلار است. بر اساس نظرسنجي 
صورت گرفته توسط موسسه كرني انتظار مي رود مناطق 
مختلف شاهد رشدهاي متفاوتي باشند. با توجه به نتيجه اين 
نظرسنجي، 61 درصد پاسخ دهندگان پيش بيني كرده اند، 
امريكاي شمالي با رشد كمي )بين 10 تا 20 درصد( همراه 
باشد. همچنين 56 درصد پاسخ دهندگان انتظار دارند، هند 
در سرمايه گذاري ادغام و اكتساب رشد را تجربه كند. در عين 
 حال، در غرب اروپا، 57 درصد پاسخ دهندگان و در چين،

5۳ درصد پاس��خ دهندگان انتظار رشد معاملات ادغام و 
اكتس��اب را دارند. »ژاپن« و »كره جنوبي«، »خاورميانه« 
و »آفريقا« و »س��اير كشورهاي آسيا« نيز نسبت به چهار 
منطقه قبلي ذكر شده، انتظار رشد كمتري دارند. همچنين 
براي امريكاي لاتين و شرق اروپا نيز رشد منفي بالايي انتظار 
مي رود.از س��ويي ديگر، با توجه به نظرسنجي انجام شده 

توسط موسسه كرني، پيش بيني مي شود سرمايه گذاران 
مال��ي و توليدكنندگان تجهيزات پزش��كي در معاملات 
 ادغام و اكتساب سال 2019 پيشرو باشند. با توجه به اين 
پيش بيني ها، بيش از نيمي از پاسخ دهندگان انتظار دارند 
كه سرمايه گذاران مالي، به ويژه در زمينه ادغام و اكتساب 
صنعتي در س��ال 2019 فعاليت بالايي داش��ته باشند و 
همچنين بخش تجهيزات پزشكي تحت تاثير روندهاي 
جهاني از جمله جمعيت با س��ن بالا، رشد بالايي را تجربه 

خواهد كرد.
در عين حال بيش از نيمي از پاس��خ دهندگان رش��د 
نزديك به صفر را براي »محصولات معدني غيرفلزي« 
پيش بيني مي كنند و انتظار مي رود روند قراردادهاي 
اكتساب در بخش »پلاستيك و لاستيك« به علت اثرات 
قوانين زيست محيطي بر صنعت، كندتر شود. »وسايل 
نقليه« مشخصاً يكي از صنايعي است كه انتظار مي رود 
رشد س��رمايه گذاري ادغام و اكتساب بالايي در سال 
2019 داشته باشند؛ چراكه تقاضاي بالايي براي حمل 
و نقل در بخش هاي فناوري و زنجيره هاي تامين وجود 
دارد. در اين نظرسنجي، از پاسخ دهندگان در ارتباط با 
محرك هاي كليدي در قراردادهاي ادغام و اكتس��اب 
نيز پرسش به عمل آمده است. براساس نظرسنجي ها 
مهم ترين محرك سرمايه گذاري هاي ادغام و اكتساب 
در س��ال 2019 دسترس��ي به تكنولوژي خواهد بود 
كه البته تحت تاثير ش��ركت هاي بازارهاي نوظهور و 
آنهايي كه به دنبال ديجيتالي شدن هستند، قرار دارد. 
تثبيت بين بخش ه��ا نيز از ديگر محرك هاي كليدي 
فعاليت هاي ادغام و اكتساب در سال 2019 خواهد بود. 
همچنين پيش بيني مي شود، نااطميناني هاي سياسي 
بزرگ ترين مانع براي معاملات ادغام و اكتساب در سال 
2019 باش��ند. در عين حال، ادغام رو به جلو، نسبت 
به ادغام رو به عقب، معاملات بيش��تري را تحت تاثير 
قرار مي دهند كه نشانه اي از افزايش اهميت نزديكي 

مشتري است.
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تقويت عرضه 
براي تعادل در بازار 

مهر| معاون وزير صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به راهكارهاي اين وزارتخانه براي تعادل بخشي در 
بازار مواد اوليه گفت: شاه راه تعادل بازارها رشد توليد 
و تقويت عرضه است. س��عيد زرندي، در خصوص 
تنظيم بازار محصولات مختل��ف از جمله فولاد با 
استفاده از ظرفيت هاي بورس كالا گفت: به هر ميزان 
كه توليد محصولات و به دنبال آن حجم عرضه ها 
افزايش يابد، مشكلات بر سر راه تنظيم بازارها كمتر 
مي شود و وزارت صنعت سعي دارد تا اختلاف حجم 
عرضه و تقاضاي محصولات را به حداقل برساند. او 
افزود: در اين راستا نشست هاي مستمري با بورس 
كالا، انجمن ه��ا و توليدكنندگان در حال برگزاري 
است بطوري كه هفته گذشته موضوع عرضه هاي 
خاص در ب��ورس كالا را به منظور تنظيم بهتر بازار 

مورد بررسي قرار داديم. 

 امضاي تفاهمنامه ايدرو 
با »ايماگ آلمان« 

ش�اتا| سازمان گسترش و نوس��ازي صنايع ايران 
با امضاي تفاهمنامه اي با ايماگ آلمان )نمايش��گاه 
بين المللي مونيخ( در زمينه فعاليت هاي نمايشگاهي 
 همكاري مي كند. اين تفاهمنامه را بهزاد اعتمادي 
قائم مقام ايدرو، سيد علي عراقچي مدير امور بين الملل 
ايدرو و »ب��رگ لايتر« مديرعامل ش��ركت ايماگ 
و »كلاوس فردريش« نماينده انجمن مهندس��ي 
آلمان با حضور مقامات سفارت آلمان در تهران امضا 
كردند. اعزام هيات هاي تجاري، برگزاري نمايشگاه و 
همايش هاي مشترك در حوزه هاي مختلف صنعتي 
و برگزاري نشست هاي تخصصي در حوزه هايي چون 
صنايع ريلي، خودرو، نوس��ازي صنايع، انرژي هاي 
تجديد پذير، معرفي تازه ترين پيشرفت هاي تكنولوژي 
و آموزش مديران از جمله مفاد اين تفاهمنامه است. 
قائم مقام سازمان گس��ترش و نوسازي صنايع ايران 
ابراز اميدواري كرد: امضاي اين تفاهمنامه گسترش 
همكاري هاي ايدرو با شركت هاي آلماني را بيش از 

پيش به دنبال داشته باشد. 

واردات به مناطق آزاد 
كاهش يافت

معاون دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد از كاهش 
بيش از ۳6 درصدي واردات به مناطق آزاد در س��ال 
گذشته خبر داد. محمدرضا عبدالرحيمي در گفت وگو 
با ايسنا، با بيان اينكه مجموع واردات به مناطق آزاد در 
سال گذشته معادل يك ميليارد و 2۸۸ ميليون دلار 
بوده، اظهار كرد: مجموع اين واردات شامل مواد اوليه 
توليد، تجهيزات و ماشين آلات واحدهاي توليدي و 
واحدهاي خدمات فني مهندسي مستقر در مناطق 
آزاد، كالاهاي عرضه به مسافران و بازديدكنندگان و 
مصرف در مناطق آزاد بوده كه نسبت به سال 1۳96 
حدود ۳6.4 درصد كاهش داشته است. او با اشاره به 
كاهش 21.7 درصدي واردات كل كش��ور در س��ال 
گذشته نسبت به سال 1۳96، تصريح كرد: اين آمار 
نش��ان مي دهد كه عملكرد مناطق آزاد در كاهش 
واردات، 15 درصد بيشتر از سرزمين اصلي بوده است. 
به گفته معاون برنامه ريزي دبيرخانه ش��وراي عالي 
مناطق آزاد، كل واردات كشور در ساله 1۳96 معادل 
٥٤ ميليارد و ٣٠٠ ميليون دلار بوده است كه در سال 

٩٧ به 42.6 ميليارد دلار كاهش يافته است.

 دستور رييس جمهور
براي مقابله با گران فروشي

ايس�نا| رييس انجم��ن ملي حماي��ت از حقوق 
مصرف كنندگان با بيان اينكه در شرايط فعلي دولت 
ملزم است بر توزيع و قيمت كالاها نظارت كند، گفت: 
با توجه به اينكه ظرفي��ت دولت براي نظارت بر بازار 
كافي نيست بايد از ظرفيت هاي مردمي هم استفاده 
شود. حسين ابراهيمي با بيان اينكه در شرايط فعلي 
تعيين قيمت كالاها و نظارت بر آنها اجتناب ناپذير 
اس��ت، تصريح كرد: در شرايط عادي ضرورتي براي 
دخالت دولت وجود ندارد، اما با توجه به اينكه اخيراً 
افراد فرصت طلب در مواردي از شرايط خاص كشور 
سوءاستفاده كردند بايد از تكرار اين موارد پيشگيري 
ش��ود. ابراهيمي با بيان اينكه دستور رييس جمهور 
مبني بر نظارت بر توزي��ع و عرضه كالاها و مقابله با 
گران فروشي در ش��رايط فعلي بايد با شدت و حجم 
گس��ترده انجام ش��ود، اظهار كرد: براي گسترش 
نظارت ها دول��ت بايد از ظرفيت ه��اي مردمي نيز 

استفاده كند .

 توسعه بازارهاي صادراتي
 با برگزاري نمايشگاه

مديرعامل شركت س��هامي نمايشگاه بين المللي 
ايران در مورد سياست هاي مجموعه اش در راستاي 
توسعه صادرات اظهار كرد: انعقاد تفاهمنامه همكاري 
نمايشگاهي با مراكز نمايشگاهي يا برگزاركنندگان 
بين المللي خارج از كشور با هدف ايجاد بستر توسعه 
تجارت توس��عه ديپلماس��ي تجاري و اقتصادي از 
اه��م برنامه هاي اين حوزه اس��ت كه حضور پررنگ 
در اجلاس ه��اي بين الملل��ي UFIو BIE مي تواند 
در اين عرضه بس��يار تاثيرگذار باشد. بهمن حسين 
زاده، حض��ور مقتدرانه در اكس��پوي 2020 دبي را 
يكي ديگر از برنامه ها عنوان كرد و افزود: 2400 متر 
 زمين در اكس��پوي 2020 با عنوان منطقه تحرك

 )mobolity zone( بين پاويون كشور هاي فرانسه 
و مكزيك براي پاويون جمهوري اسلامي ايران در نظر 
گرفته شده است كه طراحي اين پاويون را به مسابقه 
گذاش��ته ايم كه طرح هاي نهايي ت��ا دو هفته آينده 
مشخص مي شود. مديرعامل شركت سهامي نمايشگاه 
بين المللي ايران به توسعه بازارهاي هدف از طريق 
برگزاري نمايشگاه در كشورهاي خارجي اشاره كرد 
و گفت: برگزاري نمايشگاه در 15 كشور همسايه به 
علاوه كشورهاي چين و هند در دستور كار قرار دارد.



15 جهان

تغييرات ديجيتالي سرانجام به بانك ها هم رسيد

نانسي پلوسي، ويليام بار را دروغگو و مجرم خواند

هجوم فناوري به بانكداري

فشار دموكرات ها بر دادستان كل امريكا

گروه جهان| 
مردم جهان در دو دهه گذشته شاهد بودند كه خدمات 
ديجيتالي اقتصاد و زندگي آنها را تغيير داده اس��ت. 
تاكس��ي ها، فيلم ها، رمان ها، غذاها و  پزشك با لمس 
يك صفحه مونيتور در دسترس هستند. شركت هاي 
بزرگ خرده فروش��ي، خودروسازي و رسانه ها درگير 
يك رقاب��ت جديد ش��ده اند. اما ي��ك صنعت وجود 
دارد كه هنوز در برابر اين رويه مقاومت كرده اس��ت: 
بانكداري. در كشورهاي ثروتمند تقريبا مرسوم است 
كه در صف هاي بانك بايس��تيد و چك هاي بانكي را 
كه با مهر لوگوي ش��ركت هايي ك��ه در قرن نوزدهم 
تشكيل شده اند، نقد كنيد يا مبالغ آنها را به حسابتان 

واريز كنيد. 
اما همانطور كه گزارش هفته گذش��ته اكونوميست 
توضيح داده، فناوري س��رانجام به صنعت بانكداري 
نيز رسيده است. در آسيا نرم افزارهاي پرداخت راهي 
براي زندگي بيش از يك ميليارد كاربر است. در غرب، 
حجم بانكداري موبايلي به سطح بي سابقه 49 درصد 
رسيده است؛ به عبارتي ديگر 49 درصد از امريكايي ها 
فعاليت ه��اي بانكي خ��ود را از طريق گوش��ي هاي 
تلفن هم��راه انجام مي دهند و غول ه��اي فناوري در 
حال تقويت و توس��عه خود هستند. اپل 25 مارس از 
كارت هاي اعتباري با همكاري گلدمن س��اكس خبر 
داد. فيس بوك پيش��نهاد يك س��رويس پرداخت را 
مطرح كرده كه اجازه مي دهد كاربرانش بليت بخرند 

و قبض هاي خود را پرداخت كنند. 
اما پيامدهاي چنين تغييراتي مي تواند بسيار گسترده 
باش��د چرا كه بانك ها، شركت هاي معمولي نيستند. 
البته تفاوت بانك ها و شركت ها تنها در دارايي بيش از 
100تريليون دلار بانك ها در جهان نيست. بانك ها با 
استفاده از ترفندهاي دشوار )از جمله تبديل سپرده ها 
به وام هاي طولاني مدت در هر زماني كه درخواستش 
را داشته باشيد( س��پرده گذاران را قادر كرده اند كه 
مصرف را به تعويق انداخته، س��رمايه گذاري كنند؛ 
 روندي كه با توس��عه فناوري در اين صنعت مي تواند 

دستخوش تغيير شود. 
بح��ران  2009-2008ميلادي نش��ان داد بانك ها 

براي چرخيدن چرخ اقتصادي بسيار حياتي هستند. 
بنابراي��ن، بانكدارها و سياس��تمداران ممكن اس��ت 
وسوسه شوند تا در برابر تغييرات تكنولوژيك در اين 
بخش مقاومت كنند. اما اين رويكرد مي تواند اشتباه 
باش��د چرا كه منافع چنين تغييراتي، از جمله ايجاد 
يك نظام بانكي ارزان تر و راحت تر، مي تواند به راحتي 

بر خطرات آن غلبه كند. 
عصر گوشي هاي هوش��مند دير به بخش بانكداري 
رس��يده چرا كه قوانين نظارتي اغلب مانعي در برابر 
دس��ت واندكاران و كارآفرينان اي��ن بخش بوده اند. 
بانك هاي غربي از زمان بحران مالي به طور گسترده اي 
درگير اصلاح ترازنامه ها، و كاهش هزينه ها با استفاده 

از روش هاي قديمي بوده اند. البته دير رسيدن، بهتر از 
هرگز نرسيدن است. در حال حاضر چنين نوع كسب 
و كار جديد در حال ظهور هس��تند. اپليكيشن هاي 
پرداخت در آس��يا همراه با تج��ارت الكترونيك كه 
توسط ش��ركت هاي بزرگي چون علي بابا و تن سنت 
در چين عرضه شده، از اين دست تغييرات هستند. 
اين ش��بكه ها با بانك ها در ارتباط هس��تند اما براي 
كنترل روابط خود با مشتري با يكديگر رقابت دارند. 
بانك ه��اي بزرگ در امريكا و اروپ��ا هنوز كم و بيش 
كنترل بيش��تري دارند و براي پيشنهاد محصولات 
ديجيتالي با يكديگر به شدت رقابت دارند. به عنوان 
مثال پي جي م��ورگان مي توان��د در 5 دقيقه براي 

ش��ما به طور آنلاين حساب س��پرده باز كند. اما اين 
پيشرفت و توسعه پرسرعت چندان بي خطر نيست. 
تهديدها نيز به م��وازات چنين پيش��رفتي در حال 
ظهور هستند. شركت هايي مانند پي پال با بانك هاي 
غربي كار مي كنند اما انتظار مي رود كه به زودي سهم 
بيشتري را از س��ود از بانك ها جذب كنند. كسب و 
كارهاي پرسودي چون كار كردن با ارزهاي خارجي 
و مديريت دارايي نيز تازه واردهايي هستند كه مزاحم 

به شمار مي روند.
گام ه��اي تغييرات س��ريع تر خواهد ش��د. جوان ها 
ديگر مانند والدينش��ان در بانك ها نخواهند ايستاد. 
بر اس��اس يك نظرس��نجي 15 درصد از جوانان 18 

تا 23 سال از اپليكيش��ن پرداخت نئوبانك استفاده 
مي كنند. شركت هاي فناوري كه مردم به آنها اعتماد 
دارند از جمله اپ��ل و آمازون به طور طبيعي از جمله 
شركت هايي هس��تند كه در آينده اي نه چندان دور 
بازوهاي مالي شان رشد چشمگيري خواهد داشت. 
4 بانك بزرگ امريكا سالانه بيش از 25 ميليارد دلار 
را براي بهبود اپليكيش��ن هاي مشتريان و پردازش 
هوشمندانه تر اطلاعات هزينه مي كنند. شركت هاي 
س��رمايه گذاري در سال گذشته 37 ميليارد دلار در 

شركت هاي مالي آس تارت سرمايه گذاري كردند. 
قطعا منافع تغييرات تكنولوژيك در صنعت بانكداري 
بسيار گسترده است. با توسعه بانكداري الكترونيك 
و تعطيلي ش��عبات مختلف بانك ها، هزينه هاي اين 
نهادهاي مالي كاهش مي يابد، سيستم هاي قديمي 
از دور خارج شده و بروكراس��ي حذف مي شود. اگر 
هزينه هاي بانك هاي جهان به 3 بخش تقسيم شود، 
پس ان��داز هر فرد در روز كره زمين از محل توس��عه 
فناوري در بانكداري مي تواند 80 دلار در سال باشد. 
هلند در س��ال 2000 ميلادي ش��عبات بانكي اش 
بيش از امريكا بود اما حالا يك س��وم ايالات متحده 
ش��عبات بانكي دارد. سيس��تم بانكي هلند در ماه ها 
و سال هاي اينده توسعه بيش��تري خواهد داشت از 
جمله داده هاي بيشتر به بانك ها اين امكان را مي دهد 
ش��ركت هايي كه بيش��تر در معرض خط��ر بحران 
مالي قرار دارند را شناس��ايي كنند؛  همچنين مسير 
كلاهبرداري نيز از اين طريق دش��وارتر و س��خت تر 
مي شود. هزينه هاي كمتر به افراد اجازه مي دهد كه 
دسترسي بهتري به منابع مالي داشته باشند. و بيشتر 
شركت هايي كه ايده هاي خوب دارند بتوانند سريع تر 
وام گرفته و با سرعت بيشتري توسعه پيدا كنند. اما 
نبايد فراموش كرد كه تهديدهاي چنين توسعه اي نيز 
جدي است. راز كثيف بانكداري اين است كه تمايل به 
عقب ماندگي، ناكارآمدي و ناپايداري دارد... اما نكته 
در اينجاس��ت كه رشد جهاني دشوار شده و رسيدن 
به بهره وري سخت است. يك انقلاب تلفن هوشمند 
در بخش هاي مالي مي تواند يكي از بهترين راه هاي 

تقويت اقتصاد و گسترش مزاياي آن باشد. 

گروه جهان|
 دموكرات هاي امريكا بار ديگر فشارها را بر دولت دونالد 
ترامپ افزايش دادند. اين فشارها پس از آن تشديد شد 
كه نانسي پلوسي رييس مجلس نمايندگان، »ويليام 
بار« دادس��تان كل ايالات متح��ده را به دروغگويي و 
ارتكاب جرم متهم كرد و جرل��د نادلر رييس كميته 
قضايي نيز بار را به اقدام قضايي تهديد كرد. به گزارش 
يورونيوز، دور جديد تنش ها ميان دموكرات ها و كاخ 
س��فيد پس از آن اوج گرفت كه ويليام بار جمع بندي 
بحث برانگي��زي از گزارش 448 صفح��ه اي بازرس 
رابرت مولر ارايه داد و ب��ه اين ترتيب دونالد ترامپ را 
از هرگون��ه اتهام درباره دخالت روس��يه در انتخابات 
رياست جمهوري س��ال 201۶ امريكا مبرا كرد. اين 
جمع بندي كه 24 مارس منتشر شد، انتقاد بسياري 
از دموكرات هاي كنگره را در پي داش��ت. به باور آنها 
زماني كه رابرت مولر براي تكميل گزارش خود 22 ماه 
زمان صرف مي كند، تبرئه ترامپ تنها در 48 س��اعت 
شك برانگيز است. پس از انتشار اين جمع بندي، رابرت 
مولر بيست وهفتم مارس نامه اي خطاب به ويليام بار 
نوش��ت و نارضايتي و نگراني خ��ود را از نتيجه گيري 
او از اي��ن پرون��ده را اعلام ك��رد. رابرت مول��ر در اين 
نامه مي نويس��د كه در جمع بندي دادس��تان كل به 
محتوي، طبيعت و مفهوم تحقيق 22 ماهه آنها توجه 

نشده اس��ت. پس از آن ويليام بار براي پاسخ به سوال 
قانونگذاران در كنگره حاضر مي شود اما هيچ سخني از 
نامه مولر به ميان نمي آورد و حتي اعلام مي كند كه از 
نارضايتي تيم رابرت مولر درباره جمع بندي 24 مارس 
بي اطلاع بوده است. اكنون با افشاي خبر انتشار چنين 
نامه اي، دموكرات هاي كنگره مي گويند كه ويليام بار 
با سكوت درباره نامه بازرس مولر، مقابل كنگره شهادت 
دروغ داده و كنگره را گمراه كرده اس��ت. دموكرات ها 
همچنين كاخ س��فيد را به حمله به دموكراس��ي در 
ايالات متحده امريكا و زير س��وال بردن اقتدار كنگره 

متهم كرده اند.
ويليام بار پس از حضور در برابر اعضاي كميته قضايي 
مجلس س��نا قرار ش��ركت در برابر كميت��ه قضايي 
مجلس نمايندگان را لغو كرده بود. جلسه اي كه قرار 
بود پنجشنبه برگزار ش��ود. در جلسه كميته قضايي 
مجلس نمايندگان امريكا قرار بود كه افزون بر اعضاي 
اين كميته، مش��اوران حقوقي دو حزب دموكرات و 
جمهوري خواه نيز حضور يابند. همين موضوع را ويليام 
بار دليلي براي لغو قرار خود دانسته و از آن تحت عنوان 

اقدامي بيهوده و بي سابقه انتقاد كرده بود.
ش��ماري از نمايندگان وابس��ته به ح��زب دموكرات 
خواس��تار كناره گيري او از مقام خود شده اند. رييس 
مجلس نمايندگان امريكا اعلام كرده كه ويليام بار با 

شهادت دروغ، مرتكب جرم شده است. نانسي پلوسي 
در عين ح��ال تاكيد كرده كه ويليام ب��ار نه تنها الزام 
وف��اداري به ترامپ را بر الزام پايبندي به وظايف خود 
ارجح دانس��ته بلكه حتي مصالح ش��خصي خود را بر 
الزام هاي كاري ترجيح داده است. جرلد نادلر رييس 
كميته قضايي مجلس نماين��دگان نيز تهديد كرده 
چنانچه ويليام بار در پاسخ به درخواست اين كميته، 
يك نسخه كامل از گزارش بازرس مولر و شواهد اساسي 
ارايه شده در اين گزارش را در اختيار كنگره نگذارد، به 
كنگره اهانت كرده و به اين ترتيب مجلس نمايندگان 
مي تواند اقدامات قانوني را عليه او به اجرا بگذارد. نادلر 
گفت��ه ترامپ همه تلاش خود را به كار بس��ته تا حق 

نظارت كنگره بر تصميم هاي او را مخدوش كند. 
اين نماينده امريكايي تاكيد كرده قانون اساسي ايالات 
متحده به  گونه اي تنظيم ش��ده كه مانع از تبديل يك 
رييس جمهور به يك ديكتاتور ش��ود. ويليام بار كه از 
سوي ترامپ به اين پست منصوب شده است، پيش از 
اين در 18 آوريل بخش هايي از گزارش بازرس مولر را 
منتشر كرده بود. او ادعا كرده بود انتشار كامل گزارش 
ممكن نيس��ت زيرا بخش هايي از آن حاوي اطلاعات 
حساس اس��ت. گفته ش��ده، تقريبا نيمي از گزارش 
رابرت مولر به اقدامات ترامپ در دوره تحقيقات و اين 
نكته مي پردازد كه آيا او از موقعيت خودش براي ناكام 

گذاش��تن تحقيقات درباره كمپين اش سوءاستفاده 
كرده اس��ت يا خير. در اين ارتباط 11مقطع جداگانه 
از جمله تلاش هاي ترامپ براي از مسير خارج كردن 
تحقيق��ات بازرس وي��ژه و پايان دادن ب��ه كار جيمز 
كومي مدير پيشين اف بي آي برجسته شده است كه 
پرسش هاي حقوقي را درباره رفتار رييس جمهور به 

ميان مي آورد.

  واكنش ه�ا ب�ه فش�ارهاي دموكرات هاي 
كنگره

كري كوپك س��خنگوي وزارت دادگستري امريكا، 
اتهام مطرح شده از سوي نانسي پلوسي عليه دادستان 
كل اين كش��ور را بي پروا، غيرمس��وولانه و نادرست 

خوانده اس��ت. ام��ا با وج��ود اتهاماتي كه از س��وي 
نمايندگان مجلس عليه دولت ترامپ مطرح شده، هيچ 
نشانه اي از عقب نشيني در كاخ سفيد ديده نمي شود. 
امت فلوود مشاور حقوقي كاخ سفيد مي گويد اين حق 
ترامپ بوده كه به مشاورانش توصيه كند مقابل كنگره 

در موضوع پرونده تحقيقات مولر شهادت ندهند.
دموكرات ها در تلاش هس��تند تا با فش��ار از سوي 
مجلس نمايندگان ك��ه در آن اكثريت را در اختيار 
دارن��د، همچنين با جم��ع آوري اطلاع��ات درباره 
وضعي��ت مالياتي ترام��پ و فعاليت ه��اي مرتبط 
ب��ا كس��ب و كار او، از نام��زدي او ب��راي دور دوم 
رياس��ت جمهوري امريكا خودداري ك��رده و او را از 

كاخ سفيد دور نگه دارند.

دريچه

كوتاه ازمنطقه

بازجويي عمرالبشير به اتهام 
تأمين مالي تروريسم 

گروه جهان| در حالي كه بحران گذار قدرت در سودان 
پس از س��قوط رژيم اين كش��ور ادامه دارد، قرار است 
عمر البشير، رييس جمهوري پيشين به اتهام پولشويي 
و تأمين مالي تروريسم بازجويي شود. دولت عمرالبشير 
22 فروردي��ن گذش��ته و در پ��ي چند م��اه اعتراض 
سراسري مردم به دليل گراني و با فشار ارتش مجبور 
به كناره گيري از قدرت شد. شورايي از نظاميان سودان 
هم اكنون قدرت را در دست دارند و با آنكه وعده تشكيل 
ش��وراي انتقالي مركب از اعضا نظامي و غيرنظامي را 
داده اند، هنوز به اين وع��ده عمل نكرده اند. به گزارش 
يورونيوز، امريكا اكتبر 2017 تحريم هاي 20س��اله 
عليه س��ودان را لغو كرد اما نام اين كشور همچنان در 
سياهه كشورهاي حامي تروريسم در امريكا به چشم 
مي خورد. اعضاي شوراي انتقالي نظامي سودان اخيرا 
اعلام كرده بودند كه با س��فر به واشنگتن قصد دارند 
امريكا را به برداشتن نام سودان از فهرست كشورهاي 
حامي تروريسم مجاب كنند. ديوان كيفري بين المللي 
تاكنون دو قرار بازداشت براي البشير صادر كرده است. 
او در اين دو پرونده متهم به نسل كشي، جنايت جنگي 
و جنايت عليه بش��ريت در جريان جنگ دارفور است. 
نمايندگان معترض تاكنون با نظاميان در قدرت بر سر 
تشكيل يك شوراي انتقالي متشكل از اعضاي نظامي و 
غيرنظامي به توافق رسيده اند اما مذاكرات بر سر تركيب 
دقيق اعضاي اين شورا به بن بست خورده زيرا هر يك از 
طرفين خواستار داشتن نمايندگان بيشتري در اين نهاد 
موقت است. اختلاف ديگر بر سر رياست اين شوراست. 
مخالفان معتقدند رهبري شوراي انتقالي بايد برعهده 

فرد غيرنظامي باشد. 

 انتصاب يك زن به عنوان 
وزير دفاع جديد بريتانيا 

گروه جه�ان| »ترزا مي« نخست وزير بريتانيا، وزير 
توسعه بين المللي را به عنوان وزير دفاع جديد منصوب 
كرده است. به گزارش گاردين، پني موردونت به سمت 
وزير دفاع جديد بريتانيا منصوب شده است. در حكم 
انتصاب او آمده كه موردونت در س��مت رياست امور 
زنان و حقوق آنها باقي خواهد ماند. نخست وزير بريتانيا 
گاوين ويليامس��ون وزير دفاع پيشين اين كشور را به  
دليل فاش ش��دن اطلاعات محرمانه نشست شوراي 
امنيت اين كشور درباره شركت هوآوي چين، بركنار 
كرد. در جلسه 23 آوريل شوراي امنيت بريتانيا، درباره 
مشاركت و دسترسي محدود شركت هوآوي چين، در 
توسعه اينترنت نسل پنجم 5G بريتانيا صحبت شده 
بود. اين در حالي اس��ت كه امريكا از كشورهاي متحد 
خود خواسته بود كه اين شركت را از طرح هاي مخابراتي 
خود حذف كنند. ترزا مي  در نامه بركناري وزير دفاع به 
تحقيق درباره افشاي اين اطلاعات اشاره كرده و گفته 
بود: »درز اطلاعات از اين جلسه بسيار جدي و عميقا 
نا اميدكننده است.« ترزا مي  در نامه خود اشاره كرده 
بود كه ويليامسون در جريان تحقيقات براي شناسايي 
فردي ك��ه در درز اطلاعات نقش داش��ته، همكاري 
نكرده اس��ت. او در عين حال تصريح كرده ديگر افراد 
كابينه در اين تحقيقات مشاركت خوبي داشتند و به 
روند تحقيقات كمك كردند. نخس��ت وزير بريتانيا از 
ويليامسون خواست دولت را ترك كند چراكه به اين 
نتيجه رس��يده ديگر نمي تواند به عنوان وزير دفاع به 
ويليامسون اعتماد كاملي داشته باشد. ويليامسون پس 
از بركناري اش، هرگونه نقش در درز اطلاعات درباره 

شركت هواوي را رد كرده است. 

تلاش ناموفق ژاپني ها
براي افزايش نرخ تورم

گروه جهان| بانك مركزي ژاپ��ن اعلام كرده نرخ 
رش��د اقتصادي اش كاهش خواهد يافت. به گزارش 
خبرگزاري فرانس��ه، بانك مركزي ژاپن اعلام كرده 
سومين اقتصاد بزرگ جهان نخواهد توانست به تورم 
2درصدي هدف گذاري شده تا 2022 دست يابد و اين 
نرخ كمتر از اين سطح خواهد بود. اين بانك نرخ تورم 
را تا پايان مارس 2022 معادل 1.۶ درصد پيش بيني 
كرده اس��ت. نرخ تورم ژاپن در ح��ال حاضر زير يك 
درصد است كه با وجود ۶ سال از سياست هاي محرك 
بانك مركزي اين كشور به رياست هاروهيكوكورودا 
براي افزايش آن تحرك اندكي داشته است. اعضاي 
هيات مديره بانك مركزي ژاپن در نشست دو روز پيش 
خود تصميم گرفتند سياست هاي انبساطي فعلي را 
ادامه دهند. در طول س��ال گذشته سياست گذاران 
ژاپني س��عي كردند حمايت هاي بيشتري از اقتصاد 
كش��ور خود كه بر اثر جنگ تجاري امريكا و چين و 
كاهش رشد اقتصادي كشورهاي جهان در وضعيت 
نامس��اعدي قرار داشت انجام دهند. اقتصاد ژاپن كه 
اقتصادي وابسته به صادرات محسوب مي شود سال 
گذشته رش��د ضعيفي را تجربه كرد و اين مساله كار 
بانك مركزي اين كش��ور را ب��راي افزايش نرخ تورم 
با مش��كلات زيادي مواجه كرد. اي��ن بانك از فضاي 
نامطمئن كنوني اقتصاد جهاني و برنامه دولت براي 
افزاي��ش ماليات بر مص��رف از 8 درصد به 10درصد 
به عنوان بزرگ ترين ريس��ك هاي فعلي بر س��ر راه 
اقتصاد ژاپن نام برده اس��ت. نرخ رشد اقتصادي براي 
2022 معادل 1.2درصد پيش بيني شده كه كمتر از 

پيش بيني هاي قبلي اين بانك است.

نامزد هيات مديره بانك مركزي 
امريكا كنار كشيد

گروه جهان| رييس جمهوري امري��كا اعلام كرده 
اس��تفن مور از فهرس��ت نامزدها ب��راي عضويت در 
هيات مديره بانك مركزي امريكا كنار كشيده است. اين 
موضوع در حالي اعلام شد كه در روزهاي اخير برخي 
از نمايندگان جمهوري خواه كنگره امريكا نس��بت به 
مواضع جنسيت زده اين اقتصاددان محافظه كار ابراز 
نگراني كرده بودند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، دونالد 
ترامپ در توييتي با تمجيد از مور نوش��ت، او تصميم 
گرفته از فهرست نامزدهاي بانك مركزي خارج شود. 
البته ترامپ تصريح كرده مور احتمالا با او براي پيشبرد 
رشد اقتصادي كشور همكاري خواهد كرد. استفن مور 
59 ساله مشاور ترامپ در زمان مبارزات انتخاباتي او بود. 
هفته گذشته هم هرمان كين نامزد ديگر براي دو پست 
خالي كميته پولي بانك مركزي امريكا، كنار كشيده بود. 
يكي از اظهارات جنجالي مور به سال2014 برمي گردد 
كه مخالف دستمزد بالاتر زنان نسبت به مردان بود چرا 
كه طبق عقيده، اين موض��وع مي تواند تاثير منفي بر 
ثبات خانوادگي داشته باشد. 5 سناتور جمهوري خواه 
گفته بودند مشكلاتي جدي در اين نامزدي مي بينند. 
از سوي ديگر در روزهاي گذشته دو نماينده كنگره هم 
نگراني هاي خود را در اين زمينه ابراز كرده بودند. كاخ 
س��فيد هم در پي اين انتقادها، تاكيد كرده بود كه در 
حال بررسي نظرات اين اقتصاددان است. هيات مديره 
بانك مركزي شامل 19 عضو است كه 7 عضو كميته 
مالي كه سياس��ت هاي پولي را تعيين مي كند توسط 
رييس جمهور معرفي مي شوند و بايد عضويت آنها به 
تاييد سنا امريكا برسد. در حال حاضر دو پست كميته 

مالي بانك مركزي خالي است.

 حمايت اتحاديه اروپا از كوبا 
در برابر تحريم هاي امريكا

گروه جه�ان| اتحادي��ه اروپا اع��لام  ك��رد در برابر 
تحريم هاي جديد امريكا عليه كوبا مي ايس��تد و براي 
اين كار يا پاي ايالات متحده را به سازمان تجارت جهاني 
مي كشاند يا اينكه از تحريم هاي متقابل براي حفظ منافع 
شركت هايش در كوبا استفاده مي كند. به گزارش يورونيوز، 
فدري��كا موگريني رييس سياس��ت خارجي و امنيتي 
اتحاديه اروپا، گفته: »اعمال محدوديت هاي يك جانبه 
عليه كوبا متناقض با قوانين جهاني است و اتحاديه اروپا 
نسبت به اين محدوديت ها موضع گيري خواهد كرد.« 
موگريني به ارس��ال پرونده شكايت به سازمان تجارت 
جهاني و همچنين ايجاد يك اساسنامه محرمانه كه به 
ش��ركت هاي اروپايي فعال در كوبا اجازه مي دهد براي 
درخواس��ت غرامت از امريكا اقدام كنند، اش��اره كرده 
است. رييس سياس��ت خارجي و امنيتي اتحاديه اروپا 
همچنين گفته بروكسل از حمايت كشورهاي ديگر هم 
برخوردارست. كانادا هم پس از اعلام تحريم هاي جديد 
امريكا عليه كوبا اعلام كرده اجازه ضرر و زيان شركت هاي 
كانادايي فعال در كوبا را نخواهد داد. تازه ترين تحريم ها 
كاخ سفيد عليه دولت كوبا به بهانه حمايت هاوانا از نيكلاس 
مادورو رييس جمهوري ونزوئلا، اعمال مي شود. موضوع 
بر سر »قانون هلمز-برتون« است. قانون هلمز-برتون در 
199۶ تصويب شد. اين قانون با هدف تشديد تحريم هاي 
كوبا از سوي امريكا تصويب شده بود. اين قانون در زمان 
زمامداري بيل كلينتون و با وجود مخالفت او به تصويب 
رسيده بود. اين قانون از جمله مي تواند منجر به مجازات 
شركت هاي خارجي فعال در كوبا شود. به عبارت ديگر، 
هر شركتي كه با كوبا همكاري اقتصادي كند، مي تواند 
در چارچوب اين قانون مشمول مجازات هاي امريكا شود.
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گشايش بخش مالي چين 
به روي خارجي ها 

گ�روه جهان|چي��ن ب��ا ه��دف حماي��ت از 
س��رمايه گذاري هاي خارجي و همچنين تس��هيل 
توافق تجاري با واشنگتن، بخش مالي 44 هزار ميليارد 
دلاري خود را به روي بانك هاي خارجي و شركت هاي 
بيمه باز مي كند. به گزارش روزنامه اس سي هنگ كنگ، 
حركت چين در راستاي باز كردن درهاي بخش مالي 
و بانكي به روي ش��ركت هاي خارج��ي حاكي از آن 
است كه اين كشور به توافق نهايي براي خاتمه جنگ 
تعرفه ها با امريكا نزديك شده است. بر اساس گزارش 
كميس��يون قانونمندي بيمه و بخش بانكي چين، 
بانك هاي خارجي كه حداقل 20ميليارد دلار دارايي 
داشته باشند تا پايان 2019 مي توانند شعبه خود را در 
چين افتتاح كنند. البته اين كميسيون باز شدن اين 
بخش به روي شركت هاي خارجي را مرتبط با توافق 
تجاري ندانسته و آن را بخشي از نياز داخلي توصيف 
كرده است.  گفته شده، پكن و واشنگتن پيشرفت هايي 
در مذاكرات اخير خود درباره سرقت مالكيت معنوي 
و انتقال اجباري فناوري داشته اند كه مي تواند به پايان 
تعرفه هاي گمركي متقابل وضع شده از سوي دو كشور 
عليه يكديگر، كمك كند. اين تعرفه هاي دو طرفه براي 
هر دو طرف ميلياردها دلار خسارت به بار آورده، موجب 
آشفتگي بازارهاي مالي شده و زنجيره تأمين كالا در 
جهان را مختل كرده است. اما مقامات ايالات متحده 
بطور غيرعلني گفته اند مكانيزم ضمانت اجراي اين 
توافق ها و مشخص كردن بازه زماني براي برداشتن 
تعرفه هاي گمركي مهم ترين نكات اين توافق است. 
مقامات چيني نيز تصديق كرده اند كه وجود ضمانت 
اجراي كارآمد امري حياتي است، اما معتقدند چنين 
ضمانت اجرايي بايد ب��ه صورت دو طرفه عمل كرده 
و تنها براي چي��ن محدوديت قرار ندهد. افراد مطلع 
در واشنگتن معتقدند كه پاسخ به اين پرسش كه آيا 
ايالات متحده تعرفه هاي گمركي وضع ش��ده روي 
250ميليارد دلار از كالاهاي چيني را حذف خواهد 
كرد، و چنين تصميمي چه زماني اجرايي خواهد شد؛ 
احتمالًا جزو آخرين مسائلي است كه در مذاكرات به 
آن پرداخته خواهد ش��د. ترامپ گفته احتمال دارد 
تعرفه هاي گمرك��ي روي برخي محصولات چيني 
را تا مدت قابل توجهي باق��ي بگذارد. ايالات متحده 
همچنين چين را براي باز كردن بيشتر بازارهاي خود 
به روي ش��ركت هاي امريكايي تحت فشار قرار داده 
است. چين نيز متعهد شده به اصلاحات ادامه دهد و 
شرايط فعاليت شركت هاي خارجي در خاك اين كشور 

را تسهيل بخشد.

4ميليارد دلار ذخاير ارزي 
تركيه از بين رفت

حجم ذخاير ارزي تركيه در مارس حدود 4ميليارد 
دلار كاهش يافته اس��ت. به گزارش آناتولي، بانك 
مركزي تركيه اعلام كرده، حجم ذخاير طلا و ارز اين 
كشور تا پايان مارس به 9۶.3 ميليارد دلار كاهش 
يافته كه از اين بين، 74 ميليارد دلار به ش��كل ارز، 
20.8 ميليارد دلار به شكل طلا و مابقي به اشكال 
مختلف بوده اس��ت. حجم اين ذخاير در مقايسه با 
100.1 ميلي��ارد دلار ماه فوريه 3.8 درصد كاهش 
پيدا كرده است. بدهي خالص مجموع بدهي عمومي، 
بخش خصوصي، بانك مركزي و موسس��ات مالي 
است. اقتصاد تركيه كه شامل دولت، موسسات مالي 
و خانوارهاست تا پايان 3 ماهه نخست سال گذشته 

450ميليارد دلار بدهي خالص ايجاد كرده بود.

 ورود سفير جديد امريكا 
به عربستان 

پس از گذش��ت دو سال، س��فير جديد امريكا در 
عربستان وارد رياض ش��د. به گزارش اسپوتنيك، 
سفارت امريكا در عربستان اعلام كرده جان ابي زيد 
سفير واشنگتن در عربستان پس از گذشت دو سال 
وارد رياض شد. او از زمان سر كار آمدن ترامپ تاكنون 
اولين سفير اين كشور در عربستان به شمار مي رود 
و پس از دو س��ال جاي خالي اين منصب به عنوان 
سفير واشنگتن در عربستان سعودي انتخاب شده 
است. ابي زيد ژنرال بازنشسته و رييس پيشين ستاد 

فرماندهي مركزي امريكا )سنتكام( است. 

امضاي سند همكاري 
استراتژيك عراق و فرانسه

منابع مطلع از امضاي سند همكاري استراتژيك 
در زمينه هاي مختلف ميان عراق و فرانسه خبر 
دادند. به گزارش ايسنا، وزارت خارجه عراق اعلام 
كرده محمد علي الحكيم وزير خارجه اين كشور 
و ژان ايو لودريان همتاي فرانس��وي اش س��ند 
همكاري استراتژيك در زمينه هاي مختلف را امضا 
كردند. ه��دف از توافق مذكور اجراي محورهاي 
اصلي هم��كاري دوجانبه در زمينه سياس��ي، 
تحكيم روند مبادلات ديپلماتيك و گس��ترش 
همكاري هاي نه��ادي در زمينه ه��اي دولتي، 

همكاري نظامي و امنيتي اعلام شده است.

فرار۵۰ هزار نفر از درگيري 
طالبان و داعش

در حالي كه در كابل نشست لويه جرگه مشورتي 
براي صلح در جريان است، سازمان ملل مي گويد 
50 هزار نفر در شرق افغانستان براي حفظ جان 
خود از درگيري هاي نظامي پا به فرار گذاشته اند. 
به گزارش خبرگزاري آلم��ان، هماهنگ كننده 
كمك هاي بشردوستانه س��ازمان ملل گفته در 
چند روز اخير حدود 50هزار نفر از اهالي ننگرهار 
از ترس درگيري ه��اي طالبان و داعش پا به فرار 
گذاشته اند. اين درگيري زماني آغاز شد كه داعش 

۶ روستا را در ننگرهار به تصرف خود درآورد.
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چهرهروز

انتقادازترانههايگوشآزاروچشمآزار
محمدعلي بهمني با اشاره به وضعيت استقبال از نمايشگاه كتاب امسال، از ترانه هايي كه آنها را گوش آزار و چشم آزار مي داند انتقاد مي كند. اين 
شاعر و ترانه سرا با اشاره به اينكه ما ترانه هاي خوبي از گذشته و تعدادي هم در روزگار خودمان داريم، گفت: اما متاسفانه من با بعضي ناشران كه 
ترانه هايي را منتشر مي كنند كه همانند خواننده شان سراپا ضعف دارند و گوش آزارند و اگر بخواني چشم آزار هم مي شوند، مخالفم. كاش و باز 
هم كاش ترانه  بتواند دوباره جان به پيكره خود برگرداند. ما بسيار ترانه سراي هاي خوبي داريم. اما ناشر توليد موسيقي اجازه نمي دهد كه يك 
آلبوم كامل از يك ترانه سرا منتشر شود و در اين صورت طبيعي است كه ترانه سرا راضي نشود شعرش در كنار ترانه هاي نامناسب قرار بگيرد. 
اين است كه ما ترانه خوب را هرچند به شكل تك خواني زياد داريم اما وقتي قرار است به شكل آلبوم و سي دي منتشر شود، بهتر است كه نشود.

بازارهنر

نگاهيبهبرنامهكنسرتهايپيشرو

»مجبوريم«رضادرميشيانبهتدوينرسيد

»قصّهبولوار«در»هنروتجربه«روايتميشود

نمايشيكهبرايزير12سالتوصيهنميشود

در هفته پيش رو عليرضا قرباني كنسرت 
»با من بخوان« را در تالار وحدت روي 
صحنه  ب��رد. در اين گ��زارش به برخي 
كنسرت هايي پرداخته شده كه در هفته 
پيش رو اجرا مي شوند. عليرضا قرباني 
قصد دارد كنس��رت »با من بخوان« را 
چند ش��ب متوالي يعن��ي از ۱۷ تا ۲۳ 
ارديبهشت در تالار وحدت تهران روي 

صحنه ببرد. بهاي بليت هاي اي��ن اجرا ۵۰ تا ۱۶۰ 
هزار تومان اس��ت. اركس��تر و گروه كر »آوام« ۱۴ 
ارديبهشت در تالار وحدت اجرا خواهند كرد؛ براي 
تهيه بليت هاي اين كنس��رت بايد ۶۵ تا ۱۲۵ هزار 

تومان هزينه ك��رد. بابك جهانبخش 
هم ۱۴ ارديبهشت در برج ميلاد براي 
هوادارانش مي خواند؛ قيمت بليت هاي 
اين اجرا از ۴۵ هزار تومان آغاز مي شود و 

تا ۱۷۵ هزار تومان ادامه دارد.
محس��ن ابراهيم زاده نيز در همين روز 
)چهاردهم ارديبهشت( در سالن ميلاد 
نمايشگاه بين المللي روي صحنه مي رود 
بهاي بليت هاي اين اجرا ۶۵ تا ۱۶۵ هزار تومان است. 
۱۵ ارديبهشت تالار وزارت كشور ميزبان كنسرت 
مهدي احمدوند است؛ هزينه خريد بليت هاي اين 

كنسرت ۵۰ تا ۱۶۵ هزار تومان تعيين شده است.

با به پايان رسيدن فيلمبرداري »مجبوريم« 
تازه ترين فيلم رضا درميشيان، تدوين اين 
فيلم آغاز شد. »مجبوريم« پنجمين فيلم 
رضا درميشيان پس از فيلم هاي »بغض«، 
»عصباني نيس��تم!«، »لانتوري« و فيلم 
به نمايش در نيامده »يواشكي« است كه 
تدوين آن توس��ط هايده صفي ياري آغاز 
شده است. گفته مي ش��ود »مجبوريم« 

پربازيگرترين و پر لوكيشن ترين فيلم درميشيان است 
كه فيلمبرداري آن در سه ماه در صد لوكيشن در تهران 
انجام شده كه از اين ميان بخش عمده اي از آن در جنوب 
شهر تهران فيلمبرداري شده اس��ت. ژاله علو، فاطمه 
معتمدآريا، نگارجواهريان و پرديس احمديه نسل هاي 
مختلف بازيگ��ران زن اين فيلم را تش��كيل مي دهند. 
عبدالله اس��كندري )طراح گريم(، نظ��ام الدين كيايي 

)صدابردار(، آيين ايراني )فيلم بردار(، گلناز 
گلش��ن )طراح لباس(، اميرحسين حداد 
)طراح صحنه(، فواد بوربور )مدير توليد( و 
نوشين جعفري )عكاس( از عواملي هستند 
كه درميش��يان را در توليد فيلم همراهي 
كرده اند. »مجبوريم« به سرمايه گذاري و 
تهيه كنندگي رضا درميشيان توليد شده 
است. بازيگران: فاطمه معتمدآريا، بهمن 
فرمان آرا، نگار جواهريان، پارسا پيروزفر، پرديس احمديه، 
مجتبي پيرزاده، بابك كريمي، همايون ارشادي، پريوش 
نظريه، رضا بهبودي، احمد حامد، مريم بوباني، راموناه شاه، 
هوشنگ قوانلو، مسيح كاظمي، سپيده علي محمدي، 
غزل شجاعي، خورشيد چراغي پور، مهدي نصرتي، رويا 
بختياري، محمد رضا مالكي، محسن خوئيني ها، حامد 

رحيمي نصر و... با حضور: ژاله علو.

مس��تند »قصّه بول��وار« ب��ه كارگرداني 
داود اش��رفي از نيمه دوم ارديبهشت در 
س��ينماهاي گروه »هنر و تجربه« اكران 
مي ش��ود. »قصّه بول��وار« درب��اره بولوار 
كشاورز، يكي از معروف ترين خيابان هاي 
تهران است كه در س��ال ۱۳۳۹ ساخته 
شده اس��ت. فيلم خطي از تاريخ و روايت 
و اتفاق اس��ت با همه فراز و فرودهايش، با 

همه آرزوهايش، مسيري كه خيابان را به داشته جمعي 
ما تبديل مي كند. داود اشرفي كارگردان اين مستند 
در يادداشتي كه در اختيار ايسنا قرار داده است، درباره 
»قصّه بولوار« چنين نوش��ته است: »... برايم به وضوح 
روش��ن است كه اين علاقه ش��خصي بر اساس همان 
موجي ب��ه وجود آمده كه ش��هر را برايمان به موضوع 
تبديل كرده و پيامدش صده��ا مجله و مقاله و كتاب 
با موضوع تهران اس��ت . نمي توانم علاقه مندي ام براي 
ساخت اين فيلم را خارج از اين موج در نظر بگيرم، اما در 
پرداخت اين فيلم، سعي بر دوري از سويه هايي داشتم 

كه در اين چند ساله با سهل انگاري شهر 
را موضوع خود قرار داده اند. »قصه بولوار« 
پر اس��ت از داس��تان ها و فيلم ها و ديگر 
ارجاع��ات. در واقع اين فيلم بر پايه رابطه 
پوياي بي��ن بولوار و تصوير بولوار ش��كل 
گرفته. همه اي��ن ارجاعات خوانش هايي 
هستند كه از دل بلوار درآمده اند و در عين 
حال بولوار را مي سازند و نمي توان مشخص 
كرد كه بولوار اين تصاوير را ب��ه وجود آورده يا تصاوير 
بولوار را؛ نمي توان عامليت هيچ كدام را ناديده گرفت 
شايد منطقي تر است كه گرفتار اين بحث تو در تو نشويم 
و با پذيرفتن پيچيدگي اين رابطه، تصويري بسازيم كه 
بولوار را يك قدم به پيش ببرد.«  مراسم افتتاحيه اكران 
مستند »قصه بولوار« كه برنده جايزه هنر و تجربه در 
جشنواره بين المللي فيلم مستند حقيقت شده، پانزدهم 
ارديبهشت ماه در خانه هنرمندان برگزار مي شود و اين 
مستند از شانزدهم همين ماه در سينماهاي گروه هنر 

و تجربه اكران مي شود.

نمايش »جريان يك خان��ه ويلايي« به 
كارگرداني احمد حامدي از ش��نبه )۱۴ 
ارديبهشت( روي صحنه مجموعه تئاتر 
ديوار چهارم خواهد رفت. تئاتر »جريان 
يك خانه ويلايي« ب��ه كارگرداني احمد 
حام��دي كه ي��ك نمايش ب��ا محتوايي 
ترسناك است، در خلاصه داستان آن آمده 
است: براي همه پيش اومده ... يه وقتايي 

يه صدايي تو س��رم بهم ميگه يه كاري رو بكن ... انگار 
تو سرم يه دستگاه كار گذاشتن. در اين نمايش كه به 
گفته عوامل آن ديدنش براي افراد زير ۱۲ سال توصيه 
نمي شود، بازيگراني چون عاليه شريفي، حامد مهيني، 
مهدي جواهري آريا، آيت بي غم، زهرا شيخ الاسلام، 
نسترن صفري، ساره گندمي، محمدرضا باقري نژاد، 
نيلوف��ر داوري، احمد حامدي ايف��اي نقش كرده اند. 

از ديگ��ر عوامل اين نماي��ش مي توان از 
تهيه كنن��ده عليرض��ا توس��لي زاده، 
كارگردان احمد حامدي، نوسنده محسن 
اسماعيلي، موسيقي: نهال شاكري، طراح 
گريم ثمين سلك، دس��تيار كارگردان 
محمدرضا باقري نژاد، طراح دكور احمد 
حامدي، عبدالرزاق بني شيخ الاسلامي، 
عكاس فريب��ا ادب، مدير صحنه رحمان 
ياوري، منش��ي صحنه رعنا رحماني، طراح پوس��تر 
راضيه شهركي و محمد رحيمي، ساخت كليپ و تيزر 
 مهدي سميعي نام برد. »جريان يك خانه ويلايي« از 
۱۴ ارديبهشت تا ۳۱ ارديبهشت هر شب ساعت ۱۹:۱۵ 
در مجموع��ه تئاتر »ديوار چهارم« ب��ه آدرس ميدان 
فلس��طين، خيابان طالقاني، بين خيابان سرپرست و 

فريمان، پلاك ۵۴۴ به صحنه خواهد رفت. 

تاريخنگاري

تاسيسبانك»پهلويقشون«
چهاردهم ارديبهشت ۱۳۰۴ با استفاده از درآمد بازنشستگي نظاميان براي سامان دادن به 
امور مالي ارتش، بانك سپه فعاليت خود را به عنوان نخستين بانك با فكر و سرمايه ايراني آغاز 
كرد. نام اين بانك در ابتدا بانك پهلوي قشون بود كه پس از مدتي به بانك سپه تغيير نام داد. 
در آغاز سال ۱۳۰۴ كه هنوز اهميت موسسات اقتصادي و عوامل بازرگاني در شوون اداري 
و زندگي اجتماعي ايران محسوس نشده بود، ايجاد اولين موسسه بانكي كشور طرح ريزي 
ش��د و ماموران اجراي اين فرمان با تشكيل شورايي از افراد مطلع، موفق شدند در چند 
مغازه واقع در خيابان سپه نخستين بانك ايراني را در ارديبهشت سال ۱۳۰۴ افتتاح كنند.
سرمايه اوليه بانك ۳، ۸۸۳، ۹۵۰ ريال از محل موجودي صندوق بازنشستگي درجه داران 
قشون بود و به اين دليل فعاليت يك سال نخست اين بانك به افسران ارتش اختصاص 
داشت كه با پرداخت وام هاي تقسيطي به رفع نيازمندي هاي آنان كمك موثر مي كرد و 
چون پيوسته به وسعت دامنه عمليات خود مي افزود دواير بانك به جاي وسيع تري كه 
در اول باب همايون از ابنيه قورخانه آماده شده بود، انتقال يافت و در ۲۴ اسفند ۱۳۰۴ 
اولين شعبه اين بانك در شهر رشت افتتاح شد و علاوه بر معاملات درجه داران قشون، 
خريد و فروش برات و گشايش اعتبار براي بازرگانان و فعاليت هاي بيشتري در امور بانكي 
و معاملات بازرگاني آغاز ش��د. در عين حال، براي رفاه طبقه بي بضاعت و پايين آمدن 
بهره هاي سنگين شعبه معاملات رهني بانك در همان محل سابق تشكيل شد. همچنين 
در سال ۱۳۰۶ شعب ديگر بانك در مشهد و همدان افتتاح شد تا تسهيلات بيشتري در 
انجام معاملات بازرگاني فراهم آورد. در ادامه در سال هاي ۱۳۰۷ و ۱۳۰۸ شعب تبريز 
و قزوين افتتاح شد و به اين ترتيب توجه تجار و سرمايه داران داخلي و خارجي را به خود 

جلب كرد و در شمار يكي از مهم ترين موسسات اقتصادي كشور شناخته شد. 
در اواخر سال ۱۳۱۲ اين موسسه به نام بانك سپه و در اواخر سال ۱۳۲۱ به بانك 

تعاوني سپه موسوم شد و علاوه بر عمليات بانكي پرداخت حقوق افسران بازنشسته 
و موظفين ارتش و ژاندارمري نيز، از اول ۱۳۲۴ در تمام كشور به بانك سپه محول 
شد. در شهريور سال ۱۳۲۵ كه تيمسار سپهبد آق اولي به مديريت كل اين بانك 
انتخاب شد، اساسنامه و آيين نامه جديدي براي بانك تدوين شد و به تصويب رسيد 
و در اسفند ۱۳۳۱ نام »بانك تعاوني سپه« به »بانك سپه« تبديل شد. همچنين 
شعب ديگر بانك به تدريج در شهرهاي اهواز، بابل، كرمان، يزد، سنندج، گرگان، 

اروميه، خرمشهر، خرم آباد، قم و سبزه ميدان تهران تاسيس شد.

میراثنامه

»حساملشگر«رابيخانمانكردند
فاتحه خانه »حسام لشگر« را در بافت تاريخي بازار تهران 
»بازار پاچنار« خواندند و به زور تاريخ، فقط به باقي ماندن 
س��ر در اين خانه تاريخي رضايت دادن��د تا جاي خانه، 
مجتمع تجاري پنج طبقه خود را در كوچه پس كوچه هاي 
بازار بالا ببرند!  در پرونده ثبتي س��ال ۸۴ مُهر ثبت ملي 
روي آن خورده تا از آن به بعد رفتارها با يادگار باقي مانده 
از »حسام لشگر« طبق قوانين ثبت ملي باشد. اما حدود 
۱۰ س��ال بعد با شكايت مالك بنا و درخواست خروج از 
ثبت خانه از فهرست آثار ملي در سال ۹۳، كارشناسي كه 
وظيفه كارشناسي دوباره اين بناي دست كم ۱۰۰ ساله 
را داشت، قدمت آن را حداقل ۶۰ سال كمتر كارشناسي 
كرد و اين ش��د كه در مدت دو س��ال با پيگيري ها براي 
خروج از ثبت خانه آغاز و مالك بالاخره در سال ۹۵ حكم 
دلخواه خود را گرفت. با اين راي خانه »حسام لشگر« با 
حكم ديوان عدالت اداري در سال ۹۵ از فهرست آثار ملي 
خارج شد اما جالب است كه در اين پرونده بر خلاف روند 
نامه نگاري ها كه بايد اداره ميراث فرهنگي استان تهران 
به استناد مصوبه شوراي عالي معماري و شهرسازي ايران 
انجام مي داد و در خواست بازسازي عين به عين بناهاي 
تخريب شده تاريخي احداث شده قبل از سال ۱۳۴۰ را 
از شهرداري مناطق درخواست مي كرد اما در اين پرونده 
مديركل وقت ميراث تهران خطاب به شهرداري منطقه 
۱۲ اعلام كرد تا براساس ضوابط بازار تهران به اين پلاك 
مجوز داده شود. و نتيجه آن شد تا سرانجام خانه قاجاري 

حسام لشگر در طول هفته گذشته به طور كامل تخريب 
شد و فقط س��ر در آن براي حفاظت و شايد براي عبرت 
آيندگان باقي مان��د كه دور آن هم اي��ن روزها با گوني 
آبي رنگي پوشانده شده است. به گزارش ايسنا، كارگران 
مش��غول كارند و عمليات تخريب و آوارب��رداري كه از 
پنجم ارديبهشت آغاز شده بود نيز به پايان رسيده و حالا 
گودبرداري براي ساخت مجتمع تجاري پنج طبقه آغاز 

شده، تا تجارت روي روح خانه قاجاري پا بگيرد!
اين در حالي اس��ت ك��ه در زمان ثبت مل��ي خانه، در 
آبان ۸۴، در همان زم��ان رييس وقت اداره كل ميراث 
فرهنگي استان تهران در نامه اي به مالكان آن با اعلام 

ثبت ملي خانه به پلاك هاي ۱۸ و ۱۹ در خيابان خيام، 
خيابان كربلايي، كوچه حسام لشگر اعلام شده بود تا 
اگر اعتراضي به ثبت اين بنا دارند، تا يك ماه بعد از اعلام 
به سازمان ميراث فرهنگي اطلاع بدهند. در اين ميان 
حتي تاكيد شده بود مالكان و متصرفان قانوني آثاري 
كه در فهرست آثار ملي به ثبت مي رسد از حمايت هاي 
قانوني مانند »معافيت در پرداخت ماليات درآمدهاي 
حاصل از آن ها« و »معافيت در پرداخت هر گونه عوارض 
شهرداري« برخوردار مي شدند اما خانه تا همين چند 
روز پيش آنقدر متروكه مان��د تا خودش هم به نبودن 
رضايت دهد. آن هم در شرايطي كه در پرونده ثبتي بنا، 
از خصوصيات خاص و بي نظير آن بناي قاجاري اين طور 
نوشته شده است: »از تاريخ احداث بنا اطلاعات دقيقي 
در دست نيست، اما با توجه به سبك معماري و تزئينات 
به كار رفته دوره بنا قاجاري است، بنا در دوره هاي بعد 
با توجه به فروش و تفكيك ان به دو قسمت مختلف و 
همكاري نكردن قسمت غربي و تفكر مالك آن جهت 
تغيير كاربري و تخريب ساختمان در معرض خطر جدي 
است. اين بنا از نظر معماري، در نوع خود بي نظير است 
و تقريباً تمام ارزش هاي يك خانه ايراني را در خود دارد، 
پلان بنا و تيپ معماري آن از نوع معماري درون گراست 

كه از خصوصيات خانه هاي ايراني است.«
عمارت قديمي حسام لشگر در سال ۸۴ تقريباً متروك و 

به انبار فرشِ مالك فعلي آن تبديل شده بود.

ايستگاه

تارانتينوفيلمشرابهكنرساند

»پسراندرجنگل«فيلم
افتتاحيهجشنوارهادينبورگ

فيلم تارانتينو يكي از دو 
فيلم جديدي است كه به 
فهرست رقباي جايزه نخل 
طلايي هفت��اد و دومين 
دوره جشنواره فيلم كن 
اضافه شد و به اين ترتيب 
ش��مار اين فيلم ها به ۱۹ 
فيلم رس��يد. به گزارش 

ورايتي، ساعتي پيش دس��ت اندركاران جشنواره 
فيلم كن اعلام كردن��د »روزي روزگاري هاليوود« 
جديدترين فيلم كوئنتين تارانتينو به جش��نواره 
كن امسال مي رس��د و در بخش رقابتي به نمايش 
درمي آيد. »اينترمزو« جديدترين فيلم عبداللطيف 
كشيش نيز به فهرست رقباي جايزه نخل طلايي 
۲۰۱۹ اضافه شد. او نخل طلاي برترين كارگردان 
كن را براي »آبي گرم ترين رنگ است« دريافت كرده 
بود. روز ۱۸ آوريل كه فهرست شركت كنندگان در 
كن امسال اعلام شد پي ير لسكور رييس و تي يري 
فرمو مدير جشنواره فيلم كن اعلام كردند اين فيلم از 
نظر فني هنوز آماده نيست اما آنها اميدوارند به موقع 
آماده شود تا بلافاصله وارد بخش رقابتي امسال شود. 
لسكور تاكيد كرده بود تارانتينو مشتاق است به كن 
برگردد ولي از آنجا كه فيلم او به صورت ۳۵ ميلي متري 
فيلمبرداري شده، آماده كردن آن كار جدي تري است. 
»اينترمزو« نيز در ادامه فيلم »مكتوب« كش��يش 
ساخته ش��ده كه سال ۲۰۱۷ در جش��نواره ونيز به 
نمايش درآمد. امس��ال آلخاندرو گونزالس ايناريتو 
رياست هيات داوران بخش رقابتي را برعهده دارد و 
يورگوس لانتيموس، پاول پاوليكوفسكي، ال فانينگ، 
كلي رايكارت، آلي��س رورواچر، رابين كامپيو، انكي 
بي لال و ميمونا ان ديايه اعضاي داوران را تش��كيل 
مي دهند. هفتاد و دومين دوره جشنواره فيلم كن ۱۴ 
تا ۲۵ مه )۲۴ ارديبهشت تا ۴ خرداد( برگزار مي شود. 

در  »پس��ران  فيل��م 
جنگل« به عنوان فيلم 
افتتاحي��ه جش��نواره 
فيل��م  لملل��ي  بين ا
ادينب��ورگ انتخ��اب و 
معرفي شد. به گزارش 
ورايتي، يك فيلم طنز 
اجتماع��ي ب��ا عن��وان 

»پس��ران در جنگل« با بازي ادي ايزارد آغازگر 
جشنواره بين المللي فيلم ادينبورگ خواهد بود. 
هفتادو سومين دوره جشنواره بين المللي فيلم 
ادينبورگ از ۱۹ ژوئن ۲۰۱۹ آغاز مي شود. اين 
جشنواره در اسكاتلند برگزار مي شود. اين فيلم 
درباره چهار پس��ر جوان شهري است كه تلاش 
دارند تا از يك ش��كارچي اس��رارآميز كه قصد 
كشتن شان را دارد، فرار كنند. نقش اين شكارچي 
را ايزارد بازي كرده است. راين گوردون، ساموئل 
باتومل��ي، ويراج جونجا و لوئي��س گريبِن ديگر 
بازيگران اصلي فيلم هستند. اين فيلم اكشن-
كمدي نخس��تين فيلم بلندي است كه نينيان 
داف كارگرداني كرده و فيلمنامه آن را نيز خودش 
نوشته است. او پيشتر كارگرداني موزيك ويديو 
انجام داده است. او درباره ساخت اين فيلم گفت از 
آنجا كه خودش اهل ادينبورگ است مي خواست 
در نخستين فيلم بلندش حتماً چيزي بسازد كه 
بازتابي از شادي، جنون و طنز اسكاتلندي باشد 
و در عين حال اثري مدرن، سياس��ي و با نگاه به 
آينده نيز محسوب شود. مارك آدامز مدير هنري 
جشنواره از اين فيلم به عنوان فيلمي پر جنب و 
جوش، پر انرژي و به طرز شگفت انگيزي مبهم 
ياد كرد كه از ابتدا تا انتها هيجان انگيز است. اين 
فيلم در سايت راتن توميتوز تاكنون امتياز ۱۰۰ 

درصد را براي خود كسب كرده است.

محمدعليگرايي:دفعهبعدكرهايراشكستميدهم

مريمآزمون:فوتبالدرسسختيبهدخترانايرانداد

دارن��ده  مدال ه��اي برنز جه��ان و طلاي 
بازي هاي آسيايي با بيان اينكه از عملكردش 
در رقابت هاي قهرماني آسيا راضي نيست، 
گفت: قطعا با آناليز كش��تي گير ك��ره اي دفعه بعد براي 
شكست او برنامه ريزي مي كنم. محمدعلي گرايي درباره 
حضور در رقابت هاي قهرماني آسيا و كسب مدال برنز اين 
رقابت ها اظهار كرد: فقط براي كس��ب مدال طلا در اين 
رقابت ها حاضر شدم اما متاسفانه در مبارزه برابر حريف 
كره اي كه كشتي گير بسيار باتجربه اي است و طلاي جهان 
و المپيك را دارد بر اثر اشتباه خودم غافلگير شدم و در نهايت 
شكست خوردم. در همان ثانيه نخست به اشتباه دستم را در 
موقعيتي قرار دادم كه توانست فن بزند، از شگرد او هم خبر 
داشتم اما يك لحظه بي احتياطي كردم و غافلگير شدم. او 
كشتي گير بسيار خوبي است كه تجربه دو المپيك را دارد و 
خيلي خوب مبارزه مي كند. وي در پاسخ به اين سوال كه آيا 
با توجه به اين مبارزه، مي تواند در رويدادهاي پيش رو از پس 

اين حريف عنوان دار بربيايد يا خير، افزود: صد درصد دفعه 
بعد براي شكست او به ميدان مي روم. با استفاده از تجربه 

رويارويي با او و آناليزي كه با كمك كادر فني خواهيم داشت 
قطعاً اين بار براي برد برابر او حاضر مي شوم. 

سرمربي تيم ملي فوتبال بانوان بزرگسال ايران در مورد 
حذف تيم ملي جوانان از مرحله دوم قهرماني آس��يا به 
دليل كارت زرد گفت: روز پنجشنبه فوتبال درس بسيار 
س��ختي به ما داد كه علاوه بر قوي ش��دن در تكنيك، 
تاكتيك و مسائل فني توجه به داوري و رفتار حرفه اي 
در زمين بازي هم بس��يار حايز اهميت است. تيم ملي 
فوتبال جوانان بانوان اي��ران در مرحله دوم رقابت هاي 
قهرماني آسيا با تيم هاي كره جنوبي، ويتنام و لبنان هم 
گروه بود. از اين گروه كره جنوبي به عنوان تيم اول راهي 
مرحله نهايي قهرماني آسيا شد. اما تيم ايران در شرايطي 
كه براي صعود از نظر امتياز، تفاضل گل و تعداد گل زده با 
ويتنام برابر بود به دليل تعداد كارت هاي زرد بيشتر از دور 
رقابت ها كنار رفت. مريم آزمون، سرمربي تيم ملي فوتبال 
بانوان بزرگسال ايران در اين مورد به ايسنا گفت: در كمال 
ناباوري ديديم كه با وجود همه زحمات، تلاش ها و در اوج 
شايستگي تيم ملي به خاطر داشتن تعداد كارت هاي زرد 
بيشتر نسبت به ويتنام حذف شد و از حضور در مرحله 
بعد بازماند. ش��ايد اولين دليل اين موضوع جواني و كم 
تجربگي بازيكنان ايران بود. علاوه بر اين حساسيت هر 
بازي و تحت تأثير قرار گرفتن تيم به دليل استرس باعث 
انجام حركاتي شد كه كارت زرد را در پي داشت. آزمون 
در اين مورد افزود: روز گذشته فوتبال درس بسيار سختي 
به ما داد كه علاوه بر قوي ش��دن در تكنيك، تاكتيك و 
مس��ائل فني توجه به داوري و رفتار حرفه اي در زمين 

بازي هم بسيار حايز اهميت است. در هر صورت چيزي 
از ارزش هاي اين تيم كم نمي شود و فصل تازه فوتبال 
زنان ايران شروع شده است. بايد همگي دست به دست 
هم بدهيم تا گام هاي بعدي را با قدرت بيشتري برداريم. 
آزمون در مورد عملكرد كلي تيم جوانان گفت: فوتبال 
بانوان ايران وارد مرحله جديدي شده است. اين بلوغ در 
تيم جوانان با نتايج خوبي كه گرفت بيشتر قابل مشاهده 
و لمس كردن بود. با مشاهده بازي هاي تيم هاي بانوان 
متوجه مي شويد ايران به شكل متفاوتي با گذشته بازي 
مي كنند. بازيكنان در زمين هدفمند هستند و در حمله 
و دفاع تاكتيك هاي خاصي را اجرا مي كنند. از نظر بدني 
هم تغيير خوبي داشتند. آنها پا به پاي تيم هاي خوب 
آسيا مسابقه مي دهند. از اين به بعد ساير تيم ها به گونه اي 
ديگر در مقابل ما قرار مي گيرند چون مي دانند در صورت 
غفلت بازي را واگذار مي كنند. او در اين مورد افزود: به 

فدراسيون فوتبال تبريك مي گويم چون به هدف گذاري 
خود رسيده است. با كمك آقاي عبدي به عنوان مدير 
فني فلسفه اي را وارد تيم هاي ملي كرديم و تيم هاي مان 
اكنون داراي يك هدف هستند. سرمربي تيم ملي بانوان 
بزرگسال در مورد احتمال جدايي كتايون خسرويار از 
هدايت تيم ملي گفت: اصلًا نبايد اجازه بدهيم كه يك 
نيروي خوب كه فوتبال ايران را به جهان معرفي مي كند 
و انگيزه بالايي دارد از ايران برود. نمي خواهم به چنين 
مساله اي فكر كنم. وقتي تيم بزرگسالان هم از مقدماتي 
المپيك برگشت برخي به عملكردمان انتقاد داشتند. 
اما با تماش��اي بازي هايمان مي بينند كه چقدر سطح 
فوتبالمان تغيير كرده است. بطور كلي در اين مرحله 
بايد نيروهايي كه داريم را حفظ كنيم و پرورش دهيم. 
از آنجايي كه با خانم خسرويار دوست هستم شخصاً از 
او خواهش مي كنم بماند و به كارش ادامه دهد. آزمون 
در پايان گفت وگوي خود از خبرنگاران و رسانه ها براي 
پوشش خبري فوتبال بانوان ايران تشكر كرد و گفت: از 
خبرنگاران كه اخبار فوتبال بانوان را در هر سه رده تيم 
ملي به خوبي پوشش دادند، تشكر مي كنم. آنها از همه 
تيم هايمان حمايت و بازيكنان را معرفي كردند. ما هم 
وقتي مي ديديم بيشتر ديده مي شويم و خيلي از مردم كار 
ما را دنبال مي كنند. احساس مسووليت بيشتر داشتيم. 
اميدوارم در س��ال آينده اخبار بهتري از فوتبال بانوان 

بشنويم و تيم هايمان در آسيا بدرخشند.

ورزشي
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